
Gm
PETEK, 22. MARCA 1991 • LJUBLJANA, 
LETO XXXIII • ŠT. 68 • CENA 14 DINARJEV 
3,30 DEM, 23 ATS, 2,80 CHF, 2460 ITL

GLAVNI IN ODGOVORNI 
UREDNIK 

TIT DOBERŠEK

1
Samostojen časnik za samostojno Slovenijo

rije časopisi v časopisu - Vikend magazin: RTV in satelitski programi, kulturni koledar in Delo-Adut - Izlet, zaklad in nove nagrade

Planica
rekordna?

Tudi uradni Teheran je zelo 
ostro reagiral na aretacijo ver
skega voditelja. Iranski voditelj 
ajatola ali Hamnei je to ocenil 
kot še en dokaz »sovraštva ba
gdadske vlade do islama«, in 
opozoril soseda, da je iransko 
ljudstvo zaskrbljeno zaradi take
ga razpleta dogodkov.

Iraški parlament je včeraj raz
veljavil odlok o »pripojitvi« Ku
vajta, sprejet neposredno po 'in-

Vse je pripravljeno za finale 
I. svetovnega pokala v smu
čarskih poletih pri nas

PLANICA, 21. marca — Preiz
kus planiške velikanke za I. finale 
svetovnega pokala v smučarskih 
poletih (od petka do nedelje) 
v Planici, z udeležbo 74 skakalcev 
iz petnajstih držav, med njimi 15 
izbranih Jugoslovanov, je odlično 
uspel, skakalnica je bila na testu že 
skorajda povsem nared za po
membne športne in praznične dni. 
Prav vsi poleti mladih skakalnih 
upov so minili brez padcev, vsi ra
zen enega, so bili daljši kot 100 m. 
Najdlje je s smučmi Elan Slovenija 
poletel komaj devetnajstletni Ko
rošec Hannes Frank — 184 m, pa 
tudi z drugima dvema poletoma je 
dokazal, da je odličen letalec. Med 
našimi se je najbolj izkazal Franci 
Rogelj — 174, 173 in 170 m. Dolgi 
poleti tudi drugih testnih letalcev 
napovedujejo nadvse imeniten 
športni konec tedna. V petek ob 
9.30 bo uradni trening, prvi bodo 
poleteli Jugoslovani (15), za njimi 
ga skakalci ekip ZDA, ČSFR, 
Švedske, Švice, Španije, Norveške, 
Japonske, Italije, Francije, Finske, 
Kanade, Bolgarije, ZRN in Avstri
je. (Več na 9. strani). H. U.

Delovna razmerja prene
hala s 15. marcem — Napi
sane odločbe neveljavne

GROSUPLJE, 21. marca - Da
nes dopoldne je na grosupeljsko 
enoto zavoda za zaposlovanje pri
šlo kakih 30 delavcev Trenda, ki 
jim je s 15. marcem prenehalo de
lovno razmerje v propadlem po
djetju, plače pa niso dobili že tri 
mesece.

Dragica Grubelič jc delavcem iz
ročila pravno neveljavne in po
manjkljive odločbe; brezposelni de
lavci kljub prijavi na zavodu za za
poslovanje nimajo nobenih pravic, 
niti socialnega in zdravstvenega za
varovanja. Na grosupeljskem zavo
du bodo vsem delavcem pomagali 
urediti stvari, tudi tistim, ki nimajo 
stalnega bivališča v občini. Marija 
Košmrlj z grosupeljske enote zavo
da nam je povedala, da tiste delav
ce, katerih zakonski partner je za
poslen, ta lahko zdravstveno in soci
alno zavaruje, za to sta potrebna le 
poročni list in izjava. Zaradi neve
ljavnosti odločb o prenehanju de
lovnega razmerja se bodo delavci 
sicer pritožili, vendar postopek ni
kakor ne bo kratkotrajen. Na zavod 
je danes prišla tudi solastnica Tren
da Dragica Grubelič. K. M.

■; r - • V letalski nesreči na seve
rovzhodnem delu Saudske Ara
bije je b0o ob življenje 94 ljudi, 
večinoma senegalskih vojakov, 
pripadnikov zalivskih sil. Nesre
ča se je zgodila, ko je saudsko 
tovorno letalo hercules, ki je 
prihajalo iz Džede, poskušalo 
pristati na letališču v bližini 
Kafdžija. Rešilo se je samo se
dem ljudi.

vaziji na sosednjo državo. Iraška 
časopisna agencija INA omenja, 
da so s tem razveljavljeni tudi vsi 
»poznejši učinki« te odločitve. 
Iraški veleposlanik v Ankari Ra- 
fi Altakriti pa je izjavil, da »na 
severu države divja upor iraških 
Kurdov«, kot netočna pa je za
vrnil poročila, da bi uporniki 
zavzeli več mest. Upor naj bi se
gal le v vasi, ne pa v večja me
sta. Na jugu Iraka, v Basri in 
okolici, naj bi vstajo zadušili, 
uporniki pa naj bi »prišli iz Ira
na, ki jim je izkazoval tudi vso 
pomoč«.

LETALNICA ZAHTEVA MNOGO DELA - Zaradi visokih temperatur so zahteve še večje, toda 
v Planici so vsi optimistični in napovedujejo za konec tedna sijajne smučarske polete. (Foto: Igor 
Modic)

Predsedstvo kritično 

do stališč vrha JLA
Seje zveznega predsedstva se nista udeležila Nenad Bučin in Riža Sapun* 
xhiju - Veliko ostrih besed o stališčih generalštaba in Jovičevi razpravi
BEOGRAD, 21. marca — Napovedana seja predsedstva SFRJ, ki 
je v javnosti zbujala precejšnjo negotovost, je bila danes v Beo
gradu. Udeležili so se je vsi predsedniki republik oziroma njihovih 
predsedstev, predsednik Z1S Ante Markovič in predsednik skupš
čine SFRJ Slobodan Gligorijevič. Na seji so bili vsi člani kolektiv
nega državnega vodstva, izvzemši Nenada Bučina in Riža Sapunx- 
hija.

Kot se je zvedelo iz krogov, ki 
so blizu predsedstvu, so v dopol
danskem delu razpravljali o ne
davnih dogodkih. Izrečenih je 
bilo veliko ostrih besed, mnenj 
in stališč. Dr. Janez Drnovšek in 
Milan Kučan sta večkrat pouda
rila vprašanje razrešitve Rjza Sa- 
punxhija, člana predsedstva

Milan Kučan: 
Dobili se bomo 
v Dubrovniku

LJUBLJANA, 21. marca - Ti
skovna konferenca s predsednikom 
slovenskega predsedstva Milanom 
Kučanom po njegovi vrnitvi z raz
širjene seje zveznega predsedstva je 
bila nekaj posebnega iz enega sa
mega razloga: v Beogradu so se 
namreč predsedniki vseh republik 
dogovorili, da začnejo vrsto pogo
vorov o usodi države, saj so zgodo
vinsko odgovorni za miren razplet 
sedanje jugoslovanske krize. Tako 
naj bi bil prvi pogovor že prihodnji 
četrtek v Dubrovniku, potem pa 
naj bi se zvrstili še v vseh drugih 
republikah.

Ta dogovor, ki v sedanjih nič kaj 
prijetnih časih vendarle obeta nekaj 
novega, je seveda povezan tudi 
z dogovorom o tem, s katerimi 
vprašanji in problemi naj bi se že na 
prihodnji seji zveznega predsedstva 
ukvarjalo predsedstvo samo. Gre 
za razmerje med predsedstvom 
SFRJ in armado, za razpravo o Jo- 
vičevih izjavah, ki jih jc v ostrejši 
obliki ponovil na včerajšnji seji srb
skega parlamenta na račun nekate
rih članov predsedstva, zvezne vla
de in premiera Markoviča, in za 
razpravo o položaju pokrajin in nji
hovih predstavništev v zveznem 
predsedstvu. Več na 2. strani.

s Kosova, prav tako pa tudi 
vprašanje razpustitve predsed
stva te pokrajine. Posebej sta se 
dotaknila stališč, ki jih je gene
ralni štab izrazil v svojem nedav
nem sporočilu za javnost. Ome
nila sta tudi izjavo dr. Borisava 
Joviča v zvezi z njegovim odsto
pom ter njegov včerajšnji nastop 
v srbski skupščini, ki ga je izko
ristil tudi za to, da je brez priza- 
našanja izrekel najrazličnejše

• Danes zvečer se je začela red
na seja zveznega izvršnega sveta, 
ki jo vodi Ante Markovič. Na 
dnevnem redu so med drugim se
danje politično-varnostne razme
re v državi in vprašanja, ki zade
vajo uresničevanje gospodarske 
reforme.

kritike na račun članov državne
ga predsedstva in zvezne vlade.

Sele tedaj se je začela razpra
va o eni sami točki dnevnega re
da. zaradi katere je bila sklicana 
seja — o politični prihodnosti dr
žave. Kot smo zvedeli iz krogov, 
ki so blizu predsedstvu, je bilo 
v nasprotju z dokaj ostro dopol
dansko razpravo v tem delu seje 
slutiti željo po dialogu in politič
nem premagovanju krize. Za se
daj še vedno ni povsem jasno, ali 
gre samo za željo po obnovitvi 
omajanega ugleda kolektivnega 
državnega vodstva. Začeli so se 
tudi pogovori o predlogu za de
lovanje države v prehodnem ob
dobju, ki ga je pripravila pose
bna strokovna skupina. Napove
dano sejo predsednikov vseh re
publik in pokrajin, za katero sta 
dala pobudo Milan Kučan in dr. 
Franjo Tudman, je predsedstvo 
podprlo.

Šest predsednikov se bo v pri
hodnjih tednih sestalo, da bi se 
s skupnimi prizadevanji približali

predlogu najboljše rešitve za raz
plet jugoslovanske krize. Predlo
ge, do katerih bodo prišli s skup
nim delom, bodo sproti pošiljali 
skupščinam republik in organom 
federacije. Gostitelj prvega sre
čanja bo hrvaški predsednik dr. 
Franjo Tudman, drugega srbski 
predsednik Slobodan Miloševič, 
tretjega predsednik slovenskega 
predsedstva Milan Kučan, četr
tega makedonski predsednik Ki- 
ro Gligorov, petega predsednik 
črnogorskega predsedstva Mo- 
mir Bulatovič, gostitelj šestega 
pa predsednik predsedstva BiH 
Alija Izetbegovič.

Več na 2. strani.
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TEMA DNEVA

Pomlad v Dubrovniku
Zmeren optimizem — kolikor je v posebnem tipu jugoslovanske 

pragmatične politike sploh mogoč - s katerim se je Milan Kučan 
vrnil iz Beograda, je zagotovo utemeljen. Tudi zato. ker je današ
nja seja zveznega predsedstva potegnila ločnico med tem, o čem naj 
razpravlja in mora razpravljati zvezno predsedstvo samo in o čem 
predsedniki suverenih republik. Na tej seji pa je prišlo do pomemb
nega preobrata, ki sicer sam zase še ničesar ne obeta, a je ob 
sedanjih razgretih strasteh znanilec novega. Predsedniki republik 
so se namreč dogovorili, da vendarle začnejo vrsto pogovorov, saj 
so navsezadnje zgodovinsko soodgovorni za to, na kakšen način se 
bo jugoslovanska kriza razpletla.

Kučan je ob predstavitvi prvega kraja dogovarjanja predsedni
kov suverenih republik (kar je seveda pomembno) — to jc Dubrov
nika — poudaril, da je izbira naključna, in pri tem »izdal« majhno 
državno skrivnost — da je namreč Slobodan Miloševič rekel, da se 
ve, da je Srbija brez morja, zdaj pa je čas pomladi, ki je ob Jadranu 
še posebej lepa. Koliko bo prispodoba morja in pomladi vnesla 
v začetek pogovorov nove politične strpnosti, spoštovanja sogovor
nikov in moči argumentov, je seveda neznanka. A že dejstvo, da bo 
do pogovorov med šestimi predsedniki sploh prišlo, je vsaj upanje, 
da se bodo nekatera dosedanja zaostrovanja in grožnje vendarle 
spremenili v dialog enakopravnih in suverenih.

Če vse to povežemo še z možnostjo, da bo Evropa vendarle 
sprejela dokument o nedotakljivosti in nespremenljivosti jugoslo
vanskih notranjih meja, potem bi pogovori republik morali tudi to 
upoštevati. S tem pa bi bil zagotovo presežen ta hip še vedno 
najbolj nevaren scenarij o morebitni delirij nekaterih republiških 
ozemelj med »zainteresirane«. To pa bi bilo usodno — končale bi se 
vse notranje vojne! VINKO VASLE

KRITIKA KOT UVOD V DIALOG - Seje zveznega predsedstva v razširjeni sestavi se nista udeležila 
le Nenad Bučin in Riža Sapunxhiu. Kot je bilo mogoče pričakovati, so člani predsedstva kot uvod 
v razpravo o edini točki dnevnega reda — kakšna naj bi bila politična prihodnost države — kritično 
ocenili tako stališča generalštaba kot nastop dr. Borisava Joviča v srbski skupščini. Kar zadeva 
prihodnost, kaže, da je vendarle prevladala želja po nadaljnjem dialogu o usodi sožitja jugoslovanskih 
narodov — kako pristna pa je, se bo seveda še pokazalo. (C. R., tele foto: Tanjug)

LUTKAR

Karikatura: Franco Juri

Tečaj se bo oblikoval po 
ponudbi in povpraševanju
Po vladnem predlogu 37,6 odstotka BTP v prora
čun — Izvoznikom ostane 70 odstotkov priliva
LJUBLJANA, 21. marca — Slovenski republiški izvršni svet je na 
svoji današnji seji sprejel odlok o prednostnem vrstnem redu plačil 
v tujino, po katerem bodo izvozniki tudi tisti del deviz, s katerim ne 
morejo razpolagati sami, dobili plačan po tržni ceni, tečaj pa naj bi 
se oblikoval na ljubljanski borzi. Že včeraj je vlada uskladila pred
log zakona o proračuna, po katerem naj bi bil ta za 5,8 odstotka 
nižji, kot je bilo predvideno v osnutka.

ga in invalidskega zavarovanja) 
naj bi tako porabila 56,8 odstot-Po usklajenem vladnem pred

logu naj bi se v republiški prora
čun letos nateklo 69.637.600.000 
dinarjev, to 37,6 odstotka za le
tos načrtovanega družbenega 
bruto proizvoda Slovenije. Spri
čo takšnega predloga naj bi bilo 
za pet milijard dinarjev prora
čunskega primanjkljaja (za 1,05 
milijarde so že sklenjena tuja po
sojila za ceste, za 4,3 milijarde 
dinarjev pa naj bi se proračun 
doma in v tujini zadolžil).

Vsa javna poraba v Sloveniji 
(poleg proračunske porabe še 
občine in skupnost pokojninske-

Sklepi so nelegitimni
Svet za ljudsko obrambo in varstvo ustavne ureditve Hrvaške zavrnil 
sklepe generalštaba kot nelegitimne - Jovičev govor le poglobil nasprotja
OD NAŠEGA DOPISNIKA
ZAGREB, 21. marca — Pred odhodom predsednika dr. Franja
Tudmana na sejo predsedstva države v razširjeni sestavi se je sinoči 
v Zagrebu sestal svet za ljudsko obrambo in varstvo ustavne uredi
tve Hrvaške. Svet je ugotovil, da štab vrhovnega poveljstva oboro
ženih sil SFRJ kot ustanova 
v vojni.

V šestih točkah je svet zavrnil 
zadnje sporočilo štaba, s katerim 
»vojaški vrh določa pogoje za re
šitev jugoslovanske krize, saj 
v nobeni državi ni bilo mogoče 
doseči demokratične rešitve, če 
se je vojska vmešavala v politi
ko«, so ob drugem poudarili 
v svojih stališčih. V njih svet tudi 
govori o razsodniški vlogi arma
de. ki si jo jemlje ob podpori 
boljševiškega dela države, o po
vezavi Miloševiča in Joviča z vo
jaškim vrhom, ki zdaj že povsem 
odkrito ponarejata sporni ukaz 
državnega predsedstva o razoro
žitvi paravojaških enot, češ da 
gre za enote »hrvaške policije in 
Teritorialne obrambe Slove
nije«.

Zato je svet ponovil zahtevo 
Republike Hrvaške, sporočeno 
državnemu predsedstvu, naj pre
kliče ukaz o razorožitvi, saj le-ta 
že dalj časa po nepotrebnem

ni legitimen v miru, temveč samo

S. Bajramovič 
član zveznega 
predsedstva
Izvolitev mora verificirati še 
zvezna skupščina — Umik 
poročila o demonstracijah

BEOGRAD. 21. marca 
— Sejdo Bajramovič je novi član 
predsedstva SFRJ s Kosova in iz 
Metohije. Tako je danes na 
predlog poslanske skupine SPS 
sklenila srbska skupščina z 203 
glasovi za, štirimi proti in 16 
vzdržanimi. Ker mora biti izvoli
tev verificirana v zvezni skupšči
ni. je srbska skupščina sklenila, 
da bo funkcijo člana predsedstva 
SFRJ s Kosova in iz Metohije 
dotlej opravljal podpredsednik 
skupščine Vukašin Jokanovič.

Sicer pa se je današnja
srbske skupščine začela z i___
kom poročila anketnega odbora 
o demonstracijah, ki so bile 9. 
marca v Beogradu. V obrazloži
tvi je bilo rečeno, da je bilo pre
malo časa, da bi do danes opra
vili to obsežno in odgovorno de
lo. Končno poročilo bo dolgo 
kakih tisoč strani, anketni odbor 
pa je doslej pregledal filmske 
posnetke, ki so dolgi za kakih 35 
ur predvajanja. Kot je bilo reče
no, bo poročilo pripravljeno 
v treh do petih dneh. Več na 2. 
strani. S. D.

ustvarja napetosti v državi. 
V sklepih člani sveta tudi po
udarjajo, da vprašanje teritorial
ne obrambe zadeva republiko, 
in ne JLA, da vojska ne more 
biti samo nekakšen varuh soci
alističnega sistema, ki se je ohra
nil samo v Srbiji in Črni gori. da 
v mednacionalnih sporih ne mo
re posredovati vojska, temveč je 
to naloga policije, da se bo voj

ska morala reorganizirati takoj, 
ko bo dosežen sporazum o pri
hodnosti Jugoslavije ipd.

Svet je obravnaval tudi vče
rajšnji nastop turnusnega pred
sednika državnega predsedstva 
Borisava Joviča v srbski skupšči
ni, v katerem je »samo ponovil 
in še izostril obtožbe na rovaš 
Republike Hrvaške in hrvaškega 
naroda«. To lahko pelje v novo 
zaostrovanje sporov na jugoslo
vanskih tleh. Tudi Hrvaška me
ni, da je razrešitev člana držav
nega predsedstva Riže Sapunx- 
hie protiustavno dejanje, ki zah
teva takojšnje posredovanje 
zveznega ustavnega sodišča.

PETER POTOČNIK

• Predsednik Republike Hrvaške in predsednik predsedstva Repu
blike Slovenije sta pred dnevi predlagala pogovor vseh predsedni
kov jugoslovanskih republik o jugoslovanski prihodnosti. Kot pravi 
dr. Tudman, je do tega predloga prišlo v času, ko je Slobodan 
Miloševič napovedal srbsko blokado državnega predsedstva po 
napovedanem Jovičevem odstopu. Zato so na seji sveta za ljudsko 
obrambo in varstvo ustavne ureditve Hrvaške predlagali, naj bi bilo 
podobno srečanje, ki je danes odpadlo zaradi Jovičeve vrnitve 
v predsedstvo in njegovega sklica beograjskega sestanka, jutri ali 
v ponedeljek v Zagrebu ali katerem drugem kraju, kjer bi lahko 
srečanje potekalo v miru, brez pritiskov z ulice ali groženj s sodnim
pregonom.
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V Iraku dežujejo bombe, 
otroci umirajo od lakote
Sadam Husein naj bi spuščal na upornike kislino in 
napalm, lakota pa spominja na razmere v Sudanu
AMAN, BAGDAD, DAHRAN, 21. marca (AFP, Tanjug) — Ira
ška opozicija trdi, da Sadamovo vojaštvo iz helikopterjev spušča 
kislino na kurdske upornike na severu države in da je bilo v napadih 
z nepalskimi bombami in kemičnim orožjem na jugu ob življenje 
15.000 ljudi

Japonska televizija je medtem 
pokazala, kako Kurdi slave zma
go v Kirkuku, mestu na severu 
Iraka. Kako grozljivo je življenje 
v državi, pričajo izjave zdravni
kov, ki prihajajo od tam. Pripo
vedujejo, da stradajoči spomi
njajo na žrtve v Sudanu. Pred
sednik organizacije Zdravnikov 
sveta Jacques Le bas je pozval 
mednarodno skupnost, naj ne
mudoma pošlje živež in zdravila, 
saj iraški otroci umirajo od lako
te in epidemij.

Uradni Bagdad je potrdil vesti 
o nemirih in oboroženih spopa
dih v državi, iz skopih poročil pa 
ni mogoče ugotoviti kaj več. Po 
nepotrjenih vesteh naj bi boji 
divjali še okoli južnega iraškega 
mesta Basre, kjer se je upor 
pred tremi tedni začel. Medna
rodni odbor Rdečega križa pa je 
objavil, da je Irak danes izpustil 
še 1155 zajetih kuvajtskih voja-

Bo danes

kov. V iraških rokah je po po
datkih RK še 3850 Kuvajtčanov.

Proiranska libanonska Božja 
stranka (Hezbolah) je danes ob
tožila iraškega predsednika Sa- 
dama Huseina, da je dal ugrabiti 
duhovnega poglavaija musli
manskih šiitov, velikega ajatolo

Abolkasema ali Hoeija, starega 
90 let. Rečeno je, da so ga prisi
lili, da se je skupaj z iraškim 
predsednikom pojavil na televi
ziji. Iračanom je dejal, da »mu
sliman ne sme ubijati musliman
skega brata«, in se »zahvalil bo
gu, da je dal predsedniku moč za 
zadušitev upora«.

: zelo 
,j ver- 
voditelj 

ocenil 
Iva ba-

ka načrtovanega DBP. Po bese
dah predstavnika vlade za tisk 
Branka Podobnika naj se social
ni del proračuna ne bi zmanjšal. 
V primerjavi z osnutkom se prav 
tako niso zmanjšale razvojne in
tervencije v gospodarstvo, po
djetništvo in kmetijstvo. Bistve
no manj denarja kot v osnutku 
pa namenja predlog proračuna 
za pokrivanje izgub, delo držav
nih organov in financiranje de
javnosti, ki smo jih ali pa jih še 
bomo prenesli iz federacije na 
Slovenijo.

Za usposabljanje nabornikov 
v Sloveniji je namesto 2,6 name
njeno 2,4 milijarde proračunske
ga denarja, prispevek za JLA se 
bo z 2,9 zmanjšal na 2,4 milijar
de, tako da naj bi za obrambo 
namenili devet odstotkov manj 
kot v osnutku. Ker bo 1. aprila 
predvidoma odpravljen davek na 
plačilni seznam in bi bile tako 
prikrajšane tudi občine, se bo 
v proračunu povečala vsota, na
menjena za finančno izravnavo 
občin s 6,3 milijarde dinarjev na 
skoraj sedem milijard dinarjev.

• Izvozniki bodo po uradnem 
tečaju v banki dobili vse svoje 
dinarje, stimulacijo za na borzi 
prodane pravice bodo seveda 
plačali kupci, stimulacijo za ob
vezno oddane pravice pa bo 
s posebnega računa plačeval re
publiški sekretariat za finance. 
Po mnenju vlade in tudi zborni
ce gre za povsem primerno obli
ko stimulacije.

Ko je ob koncu minulega leta 
prenehal delovati devizni trg, so 
banke zaradi zagotavljanja svoje 
likvidnosti sprejele različne 
ukrepe — Ljubljanska banka 
d.d. je, denimo, sprejela sklep, 
po katerem so komitenti banke 
po svoji presoji lahko razpolagali 
s 70 odstotki ustvarjenega deviz
nega priliva, 30 odstotkov tega 
pa so namenili za skupne in 
splošne družbene potrebe. Ta 
del denarja je po prednostih raz
porejal IS.
Nadaljevanje na 2. strani

ALEŠ STERGAR

Trendovi 
delavci 
na cesti

prene-

Ameriški
diplomati
v rrt» •ze v liram
Na volitvah bo 100 opazo
valcev in prav toliko novi
narjev — Albanci še beže

OHRID, 21. marca (Tanjug) 
— Skupina ameriških diploma
tov je sinoči prispela v Tirano, 
kjer bodo po 52 letih spet odprli 
veleposlaništvo. Po besedah šefa 
albanske diplomacije Kapllanija 
naj bi bili obnovljeni diplomatski 
odnosi »pomembni korak v al
banski zunanji politiki«. Med
tem se država hiti pripravljati na 
volitve, ki bodo 31. marca. 
Predsednik osrednje volilne ko
misije je po televiziji odločno za
vrnil kakršnokoli možnost mani
pulacije. Prve svobodne parla
mentarne volitve v državi bo 
spremljalo kakih 100 parlamen
tarcev in opazovalcev in približ
no toliko tujih novinarjev. Pobe
gi iz države pa se nadaljujejo. 
V Debar še naprej prihajajo ved
no številnejši begunci.

DANES 
V DELU
• Teharske žrtve 

pod zelenjem
Prvi korak k težavni 
nalogi za ureditev 
grobišča

stran 2
• Bencin in davki

Pri določanju davkov 
tudi r tujini v ospre
dju niso zeleni, am
pak država

• Hrvaški 
avtomobilistični 
raj bo dražji
Carin sicer ne bodo 
spet uvedli, bodo pa 
zvišali prometne 
davke

stran 4
• Cena srbskega 

»izleta«
Ante Markovič ima 
dve politiki; to doka
zuje tudi njegovo pi
smo Lojzetu Peter
letu

stran 6
• Vitalnost 

zrelega 
ustvarjalca
V Ljubljani so poča
stili 70-letnico skla
datelja Primoža Ra
movša

stran 7
• Še ena 

prezidava 
Predjamskega 
gradu
Ali bodo našli famoz
no topovsko kroglo, 
ki je na stranišču ubi
la roparskega viteza 
Erazma?

stran X0

LJUBLJANA, 21. marca — Danes je Tobačna iz Ljubljane ob svoji 
120-letnici in v sodelovanju z Mestnim muzejem v Kulturnoin forma
cijskem centru Križanke odprla razstavo z naslovom »Opojnost 
tobaka«. Na razstavi, ki bo odprta do 17. aprila, je na ogled več starih 
fotografij in reprodukcij, dokumentov ipd. ter več kot sto podarjenih 
ali odkupljenih predmetov, ki so povezani z zgodovino ljubljanske 
Tobačne. Slavnostni govornik na otvoritvi je bil član predsedstva 
Republike Slovenije Ciril Zlobec, ki je razstavo tudi uradno odprl. 
Med drugim je dejal, da je kljub škodljivosti cigaret tudi Tobačna del
kulturne in tehnične dediščine Slovencev, vodstvene delavce tovarne
pa je pozval, naj si s sodobno tehnologijo prizadevajo zmanjšati 
škodljivost cigaret. (J. B., slika: Marjan Zaplati!).

ZDRAVA OBUTEV ZA UTRUJENE NOGE

K G30HOOEHE1H
Mercator — Kopitarna Sevnica

EVROPA NOVA ŠTEVILKA EVROPE:
- Bučarjev prvi amandma

»Jaruzelski« bi bil general Kadijevič 
Vika Potočnik: Gre za izčrpavanje 
mirovnikov
Prepih med slovenskimi sodniki in

KJE JE DVA 
MILIJONA 

METALKINIH 
DOLARJEV?

Scenarij Miloševičeve zarote

ZANETI VOJNO, 
POTEM PA VLADAJ!
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S TELEPRINTERJA
Sprememba v stečajni ekipi Elana

BEGUNJE. 21. marca — V drugi etapi stečajnega postopka 
v begunjskem Elanu bo v stečajni ekipi odslej finančno področje 
namesto Francija Perčiča vodil Miha Ster, sicer vodja finančne in 
računovodske službe v Elanu. Po informaciji iz Elana pri spre
membi ne gre za nikakršno razhajanje pri zastavljenem konceptu 
stečajnega postopka, temveč za to, da Franci Perčič časovno ne 
more uskladiti vseh obveznosti. (V. F.)

Branimir Zekan s podpredsedniki vlad
BEOGRAD, 21. marca (Tanjug) - Podpredsednik Z1S Aleksan- 

dar Mitrovič in zvezni sekretar za finance Branimir Zekan sta se 
s podpredsedniki izvršnih svetov oziroma vlad republik in pokrajin 
ter z republiškimi finančnimi ministri pogovarjala o urejanju medna
rodnih finančnih obveznosti in terjatev zveznega proračuna ter prora- 
čuna republik in pokrajin za leto 1990. Beseda je tekla tudi o kon
ceptu letošnjega proračuna. Predstavniki republik so se seznanili 
s skorajšnjo sklenitvijo tretjega finančnega protokola med našo 
državo in Evropsko skupnostjo in s plačevanjem obveznosti, ki jih 
imamo do zahodnih vlad, članic Pariškega kluba.

Jat še vedno ne pristaja v Zagrebu
BEOGRAD. 21. marca (Tanjug) - Letala Jugoslovanskega 

aerotransporta še vedno ne vozijo v Zagreb. JAT je najel dve 
Aviogenexovi letali boeing 737, da veliki skupini potnikov iz 
Zagreba, ki je že prej kupila vozovnice, namenjena pa je v več 
zahodnoevropskih mest, ne bi bilo treba čakati. Na opozorilo 
zveznega sekretarja za promet in zveze, češ da je treba spor med 
zagrebškim letališčem in Jatom rešiti z dogovorom, doslej še ni 
bilo odgovora. Zagrebško letališče je v ponedeljek, 18. marca, 
odpovedalo pristanek letalu beograjske letalske družbe, ker mu 
to dolguje 25 milijonov dinarjev.

Poslanci pravijo, da jim prisluškujejo
ZAGREB, 21. marca (Tanjug) — Poslanci družbenopolitičnega 

zbora hrvaškega sabora so danes zavrnili predlog skupine levičarskih 
poslancev, naj bi na dnevni red uvrstili prisluškovanje telefonskim 
pogovorom na Hrvaškem, med drugim tudi prisluškovanje poslan
cem sabora. Levičarski poslanci so predlagali, naj bi sestavili komi
sijo. ki bo preverila navedbe ljudi, poslanec splitske stranke demo
kratičnih sprememb Nikola Viskovič pa je ponudil tudi dokaze o tem, 
da prisluškujejo njegovim telefonskim pogovorom. Po dolgotrajni 
razpravi, v kateri so se izmenjavale obtožbe vladajoče stranke in 
nasprotne obtožbe opozicije, so predlog z večino glasov zavrnili. 
Edina uteha tistim, ki jim baje prisluškujejo, je obljuba, da bo 
komisija za nadzor službe za notranje zadeve obravnavala te pri
pombe, vendar niso določili, do kdaj mora to storiti.

ZIS o reševanju problemov na Kosovu
BEOGRAD. 21. marca (Tanjug) — Zvezni izvršni svet ocenjuje, 

da je probleme na Kosovu mogoče in treba odpravljati le z uresniče
vanjem reformnega programa, demokratizacijo družbenih odnosov, 
večstrankarskim sistemom in večstrankarskimi volitvami. Tako bi 
odpravili vzroke, zaradi katerih sta prenehala delovati pokrajinska 
skupščina in izvršni svet. To je bistvo mnenja, ki ga je zvezna vlada 
danes poslala skupščini SFRJ v zvezi s predlogom resolucije skupine 
delegatov s Kosova o vzpostavitvi ustavnega reda v pokrajini, ki so ga 
pred kratkim predložili zvezni skupščini.

»Za socialni program naj skrbijo občine«
TRBOVLJE, 21. marca — Rešitev politike zaposlovanja je v oživ

ljanju gospodarstva. Tako bi lahko na kratko povzeli besede republi
ške sekretarke za delo Jožice Puharjeve na današnjem socialdemo
kratskem forumu v Trbovljah, sklicanem na temo brezposelnosti. 
Sicer pa je Puharjeva največ govorila trgu dela. Še pred dvema 
letoma je imelo delo 80.000 ljudi več kot zdaj. Na cesti je bilo le 
13.000 ljudi (zdaj 63.000). Razmere zahtevajo hitro reševanje teh 
problemov. Med razpravljalci je bilo slišati tudi mnenje predsednika 
občinskega IS, češ da bi bilo dobro, če bi socialni program v celoti 
prevzela republika. V Trbovljah bo na primer samo v te namene 
zmanjkalo od 10 do 15 milijonov dinarjev. S tem pa se ministrrica ni 
strinjala. Nasprotno. Pokazala je tja, kjer je po njenem angažiranje 
občine bolj potrebno: pri odpravljanju birokratskih preprek in pri 
pridobivanju kar največ denarja iz občine. (P. M.)

Prisilna uprava v Rilindji
PRIŠTINA, 21. marca — Skupščina Srbije je danes sprejela že 
dalj časa napovedan sklep o uvedbi prisilne uprave v tiskarni 
Rilindje. To prav gotovo pomeni postopno ukinjanje listov 
v albanščini, ki še izhajajo in popolno informacijsko blokado. Če 
bodo izdajatelji časopisov skušali te tiskati zunaj Kosova, se 
postavlja vprašanje prodaje, saj bo prisilna uprava gotovo zajela 
tudi Rilindjine kioske, kjer je bilo doslej te časopise še mogoče 
kupovati. (M. E.)

Obramba novinarske svobode
SKOPJE, 21. marca (Tanjug) — Makedonski novinarji se bodo 

odločno uprli vsakemu poseganju v svobodno novinarstvo. To so 
sklenili na današnji novinarski tribuni »Neodvisno novinarstvo danes 
in potem«, ki jo je društvo novinarjev organiziralo v Skopju. Eden od 
neposrednih povodov za današnjo burno razpravo je bila tudi včerajš
nja izjava novega makedonskega premiera dr. Nikole Kljuseva, ki je 
na pršem srečanju z novinarji dejal, da potrebuje Makedonija neod
visno novinarstvo in neodvisne časopise in radijske postaje. Vendar 
pa. kot je dejal, državna glasila ne bi smela napadati tistega, ki jih 
hrani. V dolgi in izjemno čustveni razpravi so številni novinarji 
izrazili bojazen, da se utegne iz te opazke premiera razviti nova 
enoumnost, to pa bi bil hud udarec za mlado makedonsko demokra
cijo. Na tribuni so dali pobudo za ustanovitev neodvisnega sindikata 
novinarjev.

Preporoda ne bodo nehali izdajati
SARAJEVO, 21. marca (Tanjug) — »Urad ne namerava odpraviti 

časopisa Preporod niti ga zapirati pred kritičnimi in polemičnimi 
mnenji ne glede na to, s katere strani prihajajo, pa tudi nobene 
potrebe ne čuti po takem ukrepu,« je rečeno v današnjem sporočilu 
za javnost iz kabineta predsednika urada Islamske skupnosti Bosne in 
Hercegovine. Sporočilo je odgovor na trditve uredništva tega časo
pisa. pri katerih gre v bistvu za obtožbe na račun urada, češ da se 
vmešava v uredniško politiko. V skladu s tem stališčem, utemeljnem 
na islamskih načelih, je rečeno v sporočilu, je urad sporne članke 
pripravljen objaviti takoj po ramazanu. Na ta način bo bralcem 
omgočil, da presodijo versko upravičenost ukrepa, ki ga je urad 
uvedel v dneh tega meseca. Uredništvo Preporoda zbuja medijsko 
pozornost, se glasi obtožba, da bi se širši javnosti predstavilo kot 
žrtev nekaterih verskonazadnjaških sil v islamski skupnosti, je rečeno 
v širšem sporočilu, v katerem so po časovnem vrstnem redu navedena 
tudi imenovanja in odstavitve v Preporodu.

Neupravičeno visoke cene semenske koruze
BEOGRAD. 21. marca (Tanjug) — Sekretariat ZIS za informacije 

je sporočil, da se zvezni sekretariat za kmetijstvo ne strinja s poveča
njem cen reprodukcijskega materiala za kmetijstvo. To še zlasti velja 
za cene semenske koruze, umetnih gnojil in sredstev za zaščito 
rastlin. Zaradi velike razlike med ceno uvožene in domače koruze 
morajo podjetja, ki se ukvarjajo s proizvodnjo, prometom in uvozom 
-emenske koruze, nemudoma znižati cene domače koruze, ki zdaj 
stane celo 97 dinarjev (uvožena koruza stane okoli 63 dinarjev).

Zborovanje opozicijskih strank
ZAGREB, 21. marca (Tanjug) — Udeležbo na prvem »jav

nem pogovoru demokratičnih opozicijskih strank«, ki bo v nede
ljo. 24. marca, v Zagrebu, je doslej potrdilo 20 strank iz vseh 
republik. To je danes sporočila Stranka demokratičnih spre
memb Hrvaške, ki je organizator pogovora.

Spor o jeziku v šolah
DVOR NA UNI, 21. marca (Tanjug) — V zvezi z zahtevo hrva

škega ministrstva za prosveto in kulturo, da mora skupščina občine 
Dvor na Uni preklicati svoj sklep o rabi jezika v šolah, je izvršni svet 
te občine opozoril, da ima srbski narod na Hrvaškem »vso pravico 
uporabljati srbski jezik, enega izmed elementov, ki ga opredeljujejo 
kot narod«. Skupščina občine Dvor je namreč sprejela sklep, v kate
rem je določeno, da se »v osnovnih in v srednjih šolah, kjer so učenci 
srbske narodnosti v večini, uporablja srbski jezik in cirilica, v šolah, 
kjer so v večini učenci hrvaške narodnosti, pa hrvaški jezik in 
latinica«. Ministrstvo za prosveto in kulturo meni, da ta sklep nima 
pravne podlage in da ni v skladu z ustavo Republike Hrvaške in 
njenimi zakoni.

Brezupen položaj kovinarjev
SKOPJE. 21. marca (Tanjug) — Svet kovinarske in elektroindu

strije pri makedonski gospodarski zbornici je na današnji seji 
v Skopju, na kateri so razpravljali o položaju v teh dveh panogah, 
zahteval, naj republiška skupščina prevzame nadzor in odpravi 
monopol nad nafto, električno energijo, ptt storitvami in komunalo, 
saj zaradi naraščanja cen ta industrijska panoga prihaja v brezupen 
položaj. Namesto da bi kovinarska in elektroindustrija plačevali 19 
odstotkov manj dajatev kot leta 1989, saj so se za toliko zmanjšali 
prispevki za družbeno nadstavbo, zaradi zviševanja cen pri monopol
nih podjetjih iz skladov kovinarske industrije zdaj plačujejo devet 
odstotkov več kot pred »razbremenitvijo«.

Beograjski dogodki 9. marca 
še niso povsem pojasnjeni
Parlamentarna anketna komisija sije izprosila še nekaj dni za svoje 
delo — Kako je prišlo med poslance in novinarje nepopolno gradivo?
OD NAŠEGA DOPISNIKA 
BEOGRAD, 21. marca — Srbska skupščina danes ni razpravljala 
o poročilu parlamentarne komisije o tistem, kar se je v Beogradu 
dogajalo 9. marca. Poslancem so sicer razdelili del tega poročila, 
potem pa so se odločili, da morajo podpisano vrniti, saj bi zaradi 
pomanjkljivosti utegnilo zbuditi sume o hotenju, da bi prejudicirali 
domneve o krivdi.

Kot je dejal Dragoslav Alek
sič, parlamentarni skupini ni 
uspelo' pregledati več kot tisoč 
strani napisanega gradiva in za 
več kot 35 ur filmske dokumen
tacije o omenjenem dogodku. 
Zahteval je odgovor na vpraša
nje, kdo je sploh dal nalog za 
razmnožitev gradiva.

Nekateri člani omenjene sku
pine so poudarili, da je res bilo 
predlagano, naj bi skupina dela
la javno, vendar potem takega 
sklepa niso sprejeli ter je del po
slancev menil, da gre za tenden
ciozno delitev gradiva (Mihajlo 
Markovič), je predsednik skupš
čine Slobodan Unkovič predla
gal, naj bi vse papirje, ki so po
vezani z dogajanjem 9. marca, 
umaknili, kar velja tudi za akre-

Zelenje nad 
grobovi 
v Teharjah
Urejanje grobišča v Teharjah 
bo zahtevna naloga — Gro
bov ne bodo prekopali

CELJE, 21. marca — »Sta
lišče naše komisije je, da gro
bišča na Teharjah ne bi preko
pavali — tudi to, da mrtve pu
stimo v miru, je lahko izraz 
pietete. Kraj, kjer počivajo, pa 
je seveda treba kulturno uredi
ti — ga ozeleniti in obeležiti 
z dostojnim spomenikom,« je 
danes v Celju povedal Viktor 
Blažič, predsednik komisije re
publiškega IS za razreševanje 
vprašanj, povezanih z na
membnostjo in ureditvijo gro
bišč v Kočevskem Rogu in 
drugod v Sloveniji.

Urejanje grobišča na Tehar
jah, enega od dvaindvajsetih 
v celjski občini, je posebej te
žavno, ker se tu s pietetnimi 
prepletajo tudi ekonomski in 
tehnološki vidiki. Poskus, da 
bi grobišče skrili pod odlagališ
če odpadkov, je po besedah 
Viktorja Blažiča izraz patolo
škega revanšizma, katerega 
posledic ne bo mogoče rešiti 
hitro, niti tega ne bo mogla 
storiti Cinkarna sama. Cinkar
na zdaj odlagališča piritnih 
ogorkov ne uporablja več in je 
pripravljena sodelovati pri ure
janju prostora, toda končna 
rešitev mora temeljiti na teht
nih strokovnih podlagah, us
klajenih z ustrezimi predpisi in 
spremembami prostorskih se
stavin planskih aktov. Ta po
stopek teče, republiški in regi
onalni zavod za varstvo narav
ne in kulturne dediščine pa 
pripravljata idejne smernice za 
ureditev doslej evidentiranih 
grobišč na Celjskem s poseb
nim poudarkom na Teharjah.

Čeprav končna podoba te
harskega grobišča še ni izrisana, 
bo počivališče žrtev tega mno
žičnega povojnega poboja ven
darle primemo urejeno že do 
začetka svetovnega vsesloven
skega kongresa. Prostor, kjer je 
bila lani spominska slovesnost, 
bodo razširili in ozelenili ter 
pripravili vse potrebno za na
daljnja dela. Kakšna bodo, je 
odvisno tudi od dejanske pri
pravljenosti te države in njenih 
državljanov, da z vsem dolžnim 
spoštovanjem do povojnih žrtev 
uredi njihovo poslednje domo
vanje. Grobišče teharskih žr
tev je, kot je v Celju povedal 
tudi Nace Polajner, predsed
nik komisije za raziskovanje 
povojnih pobojey, oskrunjeno 
na najbolj neciviliziran način.

IVICA BURNIK

ditirane skupščinske poročeval
ce. Kot je rekel Zoran Djindjic, 
je razlog več za umik tega nepo
polnega poročila dejstvo, da so 
v poročilu srbskega notranjega 
ministrstva o dogodkih 9. marca 
nekatera imena podčrtana.

Srbski parlament sploh ni mo
gel odgovoriti na vprašanje, ka
ko so nepopolna gradiva prišla 
v roke poslancem. Edino spre
jemljivo pojasnilo je, da je šlo za 
napako. Naj bo tako ali drugače, 
skupina, ki se ukvarja s tem, je 
obljubila, da bo delo opravljeno 
v treh do petih dneh.

Srbska skupščina je za člana 
predsedstva SFRJ s Kosova iz
volila Sejda Bajramoviča, ki bo 
nadomestil Rižo Sapunxhija,

o katerem je bilo že prej rečeno, 
da je delal v korist secesionistov. 
Bajramovič je pravzaprav ostal 
edini kandidat za to funkcijo, saj 
so medtem odstopili Momčilo
Trajkovič, Tomislav Sekulič in
Tefik Lugiqi. Bajramovič na
mreč, kot so pripomnili, izpol-

• Na vprašanja poslanca Ljubi- 
še Popoviča, kdaj bodo zaprli 
akademiji znanosti in umetnosti 
v Novem Sadu in Prištini, so od
govorili, da je treba republiške 
zakone, ki so v nasprotju z usta
vo, uskladiti do 31. decembra 
letos in da bodo do tedaj ocenili 
potrebe in možnosti za organizi
ranje SAZU. Do tedaj bodo ve
ljali pokrajinski zakoni, je reče
no v odgovoru.

njuje pogoj, da je Albanec, če
prav ga Albanci na Kosovu ne 
bodo sprejeli za svojega legitim
nega predstavnika v državnem 
vrhu.

SLOBODAN DUKIČ

Vrhniška TO 
zahteva svoje 
orožje
Zgradili so lastno skladiš
če, in ni več razlogov, da 
bi jim orožje hranila JLA

VRHNIKA, 21. marca — Po
slanci vrhniške skupščine bodo 
na prihodnji seji razpravljali 
o zahtevi za vrnitev orožja in 
streliva vrhniški teritorialni
obrambi, ki ga zdaj hrani vojska 
v garniziji Ivana Cankarja na 
Vrhniki. Zahtevo je pripravil 
občinski svet za SLO in DS in jo 
bo. če jo bodo tako poslanci tudi 
sprejeli, poslal poveljstvu 5. ar
madnega območja. V zahtevi je 
podana razlaga, da ni več razlo
gov, da bi orožje in strelivo vrh
niške teritorialne obrambe hra
nila vojska.

V dneh med 16. in 18. majem 
lani je vojska odnesla orožje vrh
niških teritorialcev, ker naj bi bi
lo shranjeno v neprimernih skla
diščnih prostorih. V vrhniški 
Kovinarski pa so zgradili novo 
skladišče za to orožje, zato po 
mnenju vrhniškega sveta za SLO 
in DS ni več nobenega razloga, 
da bi imela vojska še naprej 
shranjeno njihovo orožje.

Z. M.

Socialdemokrati menijo, 
da je napočil čas za slovo
Predsedstvo socialdemokratske stranke zahteva čimprejšnjo osamo
svojitev Slovenije - Strah, da bi opozicija blokirala tak korak

LJUBLJANA, 21. marca — Predsedstvo Socialdemokratske 
stranke Slovenije je na današnji seji obravnavalo aktualni politični 
položaj Slovenije. Kot so ugotovili, je čas dozorel, in vodstvo 
stranke zahteva čimprejšnjo izvedbo plebiscitne odločitve. Poslanci 
stranke bodo v skupščini podprli iniciative, ki bodo šie v to smer.

Koliko bi plačala Hrvaška
Hrvaška vlada dokazuje, da dolguje federacija Hrvaški več, kot znaša 
hrvaški dolg zveznemu proračunu - Peticija za izpustitev Virovitičanov
OD NAŠEGA DOPISNIKA
ZAGREB, 21. marca — Srbski poslanci se postopoma vračajo 
v hrvaški sabor, ki danes, v nasprotju s prejšnjimi zasedanji, ni 
obravnaval aktualnih političnih zadev.

Na skupnem zasedanju vseh nov Hrvaške, ki so jim kratene 
zborov pa so sprejeli ustavni za- kakršne koli ustavne pravice, 
kon o vlogi in delovanju ustav- Mednje spadajo tudi aretirani 
nega sodišča Hrvaške, ki lahko Virovitičani, ki čakajo na sojenje 
v skladu z novo hrvaško ustavo pred vojaškim sodiščem v Za

grebu.
Domala vsi poslanci so na 

predlog virovitiškega poslanca 
dr. Rudolfa Brijača podpisali 
peticijo za izpustitev priprtih 
Antuna Habjanca, Djura Deča- 
ka, Vinka Belobrka in drugih 
Virovitičanov.

Na skupnem zasedanju sabora 
so tudi imenovali saborski odbor 
za varstvo človekovih pravic, ki

• Prvi dan zasedanja je bilo 
največ razprav o dnevu hrvaške 
državnosti, ki naj bi bil po pred
logu republiške vlade 30. maj, 
v spomin na prvi sklic sabora po 
lanskih večstrankarskih volitvah. 
Kljub ugovorom, ki so segli da
leč v zgodovino, tja v leto 879, 
ko je papež Janez Vili. priznal 
hrvaško državo, je predlog vlade 
obveljal.

razpravlja in sklepa o odločitvah 
predsednika republike, hrvaške
ga sabora in njegove vlade, raz
pusti pa lahko tudi politične 
stranke, če s svojim delovanjem 
spodkopavajo suverenost in oze
meljsko celovitost Hrvaške in 
spodbujajo nasilje nad ljudmi.

Hkrati je ustavno sodišče ne
kakšno zatočišče vseh državlja-

ga bo vodil Neven Juriča. Ker je 
predsednik zbora občin Slavko 
Degoricija z ukazom predsedni
ka republike dr. Franja Tudma- 
na postal namestnik republiške
ga ministra za notranje zadeve, 
so na njegovo mesto imenovali 
dosedanjega podpredsednika 
zbora Luko Bebiča.

Poslanci vseh zborov so na lo
čenih sejah podprli dokaze hrva
ške vlade, da federacija dolguje 
Hrvaški več kot Hrvaška zvezni 
blagajni. Podprli so tudi vladni 
predlog, po katerem bi na kon- 
federativnih načelih lahko letoš
nji zvezni proračun znašal kveč
jemu 85 milijard dinarjev, četrti
no te vsote pa bi prispevala Hr
vaška.

PETER POTOČNIK

Milan Babič ne priznava sabora
KNIN, 21. marca (Tanjug) — Predsednik skupščine občine Knin 

Milan Babič je na današnji tiskovni konferenci za domače in tuje 
novinarje poudaril, da za Samostojno območje Krajina ne velja zakon 
o morebitni razpustitvi občinskih skupščin in vlad, če le-te ne bi 
izvajale odlokov sabora in hrvaške vlade. Mi smo se ozemeljsko, 
politično in pravno odcepili, kar pa seveda ne pomeni, da so zaprta 
vsa vrata za morebitne pogovore.

Z Bučinovim odstopom I Invalidsko
enako kot z Jovičevim?
V petek bo črnogorska skupščina razpravljala o Buci- 
novem odstopu in ga verjetno ne bo sprejela
OD NAŠEGA DOPISNIKA
TITOGRAD, 21. marca — Za petek popoldne je sklicana izredna 
seja črnogorske skupščine. Edina točka dnevnega reda je odstop 
člana predsedstva SFRJ Nenada Bučina. Vse več ljudi pričakuje, da 
se bo najbrž ponovilo to, kar se je včeraj dogajalo z »odstopom« dr.
Borisava Joviča v srbski skupščini.

Zanimivo je, da so dale pobu
do za izredno zasedanje črnogor
skih poslancev opozicijske stran
ke. Pa ne zaradi Bučinovega od
stopa, pač pa zaradi splošne po
litične krize v Jugoslaviji. Pred
sednik skupščine Črne gore dr. 
Risto Vukčevič pa je vse to le 
»vzel na znanje«, izkoristil pri
ložnost in se skupaj z opozicij
skimi voditelji pokazal v televi
zijski oddaji, da bi dal ljudem 
vedeti, da vlada med strankami 
parlamentarna sloga, sicer pa še 
naprej dela po svoje. Kot je sli
šati, so tukajšnji komunistični 
voditelji, ki imajo v rokah vso 
oblast, začeli novo ofenzivo, saj 
jih je v precejšnji meri ohrabrilo 
sporočilo JLA oziroma njenega 
vrhovnega štaba.

Za Nenada Bučina bi lahko 
rekli, da je človek brez najmanj
še politične avtoritete. Celo 
stranke, ki so mu sicer naklonje-

NAD ALJE VANJ E S 1. STRANI

Tečaj po ponudbi in povpraševanju
Sedanji odlok, ki naj bi veljal 

do obnovitve deviznega trga ali 
dotlej, dokler ne bo tečaj dinarja 
realen, predvideva že uveljavlje
no delitev 70:30. Izvozniki bodo 
70 odstotkov svojega deviznega 
priliva lahko porabili sami, pra
vice pa bodo lahko tudi prodali. 
S posebnim dokumentom se bo
do potem kot prodajalci pravic 
pojavili na ljubljanski borzi, kjer 
se bo v skladu s ponudbo in pov
praševanjem oblikoval višji te
čaj. Tako oblikovani povprečni 
tečaj bo v naslednjem tednu ve
ljal tudi za tistih 30 odstotkov 
deviz, s katerimi izvozniki ne 
morejo razpolagati in jih obvez
no prodajajo. Prva borzna pro
daja in nakup bosta po besedah 
namestnice republiškega sekre
tarja za mednarodno sodelova
nje Vojke Ravbar že prihodnji 
torek ob desetih dopoldne, ta
krat pa se bo seveda oblikoval 
tudi prvi povprečni borzni tečaj.

Potrebe po devizah za splošne 
in skupne družbene potrebe so 
po besedah Vojke Ravbarjeve 
večje od možnosti, zato bodo 
v posameznih sekretariatih evi
dentirali potrebe, v sekretariatu 
za mednarodno sodelovanje pa 
bodo pripravili prednostni sez
nam. Uporabniki, ki naj bi devi
ze za nakupe v tujini dobili, pa 
bodo dinarje nakazovali na po
seben račun finančnega ministr

stva. To bo izplačevalo razliko 
med uradnim tečajem, ki ga bo
do izvozniki dobili plačanega 
v banki in s tečajem, doseženim 
na borzi.

Odlok kot prednostne potrebe 
predvideva odplačilo kreditov za 
infrastrukturo, potrebe osnovne 
preskrbe prebivalstva in surovin 
za tovrstno proizvodnjo (denimo 
surovine za farmacevtsko indu
strijo), potrebe skupnega pome
na (zdravstvo, izobraževanje, 
kultura ipd.) in potrebe energe
tike. Prav energetika naj bi do
bila po besedah Vojke Ravbar 
predpravico za blizu dve tretjini 
»prednostnih« deviz. Ker pa bo
do, denimo., pri Petrolu devize 
plačali po višjem tečaju, bo seve
da tudi bencin dražji — in tudi 
zato, je povedal Branko Podob
nik, se bencin v Sloveniji ni po
cenil.

ALEŠ STERGAR

Manjša proizvodnja 
v Vojvodini

NOVI SAD, 21. marca (Ta
njug) — Po podatkih pokrajin
skega zavoda za statistiko se je 
v primerjavi z enakim obdobjem 
lani v prvih dveh mesecih letoš
njega leta proizvodnja v vojvo
dinski industriji zmanjšala za 
13.6 odstotka. To je najslabši re
zultat v zadnjih 50 letih.

ne, mu očitajo, da »vedno mol
či«, čeprav skoraj na vsaki seji 
sedi poleg Miloševiča. Večkrat 
so ga že spodbujali, naj vendar 
»spregovori«. Sicer pa je bil na 
sedanji položaj izvoljen s pičlo 
večino šestih glasov. Kmalu nato 
so v Črni gori zahtevali njegov 
odstop. Svojčas sta mu še pose
bej grozila mag. Momir Bulato- 
vič in Milo Dukanovič.

Zdi pa se, da Bučina podpira 
»starejši brat«, zato pričakujejo, 
da bo tudi z njegovim odstopom 
tako kot z Jovičevim, čeprav je 
slišati, da se nekateri že potegu
jejo za Bučinovo funkcijo. Eden 
od kandidatov je dr. Radoje 
Kontič, ki je bil do nedavnega 
predsednik črnogorskega izvrš
nega sveta, zdaj pa je »le« član 
črnogorske delegacije v zveznem 
zboru.

BRANKO JOKIČ

varstvo ne sme 
biti na obrobju
Ustanovljena komisija sloven
ske vlade za invalidsko varstvo 
- Svetovni dan invalidov

LJUBLJANA, 21. marca - In
validi si že dalj časa prizadevajo 
za ustanovitev osrednjega vladne
ga organa, ki bi se celovito ukvar
jal z razvojno problematiko inva
lidskega varstva in imel pri tem 
določene pristojnosti. Komisija 
republiškega izvršnega sveta za 
invalidsko varstvo, ki se je danes 
sestala na ustanovitveni seji, je 
sicer strokovnoposvetovalni or
gan, ki pa lahko formulira svoja 
stališča, čeprav le »obravnava, 
daje mnenja in predloge.«

V okviru nove upravne uredi
tve pa naj bi komisija vendarle 
dobila tudi bolj obvezujočo vlo
go. Sicer pa komisijo čaka obilo 
dela, če omenimo le novo zako
nodajo za številna področja, ki bo 
vplivala na politiko invalidskega 
varstva: tu pa je še oblikovanje 
strategije razvoja invalidskega 
varstva, saj bo treba opredeliti 
konkretne cilje in časovne roke 
itd. Ob tem še povejmo, da se 
danes začenja teden invalidov, ta 
nedelja pa je posvečena svetovne
mu dnevu invalidov. M. Ž.

Dr. Jože Pačnik, predsednik 
stranke, je svojo uvodno trditev, 
da je čas dozorel in da se je tre
ba odločiti, utemeljil z več ugo
tovitvami. Koalicija štirih repu
blik v predsedstvu Jugoslavije je 
nestabilna, kaj kmalu je lahko 
razmerje spet 6:2. Srbija je 
v svetovni javnosti doživela po
raz, ta pa daje več prostora Mar
koviču. Koalicija med JLA in 
Markovičem pa je lahko nevar
na, ker ima Markovič velik vpliv 
v tujini. Upoštevati pa je treba 
tudi razpoloženje med ljudmi na 
terenu. Socialna stiska je vse 
večja, ljudje pa so besni na De
mos in s tem tujdi na SDSS. 
Osamosvajanje je potrebno, ker 
brez tega ni mogoča sanacija 
monetarnega sistema, brez nje 
ne sanacija bančnega sistema, 
brez te pa ni mogoč vzpon go
spodarstva.

Kot ugotavlja dr. Pučnik, se 
vojska osamosvaja. Do puča je 
pravzaprav že prišlo, vendar na 
tipično balkanski, hinavski na
čin, ko ni nič jasno, ni pravnega 
reda, kaos se nadaljuje.

Niti v Demosu niti v opoziciji 
ni bilo navdušenja za začetak 
osamosvajanja, je povedal dr. 
Pučnik. Argumenti tistih, ki mi
slijo, da bi morali počakati, so 
seveda resni. Vendar dr. Pučnik 
ocenjuje, da imajo ljudje v vrhu 
skupščine in v vladi premalo sti
ka z ljudmi po terenu, zato ne 
čutijo, kako pomembno je po
spešiti delo ne samo pri osamo
svojitvi, temveč tudi pri privati
zaciji, denacionalizaciji in reše
vanju gospodarstva.

Vsi člani predsedstva, ki so 
razpravljali, so podprli zahtevo 
po čimprejšnji osamosvojitvi. 
Nekateri so menili, da smo naju
godnejši trenutek že zamudili, 
drugi pa so dodali, da še ni pre
pozno. čeprav se je treba zave
dati, da čas ne dela v našo ko
rist. Če bomo čakali na pravi 
trenutek, je menil Titi Turenšek 
ne bo noben trenutek pravi.

Precej razprave je tudi izzva
lo. ko je dr. Pučnik povedal, da 
je dr. Ciril Ribičič, predsednik 
SDP na koordinaciji strank, de
jal, da bodo prenovitelji privolili
v odcepitev samo ob direktni 
uporabi sile. Ker bo imel pravni 
akt odcepitve značaj ustavnega 
zakona, bo za njegovo sprejetje 
potrebna dvetretjinska večina; 
torej lahko tako nasprotovanje 
pomeni, da zakon ne bo sprejet. 
To je večina članov predsedstva

ocenila za izsiljevanje, ki mu ne 
gre popuščati. Kol je dejal Bran
ko Grims, je vsaka stranka, ki bi 
blokirala osamosvojitev, obsoje
na na propad; zavedati se jc tre
ba. kakšna je bila plebiscitna od
ločitev.

Kritični so bili (udi do dela 
slovenskih predstavnikov v zvez
ni vladi. Po mnenju dr. Pučnika 
je včerajšnji nastop Živka Pregla 
v zvezni skupščini za Slovence 
sramota. Naši predstavniki 
v zvezni vladi tudi podpirajo vla
do, ki zahteva nasilno spremem
bo slovenske ustave.

• Beseda je tekla še o zavezni
štvu Slovenije s Hrvaško, ki so 
ga ocenili kot pomembnega, 
vendar niso umestne iluzije 
o »bratstvu in enotnosti«.

»Odvisni smo od dogodkov 
v Beogradu, na katere ne more
mo vplivati,« jc dejal glavni taj
nik SDSS Erik Modic. »Kaj še 
čakamo?«

MARKO PEČAUER

Kaj bo s kmetijstvom?
NOVI SAD. 21. marca (Ta

njug) — Vojvodinski delegati mo
rajo v skupščini SFRJ sprožiti 
vprašanje stimuliranja izvoza 
kmetijskih izdelkov in živil 
v skladu s poprej dogovorjenimi 
spodbujevalnimi ukrepi, ki se 
zdaj ne izvajajo. To je bilo reče
no na današnji seji izvršnega sve
ta skupščine Vojvodine. Ome
njeni predlog bodo predložili voj
vodinski skupščini.

ECHO
economic and politiaal 
report of Slovenja

Dve stranki za hitrejše 
oblikovanje nove ustave
Socialisti in liberalni demokrati menijo, da 
sedanja počasnost ustreza vladajoči koaliciji
LJUBLJANA, 21. marca — Liberalno demokratska stranka in 
Socialistična stranka Slovenije sta se danes sestali na delovnem 
posvetu, ki sta ga vodila predsednika strank Jožef Školč in Viktor 
Žakelj. Pogovarjali so se o globalnem odnosu do ustave in v lem 
okviru o njeni preambuli, o demilitarizaciji, kompleksu socialnih 
pravic, lokalni samoupravi in regionalizmu. Izmenjali sta tudi sta
lišča o položaju cerkve v državi, o šolstvu, proračunu, enakopravno
sti spolov in abortusu.

Obe stranki sta kritično oceni
li delo pri oblikovanju nove 
ustave. Ustavna komisija deluje 
prepočasi, kar jc v interesu 
strank vladajoče koalicije. Opo
zarjata tudi, da amandmajsko 
popravljanje stare ustave že pov
zroča nepreglednost ustavnega 
besedila.

Stranki zahtevata, naj podsku
pine ustavne komisije predstavi
jo svoje predloge, ustavna komi
sija pa naj se do teh predlogov 

, končno opredeli. Če sporni 
predlogi v parlamentu ne bi do
bili potrebne večine, liberalci 
predlagajo referendum (npr. 
o demilitarizaciji). Glede pream
bule sta stranki enotni, da njen 
tekst ni ustrezen. Preambula bi 
morala biti čim krajša, sprejem

ljiva pa je tudi možnost, da jo 
opustijo.

O demilitarizaciji imata stran
ki različni stališči. LDS nanjo 
prisega, medtem ko socialisti mi
slijo. da je najboljša rešitev traj
na nevtralnost z majhno vojsko. 
Obe stranki pa poudarjata, da je 
treba stroške za vojsko in oboro
ževanje zmanjšali.

Kompleks socialnih pravic je 
po mnenju Viktorja Žaklja civili
zacijska pridobitev, brez katere 
ne more biti nobena evropska 
ustava. Pri nas pa jo zanemarja
jo pod pretvezo, da gre za ide- 
ologiziranje.

Glede lokalne samouprave 
menita obe stranki, da mora biti 
med lokalno in republiško ravni
jo še vmesna raven — regija.

VANESA ČANJI

Dogovor ni mogoč brez vseh
Na tiskovni konferenci je Milan Kučan pojasnil, kaj so se dogovorili 
v zveznem predsedstvu - O prihodnosti lahko odločajo le vse republike
LJUBLJANA, 21. marca — Predsednik slovenskega predsdstva 
Milan Kučan je po vrnitvi iz Beograda na tiskovni konferenci oce
nil, daje bila današnja seja koristna, saj seje zgodilo nekaj politič
nih stvari, o katerih je bilo nujno razpravljati prav na tej ravni. Gre 
na primer za vprašanje, ali je mogoče govoriti o politični prihodno
sti republik in prihodnosti njihovega skupnega življenja glede na to, 
da niso zagotovljeni nujni pogoji in bi vse spet lahko izzvenelo 
v neplodno razpravo o drugih aktualnih političnih vprašanjih.

Rezultat te seje je bila razpra
va o enem in drugem. Najprej je 
tekel pogovor o tistih vpraša
njih, o katerih bi bilo nujno, da 
predsedstvo razpravlja samo, in 
ta razprava naj bi bila že prihod
nji teden. To je najprej razprava 
o razmerju med predsedstvom 
kot vrhovnim poveljstvom in 
JLA oz. generalštabom armade. 
»Osebno mislim, da je v sporoči
lu generalštaba vendarle zapisa
na neka bistvena stvar - to je
stališče, da se armada ne bo 
vmešavala v politične procese. 
To pomeni, da vojska ne želi več 
mesta političnega dejavnika 
v državi,« je dejal Milan Kučan.

Druga točka, o kateri je treba 
razpravljati na zveznem predsed
stvu, je odstop Borisava Joviča 
in kasnejši preklic tega odstopa. 
Argumentov, s katerimi je pred
sednik utemeljil svoj odstop, 
predsedstvo ni sprejelo. Vendar 
so bile te utemeljitve v srbski

Deset točk o prihodnosti
Strokovna skupina je za predsedstvo SFRJ pripravila predlog desetih 
temeljnih točk o prihodnji ureditvi Jugoslavije — Možnih tudi več valut
BEOGRAD, 21. marca (Tanjug) — Na današnji seji predsedstva 
SFRJ je bil podlaga za razpravo predlog skupine strokovnjakov, ki 
je predlagala naslednja stališča:

1. Temeljni ekonomski interes 
za oblikovanje jugoslovanske 
skupnosti (federacije, konfede
racije ali česa podobnega) je za
gotovitev skupnega trga. Skupni 
interes je tudi vključevanje 
v evropske povezovalne procese, 
zaradi česar bodo republike kot 
članice jugoslovanske skupnosti 
postopoma usklajevale elemente 
skupnega trga z normami in 
standardi Evropske skupnosti.

2. Območje jugoslovanske 
skupnosti je skupni trg, na kate
rem je prost pretok blaga, stori
tev, kapitala in delovne sile. 
Prepovedana je diskriminacija 
med državljani republik kot čla
nic jugoslovanske skupnosti pri 
zaposlovanju, nagrajevanju in 
drugih elementih delovnih 
razmer.

3. Vse oblike lastnine so ena
kopravne.

4. Velja svoboda pri ustanav
ljanju podjetij in podružnic, nji
hova dejavnost poteka z enakimi 
pogoji na celotnem območju 
skupnosti.

5. Med članicami jugoslovan
ske skupnosti ni carin, za tretje 
države pa velja enak, skupen ca

rinski režim.
6. Razvojna politika je na po

sameznih območjih lahko skup
na. Vključuje tudi razvojno poli
tiko gospodarsko premalo razvi
tih območij po načelih politike 
Evropske skupnosti.

7. Zagotovljena mora biti 
skupna, vendar zelo spodbudna 
politika vlaganja tujega kapitala, 
ki po potrebi vključuje tudi so
lidna jamstva držav članic ali ce
lotne jugoslovanske skupnosti.

8. V jugoslovanski skupnosti 
se usklajuje politika na področju 
prometa, zvez, energetike in 
kmetijstva, usklajujejo se tehnič- 
no-tehnološki sistemi v prometu, 
pri zvezah in v energetiki.

9. Na območju jugoslovanske 
skupnosti velja ena sama valuta, 
tudi emisijska banka je skupna. 
To skupno valuto je treba trdne
je vezati na eku (European Cur- 
rency Unit).

10. Denarna, devizna, zuna-
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njetrgovinska in carinska politi
ka ter politika kreditnih odnosov 
s tujino mora biti enotna. Davč
ni sistem je zasnovan na skupnih 
temeljih. O vseh vprašanjih je 
načeloma treba odločati na pod
lagi soglasja članic jugoslovanske 
skupnosti.

Po drugi zasnovi je dopušče
no, da ima vsaka država članica 
svojo valuto, s tem da imajo lah
ko države tudi skupno obračun
sko valuto. Skupna območja dr
žav članic jugoslovanske skupno
sti bi pomenila carinsko unijo, 
skupen trg, usklajevanje 
z evropskimi standardi in denar
no unijo, v skladu s predlagani
mi variantami v slovensko-hrva- 
škemu modelu konfederacije.

Danes so razpravljali tudi 
o zboljševanju predlaganih reši
tev o kreditnih odnosih s tujino, 
plačilnem prometu in solidarno
sti; slišati je bilo tudi nekaj no
vih sugestij o ureditvi denarnega 
sistema in Narodne banke Jugo
slavije. Pred odločanjem o alter
nativnih zasnovah, vključno 
z novimi predlogi, pa bi se mo
rali izreči o tem. kakšna bo pri
hodnja jugoslovanska skupnost; 
ali bo Jugoslavija neodvisna 
zvezna država ali zveza nedovis- 
nih držav.

skupščini včeraj ponovljene, za
ostrene in dodane še nekatere 
hude obtožbe oz. nekatera zelo 
ostra stališča glede ravnanja in 
odločanja drugih članov pred
sedstva. Jovič je poleg tega izre
kel veliko zelo ostrih in kritičnih 
ocen na račun zvezne vlade in 
predsednika vlade, zato je tudi 
o tem treba razpravljati na pred
sedstvu.
e ZAGREB, 21. marca (Ta- 
njug) - Hrvaški predsednik dr. 
Franjo Tudman je po vrnitvi 
s seje zveznega predsedstva po
vedal, v čem vidi začetek dogo
vorov med predsedniki republik. 
To je priznanje dejstva, da so 
republike nosilci suverenosti in 
da je treba izhod iz krize in obli
ko prihodnje ureditve na teh 
tleh iskati v dogovoru med nji
mi. Vendar to še ne pomeni, da 
je predsedstvo SFRJ zdaj odri
njeno, saj smo se zavezali, da 
bomo o pogovorih obveščali 
zvezno predsedstvo, republiške 
parlamente in zvezno skupščino, 
je dejal dr. Tudman.

skih razlogov pa takšen koncept 
ni sprejemljiv in tudi ne izved
ljiv Kajti o možnih skupnih 
funkcijah ni mogoče razpravljali, 
ne da bi jih povezovali z njiho
vim subjektom in obliko državne 
organiziranosti takšne skupnosti. 
Slovenija in Hrvaška se seveda 
sklicujeta na predlagani model 
konfederalne skupnosti, skupno
sti suverenih držav, ki na intere
sih skupnega trga razvijajo med
sebojne odnose. Ne glede na to. 
je poudaril Kučan, pa se je da
nes v Beogradu začela razprava 
o možnem okviru skupnih inte
resov, na to pa je mogoče odgo
voriti šele takrat, ko bo jasno, 
kakšna naj bo kakovost takšne 
prihodnje skupnosti.

Najbolj razveseljiva ugotovi
tev s tc današnje seje je po mne
nju Milana Kučana to. da je pri
šlo do dogovora predsednikov 
republik, da zaradi odgovorno
sti, ki jo imajo za urejanje jugo
slovanske politične krize, gredo 
na vrsto skupnih sestankov. Prvi 
od teh bo že prihodnji četrtek 
v Dubrovniku. Potem pa naj bi 
sledili še sestanki po vseh repu
blikah. S tem se je seja. po Ku
čanovih besedah, končala v tole
rantni atmosferi. VINKO VASLE

In končno je treba razpravljati 
o tem, kakšen je položaj pokra
jin in pokrajinskih predstavnikov 
v predsedstvu.

Milan Kučan je dejal, da sta 
se na tej seji zgodili dve pozitivni 
stvari — naposled je razprava 
prešla na področje tako imeno
vanih skupnih interesov, ki naj 
bi jih republike ugotovile, in to 
naj bi olajšalo odločitev o tem, 
kakšen naj bo značaj prihodnje 
skupnosti. Ali bo to ena zvezna 
država z republikami, ki ima 
svojo mednarodno pravno sub
jektiviteto, ali bo to skupnost re
publik kot suverenih držav, aii 
demokratičen razhod sedanje 
Jugoslavije. Pokazalo se je. da 
se hišo od strehe težko gradi in 
da je to treba početi od teme
ljev. Navidez so razlike majhne, 
nekaj je alternativ, ki sta si jih že 
v ekspertni skupini pridržali Hr
vaška in Slovenija, v bistvu pa 
ne gre za alternative v konceptu, 
ampak za alternativni koncept. 
Že v izhodišču namreč ni jasno, 
kdo je konstitutivni subjekt te 
možne prihodnje skupnosti. 
Vztraja se namreč pri tem, da 
naj se najprej navede možne 
skupne funkcije jugoslovanske 
skupnosti t ne 
tev značaja 
ne glede na njen konstitutivni 
subjekt. Skratka, je dejal Kučan, 
odprto ostaja vprašanje, ali gre 
za možne skupne funkcije zveze 
držav ali zvezne države.

Ne samo iz načelnih, vsebin-

glede na opredeli- 
takšne skupnosti in
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Skalpel racionalizacij bo neusmiljeno 
zarezal v tkivo slovenskega zdravstva
Stagnacija v zdravstvu sicer že pomeni nazadovanje, toda zdaj gre za preživetje — Nekatere bolnišnice naj bi 
zaprli - Velika nevarnost, da bi se morale bodoče generacije zdravnikov lotiti razvoja medicine od začetka
LJUBLJANA, 21. marca — Medtem k« smo ne tako dolgo tega, 
tako rekoč še včeraj, ugotavljali, da relativno pogostim spremem
bam pravil igre v zdravstvu potem ni sledila prava odločnost, da bi 
posegli tudi v vsebinske, in ne le sistemske spremembe, zato so se 
nerešena vprašanja le prenašala iz obdobja v obdobje in smo vedno 
znova praktično pred istimi ali enakimi oziroma še večjimi težavami 
kot pred davnimi leti, pa je danes drugače. V predlogu restrikcijskih 
ukrepov so med drugim tudi konkretne bolnišnice in dejavnosti, 
»kjer se (po odločitvi sekretariata za zdravstvo) takoj izdela analiza 
delovanja in upravičenosti obstoja bolnišnice«, kar seveda pomeni, 
naj bi nekatere v erjetno zaprli...

Zdaj gre bolj kot kdaj prej za
res. Odgovorni za zdravstveno 
politiko trdijo, da imamo glede 
na ekonomske možnosti (drugo 
vprašanje so zdravstvene potre
be), preobsežne zdravstvene 
zmogljivosti, ki jih ni mogoče več 
plačevati. Torej je treba omejiti 
pravice (na javni račun) in 
zmanjšati zdravstvene zmogljivo
sti. Restrikcijskim ukrepom se
veda niso naklonjeni ne ljudje 
v zdravstvu — naivno bi bilo pri
čakovati. kot opozarjajo nekate
ri. da bodo zdravstveni zavodi 
pričeli kar prostovoljno razgraje
vati sami sebe — ne pacienti, ki 
ob siceršnjem plačevanju pri
spevkov od osebnih dohodkov žc 
zdaj vedno globlje segajo v lastne 
žepe, pa naj gre za zdravila ali 
različne zdravstvene storitve.

in vendar tako. kot je zdaj, 
pojasnjujejo v vrsti bolnišnic in 
zdravstvenih domov (nič bolje pa 
ni niti v zavodih za zdravstveno 
varstvo in podobnih inštitucijah), 
ne gre več.

Oprema je praktično 
odpisana . ..

••Zaloge zdravil in sanitetnega 
materiala se zmanjšujejo skladno 
s povečanjem likvidnostnih težav 
v bolnišnici, sanitetnega materi
ala imamo največ za sedem dni. 
dražja zdravila izdaja bolnišnična 
lekarna poimensko za posamez
ne bolnike, zaloge zdravil skuša
mo zagotovili za 14 dni. Odpisa- 
nosi opreme v bolnišnici je 90- 
odstotna, zato imamo težave, ker 
ne moremo več obračunavati 
amortizacije .. ..•< opozarjata 
glavni direktor dipl. ekonomist 
Tone Kranjc in vodja oddelka za 
PAMS, dipl. ekonomist Milan 
Soršak iz Splošne bolnišnice Ma
ribor.

• Glede izrabljenosti opreme se
veda niso osamljeni. Po podatkih 
poslovne skupnosti za zdravstvo 
je v povprečju oprema v zdrav
stvenih organizacijah izrabljena 
80,47-odslotno, od tega v bolniš
nicah 81.80-, v zdravstvenih do
movih pa 78.42-odstotno. V zak
ljučnih računih za leto 1990 so 
v posameznih bolnišnicah zapisa
li takole: Brežice 95.6 odstotka. 
Koper 93.2. Inštitut Golnik 93,9.
L KG - kirurgija 90,9, RTG 
99.8 odstotka (!). Po podatkih 
poslovne skupnosti za zdravstvo 
je v Mariboru oprema internistič- 
ne stroke izrabljena celo 94.2- 
odstotno, oprema operativne 
stroke pa 96-odstotno. Kritično 
glede tega je tudi v Novi Gorici, 
kjer so zapisali, da imajo 99.4- 
odstotno izrabljeno opremo, 
v Novem mestu pa 84,3-od- 
stotno...

In kaj so po bolnišnicah že sa
mi storili za zmanjšanje stroškov, 
kako so iskali notranje rezer-

zaposicnih lahko rešili silne pro
bleme pri izplačevanju osebnih 
dohodkov. Doslej so lahko izpla
čevali osebne dohodke le tako, 
da so s skoraj trimesečnim zami
kom poravnavali davke in pri
spevke ter račune za nabavljeni 
material, zdaj se obetajo zajam
čeni osebni dohodki.

nalniško poslovanje, ni videti 
prave rešitve. Prave rešitve tudi 
ne bo. dokler bodo zdravstvene 
»službe« tako razdrobljene, kot 
so zdaj, in dokler bo splošna me
dicina v veliki meri v vlogi pro
metnika . ..

Tudi v celjski bolnišnici, kjer 
so lani. kot je znano, imeli škode 
zaradi povodnji in jim je to še 
dodatno otežilo položaj, so po 
besedah predsednika KPO Aloj
za Žuntarja, že prej varčevali, 
kolikor je bilo mogoče; glede le
žalnih dob so bili pod slovenskim 
povprečjem, več dejavnosti so že 
preusmerili v osnovno zdravstvo, 
zmanjšali so nadure, racionalno 
prerazporejali zaposlene itd. Od 
sekretariata za zdravstvo čim

Skoraj odveč je dodati, da za
radi težav v poslovanju trpi tudi 
strokovno delo, da je zavrnjen 
vsak predlog za uvajanje novih 
dejavnosti, ki je povezan z dodat
nimi stroški (zaradi nakupa no
vih diagnostičnih aparatur ali na
mestitve novih ljudi) in da sploh 
ni jasno, kdo bo pokril stroške 
specializacij in strokovnega izpo
polnjevanja . . .

Mag. Emcrik Zver, direktor 
Splošne bolnišnice v Murski So
boti. jc povedal, da je imel lani 
zdravnik specialist z magisteri
jem. ki je bil tudi šef oddelka »tik

prej pričakujejo obljubljene nor
mative in standarde.

»Če primerjamo naše normati
ve o zaposlovanju z drugimi, 
ugotavljamo, da smo že v prete
klosti skrajno varčevali, in to je 
eno od upanj za preživetje,« pra
vi Milojko Demšar, direktor de
lovne organizacije Osnovno 
zdravstvo Gorenjske. Posebnost 
tega zdravstva je. da je bilo že 
vseh 12 let odvisno od proraču
na, in to. kar drugi doživljajo šele 
zdaj. dodaja, so pri njih doživljali 
in preživljali že ves čas; zaslužki 
niso bili odvisni od števila stori

le: »V medicini že stagnacija po
meni nazadovanje. Sprašujemo 
se, ali je prav, da v krizi in zaradi 
krize dovolimo zmanjšanje kako
vosti, ki smo jo dosegli s skrajni
mi napori. Ali ni naša dolžnost, 
da skušamo z vsemi močmi in, 
lahko bi rekli, za vsako ceno 
ohraniti visoko raven medicinske 
dejavnosti v UKC, ki smo jo do 
tega trenutka dosegali. Eno red
kih strokovnih področij, kjer 
nam je uspelo izenačiti se z ravni
jo modernega sveta, pomeni tudi 
pomemben dejavnik socialne 
varnosti za naše ljudi; v vsesploš
ni krizi naj bi bilo to res zadnje, 
kar bi našim zavarovancem odv
zeli.« Prof. Pegan se tudi sprašu
je, ali bodo morale bodoče gene
racije zdravnikov in zdravstvenih 
delavcev vse skupaj pričenjati 
znova — če bodo sploh še zmogli 
dovolj energije in osebne moti
viranosti.

DRAGICA BOŠNJAK

Poletna cena elektrike bo 
razočarala porabnike
Zaradi nove podražitve bo poletna tarifa znižala 
ceno električne energije le za 6,5 odstotka
LJUBLJANA. 21. marca — Prvega aprila se bo električna 
energija za gospodinjstva pocenila samo za 6,5 odstotka namesto 
za 33 odstotkov, kolikor bi se morala zaradi prehoda na poletno 
ceno. Nova podražitev te energije, kije napovedana I. aprila in 
20-odstotni prometni davek na elektriko, ki velja od 15. marca, 
bosta pač opravila svoje. Toda veliki porabniki elektrike pravijo, 
da se s tem ne mislijo kar tako sprijazniti.

Od novega leta se je elektrika v Sloveniji podražila za trikrat in 
posebni prometni davek je že četrta podražitev. Z novim letom 
se je za gospodinjstva podražila za 4,5 odstotka, za velike porab
nike pa za 25,3 odstotka: 1. februarja se je gospodinjstvom 
podražila za 14,8 odstotka in velikim porabnikom za 17 odstot
kov, s 1. aprilom pa bo samo za gospodinjstva dražja še za 17 
odstotkov. To pomeni, da bodo gospodinjstva od 1. aprila plače
vala v poletnih mesecih za kilovat priključne moči 11.4 dinarja, 
dnevna kilovatna ura bo po 1.584 dinarja, nočna pa po 0,792 
dinarja. Pri enotarifnem merjenju pa bo kilovatna ura po 1.248 
dinarja. To pa znese le malo manj, kot smo zanjo plačevali 
v zimskih mesecih.

Kot lahko preberemo v časnikih, bodo tudi v drugih republi
kah 1. aprila podražili elektriko, tako da bo ta le za nekaj 
odstotkov cenejša od zimske; le v Srbiji bo letna tarifa cenejša za 
14 odstotkov.

V slovenski črni in barvni metalurgiji se z elektrogospodar
stvom oziroma z vlado še niso dogovorili o letošnjih dobavnih 
pogojih in torej o cenah za elektriko. V tej industriji še naprej 
vztrajajo, naj jim priznajo povprečno 5 pfenigov za kilovatno 
uro. ne pa 20 pfenigov, kolikor zahteva javno podjetje ELES. 
Predstavniki teh panog pravijo, da bi jih tako visoka centi 
pogubila, z njimi vred pa tudi dobavitelje, in elektrike ne bi imeli 
več komu prodajati. Iz uvoza bi jo lahko namreč dobili že po 7 do 
8 pfenigov za kilovatno uro. TONJ A SLOKAR

Privatizacija je stekla, 
toda za zdaj še poskusno
V pilotskem projektu bodo preizkusili slovenski zakon o privatiza
ciji, v pomoč pa bo tudi del neoporečne zvezne zakonodaje
LJUBLJANA, 21. marcu — Saturnusova Avtooprema, mariborski 
Svilanit, čateške Terme, pivški Javor in logaški Valkarton so finali
sti, izbrani med 104 kandidati, ki bodo sodelovali v pilotskem 
projektu privatizacije na Slovenskem. Tako lahko torej današnjo 
novinarsko konferenco, na kateri so predstavniki agencije za priva
tizacijo in sklada za razvoj izbrana podjetja skupaj z direktorji tudi 
predstavili, štejemo za začetek testiranja slovenskega zakona o pri
vatizaciji.

Hkrati pa je to tudi začetek 
privatizacije podjetij, ki ne bodo 
obremenjena z različnimi ugiba-

• Kako direktorji »pilotskih« 
podjetij ocenjujejo predvideno 
2-odstotno dividendo, ki jo bo 
zahteval sklad oz. nanj prenese
ne prednostne delnice? Dva sta 
priznala, da bi bilo ugodneje, če 
bi bila dividenda čim nižja. Vseh 
pet pa se je strinjalo, da je njena 
višina odvisna od osnove — misli
li so na ocenitev vrednosti po
djetja. Do trga pa ne bo lahko 
priti zlasti tam, kjer imajo izrazi
to bogat stanovanjski sklad.

nji o nepravilnostih, saj je eden 
od pogojev Sodelovanja v tem 
pilotskem projektu tesno sodelo

vanje tako 
s skladom.

z agencijo kot

V prvi fazi sc bodo podjetja 
»spopadla« s cenitvijo vrednosti, 
v drugi bo na vrsti izbira progra
mov privatizacije, v tretji pa last
ninjenje: pogajanja z domačimi

in tujimi kupci, razpis delnic, iz
delava statutov, ipd. Čeprav iz
brana podjetja niso poslovno in 
lastninsko problematična — to je 
bil eden izmed pogojev — bo, 
napovedujejo strokovnjaki obeh 
omenjenih privatizacijskih insti
tucij, proces privatizacije v njih 
trajal od šest do devet mesecev. 
Lastninska struktura v njih naj 
na koncu nc bi bila 10()-odstotno 
»interna«, torej v popolni lasti 
zaposlenih.

Se zlasti pri ocenjevanju vred
nosti teh podjetij bodo sodelova
li strokovnjaki Mednarodne fi-

• V strokovnih in laičnih krogih se razprave o zdravstvenem denarju 
seveda najdlje vrtijo okoli (nedopustno znižanega) deleža zdravstva 
v družbenem proizvodu. Stiska v zdravstvu pa seveda ni samo naša 
posebnost, tudi v bogatih in demokratičnih državah sc nikoli povsem ne 
skladajo velike zdravstvene potrebe in realne možnosti družbe. In mar
sikje so prepričani, da bi sicer lahko imeli izjemno visok zdravstveni 
standard — pa vendar nič bolj zdravih ljudi. Povečevanje vlaganj v razvoj 
zdravstvene službe namreč le do določene mere vpliva na zdravje ljudi, 
potem se začne stagnacija, ob kateri pa se nikoli ne ustavi tudi ponudba 
medicine oziroma industrije, ki zanjo proizvaja. Zato tudi zunaj bolniške 
blagajne nadzorujejo porabo zdravil, izbirajo cenejše proizvajalce, pri 
zavarovancih pa zaostrujejo odnos do bolniških skladov.

pred upokojitvijo« in je lani de
žural 104 dni. to je najmanj 10 
sobot in nedelj, povprečno izpla
čanih 20 tisoč dinarjev, pri čemer 
je bila osnova 14 tisoč dinarjev, 
približno toliko pa je dobil izpla
čano mlajši zdravnik, ki je 54- 
krat dežural: medicinske sestre 
so dobile od 7 do 9 tisoč di
narjev . . .

Kako obvladati
zdravstveno
administracijo?

Mag. Zver tudi pravi, da imajo 
v bolnišnici pomisleke ob 4-ur- 
nem delu nekaterih delavcev; ni 
tako racionalno, kot se zdi. Že

© Eden od manj simpatičnih najnovejših varčevalnih ukrepov po pred
logu republiškega sekretariata za zdravstvo zahteva zmanjšanje bolnišnič
nih zmogljivosti, kjer nimajo vseh postelj zasedenih in zapiranje nekate
rih bolnišnic že 1. junija letos. Zato predlagajo, naj bi takoj izdelali 
analizo poslovanja v bolnišnici v Sežani, v Topolšici, Sanatoriju Emona, 
v Bolnici dr. Petra Držaja; posebej naj se analizira stanje v bolnišnici 
v Brežicah, takoj naj se opravi strokovna analiza razmer obeh porodnišnic 
na Gorenjskem in v bolnišnici Trbovlje ter pediatričnih postelj v Ljub
ljani. Hkrati naj bi. pravi predlog, zmanjšali zmogljivosti premalo zasede
nih bolnišničnih oddelkov v Sloveniji »ne glede na nivo in naziv«. Pri tem 
se upošteva predvsem povprečno trajanje zdravljenja, kije v Sloveniji od 
9 do 130 odstotkov daljše kot v državah zahodne in severne Evrope. Za 
normalno zasedenost se štejejo naslednji podatki: infektologija (brez 
interne!) 80 odstotkov, pediatrija 83 odstotkov, vse druge 86. razen 
psihiatrije, kjer je normalna zasedenost po predlogu sekretariata 90- 
odstotna.

ve«? Kako je z motiviranostjo za 
delo in organizacijo dela. porabo 
virov v primerjavi z zdravstveni
mi rezultati?

•V bolnišnici zadnjih sedem let 
zmanjšujemo povprečno ležalno 
dobo za približno dva odstotka 
na leto. Z večjo intenzivnostjo 
dela zdravimo približno enako 
število bolnikov v bolnišnici 
z manjšim številom bolniških 
oskrbnih dni. Če je le možno, 
prenašamo zdravljenje v ambu
lante. kar poceni zdravljenje,« 
zagotavljajo v mariborski bolniš
nici.

Zaradi nenehnega pomanjka
nja denarja, dodajajo, so tudi pri
siljeni varčevati pri materialnih 
stroških, investicijskem vzdrže
vanju, zaposlovanju in drugem. 
Strinjajo se sicer, da »zelo verjet
no tudi v zdravstvu — tako kot 
v vsej družbi — produktivnost de
la ni na recimo evropski ravni, 
zato v bolnišnici »že izvajajo 
ukrepe za zmanjšanje števila za
poslenih«. vendar pa glede na to. 
da je za zdravnika specialista 
priznano le nekaj več kot 6.000 
neto OD na mesec, in izplačila to 
seveda prekoračujejo, ni mogoče 
pričakovati, da bi z zmanjšanjem

zdaj so, kot pravi, skrajno varče
vali pri zaposlovanju nemedicin
skih delavcev (manjka jim vsaj 25 
ljudi), a dokler ie v zdravstvu 
predpisana tolikšna administraci
ja. ki je še ni nadomestilo raču-

tev, pač pa od predvidenega de
narja za te "namene . . .

In ker je zdravstvo povsod 
v hudih škripcih, seveda ni mo
goče pričakovati spodbudnih od
govorov denimo v koprskem 
zdravstvu, na Onkološkem inšti
tutu ali v UKC v Ljubljani.

Kot pravi ob tem namestnica 
predsednika PO UKC prof. dr. 
Andreja Kocijančič, že od leta 
1987 zmanjšujejo število zaposle
nih in samo lani je od tam odšlo 
200 ljudi, večina nemedicinskih. 
Že dolgo skrajšujejo ležalno do
bo, pripravljajo reorganizacijo in 
številne druge varčevalne ukre
pe. Tudi ljudem v zdravstvu je 
jasno, da smo v splošni gospodar
ski krizi, in podpirajo nekatere 
predvidene ukrepe, kot je, deni
mo. poenotenje kalkulativnih 
elementov za vrednotenje dela in 
za materialne stroške na enoto 
storitve oziroma zaposlene, pa 
strogo racionalizacijo ob reorga
nizacijah. pa analizo mreže zavo
dov in bolnišničnih zmogljivosti, 
dežurstva, reševalno službo, raci
onalizacijo evidenc, uskladitev 
participacije oziroma preverjenje 
kroga zavezancev zanjo, iskanje 
novih virov sredstev in podobno. 
Resne pomisleke pa imajo deni
mo o predlogu, ki ne dopušča 
nikakršnega uvajanja novih de
javnosti (razen ob zamenjavi ali 
ob opustitvi starih za enako 
ceno);

Prof. dr. Vladislav Pegan,
predsednik Medicinskega sveta 
UKC, pravi med drugim tudi to-

Sindikati napovedujejo 
množičen delavski protest
Kaže, da bodo 28. marca štajerski delavci 
zahtevali zagotovitev večje socialne varnosti
MARIBOR, 21. marca — Protestni shod, ki ga pripravljajo 
območni odbori Svobodnih sindikatov delavcev v kovinski in elektro 
industriji, tekstilni industriji in gradbeništvu, bo v četrtek, 28. 
marca, ob 13. uri na Trgu svobode v Mariboru; hkrati se bodo 
delavci zbrali tudi v središču Lenarta in Ruš. »Glede na odzive iz 
drugih krajev v Sloveniji lahko pričakujemo, da se protestnim zah
tevam Mariborčanov pridružujejo tudi delavci od drugod, zlasti 
kovinarji,« je na današnji seji odbora kovinarjev dejal Albert 
Vodovnik, predsednik Svobodnih sindikatov delavcev v kovinski in 
elektro industriji Slovenije.

Na protestnem shodu bodo 
ponovno postavili že znane zah
teve: Zajamčena plača 3500 di
narjev in zagotovitev njenega iz
plačila. Sindikat predlaga, da 
denar za zajamčeno plačo zago
tovi država, če tega ne more po
djetje. Zahtevajo spoštovanje in 
izvajanje kolektivne pogodbe in 
zakonskih določb, ki se nanašajo 
na socialno varnost delavcev.

»Sindikat prevzema organiza
cijo protesta z vso odgovornost
jo, zato ne bomo dovolili, da bi 
se naš shod, ki je namenjen iz
ključno zahtevam za socialno 
varnost delavcev, izrabil v kakrš
nekoli politične namene,« je de
jal Branko Medik, predsednik 
mariborskih kovinarjev. »Delav
ci zahtevajo, da se na shodu po

javijo tudi predstavniki občinske 
oblasti in nam povedo, kaj so 
v zvezi z našimi zahtevami že na
redili,« je poročal Alojz Želez
nik iz Elektrokovine.

Organizatorji shoda že dobi
vajo številne pozive sindikatov 
podjetij, da tudi njihove zahteve 
vključijo v sporočilo protesta. 
Sindikat Špedtransa protestira, 
ker občinska in republiška vlada 
dovoljujeta, da se podjetja preo
blikujejo na osnovi receptov ne
katerih specializiranih podjetij in 
družb, kar povzroča, da se de
lavci nezakonito znajdejo na ce
sti. Zato zahtevajo, naj maribor
ski poslanci predlagajo v repu
bliški skupščini moratorij za ste
čaje, dokler ne bo sprejet zakon 
o lastninjenju. MAJDA ŠTRUC

V Metalni nehali stavkati
Ameriški svetovalci pravijo, da bi bila za Slovenijo velika škoda, če bi 
šla Metalna v stečaj — Predlagali ustanovitev posebnega kriznega štaba
MARIBOR, 21. marca — Strokovnjaki ameriške svetovalne firme 
Booz Alien in Hamilton International ob koncu prve od štirih faz 
svojega dela v Metalni ugotavljajo, da bi stečaj podjetja pomenil 
veliko škodo za slovensko državo. Zanimivo pa je, da se zaradi 
finančnega zloma v podjetju vse bolj govori o programiranem ste
čaju, nihče pa v resnici ne ve, kaj to sploh lahko pomeni za 3700 
ljudi, kolikor jih še dela v tej mariborski tovarni.

Položaj v Metalni je medtem 
postal, blago rečeno, smešen.
Delavci Tovarne avtožerjavov in 
strojev so danes, že tretji dan. še 
stavkali, jutri pa bodo spet dela
li. Devet dni po napovedanem 
odsotopu direktorja Janeza Gaj
ška se delavski svet ni sestal niti 
zato, da bi o tem razpravljal. 
Medtem pa je predsednik sindi
kata Bogdan Ivanovič vodstvu 
ZSSS v Metalni poročal, da bi 
Janez Gajšek še ostal direktor, 
če bi Republika Slovenija dala 
tovarni finančno pomoč, kakor 
je bilo obljubljeno, ko so Gajška 
postavili za direktorja. Zaradi na 
videz brezizhodnega položaja pa 
je tovarno samo v zadnjih treh 
mesecih zapustilo 49 visoko izo
braženih strokovnjakov. Na
mestnik predsednika delavskega 
sveta (DS je brez predsednika 
od tedaj, ko je bil imenovan 
prejšnji predsednik Gajšek za di
rektorja) Bogdan Špes je danes

Industrija stopica na mestu
Slovenska industrija izdela zdaj vsak mesec približno enako, toda bistveno 
manj kot v istem času lani — V Sloveniji že 60.554 nezaposlenih
LJUBLJANA, 21. marca — Naj bo mesec dolg, kot sta december 
ali januar, ali pa kratek kot je bil februar, slovenska industrija 
izdela zdaj približno vsakokrat enako. To enako pa je vendarle 
bistveno manj, kot je bilo pred letom dni. Razmere so torej izredno 
slabe.

Po podatkih slovenskega stati
stičnega zavoda decembra lani 
slovenska industrija zardi velike
ga števila prazničnih dni ni dose
gla običajnega prizvodnega vrha. 
Januarska izdelava je bila po pr
vih podatkih enaka ohlajeni de
cembrski. V začetku leta Zvezni 
zavod za statistiko »uglašuje« iz
hodišča za računanje premikov 
proizvodnje, in tako so tudi to
krat januarske podatke ponovno 
pretehtali ter jih pri tem popra
vili nekliko navzgor. Tako je slo
venska industrija po prejšnji me
sec objavljenih podatkih januar
ja izdelala 11,7 odstotka manj 
kot povprečno na mesec lani, 
zdaj pa so uradno, čeprav še ne 
dokončno, ta zaostanek znižali 
na 10.3 odstotka. No, in od te 
na novo ukrojene januarske viši
ne je bila februarska izdelava 
višja le za 0,4 odstotka, kar po
meni. da je februarja letos slo
venska industrija izdelala kar za 
14,1 odstotka manj, kot je izde
lala februarja lani.

Po načinu, kakršnega uporab
lja Ekonomski inštitut ljubljan
ske pravne fakultete, je statistič
ni zavod izračunal, da se je fe
bruarja izdelava zmanjševala po 
1,7 odstotka na mesec, kar bi, če 
bi se tako nadaljevalo, v letu dni 
zneslo 22-4 odstotno nazado
vanje.

Od 35 industrijskih dejavnosti, 
kolikor jih je v Sloveniji, jih je 
februarja kar 25 naredilo manj 
kot februarja lani. Med večjimi 
dejavnostmi je izdelala več živil
ska industrija, pa tudi elektrogo
spodarstvo, pohištvena industri
ja, izdelava pijač, izdelava bar
vastih kovin, predelava barva
stih kovin, tiskarne ipd.

Zaloge dokončanih izdelkov 
slovenske industrije so se febru
arja zmanjšale, kot kaže, pred
vsem na račun večjega izvoza, 
saj sta bili domača slovenska 
prodaja na drobno in debelo 
manjši. Vsega slovenskega fe
bruarskega izvoza je bilo po po
prejšnjih podatkih za 449 milijo

nov dolarjev, kar je za 52 odstot
kov več kot februarja lani. Zelo 
velik pa je bil tudi uvoz, saj ga je 
bilo kar za 599 milijonov dolar
jev ali za 106 odstotkov več kot 
februarja lani. Bilanca je torej 
spet močno neizravnana. Slabo 
kaže tudi dohodkom od turizma, 
saj je bilo februarja po zavodovi 
oceni skoraj za četrtino manj tu
jih prenočitev kot febraurja lani.

Podatkov o zaposlenih v fe
bruarju zavod še ni posredoval, 
razen o tem, da se je število ne
zaposlenih konec letošnjega ja
nuarja v Sloveniji povzpelo že na 
60.544 oseb. !UA POPIT

Galenika prodala 
največ zdravil

BEOGRAD. 21. marca (Ta
njug) — Zemunska farmacevtska 
industrija Galenika je v letu 1990 
v Jugoslaviji proizvedla največ 
zdravil. Med zdravili, ki so jih 
v letošnjem letu prodali na do
mačem trgu, je bilo več kot 20,3 
odstotka zdravil iz Galenike. Na 
drugem mestu je Pliva — 17,8 
odstotka, na tretjem Krka — 17,3 
odstotka, na četrtem pa Lek 
— 12,8 odstotka.

izjavil, da ho ta organ počakal 
do pogovorov vodstva Metalne 
z republiško vlado in se šele po 
tem odločal o napovedanem od
stopu direktorja. Minister Izidor 
Rejc je danes namreč sporočil, 
da bi do tega pogovora lahko 
prišlo v ponedeljek ali torek, ko 
naj bi banke in drugi upniki tudi 
povedali, ali so svoje terjatve 
pripravljeni spremeniti v kapital
ske vložke, kot so med drugim 
predlagali tudi ameriški konzul- 
tanti. Ti se posebej v sedanji ka
drovski polom sicer niso spušča
li, svetujejo pa. da bi podjetje 
vsaj v prehodnem obdobju mo
ral voditi posebni krizni štab še
stih ljudi z operativnim direktor
jem na čelu, ki pa bi moral biti 
dober poznavalec vseh razmer 
v podjetju.

Namignili so, naj to ne bi bil 
Janez Gajšek, saj ne bi mogel 
hkrati vzdrževati nujnih vezi 
z vlado in biti operativni' organ. 
Dopuščajo celo možnost, da re-.

• Delavci Tovarne avtožerja
vov in strojev so ob koncu trid
nevne stavke sprejeli posebno 
izjavo, v kateri opozarjajo da 
podaljševanje agonije podjetja 
vnaša mednje prepire in bedo. 
V zahtevah vodstvu Metalne in 
vladi terjajo delo, plačilo zanj in 
evropsko primerljive možnosti 
gospodarjenja. Sicer pa so danes 
zaposleni v Metalni dobili povr
njene februarske materialne 
stroške, povezane s prihodom na 
delo in prehrano, na plače pa 
z izjemo dveh njenih služb še 
čakajo.

publika postavi vladajočo ekipo 
v Metalno, odsvetujejo pa ste
čajni postopek. Američani, vid
no začudeni nad našo delavsko 
zakonodajo, predlagajo, da bi 
Metalna bolj specializirala svoje 
proizvodne programe. Zagotav
ljajo, da ima proizvodnja hidro
mehanske in strojne opreme ve
liko možnosti za uspeh na vseh 
svetovnih trgih. Če bo ta ugoto
vitev dovolj tehten razlog, da 
bodo republika, občina, banka 
in večji upniki svoje terjatve 
spremenili v kapitalske vložke, 
Booz Alien niti ne napoveduje 
prevelikega odpuščanja delav
cev. Sedaj jih je sicer kakih 1500 
preveč, če pa se bo Metalna mo
rala reševati brez pomoči vlade, 
se bo število odvečnih delavcev 
bistveno povečalo, upniki pa bo
do ostali brez posojenega denar-

KAKO DO PRIVATIZACIJE? — Predstavniki agencije za privati
zacijo, sklada za razvoj in direktorji predstavljajo pilotski projekt 
(Foto: Marjan Zaplati!) ,

nančne korporacije (IFC) iz 
VVashingtona. Sicer pa bodo 
»privatizacijske skupine«, ki bo
do postopke privatizacije v teh 
podjetjih v celoti izvedle, sestav
ljali tudi domači strokovnjaki. 
Vse uporabljene metode, smo 
slišali na novinarski konferenci, 
bodo morale biti na koncu 
v skladu s slovenskim projektom 
privatizacije. Tako bo moralo bi
ti ne glede na to, da si bodo 
v samem procesu lastninjenja 
pomagali tako z zveznim zako
nom o podjetjih kot tudi z zvez
nim zakonom o družbenem ka
pitalu in seveda z zahtevami slo
venskega ustavnega zakona.

Eden glavnih kriterijev za 
vstop v pilotski projekt privati
zacije, je bila odločenost podjet
ja. da se privatizacije loti takoj. 
Sicer pa imajo izbrana podjetja 
dobiček ali pa vsaj niso dolgolet
ni izgubarji. Imeti morajo četrti
no lastnih sredstev in ne smejo 
biti potrebna prevelikega finanč
nega prestrukturiranja, imeti 
morajo relativno enostavno or
ganizacijsko in proizvodno 
strukturo. Tako menedžment 
kot zaposleni so morali biti za 
privatizacijo močno zainteresira
ni. Med kriteriji je Borut Kuha
rič, vodja tega pilotskega projek
ta, navedel tudi prodajo teh po
djetij. ki naj ne bi bila preveč 
usmerjena na jugoslovanski trg,- 
pa tudi število zaposlenih, saj 
naj pilotska privatizacija ne bi 
povzročila prevelikega odpušča
nja delavcev.

SILVA ČEH

ja, ki že predolgo ne prinaša 
profita. Da bi Metalna v najkraj
šem času spet začela ustvarjati 
profit, predlagajo ameriški stro-

• Berta Petrovič je danes raz
blinila famozne številke, ki kro
žijo med delavci o tem, koliko je 
Metalna plačala ameriškim sve
tovalcem za njihovo delo v Ma
riboru. »Za sedaj predstavljeno 
prvo fazo študije smo jim plačali 
112.500 dolarjev, vse štiri faze 
študije o Metalni pa bodo stale 
450.000 dolarjev. Vrednost kas
nejših prizadevanj za oživljanje 
njihovih izsledkov v proizvodni 
in organizacijski praksi pa naj bi 
znašala 1,502 milijona do
larjev.«

kovnjaki, ki ji lahko med drugim 
zagotovijo tudi 20 miliijonov do
larjev posojila Svetovne banke 
za razvoj, hiter prehod k jasnim 
lastninskim razmerjem, kar hi 
po njihovih predvidevanjih naj
več pripomoglo k večji motivaci
ji in produktivnosti, je razložila 
Berta Petrovič, ki je kot pred
stavnica Metalne sodelovala pri 
nastajanju študije.

BRANKO VODUŠEK
t i j j '-nJi^rri m

Kmetijstvo naj ohrani 
vsaj svojo sedanjo moč
Lastninjenje in privatizacija utegneta zmanj
šati proizvodnjo hrane — Znanje za kmetijstvo
ŽALEC, 21. marca — V slovenski kmetijski politiki ho najvažnejše 
ohraniti 82-odstotno stopnjo samooskrbe. Dolgoročno bo to uspelo, 
procesi lastninjenja in privatizacije pa utegnejo povzročiti začasen 
padec.

To je na današnjem dvodnev
nem tradicionalnem posvetova
nju. ki ga je pripravila Zadružna 
zveza Slovenije, poudaril repu
bliški minister za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano dr. Jože 
Osterc. Po njegovem bo eden od 
pogojev za vključevanje v Evro
po predvsem večja kakovost pri
delave in predelave kmetijskih 
pridelkov, saj brez izboljšanja 
kvalitete po letu 1992 ne bomo 
mogli prodajati marsičesa, kar 
zdaj izvažamo. Zato bomo več 
denarja namenili poklicnemu in 
dopolnilnemu izobraževanju, 
raziskovalnemu delu itd.

Jože Osterc je povedal, da 
smo lani v Sloveniji uvozili 6 ti
soč ton govejega mesa. kar je 
četrtina slovenske prireje. 13 ti
soč ton svinine in 32 tisoč praši
čev, kar pomeni še večji delež, 
2 milijona litrov mleka in 2 tisoč 
ton mlečnih izdelkov. Na Hrvat- 
sko in v Bosno smo prodali od
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Popravljanje krivic po svoje
Na mariborskem koncu so tudi primeri, ko si nekateri kar sami jemljejo 
tisto, kar naj bi jim pripadalo — Škofiji so vzeli ogromno premoženje

bah, bo pokazal čas, toda novih 
krivic, ki jih povzroča tak neor
ganiziran način odpravljanja na
pak iz preteklosti, seveda ne bo 
mogoče spregledati. Te so logič
na posledica lahkotnosti, s kate
ro se lotevamo zapletenih vpra
šanj, ki jih nujno odpira denaci
onalizacija. Kako resno bi se jih

Mariborskih denacionalizacijskih dilem ne prinaša samo strah, 
kako bodo sploh odgovorili vsem 1350 lastninskim oškodovancem 
nove Jugoslavije, ki so doslej poslali svoje prijave za vrnitev kri
vično odvzetega premoženja, ampak tudi cela vrsta drugih nereše
nih vprašanj. Kaj na primer narediti s hišo, ki bi jo rada dobila brat 
in sestra, pa pravzaprav še ne vesta, da nista edina, ki sta si zaželela 
premoženje svojih prednikov! Tudi drug za drugega ne vesta, da sta 
občini poslala zahtevke za vrnitev nacionaliziranega premoženja 
svojih prednikov.

Mož, ki so mu na občini nalo
žili skrb za vse prijave za vrnitev 
odvzetega premoženja, ki jih lju
dje še vedno prinašajo na komite

DELO Scenarij Miloševičeve zarote

ZANETI VOJNO,
POTEM PA VLADAJ!

Tolar (Marije 
Terezije) in cekin 
(eeljske zlatarne)
Kaj je bolj slovensko?

za kmetijstvo, se med papirji še 
komajda znajde. »Saj, ko bi lah
ko delal samo to, da me hkrati 
čaka še vse drugo delo,« se mi
mogrede pritožuje Viljem Bibič. 
Benti nad tistimi, ki so napove
dali denacionalizacijo odvzetega 
premoženj‘a, pa hkrati niso pri
pravili niti osnovnega računalni
škega programa, s katerim bi 
lahko že sedanje prijave razvrsti
li po velikosti, vrsti nacionalizi
ranega premoženja, državljan
stvu in vsem, kar je pravzaprav 
treba vedeti, da bi se sploh lah
ko lotili dela. Tako pa se, seve
da ne samo v Mariboru, ljudje, 
ki skrbijo za zbiranje prijav za 
vrnitev nacionaliziranega premo
ženja, zgubljajo za visokimi kupi 
papirjev.

Tudi zato ni naključje, da so

razlaščenci ali njihovi potomci 
marsikje začeli jemati stvari pre
prosto v svoje roke. Na zemlji, 
ki naj bi jo z denacionalizacijo 
dobili nazaj, se obnašajo, kot da 
je to že urejeno po njihovih za
mislih. Zadnji tak primer 
z Dravskega polja govori, kako 
je kmet, ki mu ni bilo po volji, 
da gozdno gospodarstvo podira 
drevesa prav tam, kjer jih je po
diralo, s površine, ki je nekoč 
res bila v lasti njegovih predni
kov, preprosto odpeljal debla na 
svoje dvorišče. Včasih bi ga za 
kaj takega uklenili, tokrat pa so 
— uslužbenci gozdnega gospo
darstva prišli na pogajanja, da bi 
les, ki so ga posekali, le dobili 
nazaj. Iz tega ni bilo nič, le ne
kaj odškodnine, poznavalci pra
vijo, da zgolj simbolične, je bilo 
nakazane na njihov račun.

Toda s tem primerom, za ka
terega je popolnoma jasno, da se 
je dogajal s tihim občinskim so
glasjem, se seznam primerov, ko 
ljudje jemljejo denacionalizacijo 
v svoje roke in po svojih pred
stavah, še zdaleč ne konča. Koli
ko pri tem sodelujejo ali pa vsaj 
vedo v ustreznih občinskih služ-

• Medtem pa so na občini ven
darle začeli ločevati med zah
tevki za vrnitev premoženja do
mačih in tujih državljanov. Na 
stavbe ali vsaj njihove dele 
v Mariboru računa 411 domačih 
in 263 tujih državljanov, med
tem ko na kmetijsko zemljo ra
čuna 355 domačinov in samo 
133 tujcev. Za druge zahtevke, 
nekaj nad 180 jih še ostane, pa 
na občini še ne vedo, ali so jih 
napisali ljudje, ki še imajo naše 
državljanstvo ali tega nimajo 
več.

tisoč hektarov gozdov in 1500 
hektarov drugih zemljišč, sez
nam zgradb, ki naj bi jih vrnili 
v Mariboru in okolici, pa je to
likšen, da bi z denacionalizacijo 
mesto res postalo zasebno. Se
danji družbeni trgovci so se tega 
začeli veseliti tisti dan, ko so si 
izmislili tezo, da bodo lokale, 
kjer imajo sedaj trgovine, vrnili 
nekdanjim lastnikom samo, če 
bodo hkrati prevzeli tudi tam za
poslene trgovce. Nekatere ka
drovske premestitve za prodajni
mi pulti v tistih lokalih, ki jih 
utegne zajeti denacionalizacija, 
že govorijo, da takšna razmišlja
nja vodilnih trgovskih struktur

v Mariboru niso bila izrečena 
v šali.

Ob obilici podanih zahtevkov 
pa na občini najbrž niti ne vedo. 
da imajo sila pomanjkljivo pred
stavo o tem, kaj bo v mestu in 
okolici zajel proces denacionali
zacije. Marsikdo je informativno 
prijavo za vrnitev razlaščenega 
premoženja vzel dobesedno in
formativno in bo zahtevek podal 
šele takrat, ko ga ne bodo mogli 
jemati več samo informativno, 
ampak že čisto zares, za takšno 
taktiko so se odločili tudi v mari
borski laventinski škofiji, pa tudi 
v večini njenih 207 župnij. Poleg 
množice stavb v središču Mari-

morali lotevati, govori tudi uso
da napovedi lenarškega župana, 
ki je še pred mesecem obljubljal 
vzorčni primer denacionalizacije 
z likvidacio Agrokombinata
v svoji občini že za letošnji ma
rec, pa so se dogodki obrnili ta
ko, da je lenarška denacionaliza
cija sedaj oddaljena veliko bolj, 
kot je bila na začetku leta.

Kljub temu pa prijave za vrni
tev krivično odvzetega premože
nja v Mariboru še vedno zbirajo. 
Njihov seznam se je pred krat
kim ustavil šele pri številki 1345; 
gre za zahteve po vrnitvi dobrih

VPRAŠANJE DENACIONALIZACIJE - Bodo v sedanjih pro
storih Višje agronomske in srednje kmetijske šole pod Kalvarijo po 
denacionalizaciji poučevali agronomijo ali teologijo? (Foto: Bogo 
Čerin)

bora, ki so nekdaj bile namenje
ne sila razvejeni cerkveni dejav
nosti v mestu in ki jih bodo 
v procesu denacionalizacije zah
tevali nazaj, na občini še ne ve
do, da je bilo tudi betnavsko po
sestvo z vsemi zgradbami cerk
veno premoženje. Gre za 278,87 
hektara zemlje, kar bistveno 
spremeni številke, s katerimi so 
nam obseg denacionalizacije po
skušali prikazati na občini.

Hkrati se bo Maribor srečal še 
z enim problemom. Škofija bo 
namreč v procesu denacionaliza
cije zahtevala tudi vrnitev odvze
tega bogoslovja, ki so ga zgradili 
šele leta 1941. Namesto bogo
slovcev so se takrat vanj vselili 
Nemci, nova oblast pa je stavbo 
pod izgovorom sodelovanja 
z okupatorjem, nacionalizirala. 
V njej sedaj domujeta Višja 
agronomska šola mariborske 
Univerze in Srednja kmetijska 
šola z znamenitimi okoliškimi 
posestmi. Njena ravnateljica Na
da Godec sicer računa na široko- 
srčnost cerkvenih dostojanstve
nikov, ki po njenem ne bi zahte
vali nazaj odvzetih poslopij in 
zemlje kmetijske šole. toda ker 
cerkveni dostojanstveniki v Ma
riboru razmišljajo drugače, bo 
kot kaže, šele zakon o denaci
onalizaciji lahko dal odgovor 
o nadaljnji usedi Višje agronom
ske in srednje kmetijske šole. 
Tudi mariborska oblast bo, kot 
kaže, šele takrat začela razmi
šljati o pravih problemih denaci
onalizacije na tem območju.

BRANKO VODUŠEK

40 do 50 odstotkov mleka, pri 
čemer pa so največji problem 
plačila.

Lanski uvoz je bil po njego
vem nenormalno velik, huje pa 
je to. da domača pridelava ni bi
la zaščitena. Bodisi da bomo 
v bodoče živeli v kakršnikoli

• Na posvetu je sekretar za raz
voj pri GZS mag. Peter Suvorov 
govoril o slovenskem gospodar
stvu in poudaril, da bi bila drža
va dolžna zagotoviti enake pogo
je vsem panogam, te pa naj bi 
same poskrbele zase.

obliki konfederacije ali samo
stojno. bomo morali zaščititi 
lastno kmetijsko pridelavo. Pri 
tem bo treba oblikovati cene na 
temelju realnih stroškov, to pa 
bo podlaga za oblikovanje zašči
te oziroma sklada, iz katerega bi 
stimulirali izvoz.

DRAGO HRIBAR

Na sejmu 
v Miinchnu tudi 
naši obrtniki
Sejem je organiziralo ma
riborsko podjetje Step 
— Razstavlja 35 obrtnikov

MARIBOR, 21. marca — Na 
mednarodnem obrtnem sejmu 
v Miinchnu (odprt bo do 24. mar
ca) se letos predstavlja tudi 35 slo
venskih obrtnikov. Nastop na tem 
velikem sejmu jc letos organiziralo 
mariborsko podjetje Step. Kovin
ski in elektrotehnični izdelki slo
venskih obrtnikov so razstavljeni 
v skupnem paviljonu, v Stepu pa 
pravijo, da je tokratna promocija 
slovenske obrti tudi plod dolgolet
nega sodelovanja med Zvezo obrt
nih združenj Slovenije in Obrtno 
zbornico Bavarske. Slovenski raz
stavljalo so ob munchenskcm sej
mu izdali tudi manjši prospekt 
z nazivi in naslovi vseh naših raz- 
stavljalcev, saj pričakujejo, da se 
bodo večini med njimi odprle pre
cejšnje možnosti za prodajo proiz
vodov in storitev na nemškem tr
gu. Poleg tega je na prospektu na
šteto tudi vseh sedem celjskih sej
mov. saj želijo slovenski predstav
niki tudi na ta način spodbuditi tuj
ce. da se udeležijo katerega od 
specializiranih sejmov na celjskem 
sejemskem prostoru.

Z. Š.

'J
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Z jugoslovanskega
tjga___________

• V Beogradu se pripravljajo 
na oddajo prostih zdravstvenih 
zmogljivosti zasebnikom, ki bi 
v prostorih zdravstvenih domov, 
klinik in bolnic lahko odprli svo
je zasebne ambulante ali bolni
ce. V Beogradu je namreč 
v zdravstvenih domovih 180 ti
soč kvadratnih metrov prostora, 
v bolnicah in klinikah pa celo 
300 tisoč kvadratnih metrov pro
stora. Del teh prostorov ne upo
rabljajo ali pa bi jih lahko upo
rabljali bolj racionalno. Zanima
nje za najem takih prostorov so 
pokazale celo nekatere tuje 
firme.

• Simpo Velenje je eno 
redkih jugoslovanskih podje
tij, ki načrtuje letos povečati 
proizvodnjo kar za 30 od
stotkov. V okviru Simpa je 
14 tovarn, ki izdelujejo 
predvsem pohištvo za tuje tr
ge. pri oblikovanju pohištva 
pa si pomagajo z italijanski
mi oblikovalci. Kako uspeš
no je podjetje, kažejo plače: 
najmanješe niso manjše od 
tisoč mark. Podjetje vodijo 
ljudje, ki delajo skupaj že 20 
let.

• Na Hrvaškem so letos kar 
v 298 podjetjih začeli postopke 
za stečaj.

• V Sesvetih pri Zagrebu so 
odprli novo blagovnico, katere 
lastnik je tujec John Miller. 
V tej prodajalni tujega imena 
Priče Cutters imajo približno 
2500 tujih izdelkov (brez hrane, 
pijače in cigaret). Lastnik name
rava v naši državi zgraditi mrežo 
100 takšnih prodajaln in poleg 
prodaje na drobno organizirati 
tudi prodajo na debelo.

• V Medugorju je letos 
zelo malo turistov. Drastično 
se je zmanjšal obisk verni
kov iz Italije in Nemčije. 
Vzrokov je več: strah zaradi 
letalskega terorizma ter ne
varnosti na kninskih cestah 
in opozorila nekaterih tujih 
držav, da je Jugoslavija ne
varno območje. Napovedi 
o letošnji sezoni so zelo 
slabe.

• V Istri že nabirajo prve be
luše. ki jih na tržnicah prodajajo 
po sto dinarjev za šopek.

• Manastirka iz Prokuplja je 
zelo zadovoljna, ker se ji je po
srečila prva kupčija s Francozi. 
Na francoskem trgu bodo proda
jali njihovo žganje, poizkusno pa 
so izvozili tudi vino.

• Z1S predlaga polno prepo
ved reklamiranja alkoholnih pi
jač in tobačnih izdelkov.

NEOSVINČENI BENCIN:
TUDI NA ZAHODU NISO VSI ZELENI

Simboličnih deset par
LJUBLJANA — Čeprav se v »združeni Evropi« vsi zavzemajo 
za čim večjo uporabo ekološko čistega neosvinčenega bencina, 
pa se njihova prizadevanja kažejo različno, kar zadeva obdav
čevanje tega goriva. Ker sc davki od države do države zelo 
razlikujejo, so se v Komisiji Evropske skupnosti že začeli dogo
varjati, kako bi uskladili davčno politiko pri motornih gorivih. 
Tudi v Jugoslaviji nimamo enotne censke politike za goriva, 
vendar se Hrvaška in Slovenija s ceno neosvinčenega bencina 
približujeta Evropi, najbolj pa Veliki Britaniji, Grčiji in Nem
čiji.

(po svet« in pri nas)
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Na sedežu ES najbolj kara
joče gledajo na Italijo, ki ima 
največje davčne apetite pri ne
osvinčenem gorivu, sledijo pa 
j> Portugalska, Danska in 
Francija. Tuji viri trdijo, da 
italijansko in francosko visoko 
obdavčevanje zelenega benci
na izvira že iz sredine osemde
setih let, ko se je avtomobilska 
industrija v teh dveh državah 
močno upirala množični preu
smeritvi na neosvinčeni ben
cin, ker je ravno v tistih letih 
začela na veliko izdelovati av
tomobile z manjšo porabo su
per bencina in boljšim izgore
vanjem goriva. Vendar so v za
hodnoevropskih državah skle
nili kompromis: skrajni rok za 
prehod na avtomobile s katali

zatorjem in neosvinčeni bencin 
je leto 1993. Na najnižjem 
davčnem klinu so Luksem
burg, ki ima tudi sicer najce
nejše motorno gorivo v Evro
pi, in seveda ZDA, kjer imajo 
najdaljšo tradicijo pri uporabi 
neosvinčenega bencina. Tam 
so ga zaradi močne ekološke 
akcije začeli uporabljati že 
v sedemdesetih letih.

Komisija ES zato predlaga, 
naj davek na neosvinčeni ben
cin ne bi presegel 91 pfenigov, 
seveda pa je lahko tudi nižji, 
kot je zdaj denimo v Grčiji (45 
pfenigov) oziroma v Luksem
burgu (44 pfenigov). Zdaj naj
višjo predlagano mejo presega 
samo Italija z 1,09 DEM davka

pri litru neosvinčenega ben
cina.

In kako je pri nas? Za zdaj 
smo na Hrvaškem in v Sloveni
ji, kjer tudi prodajo največ ne
osvinčenega bencina v državi, 
podpirajo večjo uporabo z go
spodarskimi ukrepi, čeprav so 
ti za zdaj zgolj simbolični. Ne
osvinčen bencin je za deset par 
pri litru cenejši od super, toda 
tudi če primerjamo obdavčitev 
tega goriva, vidimo, da smo 
s 53 pfeningi v spodnjem delu 
evropske davčne lestvice.

Tudi prodaja neosvinčenega 
bencina v Sloveniji iz leta v le
to narašča. Lani ga je Petrol

prodal 15 milijonov litrov, to 
je za 60 odstotkov več kot leto 
poprej. Z Istrabenzom vred pa 
je prodaja narasla že krepko 
čez 20 milijonov litrov. V Slo
veniji ga zdaj prodajajo na 112 
bencinskih črpalkah, v vsej dr
žavi pa je 220 bencinskih črpal
kah z neosvinčenim bencinom. 
Do konca leta bodo na vseh 
slovenskih črpalkah navadni 
bencin s 86 oktani postopno 
nadomestili z 91-oktanskim ne
osvinčenim bencinom. Petrol 
je že poprosil zvezno vlado, 
naj za ta bencin odobri spod
budno ceno.

TONJA SLOKAR

LJUBLJANSKA BORZA

Iskane izvozne obveznice
LJUBLJANA — Ljubljanski borzni teden se je začel v torek, ko se 
je pred novim elektronskim prikazovalnikom borznih dogajanj 
zbralo vsaj 15 borznih posrednikov, ki so skupaj ustvarili več kot 20 
transakcij z vrednostnimi papirji. Živahna ponudba in povpraševa
nje sta blagodejno vplivala na skupno vrednost opravljenih kupčij, 
ki se je povzpela na dinarsko protivrednost 625.000 nemških mark.

Kot je že v navadi, so tudi ta 
dan prodali največ republiških 
obveznic druge emisije, in sicer 
za 520.000 DEM po tečajih 62 in 
63. Ta dva tečaja sta bila nekoli
ko višja od aplikativnih tečajev 
(kjer je kupec hkrati tudi proda
jalec). doseženih prejšnji teden. 
Ljubljanskih mestnih obveznic 
pa so prodali za okoli 48.000 
DEM. največ po tečaju 76.5. Te
čaja omenjenih vrednostnih pa
pirjev nekoliko naraščata, ker se 
približuje L april, ko na obeh 
zapade v plačilo nov kupon. Pa 
še vrednost drugih transakcij ta 
torek: obveznic laške privovarne 
so prodali za okoli 29.000 DEM. 
Gorenja za 2.500 DEM, Lesnine 
za okoli 20.000 DEM, Rogaške 
za okoli 4.800 DEM, Leka za 
550 DEM. Eden od posrednikov 
je opravil tudi prvi aplikativni 
nakup evidenčne devizne pozici
je (EDP) v ljubljanski banki 
z 32-odstotnim predplačilom.

Na današnji dražbi pa so skle
nili dve kupčiji z. evidenčnimi de
viznimi pozicijami LB, d. d.

HRVAŠKA BO POVEČALA DAVKE

Dražji avtomobilski raj
Napovedi se uresničujejo: Hrvaška je še vedno obljubljena dežela 
za kupce tujih avtomobilov, vendar bo od ponedeljka naprej ta raj 
vendarle nekoliko dražji. Po sedanjih, sicer neuradnih napovedih, 
naj bi v sosednji republiki za 14 odstotkov povečali republiški 
prometni davek. To najbrž pomeni, da bo treba pri nakupu avtomo
bila s prostornino motorja do 1,8 litra po novem plačati 44 odstot
kov dajatev (prej 30), v razredu nad 1,8 litra pa 69,5 odstotka (prej 
55,5 odstotka).

Kot je znano, lahko hrvaški 
državljani od lanskega 21. de
cembra kupujejo tuje avtomobi
le brez plačila 41-odstotne zvez
ne carine. Ves postopek pri tem 
so na Hrvaškem nekoliko zaplet
li, kajti pri nakupu tujega avto
mobila je treba carino najprej 
plačati, potem pa republiška 
SDK povrne razliko med temelj
nim (zveznim) in republiškim 
prometnim davkom (doslej 30 
odstotkov). Po novem bosta oba 
davka večja od carine (torej 44 
odstotkov) in zato bo treba pri 
nakupu novega tujega avtomobi
la tudi po plačilu carine (41 od
stotkov) doplačati še tri odstotke 
od tovarniške oziroma neto de
vizne cene avtomobila. Ker so 
na Hrvaškem plačila carine 
oproščeni le avtomobili s pro-
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stornino motorja do 2000 kubič
nih centimetrov, bodo seveda na 
slabšem predvsem tisti, ki si bo
do omislili vozilo z motorjem do 
1,8 litra, medtem ko bodo 
zmogljivejši avtomobili tako ali 
tako dražji. In jasno: za 14 od
stotkov bodo dražja tudi vsa do
mača vozila oziroma tista, ki so 
naprodaj za dinarje.

Hrvaška bo tako zbrani denar 
porabila za financiranje nekate
rih socialnih programov, zato 
novi davek že imenujejo »social
ni«. Toda avtomobili v sosednji 
republiki (v mislih imamo tuje) 
bodo še vedno cenejši kot v Slo
veniji ali kje drugje. Kupci to 
seveda zelo dobro vedo in zato 
je kupčija izjemno dobra.

JANEZ KOVAČIČ

Več kot 2000 
podjetij »godnih« 
za stečaj

BEOGRAD — Po najno
vejših podatkih SDK Jugosla
vije je bilo ob koncu februar
ja 2378 organizacij »godnih« 
za začetek stečajnega postop
ka. V njih je bilo zaposlenih 
871.232delavcev, neporavna
ne obveznosti pa presegajo 30 
milijard dinarjev. Po zakonu 
morajo obvezno vložiti prija
vo za začetek stečaja, ker so 
bili nelikvidni neprekinjeno 
dva meseca ali 75 dni s preki
nitvami.

V gospodarstvu in nego
spodarstvu je prišlo na rob 
stečaja v Bosni in Hercegovi
ni 437 podjetij, v Črni gori 82, 
na Hrvaškem 434, v Makedo
niji 189, Sloveniji 125 in Srbiji 
1111 (na ožjem območju 795. 
na Kosovu 111 in v Vojvodini 
205).

DROBNOPRODAJNE CENE SADJA IN ZELENJAVE ta teden v državnih trgovi
nah v primerjavi s cenami (spremembe so v odstotkih), kakršne so bile decembra 1990

KROMPIR % ČEBUL4 % ZEUE % KORENJE . % LIMONE %

BEOGRAD 10,00 +25 15,00 +50 16,00 +33,3 30,00 -50 30,00 +81,8
NOV! SAD 8,20 +2,5 8,00-16.00 +20 14.00 +4,8 25,00 +56,3 23,00 +65,5
SKOPJE 10.00 - 16,00 10.00 - 30,00 - 20,00 -
SARAJEVO 7,00 ±0 16,00 ±0 10,00 ±0 16,00 ±0 17,00 +0

ZAGREB 9,00 + 12.5 16,00 +33,3 12,00-16,00 + 16,7 30,00 +100 16.00-18,00 +3
LJUBLJANA 10.90 +23,9 22,70 +76 22,80 +109,2 36,10 +113,6 32,10 +47,2

VELIKONOČNA
PRODAJA

Veliko uvoženih 
sladkarij in 
poceni šunka

LJUBU AN A - Zopet so 
pred nami praznični dnevi, ko 
bodo naše mize obilneje oblože
ne z jedačo in pijačo. Za veliko
nočne praznike so nekatere ljub
ljanske blagovnice pripravile po
sebno praznično prodajo po zni
žanih cenah, dopustnih tudi za 
plitvejše žepe.

Ko smo pregledovali ponudbo 
v ljubljanskih trgovinah, smo 
ugotovili, da je v Emoninih bla
govnicah mogoče dobiti veliko
nočne krače že za slabih 50 di
narjev. Kilogram suhe šunke 
brez kosti stane v Nami in Emo
ninih trgovinah 129,90 dinarja, 
v Mercatorjevih _ trgovinah pa 
132,30 dinarja. Šunko s kostjo 
ponujajo v Nami že za 113.30 
dinarja za kilogram. Za kilo
gram suhega vratu boste v Maxi- 
marketu plačali 148,30 dinarja, 
v Nami 14 1,60 dinarja, v Emoni- 
ni blagovnici Bežigrad pa le 
129.20 dinarja. V Emoninih tr
govinah ponujajo tudi kuhano 
šunko po 148,80 dinarja za kilo
gram. v Nami pa goveje jezike 
po 122,30 dinarja ter uvožen sir 
po 58 dinarjev za kilogram.

V Emoni vam priporočajo 0.7 
litra vina tokaj po 37,60 dinarja, 
prav takšna steklenica merlota 
pa stane 26 dinarjev.

Izredno bogata je v ljubljan
skih trgovinah izbira različnih 
čokoladnih zavitkov, ki so pre
težno uvoženi iz Italije in Avstri
je. Cene takih zavitkov veliko
nočnih sladkarij so od 90 do 186 
dinarjev.

Za tiste, ki se že veselijo bar
vanja pirhov, bodo zagotovo do
brodošle novice o cenah jajc. 
V Emonini blagovnici Bežigrad 
so pripravili prodajo Jatinih jajc 
po 2,10 dinarja za jajce, v Nami 
pa sveža jajca prodajajo celo po 
1,70 dinarja. V vseh drugih trgo
vinah je za eno jajce potrebo 
plačati 2,80.

Barva za pirhe, ki jo je mogo
če kupiti v vsaki trgovini, Stane 
od 12 dinarjev naprej. Za že 
obarvane in okrašene pirhe pa je 
treba odšteti 6 dinarjev.

KATARINA KLEP

Tanker za Norvežane
V reški ladjedelnici so splavili 

tanker za norveškega lastnika A/ 
A Haugesund. Tanker ima 
110.174 ton nosilnosti, dolg pa je 
247 metrov.

• Zagrebško podjetje Prodex 
bo začelo skupaj z brazilsko fir
mo Cocam izdelovati kvalitetno
instant kavo.

NOVOSADSKA BORZA

Kupčija s pšenico bo slaba
Na novosadski blagovni borzi 

prodaja kmetijskih pridelkov in iz
delkov vse bolj zastaja, kaze pa, da 
vsaj pridelovalci pšenice upajo na 
izboljšanje razmer. Zvezni organi 
so namreč sklenili, da bomo izvozili 
nekaj sto tisoč ton pšenice. Zdaj 
izvozniki iščejo možne kupce, pri 
čemer pa je jasno, da bo kupčija 
bolj žalostna, saj so cene pšenice na 
svetovnem trgu dvakrat nižje kot 
pri nas.

Koruza se na borzi draži vendar 
pa živinorejci nimajo denarja, zara
di česar glasno zahtevajo cenejšo 
koruzo iz uvoza. Pričakovati je, da 
se bodo cene vsaj za nekaj časa 
ustalile, ker pridelovalci potrebuje-

Primerjava cen
Blago
(cena za kg)_____________________

jo denar za spomladansko setev in 
bodo določene količine koruze pri
morani prodati pod tržnimi pogoji. 
To očitno vedo tudi tisti, ki odloča
jo o uvozu in z nakupi v tujini še 
čakajo.

Februarja se je povečala ponud
ba prašičev, še naprej pa se zmanj
šuje ponudba pitanega goveda. Pri- 
meijava februarskih cen z januar
skimi kaže, da se večina pridelkov 
in izdelkov, s katerimim trgujejo na 
borzi, draži, dolgoletna dogajanja 
na borzi pa napovedujejo, da bomo 
v spomladanskih mesecih priče še 
večjemu povečevanju cen.

DANILO UTENKAR

februar 91 januar 91
pšenica 
krmni ječmen 
koruza (umetno sušena) 
pšenična moka (T 500) 
sojine tropine 
sončnične tropine 
pšenična krmna moka 
suhi pesni rezanci 
ribja moka
pitani prašiči (90—120 kg) 
pitano govedo (do 600 kg) 
sladkor (vreče, 50 kg) 
sončnično olje____________

2.20-2.30
2.90-3.00
4.60
4,60-5.25
2,80-2.85
2.50- 2.65 
2.00-2.20 
9.30-11.20

22.00-23,00
28,00
7.50- 8.60 

17.40

2.40- 2.60 
2,10-2.30 
2,50-2.60
4.49- 4.55
4.40- 5.25
2.50- 2.80 
2,40 
2,00
8.80-10,50

23,00

7.50- 10,70

DAVČNI SVETOVALEC (10)

Obveznice so odbitna postavka, 
vendar le tiste s potrdilom
Osnova za odmero dohodnine se zaradi različnih vzrokov lahko 
zmanjša za največ desetino, prva aiinea 7. člena zakona 
o dohodnini pa pravi, da se osnova zmanjša za znesek sredstev, 
vloženih v nakup dolgoročnih vrednostnih papirjev pri izdajate
lju vrednostnega papirja. Razen blagajniških in komercialnih 
zapisov so vsi drugi vrednostni papirji dolgoročni in tako njihov 
nakup lahko uveljavljamo pri nižanju osnove za odmero dohod
nine.

Bralka iz Nove Gorice ugotavlja, da ob nakupu obveznic 
Republike Slovenije ni dobila potrdila o nakupu, nikjer pa tudi 
ni razvidno, kdaj jih je kupila. Povejmo takoj, da so tudi obvez
nice Republike Slovenije lahko odbitna postavka, vendar pa 
mora imeti njihov lastnik imensko potrdilo o nakupu. Nakup 
obveznic bo kot odbitna postavka veljal le v letu, v katerem so 
bile (bodo) kupljene. Obveznice, kupljene v lanskem letu, tako 
pri odmeri dohodnine za leto 1991 ne bodo odbitna postavka.

Marsikdo je obveznice kupil že letos, a zanje ni dobil potr
dila. Morda mu ga bo banka na zahtevo izstavila naknadno, saj 
verjetno vodi evidenco izdanih obveznic, ni pa uspeh pri tem 
povsem zanesljiv. Vsekakor ob nakupu velja zahtevati tudi 
potrdilo. Ob preverjanju davčnih napovedi bodo dacarji ver
jetno pazili tudi na možne zlorabe — obveznico Republike 
Slovenije je namreč že naslednji dan po nakupu banki moč tudi 
prodati. Če bodo dacarji dvomili o višini zneska sredstev, name
njenih za obveznice, bodo verjetno preverjali, kakšen je res
nični položaj.

Poleg obveznic so odbitna postavka pri odmeri dohodnine 
tudi različne delnice, pri katerih pa je lastnik seveda znan. Velja 
pa opozoriti, da vrednost kupljenih delnic in obveznic v teko
čem letu lahko preseže maksimalno predvideno olajšavo. Vred
nosti delnic in obveznic nad to olajšavo v prihodnjem letu 
seveda ne bo mogoče uveljavljati kot odbitno postavko.

A. S.

v skupni vrednosti 540.000 DEM 
s 30-odstotnim predplačilom. 
Promet z vrednostnimi papirji je 
bil nekoliko bolj umirjen kot 
prejšnjič in je skupaj znašal okoli 
92.000 DEM.

Republiškim izvoznim obvez
nicam je cena narasla na 63.5. 
prodali pa so jih za 77.000 
DEM. Ljubljanske mestne ob
veznice so se povzpele na tečaj 
77, skupaj pa so jih izmenjali 
10.500 DEM. Druge transakcije 
so bile manjše: obveznic Leka so 
prodali v vrednosti 925 DEM, 
PTT Ljubljana 2.500 DEM. pro
dane obveznice Lesnine pa so 
bile vredne 1.575 DEM.

MIHA JENKO

RAZVOJ ZASEBNEGA 
PODJETNIŠTVA

Največ denarja 
so vložili 
v trgovine

LJUBLJANA — V Jugoslaviji 
je že 380 tisoč zasebnih podjetij. 
V zadnjem letu dni. kolikor traja 
razcvet zasebnega podjetništva, 
so zasebniki večino svojega de
narja vložili v trgovino (54 od
stotkov). precej tudi v podjetja 
za svetovanje, zlasli za finančno, 
sorazmerno malo pa v industrij
ska podjetja (komaj 12 odstot
kov vsega lani vloženega kapita
la v zasebna podjetja).

Zasebni podjetniki, ki se sicer 
pritožujejo, da razvoj njihovih 
podjetij zavirata davčna politika 
in pa precejšna okorelost bank. 
so lani vendarle lahko dali za 
akumulacijo kar 40 odstotkov 
svojega dohodka, to pa je veliko 
več kot sicer v jugoslovanskem 
gospodarstvu. Vendar pa ni po
vsem natančno razvidno, kako 
dobra so ta zasebna podjetja. 
Negotovost, ki izvira iz tega, je 
velika ovira predvsem pri skle
panju kupčij, zato na zvezni rav
ni pripravljajo posebno zbirko 
podatkov, iz katere bi lahko po
slovni partnerji dobili nekakšno 
osebno izkaznico tistega podjet
ja. s katerim pripravljajo nove 
poslovne aranžmaje.
K. E.

DELO Kje so 
Metalkini 
dolarji?

Devizni režimi
Devizni režim pomeni vrsto pravil, ki oblikujejo devizni tečaj 

valute določene države. Predpisan je z deviznim sistemom in 
devizno politiko države, saj ta svojo tečajno politiko po navadi 
prilagaja tudi svojim ekonomskim in političnim interesom. Po 
tej razlagi monetarnih ekonomistov je devizni režim omejevalni 
način formiranja deviznega tečaja (kurza), tako da je tudi naj
pomembnejši del skupnih deviznih omejitev pri uravnavanju 
plačilne bilance države. V tem primeru gre za devizne predpise, 
s katerimi si v državi prizadevajo doseči uravnoteženje plačilne 
bilance skozi nadzorovan priliv in odliv deviz, namesto da bi za 
to poskrbeli s spreminjanjem deviznega tečaja domače valute.

Med deviznimi režimi v teoriji razlikujejo več možnosti. Pri 
režimu fiksnega tečaja obstaja uradno samo en uradni tečaj, ki 
je čvrst in po katerem morajo potekati vse transakcije s svetom. 
Sistem diferenciranih tečajev dopušča, da je poleg enega urad
nega še več drugačnih, vendar prav tako uradnih tečajev, ven
dar gre za nekakšne specialne tečaje za določene namene 
- uporabljajo jih lahko za plačevanje surovin ali kakšnih poseb
nih izdelkov. V zadnjem obdobju pa so seveda zelo poznani 
tako imenovani plavajoči ali fluktuirajoči tečaji, pri katerih do 
določene (se pravi dogovorjene) meje. tečaji posameznih valut 
»plavajo« oziroma se gibljejo na podlagi določenih gospodar
skih značilnosti in potreb, pri čemer pa naj bi prav to pripomo
glo k ravnotežju v mednarodnem plačilnem prometu. Seveda pa 
so možne še številne drugačne kombinacije tečajne politike 
držav.

Vedeti je treba, da je fiksni tečaj mogoče obdržati le z različ
nimi ukrepi monetarnega in še predvsem deviznega nadzora, 
zaradi česar ekonomisti menijo, da gre v tem primeru /a mani
pulirani tečaj. Tega namreč vzdržujejo z različnimi posegi, ki na 
eni strani lahko pomenijo deprcciacijo ali podcenjevanje valute 
oziroma na drugi strani apreciacijo ali precenjevanje vrednosti 
domače vlaute. Oboje je pomembno zaradi vzdrževanja rav no
težja. Pri apreciaciji lahko govorimo o tem. da jc devizni tečaj 
tuje valute pod ravnotežnim tečajem, pri depreciaciji pa je 
učinek seveda nasproten. Vseskozi pa gre pri takem manipulira
nju s fiksnim tečajem za dosego povsem konkretnih domačih 
ciljev, ki so lahko posvečeni omejevanju uvoza ali pa pospeše
vanju izvoza. Če hi v v kakem primeru lahko govorili o podce
njenem tečaju (depreciranem), bi mogli domnevati, tla si država 
prvenstveno prizadeva, da bi se povečalo zanimanje tujih trgu 
vinskih partnerjev za nabavo (uvoz) blaga od tam. kjer lahko za 
svojo valuto v bistvu dobijo celo več, kot je sama realno vredna

Ob monetarni krizi leta 1969 se je pretežna večina dr/as 
odločila, da opusti fiksne tečaje in da uvede plavajoče Vendar 
kaže omeniti, da je tudi to »plavanje« dokaj pogojno, saj so 
države praviloma obdržale ali vsaj upoštevale tudi fiksni devizni 
tečaj, okoli katerega je lahko, glede na razmere, plavajoči tečaj 
pridobival ali izgubljal. Zato je mogoče ugotoviti, da je tudi 
fluktuiranje tečajev precej strogo uravnavano in je možno le 
v jasno določenih mejah. Zato posamezne centralne banke 
neprestano posegajo na devizne trge in s svojimi ukrepi uravna
vajo tudi količino denarja na njih. V praksi je namreč tako. da 
centralne banke spoštujejo obveznost, da morajo odkupiti vse 
ponujene devize in prodali vse tiste, po katerih povprašujejo. 
Na tej podlagi vzdržujejo približno ravnotežni tečaj svoje valute 
v primerjavi z dogovorjeno pariteto. Šele ko iz različnih gospo
darskih vzrokov ni mogoče vzdržati pritiska na določeno vred
nost določene valute ali več valut, se centralne banke (oziroma 
vlade prizadetih držav) odločijo za premik k novemu ravnotež
nemu položaju med valutami.

Seveda pa drugačna dogajanja na denarnih in deviznih trgih, 
določajo vrednost posameznim valutam dokaj avtonomno, tudi 
mimo volje držav — to pa je največkrat odsev povsem določenih 
gospodarskih gibanj in aktivnosti v nekaterih državah, odnosov 
v svetu (politične krize ali celo vojni spopadi, recesija ali spod
bujanje gospodarskega ritma), ki ne glede na devizne režime 
v posameznih državah pomembno vplivajo tudi na medsebojna 
vrednostna razmerja med posameznimi valutami. V tem 
pogledu je seveda tipično oblikovanje cene ameriškega dolarja, 
nemške marke in japonskega jena. za katere se zdi. da jih bolj 
kot hoteni devizni režimi na njihov položaj v svetovnih finanč
nih tokovih določa gospodarska moč držav, ki spuščajo ta denar 
v obtok.

S. Ž.

NAKUP NOVEGA AVTOMOBILA

Je pri zasebnikih ceneje?
LJUBLJANA — Težko je primerjati cene avtomobilov samo glede 
na to, ali jih prodajajo družbena ali zasebna podjetja. Zasebniki se 
namreč v glavnem odločajo za prodajo tistih vozil, ki jih drugi 
prodajalci še ne prodajajo, vendar pa je res tudi, da zasebniki 
novinarjem nočejo dati podatkov o cenah, češ da se skušajo za ceno 
pogoditi z vsakim kupcem posebej. Torej je treba biti pri takih 
nakupih previden in iznajdljiv. Kar zadeva družbena podjetja, so 
cene usklajene in so v glavnem pri vseh enake. Kljub vsemu nam je 
uspelo zbrati nekaj posebnosti.

Zasebno podjetje Avtomarket 
iz Črnuč ponuja avtomobile po 
različnih cenah in pod različnimi 
pogoji. Cena je odvisna od plači
la. torej od tega. ali celotno vso
to plačate v dinarjih ali pa po
ravnate tako imenovano devizno 
(dobavno, posredniško) ceno 
v tuji valuti. Tako stane Renaul
tov clio RT 1.4. s petimi vrati pri 
deviznem plačilu, preračunano 
v dinarje, le 268.500 dinarjev, če 
pa ga plačate samo z dinarji, pa 
stane kar 355.000 dinarjev. 
V Avtocommercu dobite enak 
avto za 305.875 dinarjev. Rena
ult 19 GTD stane pri prej ome
njenem prodajalcu, če plačate 
posredniško ceno. 362.400, sicer 
pa 450.600 dinarjev, medtem ko 
v Avtocommercu stane 440.440 
dinarjev.

Podobno je tudi s cenami dru
gih avtomobilov. Če plačate po
sredniško ceno v devizah in jo

preračunate v dinarje, je cena 
vselej precej nižja od tiste v dr
žavnih trgovinah, če pa plačate 
v dinarjih, je avto cenejši v druž
benem podjetju.

Kot trdijo v Avtomarketu. so 
pri njih vsa vozila nekoliko draž
ja, ker jih uvažajo iz Avstrije in 
so menda zato kakovostnejša, 
saj so izdelana za zahtevnejši av
strijski trg.

Ugotovili pa smo tudi, da sc 
cene razlikujejo tudi pri domačih 
avtomobilih. Medtem ko jugo 
koral 45 stane v Avtomarketu 
106.800, stane npr. v družbenem 
podjetju Avto-Merkur 102.800 
dinarjev. Podobna razlika je tudi 
pri drugih Zastavinih vozilih.

Povprašali smo jih. zakaj ta 
razlika v cenah, pa pravijo, da še 
niso upoštevali zadnjega popusta 
Crvene Zastave. To najbrž ne 
bo držalo, ker se da iz obeh ce

nikov (v zasebni in družbeni 
prodajalni) mogoče razbrati, da 
je tovarniška cena enaka.

• Povsem drugače je. če zaseb
na podjelja prodajajo vozila kot 
zastopniki družbenih prodajaln; 
takrat so cene usklajene. Tako 
so cene v prodajalni Cimosa po
vsem enake kot v zasebnem 
Avto-Mobilu.

Še to: omenjena zasebna pro
dajalca avtomobilov smo si brez 
vsakršnih drugih namenov izbra
li samo zato. da bi ponazorili 
razmere na domačem avtomobil
skem trgu. Različnost pri cenah 
je namreč tudi drugod podobna. 
Zato naš nasvet: če kupujete av
tomobil, je dobro vzeti pot pod 
noge, kajti poizvedovanje po 
prodajnih pogojih se bo morda 
izplačalo in boste prihranili kak
šen tisočak. Oh tem pa Sc en naš 
nasvet: ne zanesite se samo ria 
nizko ceno; temeljito povprašaj
te tudi po drugih prodajnih po
gojih (čas dobave, oprema, prvi 
servis. . .). da ne bi kasneje pre
senečeni ugotovili, kako je ce
nejši avtomobil pravzaprav 
dražji.

GORAN NO V KO VIČ

Anton Rupnik: BALTIK NA 
e BARIKADAH

(Burna pomlad ’91 v Litvi, Latviji in Estoniji)
Inflacija galopira. Tudi Vagnorius tega ne 

more zanikati. Pri tem polovica vseh podjetij 
zmanjšuje obseg proizvodnje. Kar je bilo doslej 
v vsesovjetskem planskem razpredeljevanju 
povezano s surovinami iz uvoza, v glavnem 
stoji brez upanja, da bodo kaj kmalu lahko 
našli izhod. Takšen je primer velikega kombi
nata za izdelavo nogavic znamke Kotton.

Namestnik predsednika vlade Vytautas Pa- 
kalniškis nam (v pogovoru z našimi parlamen
tarci) odkrito pravi, da si ne predstavlja razvoja 
brez urejenih odnosov's sovjetskim trgom. To
da pogoj je. da to dosežejo kot suverena dr
žava.

Narcizas Jacevičius. generalni direktor 
osrednje oskrbovalne firme Litlegpromsirjo 
poudarja, da je problem surovin tista hrbteni
ca. na kateri se vse drži ali pade. Še naprej bo 
prihajalo do ustavljanja proizvodnje, dokler ne 
bodo uredili odnosov z dobavitelji bombaža iz 
srednje Azije (Uzbekistan, Turkmenistan) ali 
svile iz Kazahstana. Te republike lahko svoje 
surovine zdaj prodajajo za valuto in seveda jim 
še na misel ne pride, da bi jih iz kakršne koli 
solidarnosti dajale za papirnate rublje. Pač pa 
so pripravljene na aranžmaje: Litva jim ponuja 
skladišča za bombaž, ki bi čez Klaipedo izvaža

li na Zahod, enako tudi gotove izdelke, saj tam 
še nimajo predelovalne industrije.

Majica od d na 14 rubljev

Po centralni planski delitvi dela je Litvi pri
padel dobršen delež tekstilne industrije za ves 
sovjetski trg. Za lastne potrebe so te zmogljivo
sti nekajkratno prevelike. Surovine pa so se 
tudi nekajkratno podražile. Namesto 2,3 rub
lja, kolikor so plačali za kilogram bombaža še 
decembra lani, so januarja morali odšteti že 6,8 
rublja. Ampak po tej ceni dobijo le še dobro 
tretjino potrebnih količin, ostali dve tretjini 
kupujejo na prostem (sovjetskem) trgu, kjer pa 
kilogram bombaža doseže ceno 13 rubljev. Po 
vsem tem divjanju vseh cen pač ni čudno, če je 
v Litvi še lani bila na voljo moška majica za 
2 do 4 rubljev, da pa jo danes težko najdeš tudi 
za 14 rubljev.

Kakor koli že morda tudi naši slovenski mi
nistri občutijo pezo podedovane centralizacije 
v gospodarski politiki, vseeno ni nobene pri
merjave s tem, kar imajo pred seboj njihovi 
litovski (ali latvijski in estonski) kolegi. Mo
skovske centrale prehitevajo Vilnius (pa Rigo 
in Tallin) tako, da že vnaprej v duhu litovske

zakonodaje — ki še konkretno niti ni v veljavi 
— spreminjajo svoja vsezvezna podjetja v navi
dezne zasebne delniške družbe, nosilne pakete 
pa si zadržijo v ministrstvih. Tako »center« 
lahko še naprej izvaja pravcato gospodarsko 
diktaturo nad Litvo, tarna Pakalniškis.

Vodja opozicijske socialnodemokratske 
stranke in predsednik gospodarske komisije 
v parlamentu Kazimieras Antanavičius pa ne
prikrito očita »domoljubom« iz garde okrog 
Landsbergisa, da privatizacija še ne gre nika
mor. da je letos trikrat manj dela za ljudi kot 
lani, da se vladajoča ekipa gre le politične 
debate, nima pa posluha za temeljne gospodar
ske probleme. Gospodarsko je Litva preveč 
odvisna od sovjetskega trga. da bi si lahko 
privoščila trganje ustaljenih vezi, svari Antana
vičius pred nepremišljenimi potezami.

Arliiv indoevropsRiJi 
jezilcov

Vilnius, Kaunas. Antanavičius. Brazauskas, 
Prunskiene. Kobeckaite . . . mar ne zvenijo vsa 
ta imena nekam čudno, včasih zbujajo celo 
spomin na latinske skovanke. Litovski jezik je 
danes poleg latvijskega predstavnik baltske 
skupine (pruski je izumrl). Povsod sem spraše
val po kakršnem kolu slovarčku ali besednjaku 
za dnevno rabo — pa nič! V Rigi in Tallinnu 
sem zlahka našel vsaj nekaj, da si lahko sam 
pomagaš priti do temeljnih pojmov in značilno
sti jezika. V Vilniusu se zgovarjajo na težave 
s papirjem in izrednim povpraševanjem po jezi
kovnih priročnikih. Natisnejo da jih, da pa jih 
takoj pokupijo. No, izgovore te vrste sem pov
sod poslušal že v prejšnjih letih, pa me tudi 
tokrat ne morejo v celoti prepričati.

Predstojnik katedre za baltske jezike na uni
verzi v Vilniusu. profesor dr. A. Rosinas. je bil 
takoj voljan, da mi razloži značilnosti litovske
ga in deloma latvijskega jezika. To je eden 
najstarejših indoevropskih jezikov, z največjim 
bogastvom arhaizmov. Fonetiko ima približno 
takšno, kot jo je imel prastari indoevropski 
jezik. Veliki francoski indoevropeist Andre 
Meyer je govoril, češ če hočete vedeti, kako so 
govorili nekoč naši skupni predniki, potem 
pojdite v Litvo in poslušajte, navaja za pričo 
profesor Rosinas. Enako kot fonetika (izgovar
java) je zelo arhaična tudi morfologija, se pravi 
oblikovanje besed. Če litovščino primerjamo 
s slovanskimi jeziki, potem je spregatev kar 
podobna slovanski, sploh pa ima litovski jezik 
toliko sklonov kot stari slovanski, torej sedem. 
Enako velja za Iatvijščino. Še pred štirimi sto
letji je imel štiri lokative, na štiri načine so 
Litovci torej povedali, kje ali kam kaj je ali gre.

Vakaras — večer, kaina — cena, devas — de- 
us (bog), vartu — vrata; dele, latvijsko dals. po 
rusko deva, devica — vse to so besede istega 
korena de-, ki v indoevropskem pomeni sesati.

Kaj pa je s čudnimi končnicami? Profesor se 
smeje, češ saj niste edini, ki se nam čudite. 
Končnice so se ohranile naravnost iz indoe
vropskega prajezika. Spet navede primer: 
v slovanskih jezikih je volk (tudi rusko tako), 
v germanskih wolf (nem.), v litovskem pa vil- 
kas, kar prihaja od indoevropskega uilkos. Za 
slovanskega sina imajo Litovci besedo sunus. 
To sta dve temeljni moški končnici. Pravzaprav 
se brez teh končnic v litovskem jeziku (v latvij
skem skrčeni na —s) ne da povedati, da je 
nekaj ali nekdo moškega spola, pa obešajo tudi 
slovanskim in drugim tujim imenom svoje 
končnice (Leninas, Gorbačovas ipd.).

t
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Evropska skupnost zaostruje 
vprašanje človekovih pravic
Evropska komisija predlaga, da je treba odpraviti vse olajševalne oko
liščine za kršenje človekovih pravic, kar utegne udariti po Jugoslaviji
OD NAŠE DOPISNICE
BRUSELJ, 21. marca — Komisija Evropske skupnosti je te dni 
sklenila narediti korak naprej pri oblikovanju evropske politične 
unije. Vladam članic dvanajsterice in Evropskemu parlamentu je 
namreč s podpisom samega predsednika Jacquesa Delorsa in dveh 
komisarjev, Abela Matutesa (za Sredozemlje) in Manuela Marina 
(za sodelovanje in razvoj), poslala predlog, po katerem naj bi 
v bodoči zunanji politiki in sodelovanju s tretjimi državami v Skup
nosti bolj upoštevali uresničevanje človekovih pravic v teh državah.

Čeprav je res, da bodo to novo 
zahtevo bolj povezovali z državami 
v razvoju kot s partnerji iz Srednje 
ali Vzhodne Evrope — za slednje 
namreč že obstajajo jasno zastav
ljene zahteve demokratizacije in 
spoštovanja človekovih pravic bo
disi v programu PHARE ali pa pri 
navezovanju sporazumov o pridru
ženem članstvu - je poteza značil
na za poudarke, na katerih naj bi 
temeljila bodoča zunanja politika 
dvanajsterice. In ne le zunanja po
litika, temveč, kot je rečeno v ko- 
misijinem predlogu, »vsa institucija

kovih pravic na Kosovu pripravlje
na zamižati na eno oko, saj so nas, 
denimo, v PHARE uvrstili kljub 
zahtevanemu spoštovanju človeko
vih pravic (znotraj široko zastavlje
nih pravil gospodarske in politične 
demokratizacije) češ, da demo
kratizacija nikjer v Vzhodni Evropi 
ni neoporečna in je vsakemu kan
didatu za pomoč v PHARE treba 
tu in tam pogledati skozi prste, bo
do zdaj merila dosledno upošte
vali.

Tako kot so lani zamrznili sode
lovanje in pomoč Romuniji zaradi

• V vodilnem bruseljskem dnevniku Le Soir so danes objavili članek 
vodje republikanske manjšine v ameriškem kongresu Boba Dolea, ki že 
v naslovu terja od demokratičnega dela sveta, da neha pomagati stalini
stom. Tekst se očitno navezuje na Doleovo akcijo v Kongresu, ki jo 
poskuša razširiti tudi na Evropsko skupnost. »Če v Poljski, na Madžar
skem in v ČSR finančno in gospodarsko podpiramo demokratične pro
cese,« pravi Dole, »je to razumljivo in hvalevredno. Toda Jugoslavija in 
SZ sta državi, pri katerih bi se morali resno zamisliti, preden znova 
odpremo denarnico. V delu Jugoslavije, v Srbiji in v Črni gori, so se 
odločili za stalinizem, za totalitaren režim, za katerega so ljudje glasovali 
na svobodnih, a kot trdijo nekateri tndi potvorjenih volitvah. »Povrh pa je 
tudi zvezna jugoslovanska vlada,« vehementno trdi ameriški kongresnik, 
»centralistična in komunistična. V njej je sicer nekaj reformistov, a ji 
dajejo ton predvsem srbski komunisti. Njen glavni vzvod je stalna grožnja 
demokratičnim jugoslovanskim republikam o uporabi sile, na Hrvaškem 
naj bi jo uporabili proti republiški policiji, v Beogradu pa proti protiko
munističnim demonstracijam in v najnovejšem položaju proti vsem jugo
slovanskim državljanom, ki tvegajo življenje za demokracijo.« Potem ko 
v več primerih pokaže, da jugoslovansko dogajanje pravzaprav spremlja 
res le površno in da mu razlika med predsedstvom in zvezno vlado niti 
približno ni jasna, še manj pa dejstvo, da se je zvezna vlada v najnovej
šem dogajanju opredelila tako, kot se je, poudaija ameriški kongresnik 
naslednje: »Poglejmo stvari s prave plati. Zdaj res ni trenutek, da 
Beogradu pomagamo z denarjem naših davkoplačevalcev, temveč je zdaj 
čas, ko seje treba otresti vseh zadržkov in pokazati z dejanji in besedami, 
da smo pripravljeni pomagati le demokratičnim silam v tej državi,« pravi 
še Bob Dole v Le Soirju.

političnih in gospodarskih odnosov 
ter sploh sodelovanja dvanajsterice 
z državami, ki sc demokratizirajo«.

Zasnova seveda ni nova in jo je 
skupnost bolj ali manj dosledno 
upoštevala tudi pri svojih doseda
njih stikih. Vendar pa so bila do
slej merila večkrat raztegljiva in 
tesno povezana s tem, ali gre za 
pomembnega partnerja oziroma za 
tako državo, s katero si Skupnost 
želi še naprej (gospodarsko ali po
litično) sodelovati. Toda če bo naj
novejši predlog komisije dobil ze
leno luč, se bo treba dosledneje 
držati zastavljenega, kar bi, ko gre 
za Jugoslavijo — in sicer za del so
delovanja zunaj programa PHA
RE, kjer so stvari jasne — lahko 
pomenilo naslednje: če je bila
skupnost doslej pri kršenju člove-

Neustrezni
Delorsovi
nasledniki

ŽENEVA. 21. marca 
— Odkar so med Francijo 
in Veliko Britanijo izkopali 
predor, »rokavska zveza« 
deluje veliko bolje kot 
v časih, ko je bil britanski 
otok odrezan od evropske 
celine. To utegne na svoji 
koži občutiti belgijski mini
strski predsednik Wilfried 
Martens. ki je še do nedav
nega veljal za najresnejšega 
kandidata za predsednika 
komisije Evropske skupno
sti. Sedanjemu šefu evro- 
kracije. kot običajno ime
nujejo bruseljsko komisijo. 
Francozu Jacquesu Delor- 
su. bo prihodnje leto pote
kel mandat in v palači Ber- 
lavmont naj bi ga zamenjal, 
kot zahtevajo nepisana pra
vila. predstavnik »majhne« 
članice dvanajsterice. Ker 
je Wilfried Martens poma- 
lem že naveličan predsed
nikovanja v belgijski vladi, 
so pred časom oznanili nje
govo kandidaturo za De- 
lorsovega naslednika in 
v prestolnicah »velikih« 
članic, med katerimi je kaj
pak tudi Pariz, niso imeli 
nič proti.

Toda vmes je prišla za
livska vojna, v kateri se 
Belgija in njen premier po 
elizejskem prepričanju ni
sta najbolje izkazala. Bru
selj je. denimo, zavlačeval 
s pošiljko streliva za koali
cijske sile. kar je razjezilo 
Pariz in London, glavna 
evropska stebra protnraške 
vojaške ekspedicije, tako 
da sta Martensa črtala 
s seznama možnih kandida
tov za predsednika komisi
je. Kot novi kandidat 
»majhne« članice se je po
javil nizozemski premier 
Ruud Lubberrs. vendar ta 
ni posebej navdušen, pa še 
domači koledar volitev mu 
ni pogodu. A kandidatov 
ne manjka: v Parizu in dru
god so pričeli razmišljati 
o španskem ministrskem 
predsedniku Felipeju Gon- 
zalezu. ki je dal diskretno 
vedeti, da je »na voljo«.

Toda četudi se je Gortza- 
lez med zalivsko vojno do
bro držal, ni povsem pri
meren. kajti podobno kot 
Delors. je tudi španski pre
mier socialist, tradicija pa 
narekuje menjavo politične 
barve, povrh vsega pa Špa
nija nikakor ni »majhna« 
članica skupnosti.

B. M.

uporabe sile ob rudarskih nemirih 
in enako kol so januarja zamrznili 
(zdaj pa znova odmrznili) pomoč 
Sovjetski zvezi zaradi posredova
nja vojske v Rigi in Vilniusu, bi 
tudi nam, če bodo obveljala nova 
pravila, utegnili odtegniti pomoč 
že zaradi Kosova. Da o uporabi 
sile, česar se te dni. kot kažejo šte
vilni časopisni komentarji, tu še 
kako bojijo, spioh ne govorimo. 
Slednje bi bilo nevarno ne le za že 
vzpostavljeno sodelovanje v okviru 
programa PHARE, v katerem 24 
razvitih držav usmerja pomoč 
Srednji in Vzhodni Evropi, temveč 
- verjetno še bolj - v načrtih za 
sporazum o pridruženem članstvu 
Jugoslavije v ES. Tako kot PHA
RE zahteva tudi pridružitev ali 
asociacija izpolnitev določenih po
gojev politične in gospodarske

dekmokratizacije, ki vključujejo 
tudi človekove pravice. Ko je pred 
časom prišla na oblast v Grčiji voj
na hunta, so v Bruslju zamrznili 
sporazum o pridruženem članstvu 
s to državo, in sicer prav z uteme
ljitvijo, da v njej kršijo človekove 
pravice. Drugi pomemben primer 
je Turčija, s katero ima dvanajste
rica prav tako sporazum o pridru
ženem članstvu, a čeprav bi ta 
v turškem primeru moral biti 
preddverje za vstop v ES, se sled
nja nove članice otepa prav z ute
meljitvijo, da v Turčiji niso dosled
ni pri spoštovanju človekovih pra
vic. Ker gre pri slednjem za eno 
temeljnih vrednot zahodne demo
kracije, je od vlad članic ES priča
kovati hiter in pritrdilen odgovor 
na predlog komisije. Kar zadeva 
Evropski parlament so pa stvari še 
bolj jasne. Ta je namreč že do zdaj 
ničkolikokrat obsodil — vključno 
s petimi resolucijami o Kosovu 
— kršenje človekovih pravic v po
sameznih delih sveta. Iz Strasbour
ga bo torej predlog komisije zago
tovo kmalu dobil zeleno luč.

MIRJAM AČIMOV-OBLAK

IN VENDAR STOJI...

CONRAD, »In temu tioauJ H e ral d Tribune«, Pariz

Kamboško krizno žarišče je 
spet pritegnilo pozornost
Živahni pogovori v Pekingu - Ameriška pozornost se je po zalivski vojni usmerila 
tudi v Azijo - Ameriško-sovjetsko-kitajsko srečanje - Sprte kamboške frakcije
OD NAŠE DOPISNICE
PEKING, 21. marca — Kamboško krizno žarišče je te dni spet 
v središču pozornosti tukajšnje javnosti. V kitajskem glavnem 
mestu so se namreč zbrali predstavniki vseh strani, vpletenih v ome
njeni 12-letni spopad, toda v številnih pogovorih žal ne sodelujejo 
predstavniki Plinom Pertha in Vietnama, brez katerih dokončna 
rešitev ni možna.

V Pekingu sta bila tudi po
močnik ameriškega državnega 
sekretarja za Bližnji vzhod in 
južno Azijo Richard Solomon in 
namestnik sovjetskega zunanje
ga ministra Igor Rogačov, ki sta 
precejšen del svojega pogovra 
s kitajskimi gostitelji posvetila 
ravno Kampučiji. Sestala sta se 
tudi sama, da bi ugotovila, koli
ko novih stičnih točk je nastalo 
med donedavnima bližnjima za
veznikoma Vietnamom in Sov
jetsko zvezo na eni ter podporni
kom dveh nekomunističnih kam- 
boških frakcij, t. j. uradnim 
Washingtonom, na drugi strani. 
Poleg tega se je Solomon v torek 
sestal s princem Sihanukom, kar 
v; ameriško sodelovanje pri od
pravljanju tega problema sicer ni

OB IZJAVI ITALIJANSKEGA ZUNANJEGA MINISTRA DE MICHELISA

KVSE in notranje meje v Evropi
Italijanski zunanji minister Gianni De Michelis je v sredo (gl. Delo 
21. 3. 91) na vprašanje dopisnice Dela, če varstvo nedotakljivosti 
meja, to je po helsinški listini brez uporabe sile, velja tudi za 
jugoslovanske notranje meje, odgovoril pritrdilno. Načelo, zajeto 
v helsinški listini o ne vmešavanju v notranje zadeve, kar pomeni, da 
bi Italija sprejela samo »sleherno dogovorno rešitev v Jugoslaviji«, 
torej izključuje kakršnokoli nasilno notranjo rešitev, konkretno pri- 
iaščanje ozemlja te ali one republike, vprašanje, ki se je te dni 
posebej zaostrilo.

Deklaracija helsinške listine 
Konference o varnosti in sodelo
vanju v Evropi (KVSE) o nače
lih, ki veljajo za države udele
ženke v njihovih medsebojnih 
odnosih pravi v četrti točki, da 
bodo »države udeleženke spo
štovale ozemeljsko celovitost 
vsake države udeleženke«, da se 
bodo vzdrževale sleherne akcije, 
ki bi bila naperjena proti oze
meljski celovitosti, politični ne
odvisnosti ali enotnosti katere 
koli države udeleženke, zlasti pa 
sleherne akcije, ki pomeni grož
njo s silo ali uporabo sile.

Osmo načelo zavezuje države 
udeleženke, da bodo spoštovale 
enakopravnost narodov in njiho
vo pravico do samoodločbe .. . 
V skladu z načelom enakoprav
nosti in pravice narodov do sa
moodločbe imajo vsi narodi 
v popolni svobodi, takrat in tako

kot želijo, določati svoj notranji 
in zunanji politični status brez 
vmešavanja od zunaj in po svoji 
volji uresničevati svoj politični, 
ekonomski in družbeni raz
voj.. . Države udeleženke znova 
potrjujejo univerzalni pomen 
spoštovanja in popolnega uresni
čevanja enakopravnosti in pravi
ce narodov do samoodločbe za 
razvoj prijateljskih odnosov med 
njimi ter med vsemi državami.

Ta načela so bile potrjena tudi 
z dunajskim sklepnim dokumen
tom, tako kot v pariški listini 
KVSE 21. novembra 1990.

Dokumenti KVSE pa v tretji 
točki posebej poudarjajo nedo
takljivost vseh svojih meja in 
meja vseh držav v Evropi in »se 
bodo zato zdaj in v prihodnje 
vzdrževale slehernega napada na 
te meje. V skladu s tem se bodo 
vzdrževale tudi sleherne zahteve

Drago zapiranje JE Krško
Zeleni Furlanije-Julijske krajine in Zeleni Slovenije so se s somišlje
niki pogovarjali o usodi edine jugoslovanske jedrske elektrarne

Ferruzccio Saro je izrazil priprav-OD NAŠEGA DOPISNIKA
TRST, 21. marca — V programu slovenske vlade je zapisano, da bo 
Slovenija storila vse za zaprtje jedrske elektrarne v Krškem do leta 
1995. Zeleni Slovenije se zavzemajo, da bi elektrarno zaprli še pred 
tem rokom, vendar se pri tem kažejo številne težave, ki jih bo treba 
premostiti. To je na mednarodnem pogovoru o zaprtju JE Krško, ki 
so ga v Trstu pripravili Zeleni Furlanije-Julijske krajine, povedal 
predsednik Zelenih Slovenije dr. Dušan Plut.

zaostrenih političnih razmerah 
pa bi bila lahko tudi cilj morebit
nega vojaškega napada, je še 
pristavil dr. Dušan Plut.

Vprašanje zaprtja jedrske 
elektrarne v Krškem je po mne-

Mednarodnega srečanja so se 
udeležili predstavniki Zelenih iz 
Furlanije-Julijske krajine. Štajer
ske. Koroške in Slovenije,'pova
bilu prirediteljev pa sta se od
zvala tudi slovenski minister za 
energetiko dr. Miha Tomšič in 
deželni minister za industrijo 
Ferruccio Saro. V Trstu že nekaj 
časa poteka akcija zbiranja pod
pisov za zaprtje jedrske elektrar
ne v Krškem (do zdaj so zbrali 
skoraj 4.000 podpisov), zelo ak
tivni pa so tudi predstavniki Ko
roške iniciative Alpe-Jadran 
brez atomskih naprav, ki so za 
nedeljo in ponedeljek, 24. in 25. 
marca, napovedali v Krškem 
opozorilno stražo oziroma drugo 
nenasilno blokado dovoza k JE 
Krško.

Po mnenju dr. Dušana Pluta 
bo največja ovira za zaprtje elek
trarne v Krškem stališče Hrva
ške, saj temelji energetska stra
tegija te republike prav na jedr
ski električni energiji, krška 
elektrarna pa je skupna naložba 
obeh republik. Zastavlja se še fi
nančno vprašanje, kajti zaprtje 
JE Krško pomeni velik izdatek, 
ki ga republiki sami zagotovo ne 
bi zmogli. Povedal je tudi, da bo 
treba pred zaprtjem poskrbeli za 
nadomestne vire električne ener
gije. predvsem termoelektrarne 
na plin in hidroelektrarne, saj 
termoelektrarne na trdna goriva 
v Sloveniji izredno ogrožajo 
okolje. Kljub vsem našetim teža
vam, je razlogov za zaprtje nu- 
klarke dovolj. Zgrajena je na 
potresno najbolj ogroženem delu 
slovenskega ozemlja, v sedanjih

Rakowski razhudil 
Varšavo

VARŠAVA, 21. marca (Ta
njug) — »Bog ne daj, da bi šli po 
poljski poti,« je v intervjuju za 
moskovski dnevnik Robočaja 
Tribuna rekel Mieszyslaw Ra- 
kovvski. zadnji prvi sekretar 
PZDP. Te njegove besede in 
ocene, da se v poljski družbi »žal 
umetno spodbuja val protisovje- 
tizma«, so naletele na oster od
mev uradne Varšave in poljskih 
časopisov. Vladni predstavnik za 
tisk je ocenil, da je intervju Ra- 
kowskega uperjen proti »najpo
membnejšim državnim interesom 
Poljske in da je škodljiv tudi za 
aprila napovedani obisk predsed
nika vlade Jana Krzystofa Be- 
eleckega v Moskvi«.

■>

nju slovenskega ministra za 
energetiko predvsem politično, 
šele potem pa energetsko in 
ekonomsko. Dolgoročno zapira
nje jedrske elektrarne ne bi bilo 
tako drago, medtem ko bi ta
kojšnje zaprtje po nekaterih oce
nah stalo približno 270 milijonov 
ekujev. Cena kilovatne ure elek
trične energije iz krške nuklear
ke je za približno 30 odstotkov 
nižja od povprečne cene kilovat
ne ure iz drugih virov. Toda. tu
di ta izračun je precej dvomljiv, 
saj je dr. Tomšič pozneje pojas
nil, da so v to ceno všteti le stro
ški surovin in obratovanja z mi
nimalno akumulacijo, ki omogo
ča plačevanje obresti in minimal
nega dela glavnice posojila.

Deželni minister za industrijo

ljenost deželne vlade, da sodelu 
je pri programu zaprtja nuklear
ke v Krškem, kar pomeni tudi 
finančno pomoč oziroma posre
dovanje zanjo pri italijanski vla
di. Izrazil je še željo, da bi v Slo
veniji čimprej uredili politične
razmere, zaradi katerih ni v Ita
liji nikogar, ki bi bil v Sloveniji 
»pripravljen investirati pet lir«. 
Predstavnik Zelenih iz Gradca 
Peter Haganauer je sporočil, da 
je avstrijska vlada prav včeraj 
namenila 45 milijonov šilingov 
kot prispevek Avstrije za ustavi
tev krške nuklearke. Vsota bi bi
la gotovo precej višja, je še pri
stavil. ko bi bilo Krško bliže Du
naju. Zato pa Celovec, Gradec, 
in Trst sodijo v 150-kilometrsko 
območje, ki bi ga bilo treba eva
kuirati, če bi prišlo do nesreče 
v JE Krško, je povedal Josef 
Mandl iz Koroške iniciative Al
pe-Jadran brez atomskih naprav. 
Pod geslom: Bolje danes aktiven 
kot jutri radio-aktiven, si bodo 
še naprej prizadevali (tudi z mo
bilizacijo krajevnega prebival
stva) za takojšnje zaprtje krške 
elektrarne saj zanašanje na ob
ljube slovenske vlade, da name
ravajo JE Krško res zapreti, ne
pomeni prav dosti.

MIŠO RENKO

ali nasilnega prilaščanja dela ali 
celotnega ozemlja katere koli 
države udeleženke.

Izrecno pa nikjer niso omenje
ne notranje meje v okviru katere 
od 24 držav udeleženk helsinške
ga procesa; to vprašanje pa spri
čo razvoja na Vzhodu, to se pra
vi v Sovjetski zvezi in seveda tu
di v Jugoslaviji, postaja vse bolj 
aktualno. Pribaltske republike, 
ki so že obstajale kot samostojne 
države in so biie nasilno priklju
čene s paktom Molotov—Rib
bentrop, so poseben primer, za 
katerega bi bilo mogoče po črki 
in duhu uporabiti zlasti četrto in 
osmo načelo helsinške listine, 
posebej osmo, ki zavezuje člani
ce, da bodo spoštovale enako
pravnost narodov do samoodloč
be in pravico, določati svoj no
tranji in zunanjepolitični status.

Vprašanje notranjih meja se 
postavlja drugače v okviru Jugo
slavije, če jo pojmujemo strogo 
po načelu o spoštovanju oze
meljske celovitosti. Toda v Jugo
slaviji nastaja popolnoma nov 
položaj z razglasitvijo suvereno
sti in samostojnosti večine njenih 
republik in s procesom razdruži
tve, pri čemer postajajo zaradi 
stališča Srbije (in delno Črne go
re) vprašanja notranjih meja vse 
bolj aktualna.

»Države udeleženke se bodo 
vzdrževale slehernega vmešava
nja, neposrednega ali posredne
ga. posamičnega in kolektivne
ga, v notranje ali zunanje zade
ve, ki spadajo v nacionalno pri
stojnost druge države udeležen
ke,« je zapisano v šestem nače
lu. Dosedanje ravnanje medna
rodne skupnosti in s tem tudi 
udeleženk KVSE kaže, da se te
ga načela v glavnem držijo. To
da ob končanem procesu razdru
žitve in urejanja odnosov med 
jugoslovanskimi republikami kot 
suverenimi državami bi se vpra
šanje seveda (moralo) zastaviti

Srečanje tržaškega in 
novogoriškega župana

TRST, 21. marca — Tržaški 
župan Fanco Richetti je danes 
sprejel novogoriškega župana 
Sergija Pelhana in predsednika 
občinske vlade Tugomirja Špaca
pana. Gre za prvo srečanje župa
nov Trsta in Nove Gorice, zato 
so se najdlje zadržali pri ugotav
ljanju možnosti sodelovanja obeh 
mest. Tržaški župan je predlagal 
skupni sestanek vseh županov 
kraških občin, na katerem bi 
spregovorili o zaščiti Krasa, no
vogoriški župan pa je predlagal, 
da bi se Trst vključil v priprave za 
proslavo 100-letnice rojstva skla
datelja Marija Kogoja, ki je bil 
rojen v Trstu. (M. R.)

Razstava ob 700-letnfci švicarske konfederacije
LJUBLJANA, 21. marca — Danes so v Cankarjevem domu odprli razstavo »Iz oči v oči s Švico«, s katero 
želijo letos Švicarji proslaviti 700-letnico švicarske konfederacije in ki bo obšla ves svet. Ob navzočnosti 
predstavnikov slovenskega političnega vrha je imel pozdravni nagovor generalni konzul v Jugoslaviji 
Wemer Maurer. Na kartonastih panojih v obliki prerezanih cevi obiskovalce seznanjajo o švicarski 
notranji in zunanji politiki, kulturi, načinu življenja in ljudeh ter ekoloških problemih. Razstava bo 
odprta do L aprila. (N. K.. Slika: Zoran Vogrinčič)

drugače, namreč tako, kot da 
gre za »popolno uresničevanje 
enakopravnosti in pravice naro
dov do samoodločbe«, torej za 
skupino samostojnih držav, na
slednic prejšnje enotne države 
- toda udeleženke KVSE! — ki 
bi se v duhu sklepne listine mo
rale »vzdrževati sleherne zahte
ve ali nasilnega prilaščanja dela 
ali celotnega ozemlja« druge dr
žave, če se seveda priznavajo 
k helsinškemu procesu in želijo 
ostati del tega procesa, da ne go
vorimo o Združenih narodih in 
ustreznih določilih njene usta
novne listine.

V tem okviru bi bilo seveda 
mogoče in zelo pomembno, kot 
je dejal v intervjuju za rimsko 
»Repubblico« Milan Kučan, 
predsednik predsedstva Republi
ke Slovenije, da bi »mednarodna 
skupnost tudi v primeru nedo
takljivosti meja med republikami 
uveljavila načelo helsinške kon
ference,« ne da bi s tem kršila 
načelo o nevmešavanju v notra
nje zadeve druge države članice.

Vsekakor je (ali bo) to zelo 
zanimivo vprašanje za strokov
njake mednarodnega prava.

J. Š.

prineslo kakšnih bistveno novih 
momentov, vendar je po dogod
ku mogoče sklepati, da bo del 
ameriške pozornosti po končani 
zalivski vojni spet usmerjen v to 
regijo. Ameriški uradni pred
stavnik, ki je v Peking prišel iz 
Tokia, je khmerskemu monarhu 
očitno prinesel tudi nova sporo
čila iz dežele vzhajajočega son
ca, po izjavi ameriških diploma
tov pa je bil največji del njunega

Spodrezani frak
Ameriški predsednik Geor

ge Bush in kanadski ministrski 
predsednik Brian Mulroney 
sta se prejšnji teden v Ottavvi 
o najpomembnejših rečeh po
govarjala za zaprtimi vrati. 
Tako sc jc doslej zvedelo le 
to. da jc predsednik Bush za
vrnil predlog o kaki medna
rodni razorožitveni konferenci 
za Bližnji vzhod. Verjetno pa 
jc ameriški predsednik pove
dal kanadskemu premicru, da 
se jc odločil z milijardami do
larjev podpreti ameriško obo
roževalno industrijo, da bi la
že izvažala in bila bolj konku
renčna. in bodo ZDA poslale 
zavezniškim državam na Bliž
njem vzhodu (tudi Izraelu) žc 
letos za 19 milijard dolarjev 
orožja. In prav slednje jc ver
jetno razjezilo Mulroncya. Saj 
jc storil nekaj, kar med zavez
niki ni ravno v navadi: posred
no je kar javno kritiziral Bu- 
shove namere. Vpričo Busha jc 
namreč na tiskovni konferenci 
rekel novinarjem: »Popolnoma 
nesprejemljivo jc, da jc pet 
velesil, sc pravi pel stalnih čla
nic varnostnega sveta OZN, 
hkrati tudi pet največjih izvoz
nikov orožja v vsej zgodovi
ni.« In ker ni dokončnih po
datkov o izvozu orožja v letu 
1990. si jc pomagal s podatki 
za leto 1989 in rekel: »Z izvo
zom orožja jc Sovjetska zveza 
dobila skoraj dvanajst milijard 
dolarjev, ZDA so iztržile sko
raj enajst milijard dolarjev,
Francija je prodala za 2.1 mili
jarde dolarjev orožja. Velika 
Britanija za 1.8 milijarde do
larjev. Kitajska pa za 800 mili
jonov dolarjev, toliko kot 
Nemčija.« Menda pa jc zaseb
no kanadski premier še rekel 
Bushu, da Sadum Husein 
sploh ne bi okupiral Kuvajta, 
če ga ZDA in druge velesile 
»ne bi oborožile do zob.«

pogovora posvečen japonskemu 
predlogu za odpravo kamboške 
krize.

Voditelji treh frakcij kambo- 
ških odporniških sil so očitno iz
koristili pripravljenost medna
rodne skupnosti, da sc znova po
sveti miru na tem območju, in so 
imeli v Pekingu tridnevna poga
janja.

V kratkem sporočilu za tisk 
niso navedli podrobnosti sreča
nja, poenostavljeno imenovane
ga posvetovanje o trenutnem po
ložaju v Kambodži. Khieu Sam- 
pan, Son San in princ Norodom 
Ranaridh (Sihanukov sin) so po
skušali predvsem oceniti medna
rodno vzdušje in nove momenle 
v mednarodnih odnosih, ki bi 
morda lahko pripomogli k okre
pitvi političnega pritiska na Viet
nam in Phnom Pcnh, da bi konč
no sprejela mirovni načrt Zdru
ženih narodov in konstruktivne 
pogovore o njegovi uresničitvi. 
Dejstvo, da so se v Pekingu ob 
istem času zbrali predstavniki 
vseh omenjenih strani, kaže, da 
si LR Kitajska, ZDA in Sovjet
ska zveza intenzivno prizadevajo 
premostiti razlike med kambo- 
škimi frakcijami in provietnam- 
skim Phnom Penhom. ki prepre
čuje izvedbo resolucije varnost
nega sveta. Resolucija predvide
va administrativni nadzor ZN 
nad Kambodžo v času do sploš
nih volitev pa tudi demobilizaci
jo in razorožitev vseh strani, 
vpletenih v spopad. Temu se 
Hun Sen vztrajno upira, LR Ki
tajsko pa obtožuje, da skrivaj še 
naprej vojaško pomaga rdečim 
Khmerom.

Jasno je, da bo brez sodelova
nja predstavnikov Vietnama in 
Phnom Penha na pekinških sre
čanjih zelo težko premakniti re
ševanje tega problema z mrtve 
točke, toda vietnamski viri priz
navajo, da je pritisk, ki ga tokrat 
doživljajo, velikanski in da je 
Hanoj pri tem vse bolj osamljen. 
Sedanjo pekinško aktivnost pri 
tem vprašanju Vietnamci zelo 
sumničavo povezujejo tudi z ne
davno odstavitvijo kabineta 
v Tajski in opozarjajo, da sta si 
LR Kitajska in novi tajski premi
er A. Paniaračun pri vprašanju 
v zvezi s podporo rdečim Khme
rom zelo blizu, zato pričakujejo, 
da se bo vloga sporne frakcije 
znotraj kamboške koalicije okre
pila. ZORANA BAKOVIČ

DELO Scenarij
Miloševičeve

zarotem

Vojaški vrh se 
je ločil od 
civilne oblasti
New York Times: Jugoslo
vanski vojaški voditelji so si 
vzeli odločilno besedo

NEW YORK, ŽENEVA, 21. 
marca — »Po treh dneh molka in 
obdobju napetega političnega 
spora je vrhovno poveljstvo ju
goslovanskih oboroženih sil iz
dalo politično izjavo, ki jc dvo
umna, kar zadeva namere voj-, 
ske,« je zapisal New York Times 
oziroma njegov izkušeni dopis
nik David Binder.

»Vloga vojske utegne biti 
ključna v Jugoslaviji, v kateri ne
miri groze, da bodo razdrli fede
racijo vzdolž nacionalnih meja. 
Vojaški voditelji pa so se s svojo 
izjavo v bistvu sami sebe posta
vili v položaj, s katerega odloča
jo, ali naj ukrepajo v primeru 
vakuuma v jugoslovanski izvršni 
oblasti ali pa ostanejo v vojašni
cah, če bi se zvezna oblast okre
pila,« pravi New York Times.

Časopis potem opisuje sreča
nje Slobodana Miloševiča s štu
denti in profesorji (»skrbno iz
branimi«, pravi časopis) beograj
ske univerze. »Zaripel v obraz, 
je Miloševič zavrnil obtožbe, češ 
da je on odgovoren za policijski 
napad na demonstrante 9. marca 
v Beogradu. . . 49-letni srbski 
voditelj je tudi odgovoril na 
vprašanje, ali bi odstopil. Milo
ševič je dejal, da bi bilo to v do
ločenih razmerah možno, vendar 
samo po .zakoniti' poti,« pravi 
Nevv York Times in dodaja, da 
Miloševičev položaj zadnjih de
set dni nenehno slabi.

Nepričakovani izbruh nasilja 
bi bil lahko izgovor za takojšnje 
pojavljanje tankov in sistematič
no razporejanje vojaštva po dr
žavi. V ta namen je jugoslovan
ski generalni štab izdelal natanč
ni načrt hkratnega posega na 
ozemlju federacije; po nekaterih 
podatkih bi za to nalogo potre
bovali samo dve ali tri ure in več 
kot sto tisoč vojakov, piše med 
drugim pariški Figaro v članku 
pod naslovom Vojska pošilja 
zadnje opozorilo zveznim obla
stem, v katerem zatrjuje, da se 
je generalni štab jugoslovanske 
armade oddvojil od politične 
oblasti in pokazal kot edina ne
odvisna sila, ki federacijo lahko 
reši pred zmedo. Vojska ne na
merava posegati na področje po
litike. pridržuje pa si pravico, da 
po lastnem premisleku uredi 
probleme, ki kvarijo življenje 
v državi, med drugim ugotavlja 
posebni poročevalec pariškega 
dnevnika, dodajajoč, da je gene
ralni štab s svojim komunikejem 
prvič doslej jasno pokazal, kakš
na bi utegnila biti vojaška rešitev 
jugoslovanske krize.

Koliko je (bila) ura, ko ste 
utegnili v miru vzeti ta časopis 
v roke?

Prehitite čas, berite časopis ta
krat, ko utegnete in ko je tudi 
najbolj svež — danes zvečer za 
jutrišnji dan.

Ljubljančani, ki stanujete v No
vih Jaršah, Bratovševi ploščadi, 
Dravljah,Šiški-zahodno od Ce
lovške c., Brinje-Posavje, No
vih Fužinah, Stepanjskem nase
lju, ob Tržaški cesti do obvoz
nice, v BS 1/5, Trnovem, Sav
skem naselju in BS-3, se lahko 
na večerno DELO naročite ali 
prenaročite (če ste že naročniki 
jutranjega DELA) takoj — če 
bomo dobili vaše naročilo do 
14. ure, vam bomo prinesli pr
vo večerno DELO domov že 
isti večer!

Natisnili
zvečer!

smo ga ze včeraj

Večerno DELO, časopis jutriš
njega dne, tiskamo že ob sed
mih zvečer in ga dostavimo na
ročnikom najkasneje do 21. 
ure.

Vsi drugi Ljubljančani, za kate
re večerna dostava še ni organi
zirana, si lahko privilegij jutriš
njega časnika zagotovite vna
prej. Izpolnite in odpošljite 
spodnje prednaročilo. Večerno 
dostavo bomo prej organizirali 
tam, kjer bo zanjo večji interes.

Jutro ne bo pametnejše - iz
polnite in odpošljite takoj:

DELO - Stik 
Ljubljana, Titova 35

••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••s****

Naročam VEČERNO DELO:

•••••••••••••••••••••••••••••••••••••v

IME IN PRIIMEK:............................................................
NASLOV:........................................................................
ROJSTNI PODATKI:.......................................................
ZAPOSLEN:...................................................................
OPOMBE:...........................PODPIS:.............................
NA DELO SEM ŽE NAROČEN IN SE ŽELIM PRENA- 
ROČITI NA VEČERNO DOSTAVO

DA NE
NA NOVO SE ŽELIM NAROČITI NA DELO-VE-
ČERNA
DOSTAVA

DA NE
(Ustrezno označite!)

Ker sem na Delo z jutranjo dostavo že naročen, mi ga 
zjutraj prenehajte dostavljati.

DA NE
Cena naročnine DELA v večerni dostavi je 313,00 din na 
mesec.
Če na vašem področju dostava VEČERNEGA DELA še ni 
organizirana, vam bomo pisno sporočili, kdaj vam ga bomo 
lahko prvič prinesli.

POKLIČETE, POVPRAŠATE. PRENAROČITE, NA
ROČITE, PROTESTIRATE lahko tudi po telefonu 321- 
551 int. 27-79 vsak delovni dan od 9. do 14. ure.

VEČERNO DELO, časopis ju- 
trišnjega dne!

'3 *
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DELO

Cena srbskega »izleta«
BOŽO KOVAČ

Srbija se je po svojem odcepitvenem izletu ob 
umiku iz državnega predsedstva spet vrnila 
v Jugoslavijo. Na koncu zgodbe o odstopu dr. 
Borisava Joviča se je namreč izkazalo, da iz
stop Srbije iz državne ureditve sploh ni sprožil 
procesa, v katerem bi se federacija začela raz
krajati tako hitro in kaotično, da bi morala 
vmes poseči vojska. Nasprotno, Slovenija, Hr
vaška, Bosna in Hercegovina ter Makedonija 
so začele glasno razmišljati o pogajanjih mimo 
Beograda, vojska je poslala javnosti sporočilo, 
ki ga je mogoče brati na več načinov, Ante 
Markovič je poskušal usmeriti zadeve k vladi in 
skupščini, Srbiji naklonjena Črna gora pa si je 
nenadoma nadela skeptično držo.

Tako so se stvari vrnile v nekdanja ležišča, 
vendar ne bodo nikoli več. kar so bile do ob
ljubljenega odstopa dr. Borisava Joviča. Že 
zdaj so razmerja neprimerno bolj jasna, kot so 
bila do konca prejšnjega tedna. Ce ne drugo, 
sega od enega do drugega roba jugoslovanske 
pogajalske mize globok razkol, ki spominja na 
razpad jugoslovanske rdeče cerkve — na XIV. 
kongres ŽKJ. Dr. Borisav Jovič je na zaseda
nju srbske skupščine naravnost povedal, da 
Ante Markovič s svojimi reformami za majhen 
denar prodaja Jugoslavijo zahodnim kapitali
stom in njihovim državam. Ta del njegovega 
nastopa bi vsekakor lahko bil eno od gradiv za 
seminar, ki ga dr. Ljubo Sire pripravlja v Lon
donu in katerega poglavitna tema bo psiholo
ška podpora preobrazbam na Vzhodu. Toda 
učinki govora bodo rudi v političnih ravnanjih, 
saj sc je dr. Borisav Jovič vrnil v državno pred
sedstvo.

Vanj se vrača s poslanstvom, ki ga je v srbski 
skupščini še najbolj določno izoblikoval vodja 
srbskih demokratov Dragoljub Mičunovič. češ 
da je Srbija »matična enota« Jugoslavije in zato 
nosilka njene pravno — politične kontinuitete. 
Vendar je videti, da ta popravni izpit iz jugo
slovanstva ne bo povsem zalegel. Celo vojska 
sc je zdrznila, ko je srbsko vodstvo sporočilo, 
da se umika z državnega vrha in ne priznava 
več njegovih odločitev. Dr. Borisav Jovič je 
sicer poskušal popraviti vtis z besedami, da sa
mo JLA še realno zagotavlja enakopravnost 
narodov in je poslednje oporišče Jugoslavije, 
vendar so medtem nastopili že drugi dejavniki 
predvsem Ante Markovič.

Zvezni premier je spretno izkoristil praznino, 
ravna! pa na moč diskretno, tako da so bili 
njegovi pogovori z vojaškim vrhom okrašeni

s povsem nasprotujočimi si govoricami, odvisno 
pač od virov in njihovih političnih namer. Po 
enih sta se do konca razšla z Veljkom Kadije- 
vičem. na površino pa je priplaval Stane Bro
vet, po drugih sta se sporazumela v pogajanjih, 
ki naj bi jih bila opravila v torek pozno zvečer. 
Zato naj bi tudi Ante Markovič tako samoza
vestno sporočil v zvezni skupščini, da ima »ves 
čas stike s svojimi ministri«. Lahko, da je tako, 
celo zelo verjetno se sliši, vprašanje pa je, koli
ko to stane, tudi Slovenijo.

Nekoliko shematično rečeno, Ante Markovič 
ima namreč še vedno dve politiki. Zvezni 
skupščini vztrajno ponuja zakone, ki nikakor 
niso samo uvajanje zasilnega reda v predhod
nem obdobju do dogovora o usodi Jugoslavije. 
Najbolj značilen primer sta dva vojaška zako
na, ki bi odvzela republikam poveljstvo nad 
teritorialno obrambo in vrnila vojaške obvezni
ke JLA. O tem govori tudi njegovo pismo 
predsedniku slovenske vlade. Po drugi strani 
pa nastopa skrajno konfederalistično, saj celo 
zagovarja možnost, da bi v Jugoslaviji, kakršno 
pač vidi ta trenutek, lahko živeli v sožitju dve 
povsem izključujoči si politični in gospodarski 
ureditvi, očitno misleč pri tem na tako različni 
opciji, kakršni sta srbska in hrvaška oziroma 
slovenska. Morda se je s to tezo. ki jo je v sre
do izgovoril v zvezni skupščini, že dokočno po
stavil na stran svoje matične republike. Vseka
kor mu zvezni delegati iz Hrvaške ne povzroča
jo nikakršnih težav niti pri zakonih, ki niso 
prav nič naklonjeni konfederalizmu. To pa tudi 
pove. da bo srbska politika neusmiljena do 
zvezne vlade in bo imela do Anteja Markoviča 
podoben odnos kot Slovenija, le da iz različnih 
pobud.

Takšne razmere seveda spravljajo v zadrego 
razlagalce sporočila vrhovnega poveljstva obo
roženih sil. Vsem bo najbrž nesporno, da je 
tudi vojska nehala spoštovati zvezno ustavo, saj 
se je oglasila v zadevah, ki sodijo v pristojnost 
državnega predsedstva kot vrhovnega poveljni
ka. Toda na čigavo stran se je postavila? Na 
slovensko zanesljivo ne, saj hoče poveljstvo 
nad teritorialno obrambo in vojaške obveznike. 
Vse drugo pa je še nejasno. V bistvu pa se je 
povzpela nad vsa politična razmerja in instituci
je v Jugoslaviji, saj je napovedala, da bo končni 
razsodnik v vseh prepirih, če bi se sprevrgli 
v spopad, celo med političnimi strankami. To 
pa ni več niti prosrbsko stališče. Morda tudi od 
tod vse več govoric, da se Srbija pospešeno 
oborožujc.

Smer je jasna — optimizem
MOJCA DRČAR-MURKO

Eden od stranskih vplivov konca hladne vojne 
je na pogled protislovno stališče zmagovitega 
pola v tem merjenju moči. Zahoda, do ustav
nih in državnoorganizacijskih težav drugega 
pola. ki so v veliki meri posledica uveljavitve 
temeljnih človekovih pravic in svoboščin. Ne le 
da ne stori ničesar, da hi se od znotraj načete 
večnacionalne države hitreje razsule, priprav
ljen je zanikati celo pravico do razdruženja 
tistim državnim enotam, ki so bile že neodvisne 
države in žrtve nesporne agresije. Nadaljnje 
protislovje je v tem. da zahodno stališče počiva 
na tistem načelu iz dekaloga helsinške listine, 
ki je v času, ko so trajala pogajanja, veljalo za 
ključni interes Sovjetske zveze; načelo o nedo
takljivosti (nespremenljivosti) povojnih meja je 
prišlo v dokument samo z vsebinsko dopolnitvi
jo. da jih ni mogoče spremeniti s silo, spre- 
menjljive pa so po dogovoru.

Vzrokov za sedanji prevladujoči odpor Zahoda 
do sprememb povojne ozemeljske ureditve, ko je 
pravica do samoodločbe (tudi pravica iz helsinške
ga dekaloga) potisnjena v drugo vrsto, je precej. 
Narava poloma na Vzhodu in njene razsežnosti na 
različnih ravneh ogrožajo stabilnost Zahoda: pre
pad v ekonomski razvitosti in konkurenčni sposob
nosti je mogoče zmanjšali samo v daljšem času in 
z izjemno obsežnim prelivanjem sredstev pod pogo
jem. da med lem ne pride do socialnih, nacionalnih 
in političnih nemirov.

To splošnost je mogoče vzeti za del recepta, ki ga 
je v zvezi z dogajanjem na Vzhodu in v Jugoslaviji 
sestavila Italija. Politične smeri in ustanove, ki sc 
zavzemajo za ohranitev enotne države — rekli bi 
lahko za vsako ceno. ker ideološko bližji »separati
sti" nimajo prav nobene prednosti pred ideološkimi 
nasprotniki s trdo roko imajo vso podporo, njim so 
namenjen gmotna pomoč in diplomatske akcije 
vsebinska in manifestativne vrste. Prava eksplozija 
diplomatskih srečanj v okviru jadransko-podonav- 
skcea peterokotnika. delovnih skupnosti Alpc-Ja-

dran in Južni Jadran, na bilateralni ravni in zago
tavljanje podpore Evropske skupnosti »reformnim 
procesom v okviru enotne jugoslovanske države« 
oblikuje zunanji videz dolgoročni italijanski strate
giji. Ob opozorilu seveda, da ne bi sprejeli nikakrš
ne rešitve na podlagi sile, kar je najbrž naredilo 
določen vtis na tiste v Jugoslaviji, ki imajo na 
razpolago silo.

O taktiki, ki se prilagaja spreminjajočim dej
stvom življenja, vemo manj. Po analogiji z Avstrijo 
bi morali sklepati, da najbrž tudi Italija računa 
z možnostjo, da bi na njeni vzhodni meji nastala 
»nova dejstva« in da bi tedaj morala »hitro ukrepa
ti« tudi sama. Če italijanski državniki o tem. druga
če kot avstrijski (na primer ob Kučanovem obisku), 
ne govorijo niti približno tako jasno, gre morda za 
drugačne vire podatkov in ocen iz Jugoslavije. 
Možno je tudi, da še ni končne besede v dilemi, ali 
Italijo bolj ogroža na silo enotna, zato pa latentno 
eksplozivna soseda, ali pa več držav, ki se morajo 
ob razdruženju dogovoriti o prevzemu skupnih ob
veznosti in so te zaradi skupnega zemljepisnega 
prostora in ekonomske nepomembnosti navezane 
druga na drugo tudi po razdružitvi.

Ugibamo lahko tudi o pomenu stališča, da hel
sinško načelo o nespremenljivosti meja s silo velja 
tudi za notranje meje v Jugoslaviji, posebno če 
upoštevamo, da je Srbija zagrozila z novim risa
njem meja v primeru »razdružitve« Slovenije in 
Hrvaške.

Napoved razprave o »jugoslovanskem vpraša
nju« na ministrskem sestanku ES je del italijanske 
strategije, ki jo na izvedbeni ravni sestavljajo »pre
cizna sporočila zveznim in republiškim oblastem« 
(zunanji minister De Michelis na včerajšnji tiskovni 
konferenci): vsaka taka razprava je priložnost za 
ponovitev uradnega stališča ES, ki širi optimizem 
v možnost »demokratičnih reform v enotni državi«. 
Resnica pa je. da ima to državotvorno mehko 
vmešavanje, ki si privzema diskrecijsko pravico 
soditi o položajih narodov in o njihovi samoodloč
bi. pomembno plat: naklonjenost — gmotno in 
politično — pogojuje s odpovedjo uporabi sile.
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Plačevanje 
z avtomobili

Jugoslovanski prepiri imajo 
na gospodarjenje nenavaden in 
grotesken učinek. Na primer 
srbski gospodarski bojkot hrva
škega in slovenskega blaga po
meni. da za nekatere izdelke ni 
nobenih dajatev, drugi pa so 
obremenjeni s »kazenskimi« 
taksami.

Hrvaško podjetje za energijo 
in petrokemijo IN A zapira več 
črpalk v Srbiji, ker so jih Srbi 
obremenili s 150-odstotnim dav
kom na prodajo bencina, kar 
velja le za črpalke tega podjetja 
v Srbiji. Srbska podjetja te tak
se ne plačujejo. Direktor INA 
Aleksandar Broz. sin maršala 
Tita. ki je 35 let držal Jugoslavi
jo skupaj z nasiljem, umrl pa je 
leta 19S0. je dejal: »Tovrstne 
razlike gospodarstvo zelo drago 
stanejo. Če bi bil moj oče še 
živ. se kaj takega ne bi zgo
dilo. «

Na parkirišču tovarne motor
jev. ki stoji v beograjskem pred
mestju Rakovica, je več deset 
novih avtomobilov zastava jugo
slovanske izdelave. Toda tam 
niso zaradi tega. ker še ne bi 
bili dokončani, remveč zaradi 
prodaje.

Omenjena tovarna avtomobil
skih motorjev je bila dolgo glav
ni dobavitelj sestavnih delov za 
Zastavo, velikega jugoslovan
skega proizvajalca avtomobilov, 
toda ko je kragujevško tovarno 
pred nekaj meseci začela pestiti

gospodarska in politična kriza, 
je prodaja padla, zato je podjet
je ustavilo plačila v gotovini in 
se preusmerilo na plačevanje 
z avtomobili. Tovarna motorjev 
in drugi Zastavini kooperanti so 
se spremenili v podjetja za pro
dajo avtomobilov.

Jugoslovanska izpostava druž
be McDonald's, ki ima sedež 
v srbskem glavnem mestu Beo
gradu. je več let poskušala raz
širiti poslovanje i' Hrvaško in 
Bosno, toda republiki nočeta 
sodelovati s srbsko izpostavo in 
zahtevata ustanovitev lokalnih 
družb.

Družba PepsiCo Jnc. iz Zdru
ženih držav je zaradi politične 
negotovosti zamrznila načrte za 
pogumno novo trženje oziroma 
prodajno kampanjo. Že prej je 
bilo tu težko delovati — s tremi 
tovarnami za stekleničenje pep- 
sikole. v osmih ločenih zemlje
pisnih enotah in šestih republi
kah — toda nedavna prepoved 
poslovanja v devizah je vzrok, 
da so stvari zdaj še težje.

Zaradi trgovinske in proiz
vodne ohromljenosti se je veliko 
porabnikov preusmerilo v me
njavo blaga, ki ga je težko dobi
ti, za storitve ali drugo blago. 
In dobavitelji, kakršna je tovar
na motorjev v Rakovici, so po
stali trgovci na drobno, piše 
Wall Street Journal.

Požar se približuje 
z vseb strani

Čemu toliko nedoslednosti 
v Miloševičevih potezah v zad

njih desetih dneh? Ko je potre
boval privolitev zveznega pred
sedstva, da je lahko poslal tan
ke na beograjske ulice, je priz
naval njegovo legitimnost. Ko 
pa je le teden dni pozneje taisto 
predsedstvo nasprotovalo temu, 
da bi uporabili vojsko, ga za 
Miloševiča ni bilo več. Člani te
ga telesa namreč niso hoteli za
treti notranjega upora v Srbiji 
s politiko trde roke v vsej Jugo
slaviji. Ker se tudi precejšen del 
vojske »umika« pred Miloševi- 
čevimi zahtevami, ki jih skriva 
za tarnanjem nad usodo Jugo
slavije. ni imel druge izbire, kot 
da se je obrnil predvsem k Srbi
ji in boju za ohranitev oblasti, 
saj mu opozicija pošteno maje 
tla pod nogami. Miloševič sko
rajda že praviloma skuša pre
prosto ukiniti vse tisto, kar ne 
deluje tako, kot si je zamislil. 
A s srbsko opozicijo bo šlo mal
ce težje, ker ne more več niti 
v njemu močno naklonjenih me
dijskih trdnjavah zatrjevati, da 
je ni. Prav ta opozicija je kritizi
rala Miloševiča tudi zato, ker 
nasprotuje sodelovanju srbskih 
predstavnikov v predsedstvu 
SFRJ in pogajanjem. Miloševič 
je med torkovim pogovorom 
s študenti beograjske univerze 
naredil še drugi preobrat in se 
vrnil na koto, na kateri je bil, 
ko so se pod njegovim oknom 
začele demonstracije. Napove
dal je namreč, da se bo v četr
tek udeležil sestanka predstavni
kov republik, za katerega sta 
dala pobudo najprej Tudman in 
Kučan, potem pa še Gligorov in 
Izetbegovič. Čeprav so bili štu
dentje za ta pogovor skrbno iz
brani, je bil Miloševič kot na tr-

PRIVATIZACIJA (2)

Skupna največja odškodnina ne more 
preseči pet milijard nemških mark
Vrednost celotnega kapitala, ki je prispeval k narodnemu dohodku leta 1939, je bila okoli 
4,4 milijarde (današnjih) dolarjev — Vprašanje pravične odškodnine je stvar konvencije
Podržavljeni gozd ima lahko zaradi povečane lesne mase danes 
večjo vrednost kot ob odvzemu, ne da bi kdor koli kar koli vanj 
vlagal. Če njegovemu legitimnemu lastniku ne bi bila priznana 
dodatna odškodnina za izgubljen prirast, bi moral razliko v vredno
sti plačati. Prav tako bi mu morali obračunati odškodnino za grad
njo gozdnih in drugih cest, ki danes omogočajo lažje izkoriščanje 
gozda kot nekoč, stroške modernizacije žag in lesnopredelovalnih 
obratov v bližini, ki tudi prispevajo k temu, da je njegov gozd danes 
vreden več, kot je bil nekoč.

Poglejmo še drug zgled
Podržavljeno podjetje se je 

posodobilo in povečalo, ker je 
del dohodka vlagalo v moderni
zacijo in je bolj ali manj sledilo 
svetovnemu razvoju tehnologije. 
Ker je vrednost podjetja danes 
večja, kot je bila ob odvzemu, se 
utegne primeriti, da bi bivši last
nik postal danes manjšinski del
ničar v svojem nekdanjem po«* 
djetju, v katero v vmesnem času 
ni vlagal nihče »od zunaj«, le ra
slo je. kot se to dogaja pri vseh 
zdravih podjetjih. Gotovo ni 
prav, če bi na primer namesto 
nekoč sodobne tekstilne tovarne 
danes lastniku vrnili vrednost 
strojev izpred skoraj pol stoletja 
in si domišljali, da smo ravnali 
pravično. Poračun prirasta kapi
tala bi to lahko deloma kompen
ziral.

Takih zgledov bi lahko našli 
več na raznih področjih. Tudi 
najsodobnejša hiša izpred 45 let 
po svoji opremi in zasnovi ne 
ustreza današnjim standardom, 
zato bi odškodnina za njeno 
uporabo morala vsaj delno po
kriti to razliko.

Rekli smo že. da je pravična 
odškodnina za sadove stvar kon
vencije. Opozoriti želim na to, 
da predlog takšne konvencije za 
prihodnost že imamo in da bo 
skupščina o njej razpravljala ta
ko rekoč sočasno kot o denaci
onalizaciji. Zakon o privatizaciji 
namreč predvideva odškodnino, 
za rabo družbenega, poslej dr
žavnega kapitala v obliki dveod- 
stotne dividende na prednostne 
delnice Republike Slovenije, ki 
bodo prenesene na Sklad. Bilo 
bi logično, da bi država priznala 
takšno odškodnino, kot jo zahte
va zase za naprej, tudi lastnikom 
za nazaj. Položaj je v obeh pri
merih podoben. Lastnik — drža
va s prednostnimi delnicami 
— nima pravice do upravljanja in 
dobi za vloženi kapital 2%. Ena
ka odškodnina naj se določi tudi 
lastniku, čigar kapital je bil 
v preteklih letih uporabljen brez 
pravice (in dolžnosti) uprav
ljanja.

Združenje lastnikov razlašče
nega premoženja je v svojih pri

pombah in predlogih ponudilo 
še drug način poračuna poveča
ne vrednosti kapitala, ki bi bil 
diferenciran glede na vrsto pre
moženja. Pri stanovanjih in po
slovnih prostorih naj bi se vzela 
kot osnova najemnine za odvze
te prostore, pri podjetjih (kapi
talu) pa vrednost podjetja ob 
odvzemu.

formacijah, ki so seveda lahko 
pomanjkljive, teh ocen za sedaj 
sploh še ni.

Izhajamo iz zgoraj citiranih 
podatkov, da je bila vrednost ce
lotnega kapitala, ki je prispeval 
k narodnemu dohodku leta 
1939, okoli 4,4 milijarde dolar
jev (današnjih). Po statističnih 
podatkih za leto 1938 dr. Banič 
sklepa, daje bilo 97% tega kapi
tala v privatnih rokah, to pome
ni 4,2 milijarde. Od tega je bilo 
industrijskega in trgovskega ka
pitala približno za eno tretjino, 
torej za 1,4 milijarde, preosta
nek (2,8 milijarde) pa je bil pre-. 
težno v agrarnem sektorju in 
v zgradbah.

Kot možna je ponujena reši
tev, po kateri bi bila odškodnina 
za dobiček omejena s petkrat
nim letnim katastrskim odhod
kom za zemljišča, s petkratno 
letno najemnino po predpisih le
ta 1990 za stanovanja ter poslov
ne prostore in s 50% osnovne 
vrednosti pri podjetjih (kapi
talu).

Predlagana rešitev pri kapitalu 
bi bila tudi skladna z načelom 
o dveodstotni dividendi iz zako
na o privatizaciji, z upošteva
njem davka v višini 50%. Čist 
neobdavčen prirast bi tako bil 
1%, kar bi v 45 letih dalo pri
bližno 50% osnovne vrednosti.

Za konec poskušajmo napra
viti še oceno zgornje meje fi
nančne vrednosti odškodninskih 
zahtevkov za celotno podržavlje
no premoženje. Gre res za zelo 
grobo oceno, toda po mojih in-

Napravimo najprej izračun za 
industrijski kapital. Vzemimo, 
da je bila vsa industrija in trgovi
na nacionalizirana in da bo od 
tega dve tretjini takšnega pre
moženja, za katero bo lastnikom 
pripadla pravica do denacionali
zacije. Ocena je prav gotovo na 
zgornji meji. Velja namreč, da je 
bilo vsaj 30% industrijskega ka
pitala v tujih rokah, od preosta
lega pa bo tudi mogoče nekaj 
vrniti v naravi. Na grobo lahko 
ocenimo, da se bodo skupni zah
tevki po podjetniškem kapitalu 
nanašali na največ milijardo do
larjev.

Od preostalega premoženja, 
vrednega leta 1939 2,8 milijarde 
dolarjev, zahtevek verjetno ne 
bo presegal ene milijarde, to je 
dobre tretjine. Ta ocena se zdi 
verjetna, ker moramo od celote 
odšteti tisto, kar ni bilo podržav

ljeno. tujo posest in tisto, kar bo 
mogoče vrniti v naravi.

Skupna ocena za celotni os
novni kapital, ki ga bo treba vr
niti kot odškodnino je torej 
2 milijardi dolarjev. Ce upošte
vamo še odškodnino za prirast 
kapitala v višini 50% od vsega 
kapitala upravičencev, ki ga oce
njujemo na 2,8 milijarde, mora
mo prišteti še 1,4 milijarde. Tudi 
ta ocena je verjetno previsoka, 
ker je del povečane vrednosti 
v premoženju, ki se vrača v na
ravi. Skupna naj večja odškodni
na torej ne more preseči 3,4 mi
lijarde dolarjev ali okroglo 5 mi
lijard nemških mark. Za primer
javo naj povemo, da gre za pri
bližno četrtino vrednosti družbe
nega kapitala industrijskih in tr
govskih podjetij, ki jih zajema 
zakon o privatizaciji in ki je oce
njen na nekaj manj kot 20 mili
jard mark.

Na tem mestu še pripomba. 
Nekateri poslanci so mnenja, da 
bi kazalo vprašanje odškodnine 
za prirast kapitala odložiti na 
kasnejši člas. Menim, da bi to 
sicer bilo možno, vendar bi bilo 
zoper interes za intenzivno pri
vatizacijo sedaj. Kasnejša od
škodnina bi namreč pomenila za 
Republiko čisto finančno breme, 
medtem ko bi jo bilo zdaj — sku
paj z osnovnim kapitalom — mo
goče poplačati prek obveznic tu
di z družbenim kapitalom, ki je 
v postopku privatizacije. Prav 
tako bi se izognili večini odškod
ninskih zahtevkov nasproti upra
vičencem, ki bi z denacionaliza
cijo dobili premoženje, ki je po 
vrednosti večje od odvzetega.

Zanimiva je še ena ocena. Če 
bi npr. pokrili 5 milijard DEM 
z obveznicami, ki bi zapadle 
v enakih anuitetah v 10 letih po 
8%. bi bila letna obveznost Re
publike, ki bi jo ta krila iz Skla
da in ne iz proračuna, 745 mili
jonov DEM. Če bi se odločili za 
petnajstletno odplačilo, prav ta
ko po 8%. pa bi bila letna anu
iteta 584 milijonov DEM. Te 
vsote pa za privatizacijski sklad 
ne bi smele biti prevelike.

Kot že rečeno, so zgornje oce
ne zelo okvirne in najbrž dajejo 
prevelike vrednosti za obvezno
sti, ki bi jih prevzela Republika. 
Prav tako ne upoštevajo možno
sti, da se obveznice neposredno 
zamenjujejo za družbeni kapital. 
Kažejo pa, da problem pravično
sti, če se ga lotimo racionalno, 
ne presega možnosti, ki so na 
voljo.

dr. EDO PIRKMAJER

PREJELI SMO

Odgovor staremu 
znancu, sekretarju 
Demosa, Marku 
Selanu

Spoštovani g. Marko Selan, 
res sva stara znanca: že sredi se- 
demdesetih let, ko si delal kari
ero uspešnega državnega urad
nika. in potem, ko je IS vodil 
Janez Zemljarič, si mi rad in 
brezplačno delil nasvete. Seveda 
takrat povsem v drugi smeri kot 
danes!

Če bi te res zanimalo, zakaj 
smo šli v Beograd, bi me pov
prašal na hodniku hiše, kjer se 
večkrat srečujeva. Poudarjena 
javnost tvojega humano-zlobne- 
ga vprašanja je torej namenjena 
drugim ciljem. To se vidi tudi iz 
tega. da se to vprašanje začenja 
organizirano zastavljati tudi dru
god — Kmečka zveza iz Logatca 
daje celo pobudo za preiskavo 
(!), kaj sem počel v Beogadu. 
Zato sem se odločil, da na tvoja 
vprašanja resno odgovorim, če
prav me sicer konvertiti, ki si

nih. Neki mladenič ga je vprašal 
približno takole: mar res misli
te. da bo Srbija oslabljena, če 
boste jutri odstopili. Čedalje 
očitneje postaja, da se politična 
energija Srbije preusmerja v to 
republiko, v parlament in druge 
ustanove. Opozicijski voditelj 
Vuk Draškovič pa napoveduje, 
da bo opozicija vztrajala pri 
svojih zahtevah »do dokončne 
zmage«. Miloševič se je prek 
svojih predstavnikov že začel 
pogajati tudi s srbsko inteligen
co, ki je te dni podpisovala peti
cijo za predsednikov odstop. 
Ker se mu očitno z vseh strani 
približuje požar, ki ga je zanetil 
zunaj Srbije, se bo Miloševič 
bržkone odločil za vse, kar mu 
bo pomagalo obdržati stolček, 
nemara se bo zgledoval celo po 
Bolgariji, kjer je nekaj mesecev 
po zmagi komunistov opozicija 
sestavila novo vlado. Sam pa bo 
morebiti manj tarnal nad ogro
ženostjo Jugoslavije in hkrati 
čedalje bolj odkrito zaostroval 
srbsko vprašanje v njej, piše 
Branko Podgornik v Vjesniku.

Ut.LU

KJE JE DVA 
MILIJONA 

METALKINIH 
DOLARJEV?

Kdo bo močnejši: 
vlada ali sindikati?

poskušajo izboriti nov položaj 
z napadi na »stare znance«, pre
tirano ne zanimajo.

V Beograd smo se odpravili, 
da bi iz prve roke zvedeli, kak
šen je program srbske opozicije, 
da bi videli, kaj ta opozicija za
res hoče in kako se je tega loti
la, da bi ocenili, kako močna je. 
Povsem jasno je namreč bilo, da 
nas poročila, ki jih posredujejo 
beograjski mediji varajo.

Iz Beograda smo prišli z oce
no, da je ta srbska opozicija 
mnogo močnejša, kot smo misli
li, da je Miloševičev socialno- 
nacionalni blok šibkejši in manj 
stabilen, kot je videti, da pa se 
je skoraj v celoti polastil javnih 
občil, razen nekaterih časopisov 
in TV študija B, kjer smo 1. 3. 
1991 tudi nastopili v javni raz
pravi z Vukom Draškovičem in 
sodelavci. V Beogradu smo se 
pogovarjali tudi z drugimi pred
stavniki srbske opozicije — dr. 
Mičunovičem, dr. Djindjičem, 
dr. Jančo, Pavlovičem itd., pa 
tudi z nekaterimi diplomati ih 
»federalisti« — zlasti na tistih 
področjih, kjer Slovenija v Beo
gradu slabo ali obupno slabo 
funkcionira, in to predvsem 
v svojo škodo. Ko smo se vrnili, 
smo sklicali tiskovno konferen
co in brez zadržkov odgovorili 
novinarjem na vsa vprašanja. 
Koliko so bile naše ocene toč
ne, so lepo pokazali dogodki 
v Beogradu, ki so se zgodili sa
mo teden dni po našem drugem 
obisku.

Pogajali se seveda nismo z ni
komer in v imenu nikogar. Moj 
odnos do federacije je že dolgo 
razčiščen - že od 1. 1968, ko 
sem napravil analizo in pokazal, 
kako federacija prerazporeja de
nar za znanost v škodo Sloveni
je: na tej osnovi smo 1. 1972 
ukinili zvezni sklad za znanost. 
Sicer pa ti to dobro veš, čeprav 
si bil takrat na drugi strani. Jas
no je, da podpiram osamosvaja
nje • Slovenije in našo suvere
nost. Toda te ne bomo dosegli 
z resolucijami, pa čeprav vsak 
mesec sprejemamo drugo. Tre
ba je ustvariti možnosti za go
spodarski razvoj Slovenije, tudi 
s pogovori v Beogradu, s kateri
mi smo še vedno povezani 
s popkovino.

In če smo v Beogradu samo 
malo prispevali k odpravi ne
sporazumov in zmanjšali nevar
nost, da se strelja, ne pa pogo
varja in dogovarja, je bil naš 
obisk koristen. Zato tvojih na
svetov in dvomljivih vprašanj 
seveda ne potrebujem. Sicer pa 
si jih tako ali tako zapisal javno 
samo zato, da bi pokazal, kaj ti 
danes misliš in kako si ti neko
mu potreben in koristen: jaz 
sem v tej zgodbi samo »sposoje
no ime« s katerim poskušaš 
dvignit ceno in priti v časopis, 
čeprav na bolan način.

Tvoj stari znanec 
EMIL MILAN PINTAR

Stališča ob 
sprejetju zakona 
o privatizaciji

1. Ne privolimo v sprejem te
ga zakona pred sprejetjem zako
na o samoupravljanju, ki bo 
uredil položaj delavcev v novih 
podjetjih. Z delnimi rešitvami 
hitimo na škodo delavcev. Ena
ko so bile sprejete spremembe 
delavske zakonodaje, ne da bi 
hkrati sprejeli razvojno-socialni 
program.

2. Menimo, da z novo zako
nodajo gradimo koncept podjet
ja 19. stoletja, ki je temeljil na 
akumulaciji kapitala, to pa je že 
zdavnaj presežemo z novimi 
koncepti »partnerskega podjet
ja«, ki je značilno za socialno 
družbo 20. stoletja.

3. Menimo tudi, da je prisilje
na in hitra privatizacija v škodo 
delavcev. V svetu imajo razvite 
mehanizme kontrole, ki prepre
čujejo kriminal in špekulacije, 
pri nas pa takih mehanizmov ni
mamo. Tako bomo priča kraji 
družbene lastnine; kradli jo bo
do država in špekulanti na ško
do delavcev, ki so družbeno 
premoženje ustvarjali.

4. Ne pristajamo na trditve, 
da gre pri zakonodaji o privati
zaciji, nacionalizaciji idr. za 
strokovno-teoretična vprašanja, 
saj je očitno, da »strokovnjaki« 
zelo različno ocenjujejo in tol
mačijo predlagane rešitve. Zato 
trdimo, da gre predvsem za po
litična vprašanja, pri katerih se 
prestiž teoretikov lomi na plečih 
delavcev, ki so popolnoma izri
njeni iz vpliva na javno življenje 
in s tem ostajajo brez možnosti 
vplivati na svojo nadaljnjo 
usodo.

5. Trdimo, da so tisti, ki so 
sedanjo družbeno lastnino 
ustvarjali s svojim znanjem, de
lom in odrekanji, veliko bolj 
upravičeni do pomembnega de
leža le-te brezplačno, kakor je 
do nje upravičena država preko 
Sklada RS za razvoj. Zato je 
v zakonodaji nujno najti take 
rešitve, ki bodo omogočile brez
plačne prenose večine družbene 
lastnine na zaposlene delavce in 
pokojninski sklad, s čimer bomo 
priznali minulo delo in odreka
nja delavcem, ki so še zaposle
ni, in zasluženo upokojenim ge
neracijam.

6. Ne privoljujemo v tezo, da 
slovensko delavstvo lahko sode
luje pri odkupu družbene lastni
ne enakopravno z vsemi drugi
mi sloji in s popusti uveljavi 
svoje minulo delo, ker se zave
damo, da je slovensko delavstvo 
še zdavnaj na socialnem mini
mumu, ki mu komaj omogoča 
preživetje. Zato so ponudbe za 
odkup delnic s popusti le pesek 
v oči delavstvu, resnični nameni 
oblastnih struktur pa so, da po
polnoma razvrednoteno družbe
no lastnino pokupi tuji kapital 
in domači špekulanti.

7. Pri privatizaciji podjetij bi 
morali predvsem dati možnosti

za dokapitalizacijo podjetij. 
S tem bi izboljšali strukturo ka
pitala podjetij in njihovo likvid
nostno sposobnost.

8. Delavska stranka Slovenije 
se ne strinja s tem, da se tako 
pomembna zakonodaja za uso
do slovenskega delavstva spreje
ma z navadno večino v parla
mentu. To nam ponujajo oblast
ni sestavi, ki jim do zdaj ni 
uspelo najti rešitev za umirajočo 
slovensko gospodarstvo. Zahte
vamo, da se ta zakonodaja 
sprejme z dvetretjinsko večino 
ali celo s splošnim referendu
mom državljanov Slovenije. 
Predsedstvo Delavske stranke 

Slovenije

Stališča 
in predlogi:

Predsedstvo republiškega sveta 
NEODVISNOSTI - KNSS je 
mnenja, da je Zakon o privatizaciji 
tak predpis, ki bo imel za bodoči 
materialni in socialni položaj zapo
slenih brez dvoma velike posledice.

Odprava družbene lastnine je že 
v teku. Toda s sedanjim potekom 
ne moremo biti zadovoljni. Imamo, 
prvič, tako imenovano nekontroli
rano ali divjo privatizacijo, ki je 
posledica dosedanje lastninske 
ohlapnosti družbenega premože
nja, in iz tega izvirajoče špekulaci
je, ki pa so težko dokazljive, in 
drugič, Markovičevo interno delni
ško privatiziranje. To zadnje je se
daj zaradi določenih slabosti Mar
kovičevega zakona prišlo pod kon
trolo republiške Agencije za pospe
ševanje prestrukturiranja gospo
darstva in spodbujanje prenove po
djetij .

Od učinkovitosti transformacije 
družbene lastnine sta odvisna celo
ten prehod na tržno gospodarstvo 
in uspeh gospodarske reforme. 
Treba se je opreti predvsem na last
ne moči, saj je iluzorno pričakovati 
brezplačno pomoč od drugod. Tuja 
pomoč nam lahko v največji meri 
prinese »umazano industrijo«, soci
alne nemire ter izgubo gospodarske 
suverenosti, ki je podlaga za poli
tično suverenost.

Ob tem ugotavljamo in predla
gamo:

1. Osnutek Zakona o privatiza
ciji ni sprejemljiv v predlagani vse
binski zasnovi. Ker gre v veliki me
ri za politično odločitev, je pri spre
jemanju zakona v skupščini treba 
doseči čim večje soglasje med stran
kami, tako da sprejetje ZPP ne bi 
pomenilo zmage enih in poraza 
drugih strank.

2. Družbeno lastnino je treba 
preoblikovati tako, da bo podlaga 
za razvoj vse družbe in sočasno za 
priliv svežega kapitala, zato predla
gamo, da se naslov zakona glasi: 
Zakon o lastninjenju in privatizaciji 
podjetij.

3. Privatizacija mora biti hitra 
in decentralizirana, saj je najvepja 
politična nevarnost postsocialistič
nih družb v ekonomski blokadi si
stema (status quo) in močni pre
hodni etatizaciji. Agencija namreč 
dobiva s tem zakonom izjemne pri
stojnosti in koncentracijo državne 
oblasti, gospodarskim subjektom 
pa se ne dajejo možnosti in prostor 
za izvedbo lastninjenja.

REKLI SO
Kdo ima v rokah 
Ljubljanska vrata

Dr. VOJIN DIMITRUEVIČ,
strokovnjak za mednarodno pra
vo, za Vreme:

»Vzhodna Evropa ni rešila 
problemov meja. marveč jih je 
pod vplivom Moskve le pometla 
pod tepih. Po letu 1948 je Jugo
slavija veljala za svojevrstno tam
ponsko državo med Vzhodom in 
Zahodom, saj sta obe strani me
nili, da je obstoj pomembnega 
nevtralnega ozemlja v njunem in
teresu. Še zdaj pa sta aktualni 
tradicionalni geopolitični vpraša
nji v zvezi z Jugoslavijo: prvič, 
ruska (ali sovjetska) potreba po 
izhodu na topla morja in drugič, 
vprašanje, kdo nadzira Ljubljan
ska vrata, edino tehnološko ob
vladljivo povezavo med Zahodno 
Evropo in Vzhodom. Po tej plati 
vojne še ni konec, kajti velesili 
preprosto ne moreta biti ravno
dušni do tega, kdo ima v rokah 
Ljubljanska vrata.«

Kaj naj počnemo 
z 90 odstotki Srbov?

STIPE MESIČ, podpredsed- 
nik predsedstva SFRJ, za Dugo:

»Če od 536.000 Srbov, kolikor 
jih je v Hrvaški, v uporniških ob
činah živi lc 10 odstotkov — ali 
bo srbski problem rešen, če jim 
damo nekakšno avtonomijo? Ta
ko lahko misli le idiot. Po tej 
logiki bi se morali Srbi upirati 
v krajih, kjer so v manjšini, ker bi 
jim tam utegnila groziti nevar
nost. Dejansko pa se ne upirajo, 
ker vedo, da so popolnoma ena
kopravni s Hr\rati. In kaj naj poč
nemo z 90 odstotki zadovoljnih 
Srbov, če bi 10 odstotkov neza
dovoljnih v Kninu razglasilo av
tonomijo? To se je lahko porodi-

4. Zakon mora biti pravičen ta
ko do bivših (nacionaliziranih) last
nikov kot do zaposlenih, brezposel
nih, upokojencev in kmečkega pre
bivalstva. Mnenja smo, da ne sme 
biti razlik med zaposlenimi v go
spodarstvu in negospodarstvu, med 
zaposlenimi v uspešnih in neuspeš
nih podjetjih.

5. Zakon o privatizaciji mora 
upoštevati nevarnosti prevelike 
razprodaje slovenskih podjetij tuj
cem, vendar se ne smemo zapirati 
v lastne meje, saj tuji kapital potre
bujemo za oživitev gospodarstva.

6. Hkrati z Zakonom o privati
zaciji je treba pripraviti tudi sloven
ski Zakon o podjetjih in Zakon 
o soodločanju, v katerih bodo defi
nirani upravljalski odnosi med last
niki kapitala in zaposlenimi.

7. Zakon mora omogočiti pri
vatizacijo tako poslovno uspešnih 
kot neuspešnih podjetij, saj je glav
ni vzrok privatizacije, da bi neu
spešna podjetja čim hitreje dobila 
pravne lastnike oziroma solastnike, 
ki bodo preko upravnih ali izvolje
nih nadzornih odborov pristojni 
imenovati nova vodstva v podjetjih.

8. Lastninjenje naj temelji na 
odločitvi zaposlenih, brez roka in 
prisile. Podjetja naj bodo avtonom
na pri izbiri metod in lastninjenja. 
V mešanih podjetjih naj bodo last
niki delavci, sklad za razvoj in last
niki kapitala na osnovi svojih 
vložkov.

9. Predlagamo, da se naj vsa 
podjetja, ki izpolnjujejo določena 
merila in pogoje, preoblikujejo 
v delniške družbe, kjer se naj kapi
tal oziroma vrednost premoženja 
podjetja razdeli oziroma odproda, 
in sicer:

a) bivšim lastnikom (razdclite.V|- 
v obliki voucherjev);

b) upnikom;
c) zaposlenim (cca 30%. od tega 

bi 10% v obliki voucherjev razdelili 
vsakemu polnoletnemu državljanu 
R Slovenije). Merilo za delitev del
nic zaposlenih naj bi bilo skupna 
delovna doba posameznega de
lavca.

č) Sveži kapital (cca. 30% pre
moženja podjetja) sc v obliki delnic 
ponudi prosti prodaji na tržišču 
vsem potencialnim kupcem — tako 
domačim kot tujim — kot kupec pa 
se lahko priglasi tudi občina ali re
publika (kot dejanski kupec ali sa
mo kot posrednik). Kupcem delnic 
na prostem tržišču je treba ponuditi 
prednostne delnice, da bi bila po
nudba privlačnejša.

10. Zahtevamo obvezno skrbni
štvo nad holdingi. Družbenolast- 
ninski holdingi so nastali povečini 
le s knjigovodskimi prenosi kapita
la med podjetji v okviru bivših soz
dov. Razpolagajo z velikanskim 
družbenim kapitalom, vendar ni
majo ustreznega organa upravlja
nja, tako da v tej vlogi hkrati nasto
pa kar vrhovni management. Seve
da gre za ekonomski in pravni ne
smisel, ki ga je treba odpraviti z ob
vezno uvedbo začasnega skrbni
štva. Sedanje določbe osnutka za
kona sicer to omogočajo, vendar pa 
predlagamo, da se prav obravnava
ni primeri v zakonu opredelijo kot 
obligatoren primer uporabe institu
ta začasnega skrbništva.

NEODVISNOST - KNSS 
Predsednik 

FRANCE TOMŠIČ

/ A i v

lo le v glavah zunaj Hrvaške. Po
membnega srbskega problema 
preprosto ni mogoče rešiti s tem. 
da zanemarljiva manjšina dobi 
nekakšno avtonomijo, ki ne mo
re živeti od ničesar, razen ka
menja!«

Realpolitika je ostala 
ista

Dr. KOST A ČAVOŠKI. avtor 
več let prepovedane knjige Tito 
— tehnologija oblasti, v pogovo
ru za Stav:

»Če je v potitovskem obdobju 
kdo odstopil od načel realpoliti- 
ke. po katerih se je ravnal Tito. 
to ne pomeni, da se je odpovedal 
realpolitiki kot takšni. V bistvu 
je politika ostala ista. delno so se 
spremenila le pravila in sredstva 
politične igre in boja za oblast, to 
pa je vsekakor treba upoštevali. 
Kot je nekoč dejal Tiocqucvillc: 
»Politični svet sc spreminja: 
v prihodnje bo treba iskati nova 
zdravila za nove bolezni.« Bole
zen pa je še vedno resna, saj še 
nismo vzpostavili kolikor tolikš
ne demokratične ureditve z od
govorno vlado in močno in dejav
no opozicijo.

Detitoizacija v Jugoslaviji ni 
dokončana, prav tako pa ni do 
konca odstranjena njena pred
hodna avtoritarna ureditev, zara
di katere smo bili toliko let pri
krajšani za svobodo. V dveh re
publikah so komunisti oziroma 
novopečeni socialisti ostali na 
oblasti. Na Hrvaškem je eno av
toritarno ureditev nadomestila 
druga. Največja ovira za vzposta
vitev liberalne parlamentarne de
mokracije so zaostreni mednaci
onalni spori, pa tudi dejstvo, da 
Jugoslaviji kot skupni državi ni 
uspelo ustvariti ustrezne podlage 
za svojo legitimnost.«

Floskule o prehodnih 
obdobjih

RADOMIR ČAČIČ, direktor 
varaždinskega Conninga in član 
najožjega vodstva Hrvaške na
rodne stranke, za Javnost:

»Floskule o prehodnih obdob
jih podržavljcnja gospodarstva in 
najbolj poštenih namenih so nam 
dobro znane, polstoletno pre
hodilo obdobje pa smo čutili na 
lastni koži. Izjave, ki jih lahko 
prebiramo vsak dan in ki druž
beno gospodarstvo razglašajo za 
rezultat dela države, torej tudi za 
njeno last. so resnično pomemb
na novost za svetovno ekonom
sko misel in za zdrav razum, ker 
je jasno' da država ni nikoli niče
sar ustvarjala. Ustvarjali so lju
dje. država pa je ustvarjeno bolj 
ali manj — najpogosteje manj 
uspešno — redistribuirala. Do
kler ne bomo imeli definicije last
ninskega odnosa, se ne bo mogo
če pogovarjati, da o praznem be
sedičenju o našem kapitalu, ki 

’ naj bi moral pritekati v Hrvaško, 
ne govorimo, kajti kapital pre
prosto nima nobenega, niti naci
onalnega imena — to ni bilo izmi
šljeno šele danes. . . Če veliko 
govorimo o tem. da smo tržno 
usmerjeni in da vstopamo 
v Evropo, počasi začnemo verje
ti. da je res tako. Dejansko pa 
nismo napredovali niti za pol mi
limetra. Ravno nasprotno. Če 
bodo oblasti uresničile, kar na
povedujejo. če bodo namreč odv
zele rezultate 45-lctnega dela 
vseh zaposlenih v Hrvaški, uteg
ne država še enkrat ponovili ti
sto, kar je vselej počela — na
mreč uničiti rezultate dela vseh 
občanov. Tako bomo prešli iz 
krize v brezup. Govoriti o svobo
di državljanov in demokraciji 
v času. ko s podržavljanjem tako 
imenovane družbene lastnine kar 
75 odstotkov hrvaškega prebival
stva spreminjamo v državne 
uslužbenec, je strahotna provo
kacija. Kajti v tem hipu postane 
sklep, ali bo ta ali oni zaposleni 
postal tehnološki presežek, ali bo 
opravljal takšno ali drugačno de
lo. politična in ne gospodarska 
odločitev. Kot kaže, želi nova 
oblast prikriti svoj strah pred ko
rakom v demokracijo s pomočjo 
večstrankarskega sistema s kora
kom nazaj v avtonomiji tržnih 
subjektov. Z zatiranjem namesto 
z razvijanjem podjetništva, kajti. 
podržavljanje ključnih 85 odstot
kov gospodarstva gotovo je zati
ranje podjetništva, pa to vlogo 
namenjamo državi. Samoprevara 
z izjavami o kratkem roku in za
časnosti pri tem ne spreminja ni
česar saj bo tudi z razprodajo 
ustvarjenih dobrin morebiti pri
dobljeni kapital vnovič končal 
v rokah države, s čimer pa začas
nost postaja trajna. Prehodna ob
dobja so zgolj zgodbice za 
otroke.«

New York Times 
noče objaviti Joviča

Dr. BORISAV JOVIČ, pred
sednik predsedstva SFRJ:

»Pred kratkim sem dal interv ju 
za Ncw York Times Service, slo
vitemu novinarju Sultzbcrgerju, 
na njegovo prošnjo. Med skoraj 
dveurnim pogovorom sem na
tančno in realno odgovoril na vsa 
zastavljena vprašanja v prepriča
nju. da je to priložnost prek tako 
vplivnega časopisa povedati sve
tu pravo resnico o Jugoslaviji in 
kajpada o Srbiji. Novinar je bese
dilo poslal redakciji in zanj dobil 
honorar, intervju pa še do danes 
ni bil objavljen. Zakaj ne? Pre
prosto jim tisto, kar sem dejal, ni 
všeč, ker se ne ujema z njihovo 
resnico o Jugoslaviji. Imajo pač 
svoj koncept in interes, ki je za
nje pomembnejši od svobode in 
demokracije.«
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OB SEDEMDESETLETNICI PRIMOŽA RAMOVŠA

Vitalnost zrelega ustvarjalca
Pred sedemdesetimi leti, natančno 20. marca 1921, seje v Ljubljani 
rodil eden najpomembnejših živečih slovenskih skladateljev, akade
mik Primož Ramovš.

Primož Ramovš je študiral 
klavir in kompozicijo. Študij 
kompozicije je končal pri Slavku 
Ostercu na ljubljanski Akademi
ji za glasbo, nato pa se je izpo
polnjeval pri Vitu Frazziju v Si
eni in Alfredu Casclli v Rimu.

Primož Ramovš velja za naju
spešnejšega med učenci Slavka 
Osterca. Napredne ideje svojega 
učitelja je uspešno prilagajal ča
su. V prvih letih svoje ustvarjal
nosti se je še naslanjal na neka
tere neoklasične in neobaročne 
vzore, vendar pa je svoj glasbeni 
jezik neprestano razvijal in širil 
polje uporabe zvočnega sveta. 
Po nastanku klavirskih Sarkaz- 
mov leta 1951 je v svojih delih 
prodiral na področja novih to
novskih načinov (bitonalnosti. 
atonalnosti. dvanajsttonske teh
nike. serielne glasbe in tudi ale- 
atoričnih načel).

Ramovš je bil za sprejemanje 
novih zvokov in kompozicijskih 
sredstev vedno odprt in ob pre
hodu petdesetih v šestdeseta leta 
je v njegovi glasbi prišlo do po
membne spremembe.

Svoje iskanje je popolnoma 
preusmeril v nov zvok. iskal je 
nove zvočne pokrajine, prizade
val si je za polno zvočno izrabo 
možnosti glasbil, hkrati pa tudi 
za popolno vpletenost izvajalca 
v poustvarjalno dogajanje. 
S svojimi deli. na katera je vsaj 
v začetku vplivala »humana« va
rianta evropske avantgarde, ki 
jo je predstavljala poljska nova 
glasba v začetku šestdesetih let, 
sicer ni grob. vendar pa je glavni 
prepoznavni znak njegove glasbe 
kontrast. Izraziti prehodi iz na
petega, ekstremnih višin ali nižin 
v lastna nasprotja, zaporedje iz
razito agresivnih in takoj nato 
meditativnih pasusov — to so 
značilni elementi Ramovševe 
glasbe, ki od izvajalcev zahteva 
polno koncentracijo in obvlado
vanje ter poznavanje glasbila.

Primož Ramovš gotovo sodi 
tudi med naše najbolj delavne 
skladatelje, saj je v času svoje 
ustvarjalnosti zložil vrsto del za 
različna glasbila in zasedbe. 
S svojim zgledom velja za očeta

Nova
vloga
ravnatelja
Tridnevni pogovori o vsebin
skih in sistemskih spremem
bah osnovnega šolstva

Letošnji seminar za ravnatelje 
osnovnih šol, ki ga v Opatiji že 
drugič organizira Didakta iz Ra
dovljice. je postal največje delovno 
srečanje — zbrani so predstojniki 
osnovnih šol iz vse Slovenije, razi
skovalci, predstavniki šolskih obla
sti, založb in drugi, vseh skupaj 
okoli 500. Prvi dan je minister dr. 
Peter Vencelj govoril o letošnjih 
novostih v srednjem šolstvu, pred
vsem strokovnem, in o težkih fi
nančnih vprašanjih šolstva. Sistem 
plač naj bi se spremenil, uvedeno 
naj bi bilo napredovanje učiteljev, 
popravile naj bi se razmere v sred
njem in visokem šolstvu, v osnov
nih šolah naj bi se z odpravo velikih 
skrajnosti zmanjšala neutemeljena 
razhajanja učiteljskih plač od obči
ne do občine.

Prvi dan je dr. Dora Gobec kri
tično predstavila inovacije v naših 
osnovnih šolah, dr. Ludvik Horvat 
pa razvoj otrokovih psihičnih po
tencialov. Četrtek je bil med dru
gim namenjen predavanjem in po
govorom o vlogi učitelja, o integra
cijskih gibanjih in sociopsiholoških 
vidikih vodenja osnovne šole. bese
da je bila o organizirani prodaji uč
benikov, zvečer pa je prišla na vrsto 
težko pričakovana okrogla miza 
o ravnatelju v novi vlogi. V petek 
bo beseda o otrokovi konstrukciji 
naravoslovnih spoznanj, notranji 
prenovi osnovne šole in raziskavah.

J. S.

Prva nagrada Nataši 
Dolenc

Nataša Dolenc je letošnja do
bitnica najvišjega jugoslovanske
ga priznanja radijskim spikerjem 
plakete Gordane Bonetti. Spre
jela jo bo danes na slavnostni 
prireditvi v Gornjem Milanovcu.

V. R. M.

slovenske avantgarde in je še 
vedno - kljub vrsti mlajših skla
dateljev — glede sredstev in na
čina komponiranja eden najpo
membnejših. ki dosledno sledi 
svojim načelom. Iz težnje po čim 
temeljitejši izrabi zvočnih mož
nosti glasbil je opusti kakršnoko
li navezanost na določene kom
pozicijske sisteme. Če v glasbi 
obstaja svoboda, je to. kar 
ustvarja Primož Ramovš, gotovo 
blizu temu.

PRIMOŽ RAMOVŠ

Primož Ramovš je od leta 
1945 delal v knjižnici Slovenske 
akademije znanosti in umetnosti 
v Ljubljani (leta 1952 je postal 
njen vodja), vmes je nekaj let 
(1948—1964) bil hkrati tudi pro
fesor na Srednji glasbeni šoli. 
Leta 1977 je postal član Sloven
ske akademije znanosti in umet
nosti. Po upokojitvi se je Ra
movš še intenzivneje posveti! 
skladanju in je pri svojih sedem
desetih letih izredno aktiven in 
vitalen.

Med njegovimi deli je težko 
našteti izstopajoče kompozicije, 
posebej velja to za tiste, nastale 
v zadnjih letih. Zaradi dosledno
sti pri ustvarjanju izraza in načel 
skladanja so namreč kakovostno 
zelo izenačene.

Ramovš še vedno aktivno so
deluje v slovenskem in širšem 
glasbenem dogajanju, njegova

dela so pogosto na koncertnih
sporedih doma in na tujem in 
tudi njegova vloga predstavljanja 
slovenske kulture v svetu je iz
redno pomembna. Pri vsej boga
ti aktivnosti pa skladatelj Primož 
Ramovš vendarle najde dovolj 
časa tudi za izlete v naravo in 
orglanje.

Na sam skladateljev rojstni 
dan. dvajsetega marca, je bil 
v Kulturnem domu Španski bor
ci v Ljubljani slavnostni koncert, 
posvečen skladateljevi sedemde
setletnici, ki ga je organizirala 
koncertna agencija skladatelje
vega sina Klemna Ramovša. Na 
koncertu so nastopili Klemen 
Ramovš, ki je igral na kljunaste 
flavte, violinista Tomaž Lorenz 
in Romeo Drucker, violist Cvet
ko Demšar, violončelist Miloš 
Mlejnik ter pianist Hinko Haas.

Slišali smo naslednja dela: 
Studio (1982.) za basovsko klju
nasto flavto. 6 etud (1989.) za 
kljunasto flavto, Pentafonio 
(1990.) za kljunasto flavto in go
dalni kvartet ter Partituro 
(1975.) za kljunasto flavto, violi
no, violončelo in klavir.

Pentafonia je bila tokrat krst
no izvedena, zanjo pa lahko re
čemo le, da je v vseh pogledih 
značilna Ramovševa skladba, 
z upoštevanjem kontrastne 
zgradbe hkrati pa z izrazitim ob
čutkom za zvočnost, za zvočne 
barve in ambiente v umirjenih 
delih.

Že imena naših eminentnih iz
vajalcev so napovedovala zani
miv dogodek, in ta je tak vseka
kor tudi bil. popestrilo pa ga je 
še sproščeno razpoloženje 
s prazničnim nadihom. Poleg če
stitk je slavljenec namreč prejel 
tudi priznanje mesta Ljubljane 
za svoje delo, izročil pa mu ga je 
ljubljanski župan Jože Strgar. 
Koncert v Kulturnem domu 
Španski borci je bil osrednja pri
reditev ob Ramovševem jubile
ju, pred tem je že potekala vrsta 
drugih med drugim v sredo po
poldne Ramovšev pogovor 
z mladimi skladatelji — koncert 
pa je obogatila tudi izdaja dveh 
njegovih del v notnem zapisu 
skladbi: Syrigma in Zahvala sta 
namreč izšli pri založbi Inferno.

TOMAŽ RAUCH

Zasebni spektakel ali 
prozorna ideološka puhlica
C Vesoljno slovenstvo je sredi minulega tedna osrečila vest o še 
enem velikem mednarodnem uspehu slovenske kulture. V pro
storih Nemškega parlamentarnega društva v Bonnu so namreč 
odprli razstavo likovnih del Andreja Ajdiča, otvoritve pa sc je 
med drugim udeležila vrsta slovenskih uglednikov na čelu 
s predsednikom skupščine Francetom Bučarjem, kulturnim 
ministrom Andrejem Capudrom in ljubljanskim županom Jože
tom Strgarjem. Dogodek je seveda ovekovečila slovenska tele
vizija, proslula candra, ki se je za nekaj srebrnikov pripravljena 
prodati vsaki politikantski spregi.

Že samo dejstvo, da Ajdič ne razstavlja v kaki galeriji ali 
muzeju, kjer bi bila njegova dela na ogled širši javnosti in 
izpostavljena strokovni kritični presoji, temveč v prostoru, 
v katerega imajo dostop samo posvečeni, kaže na psevdo-kul- 
turni značaj tega nastopa. In za takšen popolnoma zaseben 
spektakel smo slovenski davkoplačevalci odšteli zajetno vsoto 
denarja (samo republiški sekretariat za kulturo je prispeval po 
uradnih podatkih 350.000 din, koliko je primaknilo mesto Ljub
ljana. koliko sponzorji in koliko je stala udeležba celotne ekipe, 
za zdaj še ne vemo), bojda zato, da Evropi predstavimo »umet
nika. ki ga je prejšnji režim preganjal«. Ta prozorna ideološka 
puhlica je očitno edini kriterij, po katerem kiojači novih oblačil 
slovenske kulture jemljejo mero tistim, ki naj bi ponesli v svet 
umetniško resnico o Sloveniji. Toda težko si predstavljam, da bi 
bil Ajdič kot avtor projekta za spomenik socialističnemu samou
pravljanju zaradi svojega umetniškega delovanja preganjan: nje
gova vpletenost v afero s ponarejenimi Mušičevimi slikami (o 
čemer so na vpogled ustrezni sodni spisi) pa zagotovo nima nič 
skupnega z njegovimi političnimi prepričanji.

O kakšnih likovnih kvalitetah Ajdičevega opusa pravzaprav 
ni vredno izgubljati besed: gre za izrazito eklektično produkcijo 
(skorajda ni sodobnega slovenskega likovnika, od katerega si 
Ajdič ne bi česa sposodil), ki z resnim in odgovornim umetni
škim ustvarjanjem nima nikakršne zveze. Se najbolj bi mu 
ustrezala oznaka pasticcio (po Evropskem umetnostno zgodo
vinskem leksikonu dr. Luca Menašeja. stolpec 1599: »... 
v umzg. terminologiji lik. izdelek, s katerim je ponarejen slog 
nekega umetnika: tudi delo. ki predstavlja zvarek raznih 
stilov.«).

Nekdaj so v »umetniškost« teh podob verjeli kvečjemu direk
torji podeželskih tovarnic in občinski partijski funkcionarji, 
danes pa jim očitno naseda republiški kulturno-politični vrh (dr. 
Capuder resda mojstrsko prevaja Danteja in Luzitance, toda 
glede likovnega jezika je. kot se je že nekajkrat izkazalo, 
popoln analfabet), ob neumornem blejanju o nujnosti našega 
vključevanja v evropske integracijske procese. Toda s takšnimi 
odločitvami in dejanji, kakršna je bonska razstava, bomo prišli 
kvečjemu do evropskih kloak.

BRANE KOVIČ

GLEDAMO, POSLUŠAMO... OCENJUJEMO GLEDAMO, POSLUŠAMO... OCENJUJEMO

Poljski kulturni plakat v Ajdovščini
V petek, 22. marca, ob 18. uri bo v Pilonovi galeriji v Ajdovščini 
odprta pregledna razstava kulturnega plakata Mieczyslawa Gorow- 
skega, enega najvidnejših sodobnih predstavnikov krakovske obliko
valske šole. Gradivo je iz zbirke sarajevskega oblikovalca Čedomira 
Kostoviča, razstavo pa je pripravil dr. Stane Bernik. Kasneje bo 
razstava na ogled tudi v Ljubljani. Na sliki: Moliere — Don Juan.

GLASBA

Duo Dekleva
Klavirski Duo Dekleva je ob na

šem glasbenoreproduktivnem ob- 
časništvu nedvomno umetniški tan
dem z najdaljšim koncertnim sta
žem. Z leti so se nabrale izkušnje, 
večala se je programska bera, tudi 
na zadnjem koncertu v Kogojevi 
dvorani Društva slovenskih sklada
teljev pa sta Alenka in Igor Dekle
va po že tradicionalni navadi pred
stavila novo slovensko delo sklada
telja Primoža Ramovša, ki praznu
je te dni svojo sedemdesetletnico. 
Prvo izvedbo je doživela Sonata za 
klavir Štiriročno z naslovom DD: 70 
s posvetilom Duu Dekleva in skla
dateljevi obletnici. Takoj lahko do
damo, da v popolnem, emotivnem 
(skladatelja Ramovša lahko ob vsej 
njegovi iskateljski vnemi označimo 
najprej kot zelo emotivnega!) soz- 
venu skladatelja do zasičeno polne 
klaviature za oba izvajalca. Tudi 
Ramovševo Toccato za klavir (Igor 
Dekleva) bi smeli uvrstiti v ta do
polnjeni ustvarjalni krog skladate
lja. Ramovševo ustvarjanje bi lah
ko morda najbolj natančno označili 
s pojmom »mušica instrumentalis«, 
njegovo klavirsko ustvarjanje pa 
kot »mušica Claves«. Obe Ramov
ševi sferični ustvarjalni deklinaciji 
kažeta glasbenega oporečnika brez 
polemike, predvsem pa nezadržne
ga praktika, saj lahko uvrstimo nje-

Pogledi na Dušana Pirjevca
Ob Pirjevčevi sedemdesetletnici so se zbrali komparativisti in filozofi 
— s strokovnimi sodbami, improvizacijami in spomini
V sredo zvečer je bil na Filozofski fakulteti posvet o Dušanu Pir
jevcu, pravzaprav — vsaj takšen je bil »uraden« namen — o njego
vem razmerju do slovenske literarne vede. Zunanja pobuda je bila 
pietetna, sedemdeseta obletnica Pirjevčevega rojstva, res pa je tudi, 
da štirinajst let po smrti njegovo delo (bolje rečeno: misel) še ni 
doživelo večstranske strokovne osvetlitve.

Kajti jasno je, da ob literar
nem znanstveniku, ki že dobro 
desetletje pred svojo smrtjo ter
mina »literarna zgodovina« siste
matično ni uporabljal, posvet ne 
more biti drugačen kot večstran
ski. To je očitno pokazal tudi 
»itinerarij«. ki sta ga pripravila 
prireditelja, oddelek za primer
jalno književnost in stanovsko 
društvo komparativistov, na
tančneje, Janko Kos in Lado 
Kralj; razpon diskusijskih tem je 
segal, če poenostavimo, od Pir
jevčeve marksistične recepcije li
terature v 50. letih do vprašanj, 
ki jim je dal eksistencialno težo 
tik pred smrtjo: bog, etika, le
pota.

Največ časa so razpravljalci 
vendarle porabili za osvetlitev 
Pirjevca kot eminentnega pred
stavnika literarne vede na Slo
venskem, pač v skladu s Kosovo 
uvodno intonacijo: za nas je po
membno vse, kar je Pirjevec po
čel od leta 1950 dalje. Pri tem je

Premiera 
v mariborski 
minoritski cerkvi
Na Lentu bodo v petek in 
ponedeljek uprizorili Vojč- 
ka Georga Buchnerja

Posvečeni prostor minorit
ske cerkve na Lentu bo znova 
omogočil gledališko doživetje, 
ki ga je tokrat pripravil režiser 
Paolo Magelli. V nenavadni 
ambient je postavil Vojčka 
Georga Buchnerja v prevodu 
Erike Vouk ter v dramaturgiji 
in priredbi Željke Udovčič.

Scenografijo je zasnoval 
Marko Japelj, kostumografijo 
Svetlana Visintin in Leo Ku
laš, skladatelj pa je bil Ljupče 
Konstantinov. V naslovni vlogi 
bo nastopil Brane Šturbej, po
leg njega pa še Ksenija Mišič, 
Brane Grubar, Ivan Rupnik, 
Peter Boštjančič, Peter Trnov- 
šek, Valter Dragan, Minu Kju- 
der, Livio Badurina, Olga 
Kacjan, Breda Pugelj, Alenka 
Cilenšek, Irena Varga in 
drugi.

Premieri bosta v petek, 22. 
marca, ob 20. uri in v ponede
ljek, 25. marca, ob 21. uri 
v minoritski cerkvi na Lentu.

izstopilo zlasti vprašanje Pirjev
čevega metodološkega preloma 
na sredini 60. let. Poznavalci so 
se strinjali, da je prelom s poziti
vizmom in vstop v hermenevtič
no interpretacijo odločilen (Niko 
Grafenauer, Jaroslav Skrušny: 
ključni fazni premik je nastal 
v stiku s fenomenologijo), hkrati 
pa so opozarjali na poseben Pir
jevčev eksistencialni zastavek, ki 
je opredeljeval njegovo ukvarja
nje z literaturo že pred tem 
(Darko Dolinar, Lado Kralj in 
zlasti Marija Mitrovič). O na
tančnejšem razmerju med Pirjev
cem in Ocvirkom (ter, po drugi 
strani, Slodnjakom) ni poročal 
nihče, pač pa je nekaj prispev
kov govorilo o relaciji do teoret
skih modelov, ki jih je zajel nje
gov interes. Lado Kralj in Alen
ka Koron sta tematizirala Pirjev
čev odnos do strukturalizma, Ja
nez Vrečko je pokazal na Pirjev
čev stik z Bahtinovo teorijo ro
mana, Tomo Virk pa se je lotil

področja, o katerem je pisnih vi
rov, razen njegovih predavanj, 
pravzaprav malo: Pirjevčevo
premišljevanje o slovenskem ro
manu. S prispevkom Iva Svetine 
se je razprava nagnila na po
dročje, ki je Pirjevca vsaj v zad
njem obdobju tudi najbolj zapo
slovalo, k filozofiji umetnosti.

Tako je minila že deveta ve
černa ura, ko je šele prvič padla 
beseda o »ontološki diferenci«, 
nedvomno eni najbolj problema
tičnih in hkrati filozofsko pro
duktivnih »formul« v povojni 
slovenski misli. Z njo se odpira 
področje Pirjevčevega heideg- 
gerjanstva in njegovega presega
nja, pa tudi vprašanje Pirjevčeve 
filozofske dediščine. Žal je osta
lo časa (in najbrž tudi volje) le 
še za prikaz Pirjevčevega raz
merja do VVebra (Tine Hribar je 
v zvezi s pojmovanjem svetega 
pokazal na poseben položaj, ki 
ga ima. med drugimi, študija 
o Bratih Karamazovih) ter za os
novna pojasnila o Pirjevčevi filo
zofiji; Ivo Urbančič je v središče 
postavil njegovo spoznanje, da 
je sprememba sveta mogoča le 
skozi srečanje z ničem in smrtjo.

PETER KOLŠEK

gov zelo obširen opus v nekakšno 
drugo fazo nekdanje »uporabnost- 
ne muzike«, seveda iz povsem dru
gačnih sodobnih izhodišč.

Tako Toccata kot novo delo, ka
žeta Ramovševo polno klaviaturo 
in ob neprizanesljivi sodobni teh
nični markantnosti (crescendi, ak- 
cclcracije) tudi močan emotivni iz
raz, morda tudi še med tradicijo in 
sodobnostjo (nekateri kadenčni po- 
stopi). Tudi kot določeno ustvarjal
no sprijaznjenje med obema kom
pozicijskima pristopoma. Oba in
terpreta sla novo delo predstavila 
zelo izrazito v klavirski dikciji, iz
brusila kar se da korenito skladate
ljevo čustveno in harmonsko veza
no tonsko zaporedje, pa tudi bolj 
nevezano tehnično profilakso inter
pretacije. Vzorna predstavitev no
vega dela.

V prvem delu pa smo poslušali 
francosko glasbo našega stoletja. 
Poslušali smo Prcludc in Cortegc ct 
airs de dance Clauda Debussyja, 
Trois morceaux en forme de poire 
in zaporedje slik Maniere de com- 
mencemcnt. Prolongation du mi
rne. I, II. III, En plus in Redite 
Eriča Saticja in Sonate s stavki Prc
ludc. Ruslique in Final Francisa 
Polenca.

Vsi trije skladatelji so s svojimi 
deli omogočili uvod v doumevanje 
francoske glasbe v tej zasedbi. Ta
ko Francise Poulenc v Sonati z do
mala marionetno pantomimičnimi 
prizori (vpliv glasbenega odra Stra
vinskega!). ali barvno ilustrativna 
lirika Dcbussvja, pa spet kar simpa
tična odslikava tradicionalnih kliše
jev v delu Eriča Saticja.

Duo Dekleva je ves ta klavirski, 
tudi razpoloženjsko dobro usmerje
ni izbor, oblikoval z zelo jasnim 
tonskim dizajnom, kar je v končni 
konsekvenci recitala v umetniškem 
smislu prineslo v vračilo prav toli
ko. kot so ponudila še vedno zelo 
zanimiva klavirska dela francoskih 
skladateljev. Kot dodatek pa sta 
Alenka in Igor Dekleva zaigrala še 
Koral in Siciliano Primoža Ramov
ša iz leta 1950 kot poučen dokaz 
velikih sprememb v skladateljevem 
kasnejšem ustvarjanju.

BOGDAN UČAKAR

FILM

Angel
za mojo mizo

Kako najhitreje prepoznaš Novo
zelandca? Ko ti pritrdi, svoj »yes« 
izgovori z nekakšnim »is«. Britan
ski filološki puritanci, ki Novo Ze
landijo še dandanašnji radi poime
nujejo »Is-land«, se zvečine sploh 
ne zavedajo več, od kod izvira ta 
besedna igra, v kateri se razgalja 
tako dežela kimavcev kakor tudi 
otočanov. Novozelandska pisatelji
ca Janet Frame (1924) se že vse 
življenje obremenjuje z alternativa
ma iz te besedne igre; debelo gleda 
in se čudi nad okolico, obenem pa 
še ustreza definiciji čiste introverti- 
ranke, je »brechtovska kimavka« in 
»hemingwayevski otok«. Trdo šola
nje v pasivni vnemi jo je pahnilo 
v umobolnico, in to tako znenada.

Kako zmojstriti vajence?
Dileme poklicnega usposabljanja v Sloveniji — Potrebe pri posameznih 
poklich se bistveno razlikujejo — Slab dialog šol z gospodarstvom
Kogar je kača pičila, ta se boji zvite vrvi. Ta pregovor še kako velja 
za šolstvo, ki ga je v bližnji preteklosti »pičilo« usmerjeno izobraže
vanje in si od tega še vedno ni povsem opomoglo. Zato je razum
ljivo, da sedanja vrnitev poklicnih oziroma obrtnih šol ni sprejeta 
samo z navdušenjem in odobravanjem. Gospodarstvo in predvsem 
obrtna združenja se bojijo, da bodo iz šol znova prihajali nekakšni 
»polizdelki«, da bo šolanje bolj prilagojeno interesom šol — pred
vsem njihovim kadrovskim in prostorskim zmogljivostim — ne pa 
dejanskim potrebam poklicnega usposabljanja.

To se je lepo pokazalo tudi ob 
nedavnem pogovoru obeh zain
teresiranih strani na mariborski 
Srednji kovinarski strojni in me
talurški šoli, na kateri že tretje 
leto poteka eksperimentalno 
usposabljanje za poklic avtome
hanika. Po nj'ihovih izkušnjah ni 
smotrno uvajanje starega siste
ma periodičnega pouka, temveč 
naj bi pouk z delom v obrtnih 
delavnicah kombinirali pred
vsem v drugih letnikih, v prvem 
in zadnjem letu pouka pa dali 
učencem potrebno splošno zna
nje, za praktično usposabljanje 
pa izkoristili šolske delavnice. 
Predstavniki obrti pa se večino
ma zavzemajo, da bi učenci, ki 
naj bi z obrtniki podpisali po
godbo, bili tudi dejansko čim 
več časa pri njih, pri tem pa ne 
bi smeli od mojstrov mentorjev 
z dolgoletno prakso zahtevati še

dodatnega usposabljanja.
Potrebujemo mojstre, in ne 

dolgoletnih vajencev — takšna je 
zahteva delodajalcev, ki se tudi 
nočejo sprijazniti s tem, da bi 
nekatere poklicne šole (denimo 
mariborska) šle s svojimi progra
mi pred drugimi. Čeprav je tudi 
zahtevo vsi hkrati in vsi na enak 
način mogoče povezati z že ome
njenimi slabimi izkušnjami 
v preteklosti, se ji da tudi dovolj 
prepričljivo ugovarjati. Dosle
den periodičen pouk bi zahteval 
toliko mentorjev v obrti, kot jih 
ta preprosto nima. Razen tega 
se potrebe posameznih poklicev 
med seboj bistveno razlikujejo 
— za ene je bistveno predvsem 
praktično usposabljanje, drugi
zahtevajo več teoretičnega zna
nja in tudi skrbnejši nadzor zara
di zahtevne strojne opreme. Tu
di šolski pogoji še zdaleč niso

tako poenoteni, da bi za priče
tek kakovostnega poklicnega šo
lanja zadoščala zakonska zelena 
luč. Nestrpnemu gospodarstvu 
in obrti se torej dogaja prav to, 
kar so toliko časa upravičeno 
očitali šolski oblasti — svoje in
terese postavlja pred dejanske 
možnosti in s tem lahko ogrozi 
prav tisto, kar želi doseči. Kriv
do za to pa si vendar lahko pri
piše tudi šolska stran — prepoz
no se je namreč začela dogovar
jati, ne le z gospodarstvom, tem
več tudi šole med seboj.

JASNA KONTLER-VENTURINI

Akademski
koncert

V petek, 22. marca, ob 19.30 
bo v veliki dvorani Slovenske fil
harmonije v Ljubljani koncert 
študentov Akademije za glasbo. 
Izvajali bodo dela Schuberta, 
Mozarta in Čajkovskega. Nasto
pili pa bodo: dirigenta Marko 
Vatovec in Nada Matoševič ter 
pianistka Diana Tanovič.

B. C.

da so se poskrili vsi kolikor toliko 
racionalni razlogi za preskus meja 
zvestobe samemu sebi: Nič nena
vadnega torej, da je Framova prvi 
zvezek svoje avtobiografije poime
novala »To the Is-land«. Neobčut
ljivi svet ji postavi diagnozo, da je 
shizofrena, tiha manjšina pa ve. da 
sc je vpisala med literate, si posadi
la angela za pisalno mizo in se ob
sodila na najiepšo norost.

Kadar je režiser pred nalogo, da 
posname avtobiografijo, je v podob
no shizofrenom položaju: Ustvari
ti mora nekaj novega, toda nekaj 
novega »po avtobiografiji«, kar po
meni, da je še pred dejanjemn od
maknjen od slehernega vpliva na 
samo dejanje. Avtobiografije na fil
mu ni več. naj je še tako »zvesta«, 
oziroma drugače: Avtobiografija 
na filmu jc lahko prav tisto, kar je 
dodano, kar režisersko osebnost 
boči nad mrtvo črko. Vplivna holIy- 
woodska scenaristka Lenore Cof- 
fcc je bila znana po cksplikaciji 
»svojega« v ženski povesti in je več
krat izjavila, kako mučno sc je za
vedala. kaj sc bo pripetilo, ko bo 
njeno avtobiografsko prozo — torej 
tako rekoč vsak njen scenarij — pri
jel v roke režiser. Iz tega se je reše
vala z zvezdama stalnicama, izbrala 
si je namreč najljubši igralki (Joan 
Crawford in Bette Davis) in skozi 
»gradnjo njunih osebnosti« avtobi
ografijo premotila z »biografsko« 
prvino. Naj so potem režiserji še 
tako uživali v poudarjanju svojih 
avtobiografskih potez, scenaristkini 
želji niso mogli odvzeti zvezde. Kar 
jc nastalo potem, je klasična lepota 
filma: Avtobiografija kot zmes
vseh sodelujočih, cepljena s produ
centovim trenutnim obnašanjem.

Ko je novozelandska režiserka 
Janc Campion (1955) lani posnela 
158 minut avtobiografije Janet Fra
me in orosila beneške ekrane, ji ni 
mogel nihče očitati, da ni ohranila 
avtobiografije. Zgodba o Janet Fra
me jc namreč zgodba za drugega: 
Če ona že v vseh svojih knjigah 
tako vztrajno zagotavlja, da ne ve, 
kaj bi s sabo, in marginalizira svoj 
davno priznani položaj, ne ve, kam 
bi s preobiljem svojih identitet, to 
nikjer ne prejme »drugotnejšega«, 
»odmaknjcncjšega«, »ponotranje- 
nejšega« odgovora kakor v filmu. 
Campionova naseli avtobiografski 
slog v tretjo osebo; in v tri osebe 
— Janet Frame namreč igrajo tri 
interpretinje Alexia Keogh, Karen 
Fergusson in Kerrv Fox. V knjigah 
ostaja dejstvo, da Framovo pri pisa
nju vodi poklic in da nima sama nič 
pri tem. zamolčano, v filmu pa ga 
kratko malo ni — Janet Frame živi 
svoje življenje, piše fikcijo in se ne 
ukvarja z nobenim problemom. Ki
ma, piše in si misli svoje. Njeno 
delo ni kak produkt upora, moči, 
opredelitev ali prepričevanj, tem
več preprosto tisto, kar je ostalo po 
delitvi »tipa Lenore Coffee«; kar je 
ostalo, ko se jc avtobiografija film
sko razdelila na »junakinjo« in 
»njeno dušo«. Kar je v knjigah opis 
in v »navadnih« filmih zapis, je 
v Angelu pripoved; o deželi s slepi
mi daji in človeškem otoku, ki jc 
lahko miren hlapec in se uklanja 
pisavi, saj ga strange angels varujejo 
vseh škodljivosti gospodarjev.

Angel za mojo mizo, to veliko no
vozelandsko platno, je v jugoslo

vanski distribuciji Ljubljanskih ki
nematografov. Zalo v Komuni 
pred projekcijo piše *»V kinu nisi 
nikoli sam«. In tokrat se Vam de
jansko ni treba ozirati za angelskim 
obličjem.

MIHA ZADNIKAR

Nove razstave
V galeriji Kulturnega centra 

Miško Kranjec v Murski Soboti 
bodo v petek. 22. marca, ob 18. 
uri odprli drugo Medrcgionnlno 
likovno razstavo celjskega ob
močja, Dolenjske. Gorenjske, 
Koroške. Pomurja in Primorske. 
Iz vsake pokrajine razstavljajo po 
trije ustvarjalci, skupaj torej 
osemnajst. V muzeju na Loškem 
gradu v Škofji Loki bo v petek ob 
18. uri predstavitev Denarništva 
na Slovenskem v preteklosti in 
sedanjosti na Blaznikovent veče
ru. Denarništvo bosta predstavi
la mag. Franci Štukl in Vladimir 
Žužek. V galeriji Avsenik v Be
gunjah bodo v petek ob 18. uri 
odprli razstavo slik priznanih ju
goslovanskih slikarjev. Gostuje 
Galerija LM iz Maribora. V ljub
ljanski Moderni galeriji pa bo 
v petek ob 16. uri Barbara Meter 
predstavila izbor filmov nekate
rih priznanih avtorjev nizozem
skega umetniškega filma.

Popularna televizija
Tadej Zupančič (26), ta hip 

eden najplodovitejših publicistov 
in po novem radijski človek na 
BBC, je letos izdal že svojo dru
go knjigo. Po besedilu o Stevenu 
Spielbergu čaka na kupca že novi 
prispevek k zgodovinopisju mno
žičnih kultur - Pop TV. Vse. kar 
ste si vedno želeli zvedeti o ame
riški televiziji, pa si niste upali 
vprašati, ker ste obsojeni na naci- 
onalke in redke satelite. Vas ča
ka v petek. 22. marca, ob 17. uri 
v knjigarni Mladinske knjige na 
Titovi 3 (konzorcij); v živo. Po
govor z avtorjem in poslušalci bo 
vodil Marko Crnkovič.

Z. M.

Popravek razpisa za 
šolsko leto 1991/92

V razpisu za vpis na visokošol
ske organizacije je prišlo do na
pak v tabeli Filozofske fakultete 
(str. 41) pri navedbi števila vpis
nih mest za študij ob delu. 
Pravilno število vpisnih mest za 
študij ob delu je naslednje: soci
ologija nima vpisnih mest za AS 
študij, pedagogika - 15 mest za 
AS študij, psihologija nima orga
niziranega študija ob delu. za štu
dij zgodovine je razpisanih 15 
mest za AS študij, za študij umet
nostne zgodovine 5 mest za AS 
študij, za AS študij etnologije ni 
vpisnih mest. za geografijo je 
razpisanih 15 mest za AS študij, 
za B študij slovenščine je število 
vpisnih mest prosto.

Glasbeni atelje Tartini družine 
Repše vzgaja najmlajše glasbenike
V ateljeju osem učiteljev z različnih šol poučuje več kot 
štirideset učencev — Seminarji in koncerti
Vildana in Vlado Repše, violinska pedagoga z dolgoletnimi izkuš
njami, sta septembra 1990 v Ljubljani ustanovila glasbeni ateljc 
Tartini, katerega cilj je glasbeno izobraževanje otrok.

»Ko sva pred leti začela učiti 
otroke igranja na violino, sva se 
poglobila v razvoj otrokove 
osebnosti, še posebej v proble
matiko nadarjenih in skušala 
razumeti ter odkriti njihove 
skupne lastnosti. Poiskala sva 
drugačen pristop in nove metode 
poučevanja. Prepričana sva, da 
lahko v novih, boljših pogojih za 
delo ponujava celovit in optima
len razvoj mladih glasbenikov.« 
V ateljeju danes osem učiteljev 
z različnih šol in z različnimi pe
dagoškimi pristopi poučuje več 
kot štirideset učencev, od tega 
osemnajst predšolskih. Ti so na 
enoletnem preizkusu in se sezna
njajo z različnimi inštrumenti. 
Po otrokovem odzivu na glasbo 
potem pedagogi presodijo nje
gov talent, interes.

Vsakega otroka obravnavajo 
individualno, prilagodijo mu šte
vilo ur in skupino. Otroku pusti
jo, da se razvija in da živi z glas
bo. Razlika med ateljejem in 
glasbeno šolo je, da ima atelje 
sodobno snemalno tehniko in

opremo, program jc obširnejši, 
prilagaja sc otroku, pedagoški 
pristop pa je bolj sproščen. Rep- 
šetova menita, da je zelo po
membno. če se otrok že zelo 
zgodaj seznani z nastopi. S svoji
mi učenci sta gostovala med dru
gim tudi v Salzburgu. Celovcu. 
Benetkah, Trstu in Padovi. Na 
republiških, zveznih, meddržav
nih in meddeželnih tekmovanjih 
so prejeli 34 priznanj.
Atelje bo svoje delo predstavil 
širši javnosti v tem mesecu. 
V Mariboru. Kranju. Novem 
mestu in Trstu bodo priredili 
enodnevne seminarje za učitelje 
violine; v Ljubljani. Mariboru, 
Rogaški Slatini in Kopru pa 
koncerte, na katerih bodo nasto
pili njihovi učenci kot solisti ob 
spremljavi komornega orkestra. 
Predstavitev bodo končali 
z uprizoritvijo glasbene pravljice 
v MGL z naslovom Nekaj, česar 
še ni bilo. Pravljico so priredili 
skupaj z Glasbeno mladino ljub
ljansko in AGRFTV.

BARBARA CERAR

I. P. G AREN

VEČERNI
UDAREC
37. nadaljevanje

Počasi sva kadila, medtem pa se je prikazala 
na obzorju sončna krogla in osvetlila puščavo. 
Sončni vzhod kaj veselega dne... Rešena sva 
bila!

Željno sem vdihaval sveži jutranji zrak in si 
uživalsko polnil pljuča. Nato sem se nenadoma 
sesul! Razburjenja te noči so bila prehuda. Živci 
so mi odpovedali. Popadel meje drget in nisem 
se mogel več obvladati. Noge me niso več nosile. 
V meni je vstajala neznosna slabost in mi žrla 
želodec. Pot me je oblil iz vseh por. V možganih 
se mi je zameglilo. Izgubil sem zavest.

Ne vem, kako dolgo je trajalo, da sem se spet 
zavedel. Roke so se mi še vedno tresle, toda 
lahko sem vstal in si prižgal cigareto.

Medtem je Dixon preiskal orjakovo negibno 
telo in se vrnil k meni.

»Še nekaj takih noči, kot je bila tale. pa bom 
zrel za norišnico!«

»Gotovo sem pridobil nekaj novih sivih las,« 
je menil Dixon. »Resnično sem bil prepričan, 
da je udarila moja zadnja ura. Kako si se pa ti 
osvobodil?«

Medtem kosem mu razlagal, kaj se je zgodilo 
v času njegove dolge nezavesti, sva orjaka Bo
ba potisnila v avto. Seveda sva mu prej še dala 
nekaj krepkih uspaval. Dixona so še vse preveč 
bolele roke, zato mi je prepustil volan.

Povratek je potekal brez zaprek. Tričetrt ure 
pozneje sem ustavil pred glavnim stanom FBI. 
Najin prihod s še vedno nezavestnim Bobom je 
bil velik uspeh!

Dežurni podčastnik je široko zazijal, ko je 
spoznal Dixona. Njegovo začudenje je bilo raz
umljivo, saj je bila Philova pojava res zdelana. 
Zmečkana obleka je bila polna madežev. Tri 
debele buške niso nič doprinesle k lepoti njego
vega neobritega obraza. Na beli raztrgani srajci 
so bili sledovi krvi. Ker moja zunanjost ni bila 
dosti boljša, sva bila bolj podobna klatežem, 
kot pa častitim meščanom Pin Cityja.

Dixon je še vedno presenečenemu podčast
niku predal ujetnika in takoj sva pohitela v svo
jo pisarno. Z užitkom sem omahnil na stol, on 
pa je s telefonom spravljal v pokret svoje eki
pe. Zadoščalo je deset minut, pa se je ta mirna 
soba spremenila v pravi sejem. Od vseh strani 
so doneli ukazi. Možje so prihajali in odhajali. 
Vrata so loputala. Ne da bi izgubljal čas, je 
Dixon mobiliziral vse razpoložljive moči v bli
skovit napad na Antona in njegov nočni bar 
»Orient Night«.

Ker me to veliko razburjenje osebno ni več 
zadevalo, sem zaprl oči, saj sem čutil vso težo 
te noči na svojih ramah. Niti ene mišice niti 
enega sklepa ali posamezne kosti ni bilo, ki me 
ne bi bolela! Imel sem občutek, kot da sem 
prišel iz možnarja. Občudoval sem Dixona, ki 
je bil deležen več udarcev kot jaz, pa je bil zdaj 
sposoben, da je vztrajal še naprej.

Ko je opazil, v kakšnem stanju sem, je takoj 
ukrepal:

»Eden mojih ljudi te bo odpeljal domov. 
Tvoja prisotnost tukaj ni več potrebna. Tvoje 
pričevanje bomo registrirali jutri.«

Po telefonu je poklical policista in ko se je 
slednjič pojavil, je s svojo telesno višino vzbudil 
vso mojo pozornost.

»Harrigan, vzemite avto in odpeljite gospo
da Adamsa domov!«

Policist je prikimal in me brez posebne lju
beznivosti dvignil s stola.

»Previdno!« je zaklical Dixon. »Jonny je moj 
prijatelj in mi je to noč odločilno stal ob strani. 
Ne ravnajte z njim kot z upornim osum
ljencem!«

Kljub temu nujnemu priporočilu je Harrigan 
vozil, kot da bi bil na tekmi formule I v Monte 
Carlu. Večkrat sem mislil, da mi bije zadnja 
ura.

Končno zadnje zaviranje, ki me je pognalo 
naravnost v vetrobran — avto se je ustavil pred 
mojo hišo.

»Hvala za lep sprehod!« sem rekel ob prikri
vanju svoje slabosti. »Se tudi sicer udeležujete 
dirk?«

»O, seveda! Ob nedeljah, je odgovoril po
mirjevalno. »Kako ste pa to uganili?«

»No ja, kar po občutku!«
Upal sem. da sosedje niso opazili mojega 

povratka. Moj dobri glas bi bil enkrat za vselej 
pokopan.

Odklenil sem vrata in šel tiho v svojo sobo, 
da bi po možnosti ne prebudil Sylvie. Počasi 
sem se slekel in pustil obleko kar na tleh. 
Smuknil sem med rjuhe. Mislim, da sem za
spal, še preden se je moja glava dotaknila 
blazine.

Petnajsto poglavje
Zvonec male stoječe ure v dnevni sobi je 

umiijeno odštel devet. Bilo je v nedeljo dopol
dan in vse je kazalo, da bo dan potekal mimo 
v krogu družine. Potem ko me je bil policist 
pripeljal domov, sem spal celih štiriindvajset 
ur. Le tu in tam sem se na silo zbudil, da sem 
popil nekaj krepke juhe in vzel nekaj tablet, za 
katere reklama trdi, da umirjajo bolečine.

Yvonne Whittal:

KAROOJSKI UROK
32. nadaljevanje

»Da ni?« Posmeh v njegovem glasu je bil 
tako razločen, da ga niti ni bilo treba pogledati 
v obraz. »Sodeč po tistem, kar mi je povedal in 
po načinu, kako te je pozdravil, bi pač rekel, 
da je, pa še kaj več.«

Takrat se je Lisa obrnila in mu jezno pogle
dala v oči. A jeza se ji je polegla enako hitro, 
kot je vzplamtela. Adam je bil videti čisto 
drugačen, ko so se mu temni, mokri lasje lepili 
na široko čelo. Manj strog, se ji je zdelo, a še 
zmeraj neskončno nevaren.

»Ne briga me, kaj ti je Rory natvezil, niti mi 
ni mar, kar si videl,« je končno izjavila. »Motiš 
se, če misliš, da je moj fant.«

Adamu so se ustnice cinično ukrivile. »Da 
se?«

»Če že moraš vedeti,« je začela in odvrnila 
pogled od napeto preiskujočih oči, »Rory Phi
lips in jaz sva bila zaročena.. . nekoč.« »Raz
umem.«

»Ne, sploh ne razumeš!« je obupala nad 
porogom v njegovih očeh.

»Potem mi pa razloži.«
»To pač ni tvoja stvar.«
»Po moji volji postaja moja stvar,« je odvrnil 

in jo v vodi čisto nič nežno obrnil proti sebi. 
»Tale tvoja zaroka... se je morda končala 
približno v času, ko se ti je pripetila nesreča?«

Osupnila je nad njegovo bistroumno ugoto
vitvijo, vendar mu-ni marala pogledati v oči.

Trmasto je gledala v temne dlake, ki so se mu 
lepile na prsi. »Da.«

»Se je to zgodilo zaradi nesreče?« jo je neu
smiljeno skušal.

»Da.«
»Hočeš reči, da te je pustil na cedilu, ko si ga 

zelo verjetno najbolj potrebovala?«
»Da, pustil me je na cedilu.« Izzivalno je 

dvignila glavo, a je ugotovila le. da jo še zmeraj 
enako neomajno opazuje. »Potem sem razdrla 
zaroko.« je še dodala.

»Ti si razdrla zaroko?« Nejeverno jo je gle
dal. »Zakaj? Si se ga naveličala ali pa je rekel kaj 
takega, po čemer si sklepala, da mu ni več do 
poroke?«

»Saj mu ni bilo treba nič reči!« je vzkliknila, 
se mu izvila iz rok, se oprijela s ploščicami 
obrobljenega roba bazena in zakopala obraz 
med roki. Obotavljivo je razložila: »Saj se je 
vse kristalno jasno zrcalilo v njegovih očeh: 
groza, gnus in ■— odpor. Potem sem mu pač 
vrnila prstan in mu rekla, da je med nama 
vsega konec.«

»Razumem.«
Navadno globoki, bobneči glas je zdaj zvenel 

čudno drugače, niti sledu običajne porogljivosti 
ni bilo v njem, ko je nadaljeval z zasliševanjem. 
»Čemu pa je potem naredil vso to dolgo pot. da 
te je videl?«

Ni imel pravice vrtati po njenem zasebnem 
življenju, pa mu je vendarle nenavadno cinično 
odgovorila; »Očitno je pred nekaj dnevi srečal 
mojo mater. Edino, kar lahko domnevam, je, 
da je verjetno ugotovil, da nisem videti tako 
priskutna, kot je mislil, pa mu je šinila v glavo 
nora misel, da bi pobral, kar je ostalo od najine 
zaroke.«

»In?«
»In nič,« je odrezala, dvignila glavo in ga 

izzivalno pogledala čez ramo.

»Si ga poslala stran?«
»Rekla sem mu, da je najbolje, če se vrne 

v Cape Town in pozabi name.«
Trda usta so otrpnila. »Zmeraj tako težko 

odpuščaš?«
»Ne gre za odpuščanje. Že zdavnaj sem mu 

odpustila, a . . .« Omahovala je. Znova je uprla 
pogled v rjave, mišičaste prsi. »Najina poroka 
bi bila napaka. Zdaj to vem.«

»Kako si pa lahko tako prepričana?«
Rorvju ji tega ni bilo težko razložiti. Adam 

pa je bil veliko trši oreh. Kaj pa on ve ali 
razume o srčnih bolečinah, ko je pa ostal imun 
celih osemintrideset let?

»Človek resda ne more biti zatrdno prepri
čan o ničemer,« se je izmotavala, »samo to 
dobro vem. da z Rorvjem zame ni prihod
nosti.«

»In s kom imaš prihodnost?«
Srce ji je začelo hitreje utripati. »Z. . . ni

komer.«
»Oh. daj no,« se ji je neobzirno porogal. 

»Takšno privlačno dekle, ki lahko moškemu 
toliko da; pa menda ne boš dopustila, da bi te 
oviralo nekaj brazgotin in rahlo šepanje?«

Dotaknil se je boleče točke, da se je kar 
zdrznila. »Večina moških si želi popolnost, jaz 
pa nisem več tako popolna, kot bi si želela 
biti.«

Adamov pogled je otrdel. »Torej se boš 
splazila v svojo majhno školjko in izločila mo
ške iz svojega življenja?«

»No. če temu tako praviš. . . da.«
Porogljiv nasmeh je razkril močne bele zobe. 

»Pazi. da samopomilovanje ne naredi iz tebe 
zajedljive stare device.«

»Kako si drzneš!« je kriknila. Modre oči so 
se Ji zasvetile od jeze. »Saj se ne pomilujem.«

»Ne?« Oči so se mu nevarno zožile. »Kar 
razločno si pokazala, da se smiliš sama sebi.«
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Ustanovljen odbor 
ljubljanske 
socialdemokratske 
mladine

LJUBLJANA. 21. marca
- Ljubljanska socialdemokrat
ska mladina je sinoči na zboru 
ustanovila območni odbor SDM 
Ljubljana. Za predsednico ob
močnega odbora so izvolili Nata
šo Košak, za člane predsedstva 
pa Aleša Krisperja. Roberta Vi
ranta, Mitjo Žaklja, Francija 
1’ungerčiča, Marka Rebolja in 
Jožeta Zupančiča. Kot nam je 
povedala Nataša Košak, so se za 
ustanovitev območnega odbora 
SDM odločili zato, da bi se uk
varjali predvsem s problemi ljub
ljanske mladine, saj samo organi
zacija na republiški ravni ni do
volj. Med prednostne naloge so 
si zadali reševanje problematike 
izobraževanja, kulturnega delo
vanja mladine in stanovanjsko 
problematiko. M-

Večer ljudskih pesmi 
na Vrhniki

VRHNIKA. 21. marca
— V soboto. 23. marca, bo ob 20.
uri v osnovni šoli Ivana Cankarja 
na Vrhniki večer ljudskih pesmi, 
na katerem bosta nastopila meša
ni pevski zbor Ivan Cankar pod 
vodstvom Majde Smrke in moški 
pevski zbor Postojna pod vod
stvom Nede Nanut. Z. M.

Manj denarja za 
razvojne naloge
Od republike bo manj denarja za sofinanciranje 
mestnih nalog, kot ga je bilo prenesenega' nanjo
LJUBLJANA, 21. marca — Ljubljana bo letos namenila precej 
manj denarja za razvojne naloge kot lani. Nominalno bo namreč 
imela na voljo le dobrih 86 odstotkov lani za to porabljenih sred
stev, so med drugim povedali na današnji tiskovni konferenci mest
nega izvršnega sveta. Na njej so namreč predstavili program razvoj
nih nalog mesta in občin za letos, ki so pravzaprav vsebinski del 
programa dela mestnega izvršnega sveta.

in gospodarsko infrastrukturoZaradi prenosa določenih na
log z mestne na republiško raven 
(nacionalni program) je prišlo 
do znižanja proračunskih sred
stev Ljubljane — in sicer za 30 
odstotkov na področju komunal
nega gospodarstva, za 100 od-' 
stotkov za intervencije v proiz
vodnji hrane in blagovne rezerve 
ter na področju SLO. Toda 
kljub temu je v mestnem prora
čunu predvidenih nekaj sredstev 
za intervencije v kmetijstvu in 
preskrbi. Malo proračunskega 
denarja (0,6 odstotka, čeprav so 
bile želje večje) je namenjenega 
spodbujanju drobnega gospodar
stva . . . Sicer pa so se pri uskla
jevanju s predsedniki izvršnih 
svetov ljubljanskih občin dogo
vorili za enako razmerje med 
sredstvi za družbene dejavnosti

gospodarsko 
kot na republiški ravni.

Kot je dejal Jože Jeraj, pod
predsednik mestnega izvršnega 
sveta, mesto lahko vpliva na 
družbene dejavnosti in gospo
darsko infrastrukturo ter ureja
nje prostora, svoje investicijske 
možnosti pa bo izkoristilo za to, 
da privabi v Ljubljano tudi inve
stitorje od drugod. Tako je med 
drugim naredilo načrt za gradnjo 
garažnih hiš in kmalu bo menda 
nared »vabilo« tujim soinvesti
torjem za gradnjo hotelov v 
Ljubljani. Glede trženja z zemljo 
je bilo na tiskovni konferenci sli
šati, da se je na to treba že pri
praviti — predvsem kadrovsko 
usposobiti oziroma okrepiti.

UIUANA DERIČ

Arboretum Volčji potok dobiva novo podobo
VOLČJI POTOK, 21. marca - Čeprav je Arboretum Volčji potok odprt tudi čez zimo (brez vstopnine), 
bodo sezono uradno začeli te prve spomladanske dni. Obiskovalce bo pričakal v novi podobi, saj so 
v »mrtvi sezoni« obnovili velik del stezic in poti. prenovili paviljon Centra za biotehnologijo (na sliki) ipd. 
hitijo pa z obnovo paviljona, ki je bil nekaj časa namenjen gostinstvu (delno bo tudi po prenovi), zdaj pa 
bo tam galerija akademskega slikarja Janeza Boljke (živalske plastike), ki jo bodo odprli med svetovnim 
kongresom industrijskih oblikovalcev v Ljubljani. Sicer pa bo letos vstopnina za odrasle 30 dinarjev (letna 
200 dinarjev), za osnovnošolce deset dinarjev (letna sto dinarjev), za skupine in študente 20 dinarjev. 
(Besedilo in slika: Jože Biščak)
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V športnem centru Tivoli so 
odpravili vse pomanjkljivosti
Vrsto tehničnih in varnostnih napak so lani odkrili inšpek
torji — Svetovno hokejsko prvenstvo ni več ogroženo
LJUBLJANA, 21. marca — Delavci Mestne uprave inšpekcij
skih služb in delavci Mestnega sekretariata za notranje zadeve so 
ob nedavnem pregledu ugotovili, da so v športno-rekreacijskem 
centru Tivoli odpravili vse pomanjkljivosti, ugotovljene ob 
prejšnjih inšpekcijskih pregledih. Tako tudi svetovno prvenstvo 
skupine B v hokeju na leda ni več ogroženo, čeprav je kar nekaj 
časa viselo v zraku.

Delavci različnih inšpektoratov Mestne uprave inšpekcijskih 
služb so lani ob pregledovanju hale Tivoli ugotovili vrsto kon
strukcijskih in varnostnih napak, ki so bile tako velike, daje bila 
že resno ogrožena varnost nastopajočih in obiskovalcev. Inšpek
torji pa tudi delavci Mestnega sekretariata za notranje zadeve so 
takrat izdali vrsto odločb in zagrozili z zaprtjem hale Tivoli, če 
ugotovljenih napak ne bodo odpravili. Objekte hale Tivoli so 
pred nedavnim pregledali inšpektorji gradbene, elektroenerget
ske, delovne, sanitarne, požarne in delavci inšpekcije parnih 
kotlov in ugotovili, da so napake v športno-rekreacijskem centru 
Tivoli odpravljene.

Inšpektorji so torej ugotovili, da je bila sanacija hale Tivoli 
opravljena v skladu z izdanimi odločbami, hkrati pa so za njeno 
obratovanje določili nekaj pogojev. Tako je za veliko dvorano, 
v kateri bodo tekme svetovnega hokejskega prvenstva, največje 
dopustno število obiskovalcev 6250, v malo dvorano pa bodo 
naenkrat lahko spustili le 4400 obiskovalcev. Inšpektorji so tudi 
predpisali, da morajo prireditelji za vsako prireditev zagotoviti 
gasilsko stražo z najmanj petimi poklicnimi gasilci.

Iz poročila o opravljenem pregledu je mogoče razbrati, da 
prav vsa dela še niso opravljena, vendar pa gre za zadeve, ki ne 
vplivajo bistveno na varnost obiskovalcev.

MARKO JAKOPEC

Razstavišče bodo povečali
Ostalo bo za Bežigradom, zgradili bodo še en objekt in posodobili stare 
— Novost: prireditev Umetnost, starine in cvetje in še dva sejma
LJUBLJANA, 21. marca — Na Gospodarskem razstavišču ne raz
mišljajo več o selitvi na obrobje Ljubljane. Novi direktor, Borut 
Jerše, se zavzema za povečanje in posodobitev zmogljivosti razsta
višča za Bežigradom. To in programske novosti Gospodarskega 
razstavišča sta bili tudi osrednji temi našega pogovora z njim.

Zakaj ste se odločili, da osta
nete na sedanji lokaciji?

»Menim, da smo glede na ve
likost Ljubljane in značaj naših 
prireditev mestni tip sejma. To
rej moramo ostati, kjer smo, in 
izkoristiti prostor, ki ga imamo 
še na voljo. Na našem parkirišču 
bi namreč čez leto ali dve lahko 
zgradili še eno dvorano — s pri
bližno tri do štiri tisoč kvadratni
mi metri razstavnih površin. Ta
ko bi razstavni prostor povečali 
na približno 22 tisoč kvadratnih 
metrov pokritih površin, nepo
kritih pa imamo pet tisoč kva
dratnih metrov. Poleg tega na
meravamo posodobiti oziroma 
dvigniti infrastrukturno raven že 
zgrajenih objektov. Zlasti mon
tažnih.«

Toda kje bodo potem vaši po
slovni partnerji in obiskovalci 
sejmov lahko parkirali svoje av
tomobile?

»Na prostoru za Gospodar
skim razstaviščem je mogoče 
zgraditi parkirno hišo.«

Mormonska cerkev zbira svoje 
vernike tudi v našem mestu
Verniki se zbirajo vsako nedeljo od 10. do 11. ure v prosto
rih na Kidričevi 9 - Misijonski program vodita Američana
LJUBLJANA. 21. marca — Že od lanskega novembra imamo 
tudi v Sloveniji oziroma v Ljubljani mormonsko cerkev. Verniki 
se lahko sestajajo s svojimi somišljeniki v prostorih krajevne 
skupnosti Ajdovščina na Kidričevi 9. Pred štirimi meseci sta 
namreč v Ljubljano prišla Eider Moore in Elder Bodily iz ZDA 
— prvi iz Oregona in drugi iz Kalifornije, da bi tukaj vodila 
misijonski program svoje vere.

Oba mladeniča sta prišla k nam na pobudo svojih nadrejenih, 
ki so zvedeli za željo nekaterih vernikov iz Slovenije, da bi se 
zbrali tudi na naših tleh. Elder Moore, dvajsetletni mladenič, že 
zelo lepo govori slovensko, Elder Bodily pa še ne v taki meri, 
vendar dovolj, da vernikom ni treba znati angleško. Elder 
Moore je v Jugoslavijo prišel že decembra 1989 in do lanskega 
novembra živel in delal v Zagrebu. Tu, v Ljubljani bo ostal še 
pol leta. nato pa se bo vrnil domov oziroma odšel v kakšen drug 
kraj, drugo državo. Pravi, da se mu zdi Slovenija kot drugi 
dom. zato se bo rad še vrnil, pozabil pa je ne bo nikoli.

© Vsi pripadniki mormonske vere se lahko zberejo vsako nede
ljo od 10. do 11. ure dopoldne v prostorih na Kidričevi 9.

Elder Bodily bo ostal v Sloveniji še poldrugo leto. vendar pa 
ga bo potem zamejal nekdo drug, tako da oznanjanje vere cerkve 
Jezusa Kristusa, svetnika zadnjih dni, ne bo prekinjeno.

Kot sta povedala naša sogovornika, sta jima pri iskanju prosto
rov in nastanitvi pri nas veliko pomagali tako republiška kot 
mestna vlada. Pravita, da so imeli vsi, s katerimi sta se srečala, 
veliko razumevanje za njuno poslanstvo, za kar sta jim zelo 
hvaležna. _

MOJCA KAUČIČ

Domžalski gozdarji se po 
likvidaciji boje nereda
Deset delavcev, ki so skrbeli za varstvo gozdov, gojitev 
in sečnjo, je namreč na čakanju — Dogovori z lastniki
DOMŽALE, 21. marca - Likvidacijski postopek v GG Ljubljana 
— TOK gozdarstvo Domžale (predvideva jih prihodnja zakonodaja 
s področja gozdarstva), podobni so že bili opravljeni tudi v drugih 
enotah GG Ljubljana, je bil končan ta torek. To pomeni, da je 
deset delavcev iz te enote (delavci, ki so skrbeli za gojitev, varstvo 
in sečnjo) ta hip na čakanju, preostalih 13 delavcev iz vrst tehnič
nega kadra pa bo šlo na urad za zaposlovanje.

Za deseterico delavcev iz ne
posredne proizvodnje to pome
ni, da bodo kmalu ostali brez 
dela, tehnični kader (revirni goz
darji in del vodstva), pa bo dobil 
nove službe v okviru Javne goz
darske službe pri Republiškem 
sekretariatu za kmetijstvo, goz- 
dartstvo in prehrano. Ta prehod 
naj bi bil opravljen do poletja. 
Da pa v tem vmesnem obdobju 
ne bi nastala praznina, bo teh
nični kader svoje delo na neki 
način opravljal tako kot doslej, 
kot da ni bilo nobene likvidacije.

Kljub omenjenemu pa se 
v Domžalah gozdarji tega vmes
nega obdobja bojijo. V tem času 
namreč ne bo organizirane seč
nje, ker bi to lahko pripeljalo do 
neorganizirane sečnje od strani 
lastnikov gozdov. Na žalost se je 
ta v okolici Ljubljane in Dožmal 
že začela (najbolj drastična pri
mera sta v Bizoviku in v Vrhpo

ljah pri Moravčah). Čeprav je 
zastalo tudi pogozdovanje, saj 
gozdarji nimajo dovolj denarja 
za nakup sadik (letos bo zasaje
na kvečjemu četrtina lanske kvo
te sadik), pa se jim je posrečilo 
pregovoriti kmete, da bodo le-ti 
sami zasadili 12.500 sadik iglav
cev, ki so jih dobili brezplačno iz 
gozdarskih drevesnic GG Ljub
ljana. Pogozdovanje namreč ni 
poceni stvar — za približno 3000 
sadik, kolikor jih pride na hek
tar, je strošek vsaj 80.000 di
narjev.

Gozdarji z domžalskega gozd
nega območja upajo, da jim bo 
lastnike uspelo prepričati, naj 
poskrbe za vzdrževanje nasadov 
in sanitarno sečnjo (z njihovo 
pomočjo seveda), saj se je kosta
njev rak marsikje že močno raz
širil. Računajo pa tudi na denar 
od republike za vzdrževanje cest 

JANEZ PETKOVŠEK

So na vašo odločitev, da osta
nete na tej lokaciji, vplivale iz
kušnje sejmišč drugod v svetu?

»Izkušnje v svetu so sicer raz
lične. Mi se zgledujemo po sej
mišču v Utrechtu, ki se je že 
pred leti odločilo, da ostane 
v mestu, in zatrjuje, da je storilo 
prav. Tudi v Utrechtu je namreč 
sejmišče blizu železniške posta
je. Zgradili so pokrito povezavo 
z njo in prostore za predstavni
štva firm, kjer so tudi njihove

BORUT JERŠE
stalne razstave — to je tudi naša 
skrita želja — in v bližini je zra
slo tudi novo nakupovalno sre
dišče. Skratka, nastal je živahen 
poslovni del mesta.«

Kako pa so izkoriščene seda
nje zmogljivosti Gospodarskega 
razstavišča in kakšni so učinki 
posameznih sejmov?

»Zasedenost razstavnih povr
šin je na evropski ravni, saj ima
mo osem do deset sejmov na le
to (dva sta bienalna), vendar bi 
bilo mogoče organizirati še kak
šen sejem. Po finančnih učinkih 
pa se naši sejmi — tako kot dru
god v svetu — med seboj precej 
razlikujejo. Vinski sejem je na 
primer v finančnem smislu le 
strošek, a ga ne bomo ukinili, 
ker daleč največ prispeva k imid- 
žu Gospodarskega razstavišča in 
nas prav po njem poznajo na 
vseh koncih sveta. Mislim pa, da 
bi morali za ta sejem dobivati 
subvencije. Takšna sejma v Bor- 
deauxu in na Dunaju sta na pri
mer že vrsto let subvencioni
rana«.

Pripravljate kakšne spremem
be v programu prireditev?

»Pravzaprav želimo preveriti 
celoten program sejmov in dose
či, da bi bili sejmi čim bolj speci
alizirani. Pri tem se zgledujemo 
tudi po izkušnjah v svetu. Sejem 
Alpe-Adria smo že razdelili 
v dva dela. Razstava učil in šol
ske opreme bo letos vključena 
v drugi del sejma Alpe—Adria. 
Razmišljamo pa o tem, ali naj

prihodnje leto vanj vkljkučimo 
še sejem Tehnika in okolje in 
uredimo poseben tematski salon 
o varstvu okolja v okviru tehnič
nega dela sejma Alpe—Adria.«

Imate v načrtu še kaj povsem 
novega?

»Že v maju bomo priredili se
jem Umetnost, starine in cvetje, 
ki bo pravzaprav nekakšna bor
za ponudbe in povpraševanja. 
Pri tem sodelujemo z ljubljanski
mi in zagrebškimi galerijami; to 
naj bi zagotovilo ustrezno raven 
te prireditve. Takšne borze so 
v tujini priljubljene in občutek 
imam, da bi tudi pri nas vzbudila 
zanimanje ljudi. Za maj načrtu
jemo še razstavo proizvodov iz 
Azije, a razstavljalci — zaradi 
političnih razmer v Jugoslaviji
— še niso potrdili udeležbe. Med 
svetovnim slovenskim kongre
som pa želimo organizirati se
jemsko poslovno borzo sloven
skih možnosti doma in v tujini
— z bančnimi, carinskimi in dru
gimi informacijami. Poleg tega 
načrtujemo še dva prodajna sej
ma. Že v maju bo prvi prodajni 
sejem novih in rabljenih izdel
kov za prosti čas.«

UILJANA DERIČ

Nova trgovina v Hali 
Tivoli

LJUBLJANA, 21. marca
— V Hali Tivoli so v prostorih 
bivšega duty free shopa odprli 
novo zasebno trgovino Dan, 
v kateri je možno kupiti avdio, 
video in belo tehniko, športno 
opremo, čevlje, usnjeno galante
rijo in vse, kar so v duty free 
shopu prodajali že prej. V trgovi
ni je tudi komisijska prodaja av
dio in video tehnike. Med sve
tovnim hokejskim prvenstvom 
bodo prodajali tudi reklamne 
obeske, značke in majice. Trgo
vina je odprta vsak dan od 9. do 
12. ure in od 15. do 19. ure, 
v soboto pa od 8. do 13. ure.

B. B.,T. K.

Popravek
V včerajšnjem prispevku »De

la v Stari Ljubljani napredujejo, 
toda. . .« smo napisali, da je 
mestni komunalni sekretariat dal 
delavcem dovoljenje za zaporo 
območja do 15. marca. Danes pa 
so nam iz omenjenega sekretari
ata sporočili, da so nam posredo
vali napačen podatek. Dovolje
nje za zaporo namreč velja do 30. 
aprila.

DELO Scenarij 
Ifflšloševičeve 

zarote

Vse ljubljanske 
gimnazije spet 
kot ena šola
Enoten preizkus znanja — če 
bo potreben - bo upošteval 
lanske pozitivne izkušnje

LJUBLJANA, 21. marca
— Ljubljanske gimnazije so se te 
dni dogovorile, da bo izbirni preiz
kus znanja in prijavljanje za gimna
zije v Ljubljani spet skupno, po
dobno kot lani (seveda, če bi bilo 
prijav tudi letos toliko, da bi bil 
omejitveni postopek potreben). Na 
podoben način naj bi se povezale 
tudi ekonomske šole v Ljubljani in 
še katere med seboj sorodne, čc bo 
potrebno.

Letos je izbirni postopek spre
menjen. Na srednjih šolah, kjer bi 
bilo prijav veliko več od možnosti 
vpisa, ne bo več sprejemnega izpi
ta, marveč bo preizkus znanja, 
enoten za vse programe in poklice 
v Sloveniji v tistih primerih, ko bo
do šole morale zaradi prevelikega 
števila prijav omejiti vpis. Preizkus 
bo na teh šolah v vsej Sloveniji na 
isti dan med 16. in 20. junijem; 
pridružili se mu bodo lahko tudi 
učenci, prijavljeni na drugih šolah, 
če bodo dostavili prijavo za preiz
kus do 10. junija. Testne naloge 
bodo republiške, tajnost mora biti 
zagotovljena. Strokovne stvari so 
poverjena zavodu za šolstvo.

Predstojnik ljubljanske enote za
voda za šolstvo Stane Jeraj je po
vedal, da so se ta teden dogovorili 
za nekatere stvari. Preizkus znanja 
bo iz slovenskega jezika in mate
matike, testna vprašanja bodo 
omogočala pozitivne odgovore ta
ko učencem s šolskim zadostnim 
znanjem kot učencem z odličnim 
znanjem. Učenci z zlato Vegovo 
značko bodo oproščeni preizkusa 
iz matematike, posestniki Cankar
jevega priznanja pa iz slovenskega 
jezika (obojim pa bo iz tega pred
meta pripadalo največje možno 
število točk). Pri potegovanju za 
vpis na šolo z omejenim vpisom se 
bo upoštevalo znanje iz šole od 5. 
do 8. razreda osemletke in rezultat 
iz preizkusa znanja. Vrednostno 
razmerje bo 50:50.

V Ljubljani se je lanska izkušnja
— vseh osem gimnazij se je pove
zalo, kot da so »ena gimnazija«
— izkazala za dobro. »Potovanje« 
po gimnazijah je omogočilo, da so 
na vseh gimnazijah tudi najuspeš
nejši učenci, izpadli pa so tisti, ki 
kar zahtevne gimnazije večinoma 
res ne bi zmogli. Tudi letos naj bi 
ena sama prijava tako veljala za 
vse gimnazije. Učenci naj bi spet 
izpolnili vprašalne liste o vrstnem 
redu svojih vpisnih želja. Šole naj 
bi poskrbele, da bi bili starši in 
učenci dobro informirani. Tudi si
cer so se gimnazije dogovorile, da 
si bodo pri izvedbi preizkusa zna
nja kar najbolj pomagale, da bo 
delo opravljeno brez napake in 
naglo.

J. S.

PO SLOVENIJI
Kdo bo najboljši jugoslovanski disco joekej?

KRANJ, 21. marca - V petek. 22. marca, in v soboto. 23. 
marca, bo v Gauloises Blondes Clubu (v hotelu Creina) v Kranju 
državno prvenstvo disco joekejev pod pokroviteljstvom velikega 
svetovnega združenja disco joekejev (Disco Mix Club), V petek' 
bo gost večera skupina ET iz Zagreba, v soboto pa lanski uradni 
svetovni prvak DJ Davc Fascher. sicer predstavnik Nemčije. 
Program vsakega tekmovalca v polfinalu v petek bo dolg štiri 
minute, v finalu v soboto pa šest minut. Jugoslavija je že 32. 
država članica DMC, ki bo sodelovala tudi na svetovnem prven
stvu disco joekejev. Sponzorji državnega tekmovanja so Export- 
drvo Zagreb, Pepsi cola Alcssa d. o. iz Ljubljane in Gauloises 
Blondes Club. (N. Š.)

Rojstva
LJUBLJANA: V torek sc jc v ljubljanski porodnišnici rodilo 24 malčkov. 

Mamice so povile 13 deklic in 11 dečkov. Najlažji je bil fantek s porodno težo 
1710 gramov, najtežji pa jc zbral 4450 gramov. Marija Poredoš je ta dan povila 
parček — Mojca je ob rojstvu tehtala 3000 gramov, Tomaž pa kar 3410 gramov. 
(R. D.)

Pogrebi
LJUBLJANA: Na ljubljanskih Žalah se bodo v petek svojci še zadnjič 

poslovili od 80-lctnega upokojenca Ljubomira Ravnika (ob 9. uri). 65-lclnc 
upokojenke Alojzije Makše (ob 10. uri); 65-lclncga upokojenca Marijana 
Pirmana (ob 12. uri), 74-letne upokojenke Jožefe Jere (ob 13. liri), in 63-lelne 
upokojenke prof. Silve Bezjak (ob 14. uri). 91-letne upokojenke Marije C’uk 
(ob 15. uri).

STEPANJA VAS: V petek ob 1 1. uri bodo na pokopališču v Stepanji vasi 
pokopali 91-letno upokojenko Franjo Kočevar.

POLJE: Na pokopališču v Polju bo v petek ob 16. uri pogreb 80-lctnega 
upokojenca Karla Kačarja. (R. D.)

KAMNIK: V petek ob 16. uri bodo na kamniških Žalah svojci pospremili na 
zadnjo pot 77-letno upokojenko Frančiško Burger. (R. D.)

Pravic upokojencev ni mogoče 
odvzeti s spornim zakonom
Stranki upokojencev Maribora in Celja: Določba novega 
pokojninskega zakona je protipravna in protiustavna
MARIBOR, 21. marca — Demokratična stranka — /.veza upo
kojencev v Mariboru in Demokratična stranka upokojencev 
Celje sta Ustavnemu sodišču Republike Slovenije poslali predlog 
za ugotovitev zakonitosti Zakona o spremembah in dopolnitvah 
zakona o pokojninskem in invalidskem zavarovanju Slovenije. 
Trdijo, da so določbe omenjenega zakona v nasprotju z republi
ško ustavo.

Zakon o spremembah in dopolnitvah zakona o pokojninskem 
in invalidskem zavarovanju, ki ga je sprejela skupščina Repu
blike Slovenije 7. marca 1991, določa, da sc lahko pokojnine 
uskladijo največ za toliko odstotkov, da povprečna starostna 
pokojnina ne presega 85 odstotkov povprečnega osebnega 
dohodka na zaposlenega v Sloveniji. Četrti člen omenjenega 
zakona postavlja kot temelj preračunavanja pokojnin po novih 
predpisih mesec oktober 1990. leta. Iz tega lahko razberejo, da 
SPIZ ne bo izplačeval denarja za uskladitev pokojnin za mesece 
november in december minulega leta ter za januar in februar 
letos.

Obe stranki menita, da je takšna določba zakona protipravna 
in protiustavna. Denar, ki bi ga upokojenci morali dobiti, jc 
SPIZ zbral po zakonu, ki jc veljal pred sprejetjem spornega 
zakona; kršijo se pravice upokojencev, ki jim jih je priznaval prej 
veljavni zakon. Teh pravic pa po mnenju predlagateljev 
postopka pred Ustavnim sodiščem Slovenije ni mogoče odvzeti 
z novim zakonom. Izpodbijani zakon ima namreč retroaktivni 
značaj, za kaj takega pa ni pogojev, ki jih določa 261 člen 
republiške ustave.

Zato stranki predlagata Ustavnemu sodišču Slovenije, da ugo
tovi, da zakon o spremembah in dopolnitvah zakona o pokojnin
skem in invalidskem zavarovanju ni v skladu z Ustavo Republike 
Slovenije, in zahteva od republiške skupščine, da zakon uskladi 
z ustavo. VASJA VENTURINI

Za barvanje oznak na cestah je še prezgodaj
LJUBLJANA, 21. marca — Kot so nam povedali pri Javni razsvet
ljavi, ki skrbi za obnovo zbledelih oznak na ljubljanskih cestah, 
morajo biti ceste dalj časa suhe, dnevne temperature pa več dni 
zapored nad 15 stopinj Celzija. Snaga pa mora prej ulice in ceste 
oprati. Za enkratno barvanje ljubljanskih cest bodo potrebovali od 40 
do 50 ton barve, to bo odvisno tudi od denarja, ki ga bo mestni 
sekretariat za komunalno gospodarstvo promet in zveze namenil za 
to. Barvali bodo podnevi, večja križišča pa po potrebi tudi ponoči. 
Ljubljančani pa lahko samo upamo, da bodo zbledele oznake na 
cestah kmalu prebarvane, in da se bodo tokrat bolj potrudili, da na 
cestah ne bo več tako zmedenih označb, kot so na primer v križišču 
pred bežigrajsko skupščinsko stavbo. (Besedilo in slika: Zdenko 
Matoz)

Predstava 
Maraton 
na Vrhniki

VRHNIKA, 21. marca 
— V nedeljo, 24. marca, ho ob 
17. uri v Cankarjevem domu na 
Vrhniki gledališka predstava 
Clauda Confortesa Maraton, 
v kateri bodo nastopili Slavko 
Cerjak, Janez Hočevar-Rifle in 
Branko Šturbej, pela pa bo Mar
jetka Falk. Cena vstopnic je sto 
dinarjev.

Z. M.

Mozartovo klavirsko
tekmovanje

PISMA BRALCEV
Še enkrat: Kaj delate 
z nami

Pod tem naslovom je bil 22. 
februarja v Delu objavljen članek 
Cirila Žgajnarja Cankarjeva 16, 
Ljubljana.

Moram reči, da je članek v re
du in da se v celoti strinjam 
z njim. a je le pomanjkljiv. Ver
jetno navedeni pisec ne ve, kaj se 
še danes, pod novo (kapitalistič
no) oblastjo dogaja v Sloveniji, in 
to posebno na vasi. Poleg vseh
davkov, so še danes v modi raz
lični samoprispevki, tako občin
ski in krajevni, kot vaški. Občin
skega še sedaj plačujem, ker je 
bil še iz-prejšnjega režima, soci
alizma. vaškega sem tudi plačal, 
pa čeprav na obroke, in ravno tu 
je past! Ko smo v Krajni vasi, 
občina Sežana, na vaškem poko
pališču zgradili novo kapelico in 
razširili pokopališče, je bilo za 
prispevek kapelice določenih na 
osebo 500 dinarjev ne glede na 
to. ali jih imaš ali jih nimaš. Pla
čaj! In to ti pridejo v hišo in daj 
denar. Ubogega starega in bolne
ga človeka vaščana nihče ne 
vpraša, ali lahko da. ali ima in 
kako bo preživel mesec. Tako 
smo dali to vsoto enako 500 di
narjev največji reveži kot najbolj 
bogata gospoda, t. j. tisti, ki gre- 
do~ na počitnice na Havaje kot 
tisti, ki nimajo doma več kaj je
sti. Za udarniško delo na vasi te

sploh ne vprašajo, koliko si star, 
ali lahko greš in pa še posebno, 
koliko si dal prej za svojo domo
vino. Če ne greš, te grdo gledajo 
in ni važno, da si nekoč dal vse za 
svojo domovino: ko si bil mlad in 
zdrav, so od tebe zahtevali nad
človeške napore, l. j. garanje za
stonj in ti poleg tega nalagali še 
druge dolžnosti. Tako kot mnogi 
drugi sem garal po 12 ur na dan 
in vse sobote in nedelje udarni
ško delali da smo spravili našo 
domovino iz vojnih ruševin, so se 
sedanji naši politiki lepo izobra
ževali v visokih šolah, in sedaj se 
delajo povsem nevedne, ko pri
dejo v stik z velikimi državniki iz 
civiliziranih zahodnih držav.

Kot vidim, ti veliki državniki 
sprašujejo naše. kakšen je pri nas 
socialni program. Seveda naši 
politiki, debelo gledajo. Kaj jim 
mar naši reveži! Sedaj, ko so 
z davki napadli tudi reveže, si le
ti ne morejo več kupiti zdravil, 
saj so cene astronomske. Rad bi 
vprašal, katera civilizirana drža
va na svetu še ima davke na otro
ške čeveljčke in obleko, pa prav 
tako bi rad vedel, v kateri občini
so bili občinski uslužbenci z župa
nom vred. več mesecev brez 
plač. Namesto upravičenih dav
kov sedaj uvajajo davek na zdra
vila in na otroške potrebščine. 
Česa takega ne pozna nobena ci
vilizirana država na svetu. Zniža
li pa so davek na parfum, na

najnovejše uvožene avtomobile 
itd.

Kako morejo pri nas nekateri 
menjavati najnovejše uvožene 
avtomobile vsak mesec, medtem 
ko drugi nimajo kaj jesti?

ALBIN VIDMAR.
Krajna vas 12 

Dutovlje

Popoldanska obrt 
da ali ne?

V zadnjem času zasledujem 
razprave po dnevnem časopisju, 
televiziji, radiu in drugih medijih 
o obstoju popoldanske obrti. Ko 
prebiram in poslušam prispevke, 
katerih avtorji se zavzemajo za 
odpravo navedene obrti, se mi 
nehote vsiljuje misel, da ti pri
spevki prihajajo iz krogov, kjer 
gledajo na to enostransko, z mo
nopolnih pozicij in da se bojijo 
konkurence.

Če dejavnike, ki govorijo o ob
stoju popoldanske obrti, analizi
ramo. vidimo, da ta dejavnost 
v nobenem primeru ni v breme 
družbi, pač pa ima ta poleg fi
nančne tudi druge korisri. Popol
danski obrtnik plačuje davke od 
repromateriala, če ga seveda po
trebuje, od ostanka dohodka pa 
obveznosti družbi, ki mu jih ta 
predpiše. Poleg omenjenega se 
pri teh obrtnikih poraja marsika
tera tehnološka izboljšava, saj se 
s to dejavnostjo ukvarjajo ljudje, 
ki so voljni umsko in fizično dela
ti. Sedanje gospodarske razmere 
v Sloveniji pa so takšne, da bi 
morali tistim, ki so voljni delati

to omogočiti, jih spodbujati 
k ustvarjanju in izrabi svojega 
prostega časa za izboljšanje soci
alne stiske, kar velja tudi za upo
kojence, če jim zdravje to do
pušča.

Ni mi tudi razumljivo, zakaj 
nekatere oblika popoldanskega 
dela toliko moti, saj mora biti to 
registrirano in pod družbenim 
nadzorom, kar pa nekatere pri- 
dobitvene dejavnosti niso in bi 
jih te z vidika družbeno koristne
ga dela lahko bolj motile. V po
dobnem položaju kot popoldan
ski obrtniki so tudi tisti, ki imajo 
kmetije in je eden ali oba zakon
ca na delu v tovarni ali kje drugje 
v službi. V enakem položaju so 
tudi tisti, ki zasedajo visoke polo
žaje v republiki ali drugje v Slo
veniji, pa so upokojeni. Zato bi 
zagovorniki, ki so za odpravo po
poldanske obrti, morali podobne 
pridobitvene in družbenokorist- 
ne dejavnosti sporedno obravna
vati, jih dati pod drobnogled ter 
analizirati, pa sem prepričan, da 
bodo te analize govorile v prid 
obstoju popoldanske obrti.

KARL ŽIBRET, 
Skoflekova 11, 

Vojnik

Doklej še tako?
Zopet smo preživeli še en 

(morda tudi zadnji) napet konec 
tedna. Pa saj vsi vemo, za kaj 
gre. Zato na tem mestu ne bi na 
dolgo in široko razpravljali, kaj 
vse je in kaj ni prispevalo k temu 
političnemu trenutku na ozemlju 
SFRJ.

To, kar se je minuli konec ted
na dogajalo v Beogradu pod tak
tirko dr. Joviča, pa že presega 
vse meje normalnega. Najprej
zahteva vojaški poseg, ki bi zava
roval predvsem njega in še koga 
(Miloševiča, Srbijo), ker do tega 
ne pride, pač odstopi. Vse lepo 
in prav v duhu (ne)demokracije. 
Vendar pa je treba vedeti, da je 
ta Jovičev odstop še eno teatra
lično dejanje, ki nas vse skupaj, 
dokler smo še v Jugoslaviji, zopet 
predstavlja v smešni luči. To nas 
ponovno zasmehuje v svetu, po 
drugi strani pa spet motimo spo
kojnost v Evropi.

Zato se spodaj navedeni pod
pisniki Mlade Iniciative pri SDZ 
(Celje) sprašujemo: DOKLEJ 
ŠE TAKO? Kdo nam bo odgo
voril? Ali orožje ali radost mla
dosti?

Za MLIN pri SDZ (Celje) 
LOJ AN A ČOZ, 

BOJAN EKSELENSKI 
GREGOR URANIČ

Balada brez 
konca...

... Bil je neki čuden čas, ko so 
ljudje živeli zato, ker so morali. 
Dobra polovica vseh, če ne več, 
je v molku preštevala dneve in se 
s sklonjeno glavo, skritih misli 
prebijala, kakor je pač vedela in 
znala. Bil je temen čas, ki ni ob
ljubljal, da se kdaj zdani in jutro 
prežene strahove. A netopirji,

čuki, sove in druga takšna nočna 
bitja, so bila v svojem elementu. 
Rajanja in zabave so jim prišli 
v meso in kri. Desetletje je dolga 
doba, več desetletij pa prava mo
ra, če mora človek previdno iska
ti stopinje, levo in desno ob poti 
pa zevajo brezna. In kar nenado
ma posije svetloba, iz nebesnega j 
niča, od tam, kjer po novi zapo
vedi ni ničesar. Posvetilo je v to 
žalostno dolino šentflorjansko, 
polno obupa in gorja, da so ljudje 
dvignili glave in se zastrmeli 
v glorijo. Nočni svatje so se pri
hulili, počepnili v skrita zavetja, 
prelevili nagubano kožo in ogu
ljeno pelje. Svetloba je vztrepe
tala in pričela rahlo ugašati, ni 
čisto ugasnila, Bog ne daj, ven
dar le toliko, da je vampirska 
svojat prilezla iz duplin. Z rdeči
mi očmi, kajti to je barva krvi in 
kri je od nekdaj osnovna hrana 
na zemlji prepovedanih bitij, so 
znova pričeli svoj ples. V vse več
jih in večjih krogih, vedno pre
vidni in pripravljeni zamenjati 
svoje skovikanje s ščebetanjem 
sinice.

. . . Dan za dnem jih opazujem, 
kako obletavajo svoja gnezdišča, 
turobno plahutajo z ostarelimi 
krili, popenjeni in zlobni, brez 
nekdanje veličine. Zdaj se maš
čujejo nam! Malim ljudem, ki 
smo bili in smo brez moči, vse 
nas bodo pregnali in si razdelili 
zapuščino.

. -. Zazdi se mi včasih, da je 
vstal nedavno usmrčeni Dracula 
v vsej svoji grozljivosti in mašče-.

valnosti. Balada iz sive davnine 
priporoča glogov količek, dobro 
zašiljen in ob polnočni uri zabit 
v srce stvora. Ce bi le pomagalo, 
a človek težko verjame v dokonč
no izničenje pošasti.

Ampak ljudje. .. nekaj bo tre
ba storiti!

Svetujte, vsak nasvet je dobro
došel. Svet onstran gora, ki se 
dvigujejo kakor zid, je drugačen. 
Tudi ljudje so drugačni! Tam ni 
prihuljenosti, prežečih pogledov 
in tako ljube že omenjene šent- 
florjanščine.

.. . Živim in delam v hiši, ki jo 
je prekleto dobro načel nekdanji 
čas. Triindvajset dolgih let vlada 
mrzla, polama noč, razsvetljena 
z rdečo zvezdo. Inkvizicija si iz 
roda v rod podaja kljuko, preda
ja prapor in nas, sužnje.

Jutri bomo vsi na razprodaji, 
tudi ljudje, ki smo tu pustili naj
boljša leta, zdravje in moč. Sli 
bomo med »klošarje«, med goji
telje »travice«, med človeški od
pad, ki je na starost v naši družbi 
tako ali tako že odpisan. Prav 
nam bodi, disidentom! Sam sem 
kriv, da sem se rodil na napač
nem kraju, v napačnem času, 
kjer za ustvarjalnost ni bilo po
sluha. Brez konca in tako da
lje ... in dalje... in dalje... in 
dalje.. .in dalje.. .

... Pa brez zamere in zdravi 
ostanite...!

BOGDAN SIEBERER, 
VODJA ARANŽERSKE 

SLUŽBE
' V CENTROMERKURJU

Mokra možatost 
slovenske oblasti

Žal so tisti, ki največ govorijo 
o možatosti, v resnici najbolj 
»mokri«. Ker je o možatosti in 
»mokroti« pred kratkim govorila 
naša oblast, ne bo odveč, če jo 
spomnim na izredno »mokro« re
ševanje političnih in gospodar
skih problemov, s katerimi se 
srečuje Slovenija. Odkar imamo 
novo oblast, so sc stvari še po
slabšale, kakšnega konkretnega 
in realnega načrta pa m videti. 
Ne morem jih obtoževati zaradi 
objektivnih okoliščin v Jugoslavi
ji, ki nam »ne pustijo«, da bi 
postali samostojni, vendar pa 
ima naša oblast taktiko »Za vola 
ubit«. Kar naprej piše nekakšne 
deklaracije in seje iluzije. Prav 
noben cilj, ki je bil postavljen, ni 
bil opredeljen s plati realnih 
možnosti. Doslej se je vse gradilo 
na slepo in v oblakih, seveda na 
račun uboge raje. V tem niso nič 
boljši od YU politikov in genera
lov. Lahko je pisati scenarije, 
sklepe ter stališča v foteljih, tam 
se ne more zgoditi nič hudega.

Papir prenese vse in uboga raja, 
kot kaže tudi. Vse te deklaracije, 
plebiscit in razne spremembe po
litičnega in pravnega ter gospo
darskega sistema so ostale le na 
papirju, kajti mehanizma za iz
vedbo teh želja niso napisali, ker 
tega niso sposobni. Najbrž misli
jo. da nam jih bodo uresničili 
Američani ali kdo drug iz zahod
ne civilizacije, če bomo pošiljali

LJUBLJANA, 21. marca 
— V dvorani viške glasbene šole 
na Emonski 20 bo v soboto, 23. 
marca, Mozartovo klavirsko tek
movanje za učence štirih ljubljan
skih nižjih glasbenih in srednje 
glasbene šole. Tekmovanje se bo 
začelo ob 9. uri. Najboljši pianist 
v prvi kategoriji bo za nagrado 
dva dni skupaj z učiteljem gost 
dunajske tovarne Bdesendorfer, 
zmagovalec v drugi kategoriji pa 
si bo priigral tridnevno potovanje 
v Salzburg. Glasbenim šolam so 
za sobotno tekmovanje nagrade 
»primaknila« podjetja Digital Sy- 
stems, Avtotehna, Mladinska 
knjiga in Državna založba Slove
nije - Muzikalije.

K. M.

na Bližnji vzhod zdravnike v leta
lih. kot sc je možato izraz.il go
spod ministrski predsednik. Še 
države NATO pakta so glede po
moči bolj previdne, pa čeprav so 
ravno one največ zaslužile pri 
gradnji IRAKA. Naša oblast pa 
se velikopotezno ponuja, med
tem ko ji doma krojijo politiko in 
usodo Jovič, Kadijcvič, Miloše
vič in Markovič. Sc svojih pro
blemov nismo sposobni prema
gati, pa bi radi odpravljali tuje. 
Pravi balkanci. Saj se nam mora
jo smejati.

Ce pa si res želijo akcije in 
dokazovanja možatosti, naj se 
najglasnejši poslanci in sam pred
sednik vlade vpišejo med prosto
voljce. Mogoče bodo tam uspeš
nejši, kot doma. Zgledi vlečejo, 
besede pa mečejo. Pa veliko sre
če jim želim.

TADEJ PEŠEC,
Clevelandska 29, 

Ljubljana

Vse, ki bi radi v rubriki 
»Pisma bralcev« kaj potožili, 
pohvalili ali na kaj opozorili, 
obveščamo, da ne bomo ob
javljali pisem, ki ne bodo 
podpisana s polnim naslo
vom. Hkrati opozarjamo vse, 
naj bodo njihovi prispevki 
kratki, ne daljši od 60 vrstic.
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Doslej
največji uspeh 
Mitje Kunca
Naš reprezentant se je na 
zadnjem veleslalomu SP 
uvrstil na 5. mesto

\VATERVILLE VALLEY - Boj 
na zadnjem moškem veleslalomu se
zone svetovnega pokala je bil nadvse 
ogorčen, na koncu pa je svojo šesto 
letošnjo zmago in s tem mali globus 
v lej disciplini slavi! italijanski zvezd
nik Alberto Tomba z vsega stotinko 
sekunde naskoka pred Norvežanom 
Olejcm Christianom Furusethom in le 
nekaj več pred svetovnim prvakom 
Avstrijcem Rudolfom Nicrlichom 
Veliko razlogov za veselje pa so imeli 
tudi v našem taboru, saj sc je Mitja 
Kunc uvrstil na izvrstno peto mesto, 
kar j e doslej njegov največji uspeh na 
tekmah najvišje ravni. Točke so se 
nasmihale tudi Gregorju Grilcu, ki je
na prvi progi dosegel 15. Čas, a nato 
na drugi ni izkoristil priložnosti.

Rezultati: i. Tomba (lta) 2:26.56,
2. Furuseth (Nor) 2:26.57. 3. Nierlich
(Avs) 2:26.94. 4. Wallner (S ve) 
2:2«.Ul. 5. Kunc (Jug) 2:29.14, 6. 
Salzgcber (Avs) 2:29t35, 7. Pieren 
2:29,51.8. Knori(obaŠvi)2:29.53,9. 
Polig (lta) 2:29.55, 10. Fcutrier (Fra) 
2:29.56. 11. Pramotton (lta) 2:29.80. 
12. Piccard (Fra) 2:29.88. 13. Nobis 
(ZDA) 2:29,98. 14. Kalin (Švi)
2:29.58. 15. Pesando 2:30,06 . . . 17. 
Grilc (Jug) 2:30,55; svetovni pokal 
— veleslalom: 1. Tomba 152, 2. Nier
lich 101,3. Girardelli 84,4. Kalin 64. 
5. Nvberg 52. . 17. Kunc 19; skup
no: f. Girardelli 242. 2. Tomba 202,
3. Heinzer 199. 4. Nierlich 181. 5.
Furuseth 156 itd. .

REZULTATI - SLALOM: 1. Wi-
berg(Švc) 1:32.87, 2. Schneider (Švi) 
1:32.95, 3. Kronberger 1:33,63, 4. 
Salvenmoser (obe Avs) 1:33,89, 5. 
Šarec (Jug) 1:34,03. 6. Strobl (Avs) 
1:34.43, 7. Fernandez-Ochoa (Špa) 
1:34.51, 8. von Griinigen (Švi)
1:34,69, 9. Maierhofer 1:34.71, 10. 
Buder (obe Avs) 1:34.75, 11. Pušnik 
(Jug) 1:34.85. 12. Ginther (Avs) 
1:35.16. 13. Chauvet (Fra) 1:35,17. 
14. Drexl (Nem) 1:35,48, 15. Twar- 
dokens (ZDA) 1:35.55 itd.

PRVA PROGA: 1. Fernandez-Oc
hoa 45.00 2. Bokal 45,13, 3. Salven
moser 45.16. 4. Schneider 45.23. 5. 
VVibcrg 45,29. 6. Kronberger 45,38. 
7. Andersson 45.39, 8. Maierhofer 
45.69. 9. Ginther 45,70, 10. Buder 
45.74. 11. Šarec 45.79, 12. Chauvet 
45.82. 13. Pušnik 45,92. 14. Strobl 
45.98, 15. Tvvardokens 46,02 itd.

DRUGA PROGA: 1. Wiberg
47.5K. 2. Schneider 47.72. 3. Šarec 
48.24, 4. Kronberger 48,25, 5. Von 
Griinigen 48,32. 6. Salvenmoser
48.7(k 7. Pušnik 48,93, 8. Buder 
49.02. 9. Drexl 49.28, 10. Chauvet in 
Serra (lta) 49.35, 12. Barnier (Fra) 
49.42. 13. Tvvardokens 49,53, 14. 
Oberhofer (lta) 49,72, 15. Voelker 
(ZDA) 49,87 itd.

SVETOVNI POKAL - SLA
LOM' 1 Kronberger 83. 2. VViberg 
79. 3 Fernandez-Ochoa 76. 4. Sal
venmoser 75. 5. Schneider 72, 6. Von 
Grunigen 61. 7. Šarec 60. 8. Maier
hofer 59. 9. Chauvet 50, 10. Buder in 
Andersson 37 . . . 14. VVachter, Bokal 
in Pušnik po 28 itd.

SKUPNO. 1. Kornberger 308, 2. 
Ginther 193. 3. Bournissen 181. 4. 
Schneider 177, 5. Meric 176 itd.

T. V.

PLANICA NA PRVI SPOMLADANSKI DAN 1991 — Mladi Krajčan Triplat je bil pr\'i, ki se je spustil po letalnici. Planica je 
pripravljena na petkov trening ter sobotno in nedeljsko finalno prireditev za I. svetovni pokal v poletih. (Foto: Igor Modic)

Halo, Planica!
»Dela na skakalnici, danes jo je 

popravljalo več kot 120 ljudi, tep- 
tači so opravili težaško delo, je še 
veliko zaradi presnete odjuge. 
Skakalnico bo treba še utrditi, 
zlasti doskočišče. Snega za lepo
tilno kozmetiko imamo dovolj. 
Pričakujemo lahko veličastno pri
reditev,« je povedal inž. Lado 
Gorišek ob skakalnici, označeni 
s 190 m, zelene smrekove vejice 
pa so do 195 m.

★ ★ ★
Apple Center-Mac Ada, d. d. 

v Ljubljani, Parmova 41 (telefon 
061/323-585, telefaks 061/328- 
887) je prvi in edini pooblaščeni 
center Apple v Sloveniji za proda
jo računalnikov Apple Macintosh 
in njihove periferne opreme. Ra
čunalniki so uporabniško prijazni 
in v osnovi grafično orientirani, 
zato so nenadomestljivi v založni
štvu, oblikovanju, avtomatizaciji 
uradov, v CAD in CAM uspešnih 
ljudi. Apple center je med spon
zorji Planice 1991, velika pridobi
tev tudi v tiskovni službi; tiskovno 
središče za več ko 200 akreditira
nih novinarjev je že odprlo svoja 
vrata — v kranjskoeorski osnovni 
šoli.

Barbara Brleč 
ostala pri 
srebrni kolajni
Na zadnjem veleslalomu 
EP od naših najboljša 
Hrovatova na 4. mestu

ROVANIEMI — Barbara Brleč ni 
imela sreče na zadnjem veleslalomu 
evropskega pokala. Tvegano smuča
nje na prvi progi, ko zaradi močnega 
sneženja in megle skorajda ni bilo mo
goče videti v naslednja vrata, se ji je 
maščevalo, tako da si je po hudi napa
ki nabrala velik zaostanek in se uvrsti
la šele na 19. mesto. Na drugi progi se 
je povzpela za štiri mesta, kar je bilo 
seveda premalo, da bi presenetila Av
strijko Alexandro Meissnitzer, ki je 
s petim mestom potrdila skupno vele
slalomsko zmago. Kljub temu je lahko 
Barbara Brleč nadvse zadovoljna z le
tošnjo sezono, saj je z veleslalomskim 
srebrom evropskega pokala odločno 
potrkala na vrata A reprezentance, 
dobro formo pa bo skušala vnovčiti še 
v začetku prihodnjega meseca na sve
tovnem mladinskem prvenstvu na 
Norveškem.

Čast naše ekipe jc na tem zadnjem 
veleslalomu reševala Urška Hrovat 
z izvrstnim 4. mestom, še bolje pa ji je 
kazalo na prvi progi, kjer je dosegla 2. 
najboljši čas. To je vsekakor dober 
obet pred sobotnim slalomom, saj je 
17-letna Ljubljančanka v tej disciplini 
še močnejša. Zal pa se iz slabe forme 
po bolezni nikakor ni mogla izkopati 
Narcisa Šehovič, ki je tokrat sicer spe
ljala obe progi, a je morala velesla
lomski bron, ki ga je pred začetkom 
skandinavske turneje trdno držala 
v roki. prepustiti tekmicam.

Rezultati veleslaloma: 1. Meusbur- 
ger (Avs) 1:47.58. 2. Aam (Nor) 
1:47,61,3. Kappaurer (Avs) 1:47,77, 
4. Hrovat (Jug) 1:47,83, 5. Meissnit
zer (Aus) 1:48.15, 6. Messner (lta) 
1:48.51, 7. Manshaus (Nor) 1:48,73. 
8. Biondi (lta) 1:48,74, 9. Lieb (Avs) 
1:48.76, 10. Panzanini (lta) 1:48,78, 
15. Brleč (Jug) 1:49,02, 20. Šehovič 
(Jug) 1:49.33 itd.

PO DOMAČIH KRAJIH
Največ novinarskih 
kolajn v Slovenijo

JAHORINA - Več kot 300 novi- 
narjev iz vse Jugoslavije se je zbralo 
na 24. prvenstvu v smučanju. Pomerili 
so se v veleslalomu in tekih. Tudi 
tokrat so imeli največ uspeha novinar
ji iz Slovenije.

REZULTATI: veleslalom - člani: 
1. Šinik (Gorenjski glas) 54.11,2. La- 
lovič (Maglič Foča) 54,28. 3. Jevrič 
(Večernje novine) 55,92, 4. Miličevič 
(Elektroprivreda) 56.38. 5. Jelovac 
(TV SA) 57.56,; članice: 1. Jerman 
(RGL) 34.74, 2. Šoštarič (Delo)
35.11.3. Blazetič (Primorske novice) 
39,67. 4. Dragoš (Primorske novice) 
42.38, 5. Jocif (Radio Slovenija) 
42.41: veterani — 1. Ocepek (KG) 
53.61. 2. Panov (TV' SK) 59.55, 3. 
Jeftovič (RA SA) 59,85. 4. Longyka 
(MK) 101.21,5. Rombo(PL) 103.61: 
veteranke — 1. Podbevšek (Jana) 
40.18,2. Sosič (Večernji list) 41,44. 3. 
Leskovic (SK RS) 41,98, 4. Božinovič 
(Tanjug) 43.92, 5. Demšar (MK) 
44,51: superveterani - 1. Jeras (Eles) 
40,76. 2. Remic (Forma) 44.49, 3. 
Modrinjak (Večer) 47,62; teki — člani 
(5 km); 1 Jevrič (Večernje novine) 
14,54. 2. Hadžiosmanovič (Oslobode- 
nje) 15.55, 3. Guzej (Delo plus)
16.20.4. Šinik (G G) 16.30,5. Lalovič 
(Maglič Foča) 17,13; veterani — 5 km:
1. Jeftovič (RA SA) 14.35, 2. Longv- 
ka (MK) 16,30, 3. Ocepek (KG) 
17,30. 4. Stružnik (Delo) 18,51, 5. 
Rombo (PL) 24,18; članice (3 km) 
— 1. Šoštarič (Delo) 16,11.2. Dragoš 
(Primorske novice) 19.35, 3. Jerman 
(RGL) 20,56. 4. Blazetič (Primorske 
novice) 22.42, 5. Josif (RASa) 24,38; 
veteranke (3 km) 1. Leskovic (SKRS) 
19.19. 2. Podbevšek (Jana) 22,65, 3. 
Marinkovič (Tanjug) 27.56; super ve
terani (3 km): 1. Jeras (ELES) 15,57.,
2. Rogelj (Pavliha) 18.33, 3. Nastič 
(RA SA) 21,22; kombinacija — člani 
1. Jevrič (Večernje novine). 2. Šinik 
(GG), 3. Lalovič (MF); članice 1. Šo
štarič (Delo). 2. Jerman (RGL) 3. 
Dragoš (PN); veterani: 1. Ocepek 
(KG). 2. Jeftovič (RASA) 3. Longva 
(MK); veteranke: 1. Podbevšek (Ja
na). 2. Leskovic (SKRS), 3. Sosič 
(Večernji list); superveterani: 1. Jeras 
(ELES). 2. Naftič (RA SA). 3. Rogelj 
(Pavliha). Jubilejno 25. srečanje novi
narjev smučarjev Jugoslavije bo pri
hodnje leto na Rogli.
Naši hokejisti u- s
v ponedeljek z Japonci

LJUBLJANA - Naši najboljši ho- 
kcjisii. kandidati za sestavo reprezen
tance za SP skupine B. se bodo v po
nedeljek. 25. t. m..ob 18. uri pomerili 
v Tivoliju v tekmi za trening z Japon
sko. ki bo k nam pripotovala po pri
pravah v SZ in tekmi z Avstrijci. Po 
tej tekmi naj bi zvezni trener Kostrju- 
kov določil moštvo, so med drugim 
sporočili na redni četrtkovi tiskovni 
konferenci Hockeva '91. na kateri so 
novinarje seznanili, da je Radenska 
prevzela pokroviteljstvo nad repre
zentanco Avstrije, Industrija usnja 
Vrhnika nad Italijo. Avtotehna nad 
Japonsko, ljubljanske občine oziroma 
mesto Ljubljana nad Jugoslavijo; še te 
dni bodo podpisali pogodbe o pokro
viteljstvu nad preostalimi štirimi ude
leženkami SP. Ker je povpraševanje 
po spominkih SP zelo veliko, naj ome
nimo. da so v dvorani Tivoli odprli 
trgovino Dan. kjer so na voljo plakati, 
značke, maskote, spominski ploščki 
itd. Na prosti dan (v soboto. 30. t. m.) 
bodo hokejiste in novinarje popeljali 
na izlet v Lipico, na prizorišče letoš
njega EP v dresurnem jahanju, člane 
direktorija pa na Brdo v grad Strmole. 
O zaključnih pripravah na SP bomo 
obširneje še poročali. (K. B.)

Medveščak 18:19Rudar 
(8:9)

TRBOVLJE — V prijateljski roko
metni tekmi je zagrebški prvoligaš po 
hudem boju premagal domačega Ru
darja, ki je igral oslabljen. Najboljši 
mož na igrišču je bil domači vratar 
Škalički, najboljši strelci pa Valinčič 
6 in Farkaš 4 pri gostih ter Vrbnjak 
6 in Žagar 5 pri domačih.

SRL moški
Jadran : Liplast 29:29 
(11:16)
Finalista Vojvodina in
Partizan

LJUBLJANA - Odbojkarji Vojvo- 
dine in Partizana so se uvrstili v finale 
letošnjega DP. Vojvodina je v polfina
lu odpravila Mladost Monterja v zma
gah z 2:1. z enakim izidom pa se je 
končal tudi dvoboj Partizan : Bosna. 
Tretji, odločilni polfinalni tekmi so 
novosadski in beograjski odbojkarji 
dobili gladko s po 3:0. Pri ženskah so 
v Finalu odbojkarice Mladosti Monter
ja in C. zvezde. (K. B.)
Tradicionalno slavje 
ZŠD Olimpija

LJUBLJANA - V restavraciji Lito
stroja je bilo tradicionalno srečanje 
športnikov in športnih delavcev Zveze 
športnih društev Olimpija, v katero je 
vključenih 19 klubov, članstva pa je 
več kot 5000. Razglasili so najuspeš
nejše v letu 1990. Športnici in športni
ka Olimpije 1990 so - atletinja Brigita 
Bukovec in strelec Rajmond Debevec 
(posamične panoge) ter rokometašica 
Maja Durišinova in košarkar Jure 
Zdovc (kolektivne panoge). Za naj
boljšega trenerja leta so razglasili Loj
zeta Mikoliča (streljanje). Podelili so 
tudi 47 zlatih značk športnikom, tre
nerjem in klubskim delavcem ter 65 
srebrnih in 11 bronastih. Kot je že 
običaj, so ob tej priložnosti izdali tudi 
novo Številko glasila ZŠD Olimpija. 
Zbrane je nagovoril predsednik ZSD 
Olimpija VlačJo Gruden, prireditve pa 
so se udeležili tudi številni gostje.

Mačehovski odnos 
do športa v Ljubljani

LJUBLJANA, 21. marca 
— V predlogu proračuna mesta Ljub
ljane je za sofinanciranje športne de
javnosti namenjenih le 136,500.000 di
narjev, kar realno pomeni manj kot 
polovico denarci, ki ga je šport v me
stu dobil lani. Člani izvršnega odbora 
ZTKO mesta Ljubljana so zato na 
današnji seji sklenili, da bodo prote
stirali proti takemu mačehovskemu 
odnosu do športa, poskušali bodo pre
pričati predsednika občinskih izvršnih 
svetov ali župane, da bo s tem športni
kom. predvsem mladim, prizadejana 
velika škoda J Športni delavci računa
jo. da se bo do 28. marca, ko naj bi 
SML sprejemala proračun, dalo od
bornike še prepričati z argumenti, da 
bodo nekoliko bolj naklonjeni športu, 
ki jo je v predlogu mestnega proraču
na najslabše odnesel od vseh družbe
nih dejavnosti. Če pa bo tako okleš
čen delež sofinanciranja športa v me
stu vseeno sprejet, bodo prisiljeni 
v škodo športnikov pripraviti program 
preživetja. Opozorili so tudi. da v vsa
kem primeru nobenega od profesi
onalnih trenerjev do 1. januarja 1992 
(po kolektivni pogodbi) ni mogoče 
postaviti na cesto, razen tega pa takš
ne politične odločitve amaterski 
športni delavci niso pripravljeni prev
zeti nase. O problemih športa v Ljub
ljani bomo še poročali. (V. Š.)

Testni poleti napovedujejo sijajno Planico
Že ob včerajšnjem preizkusu velikanke dva poleta čez 180 m in štirje čez 170 m - Danes z začetkom ob 9,30 
uradni trening z vsemi najboljšimi na svetu, ki bodo v soboto in nedeljo nastopili v I. finalu SP v poletih
PLANICA, 21. marca — Ura je kazala 10.45, ko je bilo slišati prek 
zvočnikov povelje vodje tekmovanja inž. Janeza Goriška: »Prosim, 
izpraznite skakalnico, čez nekaj minut jo bomo začeli preizkušati.« 
Nestrpnost in neučakanost ob izteku imenitno pripravljene skakal
nice je dosegla vrelišče. Kaj bo prinesel test skakalnice za prvi finale 
svetovnega pokala v smučarskih poletih?

Vse oči že danes številnih obisko
valcev ob največji skakalnici na svetu 
so bile uprte kvišku, kjer je bil pri
pravljen prvi testni letalec Primož Tri
plat (Triglav. Kranj). Nikogar ni bilo, 
ki ne bi zadrževal diha. Končno: toč
ka vrh zaletišča pod nebom je zdrvela 
proti odskočni mizi in odločno je Pri
mož Triplat poletel v zrak. V lepem 
slogu se nam je vse bolj in bolj pribli
ževal, postajal je vse večji in večji, in

naposled varno pristal pri 125 m. Spet 
ni bilo nikogar, ki ne bi bil zaploskal, 
še bolj pa se je veselil letalec sam: 
»No, malce sem že cvikal,« je odkrito
srčno priznal, »lani sem se kar malce 
bal velikih skakalnic in sem namera
val že odnehati, a sem se premislil; 
kajpak — ni mi žal, to je bil fantasti
čen občutek!«

Po testnem letalcu, ki ga je prva 
doletela čast. da je preizkusil odlično

OD TOD IN TAM
Nekorektni Belgijci

BEOGRAD — Potem ko preplaše
ni Belgijci niso prišli na povratno tek
mo za 3. mesto v namiznoteniški 
evropski superligi (zaradi nemirov 
v Beogradu), niso hoteli sprejeti no
benega od ponujenih terminov s strani 
NTZJ (od 21. do 25 marca). Zdaj 
Belgijci celo predlagajo, da bi zaostali 
dvoboj igrali kar v Chibi — pred sve
tovnim prvenstvom ali po njem. 
NTZJ in Novi Sad (kot organizator, ki 
je imel stroške in si je zagotovil spon
zorje) bosta od Belgijcev prek ETI U 
zahtevala povrnitev stroškov. (V. Š.)
Ekipno bi zmagali

LOS ANGELES — Drugi dan tek
movanja za SP se jc utrgal oblak, zato 
so strelci in strelke opravili z MK pu
ško le po eno disciplino, moški 60 
leže, ženske pa 3x20. Pri moških je 
bil od naših najboljši Mirosavljev na 6. 
mestu, če pa bi tekmovanje štelo ekip
no. bi bila Jugoslavija prva pred SZ.

Izidi — moški, olimpijski match (60

leže): 1. Peard (ZDA) 799,1 (597), 2. 
Scanlan (VB) 798.7 (595). 3. Klesius 
(Nem) 698.7 (569),... 6. Mirosavljev 
697.1 (595). 11. Plctikosič 594, 16. 
Debevec (vsi Jug) 593 itd.: ženske 
(3x20): 1. Čcrkasova (SZ) 682,4 
(582), 2. Wigger (ZDA) 674,7 (578). 
3. Šilova (SZ) 674,4 (579)... 14. Pejič 
567. 16. Skoko 566. 18. Mihajlovič 
560, zunaj konkurence: Horvat 563, 
Ivošev (vse Jug) 558. (B. V.)

KOŠARKA

TENIS

Branilec naslova 
izpadel, branilka ne

KEY BISCAYNE — Na teniškem 
veleturnirju na Floridi je branilec na
slova Američan Andre Agassi izgubil 
v osmini finala, branilka prvega mesta 
med ženskami, Jugoslovanka Monika 
Seleš pa je že med četverico naj
boljših.

Agassi je po porazu proti rojaku 
Wheatonu (46. na svetovni lestvici) 
dejal, da po poškodbi s finala Daviso
vega pokala še nima dovolj turnirske 
prakse, motila ga je tudi huda vroči
na. »Odločilno pa je bilo«, je menil 
Agassi, »da je VVheaton sijajno servi
ral. Še z drugimi servisi mi je zabijal 
ase...«

V zadnji partiji 4. kola je Italijan 
Christiano Caratti dosegel nov uspeh, 
saj je ugnal Španca Bruguero s 6:7, 
6:3, 7:6 in postal četrtfinalist.

• Vzpon tega samo 177 cm visokega 
Italijana, ko bo 23. aprila dopolnil 21 
let, je senzacionalen. Ob koncu leta 
1989 281. na svetovni lestvici, je maja 
lani kot 185. igral na Slovenia Opnu 
v Domžalah, kjer ga je v prvem kolu 
premagal naš up Mariborčan Iztok 
Božič. Odlej pa se Italijan nenehno 
vzpenja, niza zmage in visoke uvrsti
tve ter je zdaj že med 35 najboljšimi 
na svetu, v Key Biscavnu pa je bil 28. 
nosilec.

Odigrali so tudi že prvi četrfinalni 
tekmi moških - Reneberg (ZDA) 
: Rosset (Švi) 7:6, 3:6, 6:3, Courier 
: Rostagno (oba ZDA) 6:0,6:3.

Med ženskami sta bili na sporedu še 
preostali četrfinalni tekmi. Več kot 
dve uri je trajal boj med našo Moniko 
Seleš in Američanko Jennifer Capri- 
ati, ki bo prihodnji teden stara šele 15 
let. a je že 11. na svetovni lestvici. 
Seleševa je v prvem nizu sicer vodila 
z 2:0, nato pa izgubila šest iger zapo
red, nazadnje pa se je le zbrala in 
razmeroma zanesljivo zmagala. Od 
stanja 4:4 v tretjem nizu je Capriati 
dobila eno samo točko, končni izid pa 
je 2:6, 6:1. 6:4. Njena nasprotnica 
v polfinalu je Američanka M. J. Fer- 
nandez, ki je zlahka ugnala rojakinjo 
Helgcson 6:1, 6:0. Zmaga nad M. J. 
Femandez bi Seleševi že zadoščala, 
da tudi po tem turnirju ostane št. 1 na 
svetovni lestvici.

Karin Lušnic v četrtfinalu
BOL — V nadaljevanju ženskega 

teniškega turnirja v okviru Jadranske 
riviere na Braču (nagradni sklad 
10.000 dolarjev) je lep uspeh dosegla 
Ljubljančanka Karin Lušnic (Slovan), 
ki je. ugnala Splitčanko Doric s 6:0, 
6:2, in se uvrstila v četrfinale. Med 
osmerico najboljših so še tri Jugoslo
vanke, Lušničeva pa bo v četrfinalu 
imela za nasprotnico Barkanovo iz 
SZ. Rezultati osmine finala — Erce- 
govič : Marič (obe Jug) 7:5, 4:6, 7:6 
(9:7), Horvat (Jug) : Makarova (SZ) 
6:4, 4:6. 6:4. Mrozova (Pol) : Vesela 
(ČSFR) 6:1,6:0, Deškovič (Jug) : Da- 
uffaud (Fr) 6:1, 6:4. Lušnic : Doric 
(obe Jug) 6:0, 6:2, Barkan (SZ) : Go- 
recka (ČSFR) 6:3,6:1, Vildova 
(ČSFR) : Lugina (SZ) 6:4, 6:7, 6:1, 
Albinus (Dan) : Ipša (Jug) 6:0, 6:1.

Poraz Zagrebčanov
ZAGREB — V prvih polfinalnih 

tekmah za jugoslovanski vaterpolski 
pokal jc Mladost Coning izgubila 
s splitskim Jadranom Koteksom 
z 10:12. Jug pa je v Dubrovniku pre
magal Partizana Bambija s 16:14.

Visok poraz Splitčanov
TEL AVIV — Košarkarji POP 84, 

ki so si že zagotovili nastop na zaključ
nem turnirju pokala evropskih prva
kov v Parizu, so na gostovanju pred
zadnjega kola finalne skupine tega 
tekmovanja v Tel Avivu nastopili brez 
svojega najboljšega igralca Tonija Ku- 
koča in visoko izgubili s 65:103 
(32:44).

Koračev poka! v Cantu?
MADRID — V prvi finalni tekmi 

Koračevega pokala so košarkarji itali
janskega Clearja iz Cantuja premagali 
domači Real s 73:71 (34:46) in si tako 
pred povratno tekmo doma priigrali 
najbrž odločilno prednost.

1. B ZKL — ženske 
Vupik : Apis 55:117 
(16:60)

pripravljeno skakalnico z majhno »gr
bo« (rezervni sneg, za vsak primer), 
so se spustili še drugi, prav tako mladi 
skakalci, med njimi pa tudi Miran Te
peš, ki mu je žirija I. finala svetovnega 
pokala v poletih dovolila poleta za 
trening, ker se zaradi študijskih ob
veznosti ne bo mogel udeležiti jutriš
njega treninga (9.30). Kajpak tako 
prekaljenemu skakalcu, kakršen je 
Miran Tepeš, niso dovolili poleteti 
z višjih naletov. Pač pa so to prilož
nost dobili mladi upi. Eden izmed 
njih. komaj devetnajstletni Hannes 
Frank, član slovenskega smučarskega 
kluba iz Zahomca, je s smučmi Elan 
Slovenija, v prvi seriji poletel 153 m, 
v drugi pa je dosegel najdaljšo daljavo 
testov 184 m.

Svoje občutke je izrazil s tretjim 
poletom 180 m daleč: »Imenitno, fan
tastično! Resda brutalno visoko pole
tiš v globino, sicer sprva ne, a pozne
je, toda občutek je neponovljiv. No
benih.težav nisem imel, čeprav sem 
poletel z malce razprtimi smučmi, 
a ne letim netopirja. Doskočišče je 
bilo danes še malce mehko, težko bi 
bilo obstati pri 200 m.«

Za mladim Korošcem, doma v Bek- 
štajnu ob Baškem jezeru, se je med 
našimi najbolj izkazal 20-letni član 
Elektrotehne Ilirije Franci Rogelj, ki 
je prvič poletel čez velikanko. A ka
ko: 174 m. 170 m in 173 m! Mladi 
skakalec, ki skače šest let, je seveda 
— kot drugi — izdatno izboljšal svoj 
osebni rekord (133 m v ZDA). »Še 
dlje bi šlo, skakalnica je imenitno pri
pravljena, ni kaj.« JŠe prav posebno 
vesel pa je bil tudi Španec Alegre, ki 
je s 141 m izboljšal španski državni 
rekord (doslej 140 m). Mladi testni 
letalci so drug za drugim izboljševali

svoje rekorde in vse več jih je bilo ob 
izteku lepotice, ki jih je navdajal po
nos, da imamo tako številen rod obe
tavnih planiških upov; samo maloka- 
tera dižava se lahko pohvali s tako 
pogumnimi Športniki.

• Najdaljše daljave, Id so jih dosegli 
testni letalci (z različnih naletov in 
s hitrostmi na odskočni mizi, ki je 
kdaj pa kdaj presegla dovoljeno hi
trost; tudi okrog 112,7 km/h): Frank 
(A) 184 m, Frank 180 m, Rogelj 174 
m, Rogelj 173 m, Strgar 171 m, Ro
gelj 170 m, M. Tepeš (s precej nižjega 
zaleta kot drugi) 167 m, Millonig (A) 
165 m, M. Tepeš 163 m, Triplat 162 
m, Ahačič 155 m, Bregar 154 m, 
Frank (A) 153 m, Žagar 153 m, kom
binatorec Albreht 152 m, Millonig 
152 m, Žagar 152 m, Ahačič 150 m, 
Albreht 150 m, Pušnik 150 m, Žagar 
150 m itd.

Bilanca planiškega testa: dva poleta 
čez 180 m, štirje čez 170 m, pet čez 
160 m, enajst čez 150 m, pet čez 140 
m, deset čez 130 m, šest čez 120 m, 
devet čez 100 m in en sam pod 100 
m (85 m), vsi brez padcev!

Bolj optimistične napovedi za I. fi
nale svetovnega pokala v smučarskih 
poletih v Planici si sploh ne moremo 
želeti: kaj bodo pokazali šele najboljši 
na svetu v petek, soboto in nedeljo, 
ko pojde zares, to so se spraševali vsi, 
ki so bili priča današnjemu uspelemu 
testu planiške velikanke. Nobenega 
dvoma ni — Planica bo v prihodnjih 
dneh doživela novo mednarodno uve
ljavitev in z njo tudi smučarski 'poleti; 
to bodo dnevi za svetovno športno 
zgodovino.

HENRIK UBELEIS

že 38 let uradna pijača Pfinlflk
- planice buCKla

Zabala zmagal
SAN BENEDETTO - Španec 

Herminio Diaz Zabala je zmagovalec 
kolesarske dirke Tirreno—Jadran, po
tem ko je v zadnji etapi prehitel vode
čega Italijana Federica Ghiotta. Ghi- 
otto, ki se mu je letos iztekla dveletna 
prepoved nastopanja (zaradi dopin
ga), je vodil od prve do zadnje etape, 
v kateri je izgubil prvo mesto. Zadnja 
etapa (kronometer. 18 km): 1. Bre- 
ukink (Niz) 22,10. 2. Zabala (Š)
- 5 sek. zaostanka, 3. Melchior (Š)
— 16. Končni vrstni red: 1. Zabala (Š) 
35:12,46, 2. Ghiotto (I) - 4 sck. zao
stanka, 3. Alcala (Meh) - 52, 4. Weg- 
miiller (ŠV) — 53 sek. itd.

PD Saturnus vabi
PD SATURNUS vabi svoje člane 

na pohod na Porezen v nedeljo, 24. t. 
m. Zbor udeležencev je ob 6.45 pred 
PZS (Dvoržakova 9). Pohod bo vodil 
Milan Pavliha.

PODARIM
DOBIM

Radnički (Sombor)
: Olimpija 0:1 (0:1)

SOMBOR - Mladinsko nogomet- 
no moštvo Olimpije je zmagalo v če
trtfinalni tekmi za jugoslovanski pokal 
proti domačemu Radničkemu z 1:0 
(1:0). Edini strelec je bil Čirič v 29. 
min. Pred 500 gledalci je tekmo odlič
no vodil Beograjčan Djordjevič. Ljub
ljančani so bili takorekoč za razred 
boljši, tako da do presenečenja ni pri
šlo. Olimpija je bila bolje pripravljena 
in tudi srečnejša, tako da o njeni zma
gi nikdar ni bilo dvoma. Tekma je bila 
zelofair. A. SEKELJ

Bayern (Munchen), Spartak 
(Moskva) ali Marseille?
Trojica možnih nasprotnikov C. zvezde v polfinalu državnih pravkov 
- Žrebanje danes v Švici - Slovo »velikih« Reala, Porta in Milana 
LJUBLJANA — Nogometaši Crvene zvezde, ki bodo v soboto ob 
17. uri za Bežigradom igrali z Olimpijo, so se v velikem slogu uvrstili 
v polfinale pokala prvakov: kot edini polfinalisti še niso doživeli

V pokalu pokalnih prvakov je pra
vo senzacijo pripravila Legia, ki je 
izločila Sampdorio, branilko lovorike. 
Poljaki so z goloma Kowalczyka celo

poraza.■
Crvena zvezda je z odlično igro po

vsem zasenčila domače moštvo. Hitro 
vodstvo Dynama Beograjčanov ni 
zmedlo, v nadaljevanju so imeli veliko 
več priložnosti: če ne bi bilo prekini
tve pa bi bržkone dosegli še kak gol. 
saj so igralci Dynama zaradi nemoči 
izgubili voljo do igre.

Škandal v finišu tekme je bil neka
ko pričakovan, prireditelji so namreč 
angažirali kar 120 policistov (z okrepi
tvami z Bavarskega, kjer imajo s huli
gani več izkušenj). Neredi so se začeli 
že pred tekmo, po njej pa so navijači 
iz Berlina, Leipziga in Dresdna razbili 
več Putnikovih avtobusov, v katerih 
so bili Zvezdini navijači. To je bila 
prva prekinitev mednarodne tekme, 
ki so jo povzročili vzhodnonemški na
vijači; med njimi je večina takih, ki so 
izgubili delo in nimajo prihodnosti, 
svobodo pa so si zamislili na svojevr
sten način. Dynamo bo tekmo bržko
ne izgubil z 0:3, čaka pa ga tudi nekaj
letna prepoved nastopanja v evrop
skih tekmovanjih.

Tudi v Marseillu ni šlo brez škanda
la. Po vodstvu z golom Waddla se je 
minuto pred koncem pokvaril eden 
izmed reflektorjev, po 15-minuthi 
prekinitvi pa igralci Milana niso hoteli 
nadaljevati tekme; švedski sodnik 
Karlsson je po enominutnem čakanju 
odpiskal konec tekme.

V Madridu je moskovski Spartak 
priredil pravo senzacijo, z igro je za
senčil Špance. Butrageno je sicer do
segel prvi zadetek, potem pa je Rad- 
čenko dosegel dva, Smarov pa en gol. 
Bavern je v Portu le popravil hud 
spodrsljaj s prve tekme v Munchnu in 
zmagal z goloma Thona in Benderja. 
Bayem se je tako oddolžil Portu tudi 
za poraz v evropskem Finalu leta 1986.

C. zvezda s Špartakom, Marseillom 
ali Bayernom? To bo znano po današ
njem žrebanju v Ziirichu.

JU
,

Jugoslovanski športni novinarji v Ljubljani
LJUBLJANA, 21. marca — Skupni interesi — ne glede na sedanji 
skaljeni politični položaj v državi, narekujejo športnim novinarjem iz 
vse Jugoslavije še nadaljnje (tudi) skupno delovanje, je bilo rečeno na 
današnji seji izvršnega odbora Združenja športnih novinarjev Jugo
slavije, ki se je sestal v Ljubljani. Menili so. da je stičnih točk dovolj, 
nekatere naloge — kot pogovori z Jugoslovanskim olimpijskim komi
tejem o problematiki poročanja z iger v Albertvillu in Barceloni 1992 
— pa so izredno nujne in jih bo treba opraviti takoj. Pred vrati sta tudi 
aprilska kongresa AIPS in UEPS v Nikoziji, kjer bosta ZŠNJ zasto
pala njegov predsednik Aleksander Stikov iz Skopja ter predsednik 
Društva športnih novinarjev Slovenije Branko Vekič (Sportske novo
sti), kor član predsedstva UEPS pa na Ciper potuje tudi Evgen 
Bergant (Delo). Gostitelj seje je bilo DŠNS. sponzor pa Slovenija- 
šport, ki je v svojih prostorih pripra\il tudi konferenco o pripravah na 
bližnje hokejsko SP skupine B v Ljubljani in na Jesenicah (poročal je 
član OK Tomaž Lenič), predstavili pa so se tudi organizatorji Planice 
91. Na sliki: s seje IO. v delovnem predsedstvu predsednik ZŠNJ 
Aleksander Stikov (levo) ter generalni sekretar Ivica Vukotič. (Foto: 
Zoran Vogrinčič)

Dogandžič: »Kako 
premagati super 
moštvo?«

U UBIJ ANA - »Kako pre
magati super moštvo, kotjeCrre-

fcotektTL tako da tadi pona doma 
ne bi bil več usoden, toda Ofimpt-

štev, tokrat ne si Škibdo te-:
daj/ko je l^mo že v drog,

po TV prenosa Dogandžič. Med

_ frad.

H<NiT««mo. t kaki zasedbi bo 
prišla V t.hibtjano Crvena zvezda. 
Dogandžič upa, <U bo trener Pe
trovič odpočil koga raocd adutov
(morda Savičev«,?). S tem bi mu

droge in hkrati igrati na zmago. 
Napovedal je zasedbo iz Tuzle 
z ZecevKrem namesto Perice (kar
tona), a tudi »<«»ost presene- 
Č£8j« **"*

■n- mii i an——m—nmrn—kakmi
vodili z 2:1, Vialli pa je izenačil tik 
pred koncem. Tako kot Spasič pri Re
alu in Stojkovič pri Marseillu je manj
kal tudi Katanec pri Sampdoriji. 
V pokalu UEFA je presenetljiv uspeh 
danskega Brondbyja, ki je v Moskvi 
po streljanju enajstmetrovk izločil 
Torpdeda.
POKAL PRVAKOV
Marseille : Milan 1:0 (0:0), naprej
Marseille z 2:1
Real Madrid : Spartak Moskva 1:3 
(1:2), naprej Sparatk s 3:1 
Porto : Bayera M. 0:2 (0:1), najprej 
Bavern s 3:1
Dinamo D. — Crvena zvezda 1:2 
(1:0) — prek., naprej C. zvezda s 5:1
POKAL POKALNIH PRVAKOV 
Barcelona : Dinamo K. 1:1 (0:0), na
prej Barcelona s 4:3 
Juventus : Liege 3:0, naprej Juven- 
tus s 6:1
Sampdoria : Legia 2:2 (0:1), naprej 
Legia s 3:2
Montpellier : Manchester U. 0:2 
(0:1), naprej Manchester U. z 2:1 
POKAL UEFA
Inter : Atlanta 2:0 (0:0), naprej Inter 
z 2:0
Anderlecht : Roma 2:3 (0:1), naprej 
Roma s 6:2
Športing : Bologna 2:0 (1:0), naprej 
Sporting s 3:1
Torpedo : Brondbv 1:0 (0:0), naprej 
Brondby po 11-m s 4:2

Kradli dragocene knjige, 
zdaj pa so jim znižali kazen
Hrvaško vrhovno sodišče je prvoobtoženemu A. Millesu znižalo kazen s 15 na 9 let 
zapora — Pol krajše kazni za manipulante Narodne in vseučiliščne knjižnice

toženega Millesa, zaplembo, kiZAGREB, 21. marca — Poldrugo leto je že minilo od sodbe Alek
sandru Millesu in drugim, obsojenim zaradi grabeža v zagrebški 
Narodni in vseučiliščni knjižnici (NBS), Vrhovno sodišče Hrvaške 
pa je zdaj razsodilo o pritožbi. Najpomembnejši rezultat: vsem 
obsojenim so prvotno kazen znižali.

Prvoobtoženega Millesa čaka 
namesto petnajst let (samo?) de
vet let zapora. Soudeležencema 
Alanu Mitroviču in Berislavu 
Lackoviču so kazen prav tako 
znižali — prvemu s štirih let na 
dve leti in deset mesecev, druge
mu pa s treh let in pol na dve 
leti in šest mesecev zapora.

Bivšim manipulantom NSB, ki 
so Millesu po naročilu prinašali 
knjige in izrezovali tisto, kar jim 
je naročil, pa so kazni takole 
znižali: Zlatku Kovaču s šestih 
let na tri leta, Vladimiru Metel
ku s štirih let in pol na tri leta, 
Josipu Pušiču in Ivanu Tkalčiču 
pa s treh let na dve leti zapora. 
Pri vseh so upoštevali njihov do
sedanji pripor.

Del prvostopenjske sodbe je 
odpravljen, in sicer tisti, po ka
terem so bili trije obtoženci
— Ivan Matkovič, Stjepan Mari- 
novič in Predrag Milovanovič
— oproščeni obtožbe v zvezi 
s prodajo oz. nakupom nacional
no pomembnega blaga od Mille
sa, zato jim bodo sodili na no
vem procesu. Vrhovno sodišče 
je namreč mnenja, da je prvosto
penjsko sodišče ocenilo okolišči
ne preveč v korist obtožencev, 
zato je sprejelo pritožbo javnega 
tožilca, v kateri trdi, da so obto
ženci poznali izvor blaga.

Ratifikacija evropske 
konvencije 
o kaznovanju 
prometnih prekrškov

BEOGRAD, 21. marca (Tanjug) 
— Zvezni izvršni svet je upošteval po
večanje cestnega prometa med evrop
skimi državami in nevarnosti, ki so 
posledica kršitev zveznih predpisov, 
zato je izoblikoval predlog za sprejem 
zakona o ratifikaciji evropske konven
cije o kaznovanju prometnih prekr
škov, je sporočil sekretariat ZIS za 
informacije.

Konvencija določa, da je treba po
stopek zaradi prekrška in kazen izve
sti v državi, v kateri ima kršilec stalno 
bivališče, in sicer na zahtevo države, 
v kateri je bil prekršek storjen. Kon
venciji so priloženi seznami promet
nih prekrškov in predpisov, ki veljajo 
enotno za vse države podpisnice.
Devize in nakit

LJUBLJANA, 21. marca — Le do
bri dve uri so bili stanovalci iz Ulice 
29. hercegovske divizije zdoma in ko 
so včeraj okrog dveh popoldne prišli 
domov, so našli stanovanje premeta- 
no. Neznan predrznež je vlomil in jim 
ukradel za približno 56 tisočakov de
viz in nakita. (K. D.)

Čeprav drugostopenjsko so
dišče v prvostopenjskem postop
ku ni našlo bistvenih napak, nje
gova sodba vendarle bistveno 
spreminja tisto z okrožnega so
dišča že zato. ker so kazni kore
nito znižane. Obrazložitev, po
vedano zelo na kratko, je na
slednja: vrhovno sodišče je upo
števalo nedavne spremembe ka
zenskega zakona SFRJ. iz kate
rega so črtali 47. člen. V njem je 
bil opredeljen »posebno hud pri
mer«, na katerega se je tožilec 
skliceval v obtožnici proti Mille
su, prvostopenjsko sodišče pa je 
to sprejelo. Prav v tem je vrhov
no sodišče našlo podlago za zni
žanje kazni (hkrati je argument 
o spremembi KZJ in KZH obve
ljal kot »olajševalna okoliščina« 
pri izreki kazni manipulantom), 
pozabilo pa je na zaplembo pre
moženja. kar je doletelo prvoob-

so jo medtem prav tako kot »po
sebno hud primer« črtali iz zvez
nega kazenskega zakona. Zato 
je treba drugostopenjski sklep 
tudi tu uskladiti z zakonom, če
prav je sodba že pravnomočna.

Tako se je končala zgodba, 
dolga nekaj let. ki je pogoltnila 
na kupe družbenega denarja, 
dokler pravosodje o njej ni po
vedalo zadnje besede. Kazni za 
grabež nacionalnega blaga ne
precenljive vrednosti — večina je 
za hrvaško kulturo za vedno iz
gubljena — po trajanju približno 
ustrezajo kaznim za grabež ne
katerih, zlahka zamenljivih 
stvari.

Poleg tega je večina obtoženih 
večji del kazni že prestala, pa 
tudi Milles bo že čez kakšno leto 
dni na prostosti. Poraženci v vsej 
zadevi so samo knjižnica. Kaptol 
in narodna kultura, ki jim pravo
sodje za vselej izgubljenih drago
cenosti ne more vrniti, so zapisa
li v zagrebškem Večernjem listu.

Potnica umrla, ker je tovornjak 
zaprl pot mestnemu prometu
LJUBLJANA, 21. marca — Potnica iz avtobusa mestnega pro
meta je po mnenju ljubljanskega javnega tožilstva umrla zaradi 
nepravilnega manevra voznika tovornjaka na Titovi cesti pred 
Riom. Zato vozniku tovornjaka, 34-letnemu Vidu B. iz okolice 
Litije, očita hudo kaznivo dejanje zoper varnost javnega pro
meta. Zanj predvideva slovenski kazenski zakon kazen do osmih 
let zapora, pod določenimi pogoji pa tudi milejšo.

Obtožba bremeni Vida B., daje 3. julija lani ob 7.55 s pločnika 
pri Riu zapeljal na levi prometni pas desne polovice Titove ceste, 
gledano proti Ajdovščini, od tam pa na desni vozni pas. rezervi
ran za avtobuse mestnega prometa, ker je nameraval s tovornja
kom zapeljati skozi vhod v notranjost stavbe, kjer je Rio. Ko je 
bil na desnem pasu, pa se je skozi križišče pri Šubičevi ulici 
pripeljal mestni avtobus in moral močno zavreti, da ni trčil 
s tovornjakom. Ustavil je tik za njim. Toda sunek pri zaviranju je 
vrgel po tleh tri potnice. Ena od njih, Ana Č., je dva dni po 
prevozu v Klinični center umrla za posledicami poškodb možgan. 
dobljenih pri padcu.

Tak način vožnje Vida B. sta razen voznika avtobusa opisali 
tudi dve povsem nepristranski priči, potnika v avtobusu. Med
jem pa voznik tovornjaka odločno zanika očitke, prav tako tudi 
delavec, ki mu je z znaki s pločnika pomagal usmerjati tovornjak 
proti notranjosti zgradbe. Vid B. je preiskovalnemu sodniku 
zatrjeval, daje s tovornjakom stal na levem prometnem pasu, ko 
je v vzvratnem ogledalu opazil prihajajoči avtobus, in je zato tudi 
tam počakal, da bi ta odpeljal mimo, vendar pa je avtobus zavrl 
in se ustavil vzporedno z njim. Voznik mu je potem očital, naj 
gre pogledat, kaj je storil. Ker miličnikov ni bilo dolgo časa na 
kraj nesreče, je zapeljal pred avtobus in parkiral na pločniku. 
Zaradi izjav nepristranskih prič pa tožilstvo ne verjame ne obto
žencu ne delavcu, ki mu je pomagal usmerjati tovornjak. Meni. 
daje slednji s svojo izjavo preiskovalnemu sodniku imel določen 
interes, saj je tovornjaku pomagal pri vožnji.

B. G.

ŠTIRIINDVAJSET UR
Zaspal s cigareto, 
hiša zgorela

MARIBOR, 21. marca — Včeraj, 
pol ure po polnoči, je 32-letni Janez 
Vogrinec iz Iške vasi pri Ljubljani 
legel k počitku v nenaseljeni stano
vanjski hiši v Strajni 14. Stara hiša je 
bila last Ane Kovač. Vogrinec je s ci
gareto v ustih zaspal, in ko se mu je 
vnela obleka, stekel ven iz hiše, takrat 
pa je ogenj že zajel leseno ostrešje, 
pokrito s slamo. Hiša, zgrajena iz plošč 
laporja in velika petnajst krat sedem 
metrov, je do tal zgorela. (Z. Š.)

Rešili so samo živino
TREBNJE, 21. marca - Včeraj, 

malo pred sedmo uro zvečer, sta zago
rela gospodarsko poslopje in hlev An
gele Udovič v vasi Repče pri Treb
njem. Iz gorečega hleva so rešili pet 
glav govedi in dva prašiča, zgorelo pa 
je: ročna in strojna mlatilnica za žito, 
puhalnik za seno, dva elektromotorja, 
mlin za sadje, 20 vreč umetnega gnoji
la, poldruga tona žita, štiri tone sena 
in več kmetijskega orodja, tako da 
cenijo škodo na kakih 150 tisočakov. 
Ogenj, ki je poslopje popolnoma uni
čil — do tal je zgorelo — so pogasili 
prostovoljci iz okoliških vasi, vzrok 
požara pa še raziskujejo. (K. D.)

Vdrl v krznarstvo
LJUBLJANA, 21. marca - V noči 

od ponedeljka na torek je neznan vlo
milec vdrl v krznarstvo na Titovi cesti 
nasproti Gospodarskega razstavišča. 
Tat je iz trgovine odnesel za sto tiso
čakov krznenih in usnjenih oblačil. 
(K. D.)

S sekiro 
umorila 
spečega moža

LENDAVA, 21. marca 
— Sinoči okrog 22. ure je na 
domačiji v Kamovcih 16 prišlo 
do družinske tragedije. Marija 
P. je v domači spalnici s sekiro 
umorila svojega moža Štefana. 
Štiriintridesetletna Marija in 
njen 39-letni brezposelni mož 
Štefan sta se ta večer sprla, kot 
že večkrat poprej..

Štefan je bil že precej pijan, 
saj je čez dan spil precejšnjo 
količino vina. Zakonca sta po 
prepiru malo po sedmi uri zve
čer legla spat, vendar sta se 
v postelji še enkrat sprla. Šte
fan je ženi med prepirom za
grozil, da jo bo ubil. ker je več 
ne potrebuje, potem pa zaspal. 
Okrog 22. ure je Marija vstala 
in preverila, če mož spi. Potem 
se je oblekla, odšla ven in se 
vrnila z veliko sekiro.

Spečega moža je s topim de
lom sekire petkrat udarila po 
glavi, enkrat pa je udarila še 
z ostrim delom. Nato je zbudi
la sina in mu povedala, kaj je 
storila. Potem je odšla k sose
dom in tudi njim povedala, kaj 
se je zgodilo. Sosedje pa so po
tem poklicali policiste. J. P.

Okradli glasbeno 
skupino

LJUBLJANA, 21. marca — Doslej 
še neznani vlomilec, ni dvakrat reči, 
da ni imel tudi kakega pomočnika, je 
v noči od torka na sredo vdrl v kletno 
zaklonišče na Triglavski ulici, kjer si 
je skupina mladih fantov uredila glas
beno sobo. Iz prostora, v katerem so 
vadili, so izginile tri kitare, ojačevalec 
z mikrofonom in zvočnik znamke 
marshal. Glasbeniki imajo za 25.000 
dinarjev škode. (K. D.)

Sprehajalec s pištolo
LJUBLJANA, 21. marca —Moščan- 

ski policisti so včeraj ob pol enih 
zjutraj na Zaloški ustavili 21-letnega 
Mehmeda K., ki stanuje v Ljubljani. 
Mladenič, ki očitno nekaj da nase ali 
pa se počuti ogroženega, je hodil nao
krog kar s pištolo za hlačnim pasom. 
Policisti so mu zasegli 8-milimetrsko 
pokalico rohm in ker je imel v žepu še 
pet nabojev kalibra 6,35, so mu tudi 
tiste pobrali. (K. D.)
»V elikodušna« 
roparja

LJUBLJANA, 21. marca-V torek, 
kmalu po sedmi zvečer sta v bližini 
križišča Topniške in Vilharjeve k 23- 
letnemu Goranu K. iz Kočevske Reke 
pristopila neznanca. Eden je mladeni
ča zgrabil za vrat, hkrati pa mu je 
segel v žep suknjiča in mu vzel denar
nico, v kateri je bilo 3200 dinarjev. 
Nesrečni Goran se je izvijal in prosil, 
naj mu ne vzame vsega denarja, tako 
da jc »velikodušni« ropar popustil in 
mu dvesto dinarjev vrnil. Zato pa je 
drugi napadalec fanta s Kočevskega 
skoraj »slekel«. Vzel mu je namreč 
jakno in usnjen brezrokavnik, oboje 
kar napravil, potenj pa je predrzneža 
vzela tema. (K. D.)

Začenja se 
»kolesarska« sezona

LJUBLJANA. 21. marca - Ljub- 
ljanski policisti in kriminalisti so lani 
obravnavali nekaj deset primerov 
»kolesarskih« tatvin. Predrzni kole
sarji so. če smemo tako reči, snemali 
torbice nič hudega slutečim ženskam 
in potem odvijugali med mimoidoči
mi, še preden se je okradenka dobro 
zavedla.

Vse kaže, da se bodo tovrstne pre
drznosti letos nadaljevale, saj so zmi
kavti svoje bicikle očitno že izvlekli na 
piano in v torek okrog polosmih zvečer 
je bila 20-letna Ljubljančanka, ki je 
šla skozi park na Trgu osvoboditve, 
ob torbico. Za njo je pripeljal bici- 
klist, ki jo ji je strgal z rame. V torbici 
je bilo nekaj denarja, osebni doku
menti in celo nakit, tako da je prva 
letošnja žrtev zmikavta na dveh kole
sih oškodovana kar za deset tisoča
kov. (K. D.)

MIMOGREDE

Jama pri Slavij i 
se vse bolj 
»poglablja«

MARIBOR. 21. marca — Ka
že, da v 25 metrov globoki grad
beni jami pri hotelu Slavija 
v Mariboru še lep čas ne bodo 
nadaljevali z deli. Po enostranski 
prekinitvi pogodbe med Progre- 
som in Gradisom s strani Pro- 
gresa. je slednji kot investitor iz
peljal tudi enostranski prevzem 
gradbišča. Pri tem jim je poma
gal sodni cenilec.

V Gradisu so zaradi tega 
ogorčeni in menijo, da bo 
o vsem tem moralo odločati so
dišče. Zavračajo očitke s strani 
Progresa, češ da so neupra%'iče- 
no ustavili gradbena dela in trdi
jo, da jim Progres dolguje vsaj 
18 milijonov dinarjev, v Progre- 
su pa bi bili pripravljeni Gradisu 
plačati, če se odpove nadaljne- 
mu delu (imajo namreč še dru
gega izvajalca, ki bi z deli nada
ljeval v osmih dneh), le štiri mi
lijone.

Za Mariborčane je trenutno 
najbolj važno to, ali bodo grad
beno jamo zavarovali do te me
re, da ne bo več ogrožala okoli
ških stavb in cest ter mostu prek 
Drave. Predstavniki Gradisa tr
dijo. da bodo brežine sicer toli
ko zavarovali, da bi do konca 
leta vzdržale, dokončna sanacija 
pa je le gradnja garaž, to pa ni 
več njihova stvar, saj jim menda 
Progres ni plačal niti tistega kar 
so doslej že naredili. Povedali so 
nam. da bi za gradnjo dveh pod
zemnih etaž potrebovali, s čimer 
bi bila jama varna. 40 milijonov, 
za dokončanje vseh štirih etaž, 
torej do kote nič. pa vsaj 70 mili
jonov dinarjev. Ne prvega, ne 
drugega zneska Gradis nima, saj 
za firmo financiranje teh del po
meni propad.

Vstrajajo pri trditvi, da je za 
vse neprijetnosti kriv Progres, ki 
jim vse do letošnjega januarja 
(zamuja osem mesecev) ni poslal 
bančne garancije za kredit, pa še 
ta garancija je prišla le po tele
faksu. kar po njihovih besedah 
ne zadostuje. Poslati bi morali 
original. Manjka jim tudi grad
bena dokumentacija in seveda 
— denar.

V. V.

DELO
Scenarij Miloševičeve zarote

ZANETI VOJNO, 
POTEM PA VLADAJ!
Kdo bo močnejši: 

vlada ali sindikati?
Tolar (Marije 

Terezije) in cekin 
(celjske zlatarne)
Kaj je bolj slovensko?
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UGANKE PREDJAMSKEGA GRADU

so našli famozno kroglo, 
ki je ubila viteza Erazma?
Najnovejša prezidava Predjamskega gradu - Po njegovih zazidanih in 
zametanih kotičkih iščejo arheologi elemente za nadaljevanje legende

sutju v kleti, ki je debelo karPREDJAMA, 21. marca - S kratkim sprehodom skozi špartansko 
opremljene prostore, s pogledom na monumentalno gradnjo, simbi
ozo skalne stene in stene davnih človeških rok, ter z zgodbo 
o roparskem vitezu, ki ga je zaradi služabnikovega izdajstva v stra
nišču ubila topovska krogla, samo s tem smo obiskovalcem, doma
čim in tujim prodajali eno naših največjih prirodnozgodovinskih 
znamenitosti - Predjamski grad. Turisti so tu zapravili pol urice, 
umirjenejši morda uro, se fotografirali z gradom v ozadju in odšli 
naprej, iskat novih doživetij, vznemirjenj in zidov, kijih vključujejo 
naše turistične ponudbe.

Ko sem prihajal h gradu, se je 
od daleč zdelo, kot bi ravnokar 
minilo obleganje, kot bi bil rav
nokar zavzet. Vendar to niso bili 
vojaki, ampak delavci, in skriv
nostno sikanje ni bil švist lučalnih 
naprav, ampak zrak, ki je uhajal 
iz načete kompresorske cevi. 
Skratka. Predjamski grad je eno 
samo veliko gradbišče. Z gradom 
sicer upravlja Postojnska jama 
— Turizem: je last postojnske ob
čine, potem ko je bil po naciona
lizaciji zadnjemu lastniku grofu 
\Vindischgraetzu baje izplačan.

»Grad. ki ga že močno načenja 
zob časa, smo nameravali le sta
tično zavarovati, utrditi in ustavi
ti propadanje, je dejal Oskar 
Ščuka iz Postojnske jame —Tu
rizma, »potem pa je zadeva spon
tano dobila širši obseg, saj so se 
nam pridružili še priznani stro
kovnjaki dr. Ivan Stopar, Dušan 
Kramberger, arh. Marjan Lobo
da. Tine Schrei kot arheolog in 
dr. Janez Šumrada kot zgodo
vinar.«

Tla v osrednjem delu gradu so 
namreč dotrajala, saj so bili podi 
in stropi iz smrekovih tramov, 
obitih s plohi, kot izolacijski ma- 
terijal kot pleva. Vse to so zruši
li. odstranili omet, zdaj pa bodo 
pode nadomestili z armiranimi 
betonskimi ploščami, seveda 
oblečenimi v les. da bi ne skvarili 
starega videza. Za to prvo fazo je 
Postojnska jama — Turizem na
menila šest milijonov dinarjev, 
denarja pa bo treba še mnogo 
več, saj so v drugi fazi na vrsti 
ostrešja in strešna kritina pa 
straža: '-tolp z veznim hodnikom,

ju bodo obnovili v prvotni po
dobi. Samo za kritino bo potreb
nih 32 tisoč skodel, ki so jih naro
čili pri Koželju v Stahovici.

Vsa notranjost gradu bo funk
cionalna. opremljena po nad
stropjih. kot bi stanovalci zapu
stili grad včeraj. Celo pojedine 
a la Erazem Predjamski bodo 
pripravljali, če si bodo obiskoval
ci tega zaželeli. Obenem pa bodo 
uredili tudi okolico, skušali k tu
ristični ponudbi pritegniti vas 
Predjamo in prenesti sem mnogo 
dogajanj..Zitkiii4>i*2L..X.--katcri ni
Ijlidi. je mrJVanhišUr;fZ«“lani je 
bilo nekaj prireditev, kot poseb
no zanimivost pa so malo bolj 
razgibanim gostom ponujali 
obisk jame pod gradom, posojali 
so jim opremo in tudi vodnike.

Tine ‘Schrei pa kot direktor 
Notranjskega muzeja vodi arhe
ološka izkopavanja. »Pri izkopa
vanjih na gradu se srečujemo 
s srednjeveškimi najdbami, saj so 
prvi viri o gradu iz leta 1250. 
Predvsem so te najdbe (izkopa
nin je že za nekaj kubičnih me
trov) pomembne, ker bomo z nji
mi lahko popolnoma rekonstru
irali kuhinjo in gospodinjsko 
opremo srednjeveškega gradu. 
Grad so v vsej njegovi dobi pre
zidavah, širili v notranjost, nasi- 
pavali razne spodmole, ki so slu
žili morda za shrambe. Tja so 
metali vse, kar se je uničilo. Za
to je toliko keramike in stekla 
prav tu v gradu. V lovskem hod
niku smo izkopali precej bakre
ne žlindre, kar je dokaz, da so 
imeli na gradu svojo livarno. 
Lastniki pri nasipanjih in novo
gradnjah niso zametavali niti 
kamnitih krogel, katerih premer 
je bil tudi pol metra, ki so jim jih 
sovražniki med raznimi oblega
nji nametali v grad.«

Kaj pa famozna krogla?
Tako se tudi zgodba o topov

skem strelu na Erazma izkaže za 
neresnično. Topovska orožja so 
bila v tistih časih še tako primitiv
na in neučinkovita, da so jih za
radi groma in dima uporabljali le 
za strah. Gradove pa so obstre
ljevali z lučalnimi napravami, ki 
so kamnito kroglo s premerom 
pol metra, vrgla tudi čez sto me
trov daleč. Kake bistvene škode 
v debelem zidovju ni naredila, 
huje pa je bilo, če je padla na 
streho. Očitno je tudi Erazem, če 
je res, končal od katapultne 
krogle.

»Pri takih obleganjih je bil na
men napadalcev grad zažgati, za
to so potrebovali goreče pušči
ce,« je povzel tine Schrei,« ven
dar med dosedanjimi izkopavanji 
nismo naleteli na dokaze, da bi 
Predjamski grad kdaj gorel.«

»V množini izkopanin izstopa
ta dva lepa krožnika, eden z li
kom ženske in drugi z grbom, ki 
sta bila najverjetneje prinešena iz 
severne Italije. V manjšem spod
molu. ki je bil. nekoč zaradi nizke 
temperature skladišče, za-hrano, 
•pa stng-rašli r^trps.en,depo sre
brnih novcev iz druge polovice 
15. stoletja. Med vsemi najdbami 
so najstarejše iz štirinajstega sto
letja. starejših se nadejamo v na-

KAMNITA KROGLA - So jih na grad prinesli ali kar katapulti
rali?
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VODORAVNO: 1. miren, ravno- 
dušen človek. 6. uvrstitev pri tekmo
vanju, 12. hrvaška igralka namiznega 
tenisa, ki ne nastopa več (Mirjana), 
14. tuje moško ime, 15. znano angle
ško nogometno moštvo, 17. trojno 
močvirnat svet z nepopolnoma raz
krojenimi rastlinskimi ostanki. 18. 
kratica za •►mesto pečata«, 19. ponov
ljen glas. 21. važno živilo, 22. znižana 
glasbena nota, 24. italijanski sklada
telj in pianist (Tito). 26. začetnici veli
kega angleškega dnevnika, 27. srbsko 
moško ime. 29. normanski vojskovo
dja iz 11. stoletja, ki je pustošil jadran
sko obalo. 31. začetnici skladatelja in 
zborovodje Gobca, 33. trak pri sveči 
ali petrolejki. 35. po abecedi urejen 
seznam naslovov. 37. naj večji starogr
ški lirski pesnik, znan po odah, 39. 
bogovi iz grške mitologije, ki so se 
uprli olimpijskim, Zevs pa jih je pre
magal in jih vrgel vTartar. 40. romar
sko mesto v Saudovi Arabiji, križišče 
karavanske poti. 41. jugoslovanski 
športni funkcionar pri mednarodni 
nogometni organizaciji (Artur).

NAVPIČNO: 1. neprijeten občutek 
po storjenem prekršku, 2. tekoča 
snov. smola iglavcev, 3. nizozemsko 
mestece jugovzhodno od Nijmegna, 4. 
zairski politik, predsednik vlade iz 
Lumumbove dobe (Joseph), 5. slo
venski glasbenik, avtor zborovskih del

in samospevov (Josip, 1880— 1941), 6. 
začetnici francoskega slikarja, ki je 
živel na Tahitiju, Gauguina, 7. med
narodna okrajšava za laboratorij, 8. 
pokrajina v vzhodni Indiji z glavnim 
mestom Shillong, 9. film Matjaža 
Klopčiča. 10. večji kraj med Kranjsko 
goro in Jesenicami, 11. francosko-švi- 
carski pisatelj, avtor romana »Ari- 
ana« (Claude ,1868—1931),13. pošev
na ravnina za dovoz blaga, 16. mesto 
v španski pokrajini Stara Kastilija juž
no od Burgosa, 20. nemški gledališki 
in filmski igralec (Conrad, 
1893-1943), 23. zid, 25. vojak obmej
nih enot v bizantinskem carstvu, 27. 
italijanski operni skladatelj (Mario, 
1799—1869), 28. visoko pogorje, kise 
vleče skozi Severno in Južno Ameriko 
(Kordiljeri), 30. pristaniško mesto 
v zahodnem Irianu, 32. manjša vzpeti
na, 34. osebni zaimek, 36. četverokot- 
na ribiška mreža na palici, 38. staro
egipčanski sončni bog. (E. K.)

Rešitev prejšnje križanke
VODORAVNO: 1. krhelj, 7. plo

vec, 13. narval, 14. rimesa, 15. eparh, 
16. binokel, 17. Žane, 18. gozd, Ni, 
20. Andromaha, 24. sh, 26. rana, 27. 
rtek. 30. karmine, 33. svila. 34. Ile- 
ana, 35. Stalin, 36. plakat, 37. votant.

NAVPIČNO: 6. J(anko) L(avrin),
35. S(aša) V(egri).

meter in pol.
Obenem z gradbenimi deli in 

s kasnejšo notranjo opremo in 
oživitvijo gradu poteka tudi razi
skovalna dejavnost. O gradu je 
treba zbrati vse dokumente, vse 
podobe; gradiva pa so celo v An
gliji, na Dunaju, v Italiji in seve
da pri nas.

Kako se lahko človek prevari! 
Ko misliš, da o nečem veš prav 
vse — Predjamski grad je bil taka 
vsesplošno znana znamenitost
— pa zveš, da ne veš veliko.

In delavci Postojnske jame
— Turizma si prizadevajo, da bi 
skupaj s strokovnjaki grad zares 
obdelali in ga takega vključili 
v slovensko turistično ponudbo. 
Ne’kot surovino ali polizdelek, 
da ga bo obiskovalcem dovolj le 
za pol ure, ampak da bodo imeli 
kaj gledati in doživljati ves dan.

Tekst in slike 
JANEZ ZRNEC

gsng?: 'a

mn mm^m. k 7 m
GRAD V SIVI SKALI — Delavci ajdovskega Primorja so sredi dela. Prej ali slej pa jih bo ustavilo 
pomanjkanje denarja.

ŠE ENA KITAJSKA KAMPANJA

Vsak Kitajec mora na leto 
posaditi vsaj pet dreves
Pobudnik kampanje je sam Deng — Svetovni rekord v pogozdenih površi
nah — Bo odslej manj katastrofalnih poplav? — »Nebeški mandat«

tajskem do katastrofalne poplave
OD NAŠE DOPISNICE
PEKING, 21. marca — Vsak Kitajec je dolžan posaditi pet mladih 
dreves na leto, je rečeno v sklepu.o dolgoročni pogozdovalni kam
panji LR Kitajske, ki jo izvajajo natančno deset let. Njen pobudnik 
je Deng Xiaoping, politična avtoriteta in človek, ki je pred televizij
skimi kamerami še nedavno tudi sam sadil drevesa. Tako je dal 
svojemu naroda, ki nujno potrebuje več zelenja, dober zgled.

Odkar so njegovo pobudo pred 
desetimi leti v vsekitajskem kon
gresu ljudskih predstavnikov urad
no razglasili kot nacionalno obvez
nost, vsako leto 12. marca pridejo 
na polja, pobočja in opustošene 
poseke vsi visoki partijski in držav
ni funkcionarji, da bi posadili 
predpisano število dreves. Člani 
partije, študentje, vojaki in delavci 
morajo slediti njihovemu zgledu. 
Pa ne samo to, celo veleposlanike 
tujih držav vsakokrat povabijo, naj 
prispevajo svoj del k veliki pogoz
dovalni kampanji. In rezultati niso 
zanemarjljivi: Kitajska meri 9,6 
milijona kvadratnih kilometrov in 
ima 125 milijonov hektarov goz
dov, od Česar pride na pogozdene

površine 30 milijonov hektarov, 
kar je svetovni rekord.

Zmanjševanje gozdov v LR Ki
tajski pomeni zelo hud ekološki in 
tudi gospodarski problem, saj pre
delovalni industriji nenehno pri
manjkuje lesa. Na primer Yunnan 
je nekoč slovel kot ena najbolj ze
lenih provinc, saj je imel še pred 
40 leti polovico površine pokrite 
z gozdovi, toda njihov delež se je 
do letos zmanjšal na 23,2 odstotka. 
Regija Xishuanbanna v tej provinci 
je v zadnjih 30 letih izgubila skoraj 
milijon hektarov gozdov, tako da 
se je število meglenih dni v njej 
zmanjšalo s 180 na 80 do 85 na 
leto, kar pomeni tudi precej manj 
padavin. Leta 1981 je prišlo na Ki-

v porečju Rumene reke. podivjano 
vodovje pa je v provincah Sichuan 
in Shaanxi povzročilo velikansko 
škodo. Ker je šlo za posledico pod
nebnih sprememb zaradi krčanja 
gozdov, je Deng Xiaoping sprožil 
pogozdovalno kampanjo.

Kitajski vladarji so že po tradiciji 
dokazovali svojo moč in pravico^do 
►•nebeškega mandata«, tako da so 
z delom človeških rok spreminjali 
naravne danosti. Nekateri so nare
dili velikanska umetna jezera, dru
gi umetne gore. nekateri pa so 
krotili mogočne reke. Deng je 
sklenil, da bo Kitajsko ozelenil. 
V okviru tega projekta na severu 
Pekinga postopoma raste »zeleni 
veliki zid« in težko bi rekli, da nje
govega vpliva ni čutiti. Zaradi 
gozdnega pasu med glavnim me
stom ter severnimi stepami in puš
čavami jc v Pekingu že precej manj 
peščenih viharjev, ki so v prejšnjih 
zimah besneli po ulicah, dragocene 
vlage pa je več.

ZORANA BAKOVIČ

ODSTRANJENI PODI - Strohnjeni les bo zamenjala armatura.

ZLOČIN NA CVETNO NEDELJO (4) Piše: JOŽE VIDIC

Biti ustreljen in po čudežu preživeti

'1 cit

O tragičnih dogodkih na Po- 
reznu priča elektrikar Franc Suš
nik, Bvažovčev iz Zasipa:

»Bil sem med tistimi srečneži, 
katerim je nemški oficir brez 
vprašanj z roko pokazal, naj iz
stopijo iz vrste. Zakaj? Nismo 
vedeli. Niti tega ne, ali bodo po
strelili našo skupino ali tisto, ki 
je odšla nazaj v hlev.

Blizu gospodarskega poslopja 
smo morali tiho sedeti. Oficir 
nas je .vljudno' opozoril, naj se 
ne ustrašimo poka, ker bodo 
razstrelili neko skalo. Sedeli smo 
na takem kraju za zidom, da ni
smo videli, kako so vodili ujetni
ke na morišče.

Zaregljale so strojnice. Stre
ljanje se je kar naprej nadaljeva
lo in nadaljevalo, nam rezalo 
razum in srce. Nobene skale ni
so razstrelili.

Leta 1987 sem bil z ženo in 
hčerko v vasi Jesenica. Hlev je 
bil še vedno tak kot takrat na 
cvetno soboto in nedeljo, le na
rava se mi je zdela spremenjena. 
Sam sebi ne morem verjeti, da 
sem v glavi nosil napačno pred
stavo o obliki zemljišča, kjer so 
Nemci ugasnili življenja stotim 
domoljubom.

Marca 1945, leta sem v tej si

cer prijetni gorski vasici izgubil 
vero v človeka. Za vedno! Še 
pomnim, kako je oficir z nasme
hom določal mlade fante in mo
že za ustrelitev.

Človek je zver. Nočem pripo
vedovati, kako sem se takrat po
čutil, kaj sem videl in doživel, 
kaj si mislim o življenju in smrti. 
Zaprite zvezek, ta zgodba ni za 
ljudi.«
Priča Tone Ravnik

Vrata so se spet odprla. Dvaj
set banditov naj gre ven. Streli in 
kriki so grozljivo vdirali v srce. 
Že sem se stiskal k vratom, da bo 
čimprej konec te more. A glej 
čudež! Oficir nam ukaže, naj gre
mo ven in si oprtamo nahrbtnike 
nemških vojakov in starešin. De
set nas je bilo, ki smo šli z na
hrbtniki v nemški koloni proti 
Ravnam, uro hoje daleč. Med
tem so Nemci še naprej streljali 
ujetnike.

Pred vasjo Ravne smo odložili 
nahrbtnike in tedaj je vodja te 
kolone poklical pet vojakov z br
zostrelkami in jim ukazal, naj nas 
postrelijo. Ti so nam pokazali, 
kam naj se postavimo. Vsi so se 
tja pomikali počasi, kolena so jim 
klecala, le jaz sem bil hitrejši in 
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S kolesom na Limbarsko goro
Vsako pomlad se s prvimi toplejšimi sapicami kot kobilice usujejo 
kolesarji, »nebodijihtreba«, na naše ceste. Že tako so ozke, razrite 
bankine imajo, nezakrpane udarne jame, da voziš med njimi pravi 
slalom, če se želiš izogniti nepredvidenim stroškom. Zdaj pa naj 
odstopiš del cestišča še tem dvokolesnim počasnežem. Naj se vozijo 
po stranskih cestah, poteh, kolovozih. Tam zagotovo ne bodo niko
mur v napoto, tako si želi marsikateri motoriziran izletnik.

A glej ga, šmenta, tudi tu delajo 
zgago. Ko najmanj pričakuješ, 
v strmem klancu dohitiš gorskega 
kolesarja in se z avtom komaj ko
maj zrineš mimo njega (»Madonca. 
toliko, da nisem z bokom postrgal 
po grmovju«) naprej. »Kaj pa misli, 
da je, če ima gorsko kolo. Peš naj 
gre v hrib!« godrnjaš.

Če vam je opešal zgodovinski 
spomin: nekoč so bili konji vprežni 
motor. Potem so jih izrinili avtomo
bili. Morda je v kolesu, tudi gor
skem. prihodnost? Malce počasne
je se bomo sicer peljali vanjo, a za
to bolj neposredno.

Toda, ta konec tedna, če bo son
čen, bomo spustili delo iz rok, uti
šali radio, odrinili časopise pod

klop in se zapeljali v naravo. Na 
izlet. S kolesom. Gorskim. Na Lim
barsko goro morda, da bi se z vrha, 
prijetno utrujeni, razgledovali po 
dolini, ki kot široka reka ločuje gri
če, posejane z vasicami in cerkvi
cami.

Od Domžal je do cerkvice sv. 
Valentina (zavetnika mladoporo
čencev ter zaščitnika čebel in čebe
larjev) na vrhu Limbarske gore, 
773 m visoko, dvajset kilometrov. 
Dokaj gostemu, zoprnemu motor
nemu prometu skozi Vir in Dob se 
lahko ognemo, če poznamo stran
ske ceste še skozi malce dremotne 
vasice v nedeljskem jutru. Sicer je 
bolje, da se do Moravč držimo glav
ne prometnice. Tu pa se ločimo od

kraka, ki vodi na Vače in Zagorje. 
Če že gremo v neznano, je dobro 
imeti s seboj kakšen zemljevid. No
vejšega. Tako nas vsaj ne begajo 
razpotja brez kažipotov. LJUB- 
LJANA-OKOLICA v merilu 
1:50.000 ni slab. Le da bi si kolesar
ji želeli zemljevide z manjšimi meri
li. Bolj podrobne. Na Limbarsko 
goro pa se boš zagotovo pripeljal, 
če se boš držal najbolj utrjene in 
široke makadamske ceste, ko se 
v Gabrjah odcepi proti vasici Hrast
nik. Vrstijo se vzponi in ravnine. 
Kot v življenju je to, pomisliš: ko ti 
je najbolj hudo. pride olajšanje, 
sprostitev. Toda kljub naporu uži
vaš, ko se pelješ skozi gozd (globo
ko vdihavaš zeleni zrak), mimo ko
zolcev in travnikov (vpijaš pomlad
ni cvetlični napoj iz zvončkov, telo
hov, vresja in žafranov) ter redkih 
njiv do raztresenih hiš. Nedaleč od 
Hrastnika se z Golčaja priključi ce
sti Evropska peš pot (E-6). Z leve 
pa se čez travnik vzpenjajo zado
voljni planinci k hiši na Pristavi. Ko

—
se nekaj pred kmetijo pregrizeš čez 
klanec, se ti odpre pogled na grič 
s cerkvico in gostilno Urankar, ko
rak pod njo. Pelješ sc mimo vrste 
parkiranih avtomobilov in se čudiš 
človeškemu mravljišču okrog cerk
ve. V uho ti udarijo zvoki glasbe
- kje jc tisti mir, ki si si ga želel in 
pričakoval na cilju? »Vsako nedeljo 
je tu precej živahno.« te dobrohot
no pouči starejši planinec.

Tako na štantih ni manjkalo 
»kačje sline«, prodajala se je boga
ta domača potica, slastne klobase, 
pijača za vse starosti izletnikov. 
Glasba pa se je menda slišala prav 
do Krašnje — le miru ni bilo. Mor
da bi ujel nekaj tišine za zidovi 
cerkve sv. Valentina, prvič postav
ljene leta 1667. Sedanjo baročno 
osmerokotno stavbo je leta 1735 
zgradil stavbenik Gregor Maček. 
O gradu v gozdu pod Sijo, Lilien- 
berg, ki se je prvič omenjal 1156. 
leta, že v Valvazoijevi dobi ni bilo 
dosti sledu.

Prerivamo se med zadovoljnimi 
izletniki, se uglasimo v pritajeno 
pesem, se vpletamo v spomine, ki 
jih obujajo počivajoči planinci, si 
kradoma vzamemo iz njihovega na
hrbtnika sreče še košček zase, za 
svojo popotnico, sedemo na kolo in
— veselo brez truda v dolino.

HELENA GIACOMELLI

se ob tem vedel, kot da nisem 
razumel ukaza. Enemu od voja
kov sem se toliko približal, da me 
je z obrnjeno brzostrelko potisnil 
v stran. Sunkovito sem se obrnil 
in ga podrl na tla ter začel bežati 
čez pašnik. Okoli mene so sikale 
svinčenke. Čistina je bila kratka 
in v nekaj skokih sem že bil v gra
pi. Valjal sem se po strmini in se 
potem zaril v neko luknjo.

Do večera sem lizal in pil last
no kri. Sedem strelov me je zade
lo v prsi, ključnico in nadlahtni
co. Nisem še star petindvajset 
let, pa bom že umrl, sem si mislil. 
Moral sem ven po pomoč. Pre
vidno sem se približal prvi hiši. 
Doma so bili starejši ženski in 
moški. Zvedel sem, da so jih de
vet postrelili pred vasjo. Povedal 
sem, da bi jaz moral biti deseti. 
Prinesli so mi suhe hruške in krh
lje ter prosili, naj grem takoj na
zaj v tisto luknjo in naj ne hodim 
podnevi k hiši. Niso me niti ob
vezali.

Teden dni sem žvečil samo ti
ste hruške in krhlje. Le enkrat mi 
je ženska prinesla kuhan fižol. 
Šel sem naprej v vas Gorje, kjer 
mi je neka partizanka očistila ra
ne in jih obvezala.

Usmrčeni profesor še živi
Profesor za zgodovino likovne 

umetnosti in za likovno vzgojo na 
gimnaziji in nato na osnovni šoli 
v Ajdovščini Ivo Kovač iz Aj
dovščine je bil star točno 18 let in 
en mesec, ko ga je esesovski ofi
cir dvakrat ustrelil v glavo. Neza
vesten je padel na obraz, v bližini 
pa je ležalo več postreljenih 
borcev.

»V hlevu smo morali sleči an
gleške uniforme in obleči civilne. 
Menda so to storili zato, ker je 
po mednarodnem pisanem in 
podpisanem dogovoru prepove
dano streljati ujetnike, če so 
v uniformi. Ni pa prepovedano 
streljati oborožene civiliste brez 
oznake, h kateri armadi ali sku
pini upornikov pripadajo, zato se 
takim sodi kot teroristom.

Kmalu po tistem, ko so odnesli 
uniforme iz hleva, se je med vrati 
spet prikazal esesovski oficir in 
deset najbližjih poklical ven. 
Grozljivi rafali so potrdili našo 
zlo slutnjo. Skočili smo skupaj, 
se stiskali v skupinah, eni so mo
lili, drugi preklinjali, tretji tekali 
po hlevu sem ter tja in iskali mo
rebitni skrivni izhod ali skriva
lišče.

V zadnji, peti skupini, nas je 
bilo okoli 26. Morali smo poleči

VRTIMO GLOBUS - VRTIMO GLOBUS - VRTIMO GLOBUS - VRTIMO GLOBUS
■ Steinwayna 

Japonskem
Japonska tovarna glasbenih in

strumentov Kavvai je sklenila po
godbo o sodelovanju z ameriško 
družbo Steinway in bo začela li
cenčno izdelovati te znamenite 
klavirje. Podjetje Steinway je bi
lo ustanovljeno leta 1853 in je 
doslej izdelovalo klavirje v ZDA 
in Nemčiji. Kawai je takoj za ja
ponsko družbo Yamaha drugi 
največji izdelovalcev glasbenih 
instrumentov na svetu.

DELO f
Vlada ali 
sindikati?

■ Zlato mesto 
v puščavi 
Sudana

Že od nekdaj je del puščave 
med Nilom in Rdečim morjem 
v Sudanu veljal za bogato nahaja
lišče zlata. Ze grški zgodovinar 
Diodor Sicul (1. stol. pred našim 
štetjem) je v svoji Zgodovinski 
biblioteki omenjal, da je na tem 
področju obilo te plemenite kovi
ne. Rimski učenjak Plinij Starejši 
(24—79) je v delu Naravoslovje, 
ki obsega 37 knjig, navedel tri 
mesta na tem področju: Troglo- 
ditica, Epi Dire in Pancrisia (gr
ško: ves zlat). In čeprav so se že 
mnogi odpravili na lov za zlatim 
zakladom, je Pancrisia dva tisoč 
let ostala skrita.

‘............. ' '

Tudi trije italijanski razisko
valci Angelo in Alfredo Castigli- 
oni in Giancarlo Negro so se 
v puščavo Sudana odpravili zara
di zlata in ne zaradi skritega me
sta. Iz antičnih besedil so zvedeli, 
da so zlati rudniki ravno na tem 
območju. Med gorami peska so 
jim bile v pomoč velike skale, ki 
so že njihovim predhodnikom

kazale pot pri iskanju zlata. Tudi 
hieroglifski napisi, med katerimi 
je bilo tudi znamenje za zlato, so 
jih utrjevali v prepričanju, da so 
na pravi poti. Našli so hišice, 
v katerih so živeli delavci puščav
skih rudnikov. Poleg njih pa so 
našli tudi delovne pripomočke. 
Rudniki so bili tudi po nekaj sto 
metrov globoko, čeprav je bilo 
tudi nekaj površinskih. Delavsko 
naselje je bilo opremljeno tudi 
s kanalizacijo, vodovodom, nasi
pi, našli pa so tudi nekaj posode.

Po napisih iz časov faraonov 
sega nastanek rudnikov v tretje 
tisočletje pred našim štetjem. Iz
koriščanje zlata se je nadaljevalo 
v grški in rimski antiki. Ostanki 
mošej in muslimanskih pokopa
lišč pa kažejo, da se je tudi 
v srednjem veku prebivalstvo uk
varjalo s to donosno dejavnostjo. 
V bližini so raziskovalci našli 
oazo s cvetočimi akacijami, tik 
pod površjem pa vodo. Pokrajina 
dobi lepšo in zanimivejšo podobo 
in tu so našli »zlato mesto« Pan- 
crisio, v katerem je'verjetno žive
lo okoli deset tisoč ljudi, če pa 
upoštevamo še okoliška naselja, 
je bilo prebivalcev verjetno dva
krat več. Plinij Starejši je imel 
torej prav, ko je govoril o celem 
mestu, ki je živelo od zlata. 
Znanstveniki bodo lahko s po
močjo različnih najdenih pred
metov opisali starodavne postop
ke pridobivanja zlata.

■ Dogovor
v* vv • _o čiščenju 

odpadnih voda
Ministri za varstvo okolja dr

žav Evropske skupnosti so spre
jeli dogovor, po katerem bodo 
morale države skupnosti od leta

2000 naprej čistiti vso vodo, ki jo 
bo uporabljala industrija. Pro
gram čiščenja odpadnih industrij
skih voda bo stal 40 milijard ecu- 
jev (52 milijard dolarjev), zajel 
pa bo dve tretjini prebivalstva 
Evropske skupnosti, živečega 
v mestih, ki nimajo učinkovitih 
čistilnih naprav. Ministri so spre
jeli osnovna pravila, ki pa jih bo
do glede na okoliščine lahko tudi 
poostrili, kar pomeni, da bi lah
ko v tako imenovanih občutlji
vejših področjih, kot so na pri
mer plaže, priobalna mesta, 
močvirja, uporabili učinkovitejše 
metode čiščenja industrijskih od
plak.

■ Ukradli so 
Renoirjevo 
sliko

Iz muzeja francoskih impresi
onistov v Bagnoles-sur-Ceze pri 
Nimesu so ukradli sliko Mlade 
ženske na deželi slikarja Pierra- 
Augusta Renoirja (1841 — 1919), 
ki je nastala leta 1906. Tat je 
sliko, ki meri 42 krat 52 centime
trov in jo cenijo na približno 1,3 
milijona dolarjev, zamenjal 
z drugo sliko in jo iz muzeja od
nesel pod plaščem. Že leta 1972 
so iz tega muzeja, ki ima svoje 
prostore v mestni hiši, odnesli 
petnajst del impresionističnih in 
postimpresionističnih slikarjev, 
ki jih doslej še niso našli.

■ Preglasne 
otroške igrače

Strokovnjaki za akustiko z uni
verze v Montrealu in družbe So- 
nometric so za združevanje po
rabnikov v Ouebecu izdelali razi

skavo o škodljivosti hrupnih 
igračk za otrokov sluh. Ugotovili 
so, da zelo glasne igračke lahko 
poškodujejo sluh, močni šumi, 
zvoki in ropotanje pa oslabijo 
obrambni sistem otrok, prebavi
la, prizadenejo pa jih tudi čustve
no. Združenje porabnikov je za
to pozvalo zvezno vlado, naj 
hrup, ki ga zganjajo otroške igra
če, omeji na 75 decibelov, name
sto na sedanjih sto. To ustreza 
omejitvi, ki jo za delovna mesta 
priporoča Svetovna zdravstvena 
organizacija. Štiri petine od 300 
igračk, ki so jih proučili razisko
valci, je bilo hrupnejših od 75 
decibelov, med najglasnejšimi pa 
so bile punčke, ki govorijo (90 
decibelov), sirene na avtomobilč
kih (110 decibelov) in pištole 
(135 decibelov). Zvok nekaterih 
igrač, ki jih otroci držijo ob uše
su, je močnejši od hrupa vlakov 
v metroju.

Anekdoti za danes
Na današnji dan leta 1797 se je rodil nemški cesar in pruski kralj 

Viljem /., v političnem in cerkvenem pogledu strogo konservativen 
(umrl 1888.).

Kadar je bil Viljem I. v Berlinu, se je vsak dan točno opoldne, 
ko se je menjavala kraljeva straža, pokazal na oknu in ljudstvo na 
trgu ga je navdušeno pozdravljalo. Nekega dne so cesarja ravno 
pregledovali zdravniki in skušal se jim je iztrgati.

»Veličanstvo. prehladili se boste,« so ga opozarjali in zadrževali.
»Pustite me, le pustite me!« je rekel z nasmehom cesar. »moram 

se prikazati pri oknu, ker je poldan in piše v Baedekerju. da me je 
ob tej uri mogoče videti s ceste!«

Ko je kancler Bismarck ponovno vložil prošnjo za razrešitev 
dolžnosti, ga je hotel cesar Viljem I. pomiriti z besedami:

»Vidite, jaz sem osemnajst let starejši, pa še vedno čvrsto 
jaham.«

»Da. da, jezdec vzdrži dalj časa kot konj.« je pripomnil Bi
smarck.

na travnati breg ob kolovozu, ka
kih 30 metrov od hleva, z rokami 
nad glavo.

Dvignite se in postavite v vr
sto, je zadonel rezek oficirjev 
glas. Skočili smo pokonci, mnogi 
prepričani, da bo nam prizaneše- 
no. Od hleva je prihajala vojaška 
patrulja. Šele mnogo let pozneje 
sem zvedel, da so v hlevu iskali 
še enega, ki je manjkal po številu 
(Rudija Vidmarja, ki je bil skrit 
v ovčjem gnoju).

Odkorakali smo v gosji vrsti po 
kolovozu obraslem z živo mejo; 
naprej od te je bilo redko drevje, 
svet pa sc rahlo spušča proti po
toku. Z obeh strani so prav tako 
v vrsti šli nemški vojaki z naper
jenim orožjem. Nenadoma smo 
se zdrznili ob nečloveškem kriku. 
Nekdo je za menoj zašepetal, da 
se je tam zadaj mlademu fantu 
zmešalo in je skočil iz vrste. Po
kali so posamezni streli. Imel 
sem občutek, da se vrsta za me
noj krajša. Esesovec, ki je hodil 
na moji levi strani, me nenadoma 
potegne na stran in mi na silo 
sname nahrbtnik z ramen, hkrati 
pa zahteva, da se sezujem. Zju
traj mi je v hlevu uspelo prikriti 
skoraj nove gojzerice (ker so bile 
od dolgega pohoda umazane).
V brigadi sem bil vseskozi v civil
ni obleki in dežnem plašču, ki se 
mi je strgal, ko sem kot ujetnik 
s Porezna nosil zaplenjeno orožje 
do vasi Jesenica. Le titovka na 
glavi je bilo znamenje, da sem 
partizan. Sunkovito sem se ese- 
sovcu iztrgal iz rok in šel mimo 
oficirja, ki je stal ob drevesu pet 
metrov od poti. V ustih je ime! 
cigareto, v rokah pa je vrtel pi
štolo. kot bi se z njo igral po 
kavbojsko.

Tri korake naprej je za menoj 
počil strel. Samogibno sem se 
ozrl in videl padajočega borca.
V tem trenutku pa sem začutil 
udarec, kot bi me nekdo od zadaj 
s kolom po glavi. Stemnilo se mi 
je in padel sem v nezavest. Čez 
nekaj časa sem se za trenutek 
zbudil in čutil, kako mi nekdo 
sezuva čevlje in odpenja hlačni 
pas. Potuhnil sem se. zadržal di
hanje in poškilil le toliko, da sem 
videl sovražnika. Spet sem se 
onesvestil in se prebudil, ko je 
bila jasna in svetla noč. Zeblo me 
je, posebno v noge, ker sem bil 
bos, na senčnih krajih pa je bil še 
sneg. Tako sem se do jutra in še 
ves naslednji dan zbujal in po
novno padal v nezavest.

Ustreljen v uho
Čudil sem se, da me nikjer nič 

ne boli in zakakj nič ne slišim. 
Zakaj ne morem vstati? Bil je 
ponedeljek po cvetni nedelji. Ko
liko je bila ura. ko se mi je pamet 
toliko zbistrila, da sem okrog se
be videl dva ali tri postreljene 
borce, starejšega moškega s ko
šem in žensko z grabljami (šla sta 
po seno v senik). Nisent ju slišal, 
kaj sta govorila, le razumel sem 
njune gibe, naj še malo počakam, 
ker bo prišla pomoč iz vasi.

Kmet in kmetica sta odšla, jaz 
pa sem spet utoni! v nezavest in 
se zbudil, ko se je že mračilo. 
Šele zdaj. približno 28 ur po 
ustrelitvi, sem dvignil glavo in se 
po komolcih splazil do najbližje
ga mrliča, mu sezul slabe in po
nošene čevlje in s težavo slekel 
star plašč. Ž največjim naporom 
sem si obul čevlje, plašča pa ni
sem mogel obleči. Meter za me
trom sem se plazil naprej m se 
z velikim naporom usedel in na
slonil na smreko, da bi nte lažje 
našli.

Bilo je že temno, ko so prišla 
vaška dekleta in me iskala tam, 
kjer sem prej ležal. Verjetno sem 
jih klical, a svojega glasu nisem 
slišal. Pritekle so k meni. Prine
sle so mi kavo in nekaj govorile. 
Dve sta šli malo v stran in opazo
vali okolico, dve pa sla mi z žga
njem čistili rani na glavi. Šele 
zdaj sem spoznal, kje sem ranjen 
in zakaj ne slišim. Prva krogla je 
prebila levo lobanjsko zaušesno 
kost in srednji sluhovod ter se 
prebila ven v spodnjem delu leve 
senčnice pred ušesom: druga
krogla je samo natrgala kožo nad 
ušesom. Bolečin nisem čutil, ker 
sem imel poškodovano tudi živ
čevje ob vratnem vretencu.

Vame je streljal oficir, ki je ob 
drevesu v roki vrtel pištolo, z raz
dalje dveh, treh metrov. On je 
sicer dobro ciljal, rešilo pa me je 
to, ker sem slučajno točno v ti
stem trenutku hipoma obrnil gla
vo in pogledal v ustreljenega in 
padajočega ujetnika za menoj. 
Od ujetnikov v Sovrčenovem 
hlevu smo mi bili zadnji postre- 
Ijenci, postreljeni posamično in 
v manjših skupinah med poho
dom po stezi in ob potoku Jeseni
ca od vasi Jesenica do Orehka.

Dekleta so me skušala postavi
ti na noge, a nisem mogel stati. 
Razgrnile so odejo, ki so jo pri
nesle s seboj in me položile na
njo. Vsaka je prijela za en konec 
in tako so me odnesle v bližnji 
senik, v katerem sem se zdravil 
teden dni. Vsak dan so me obi
skovale. me negovale, prinesle 
pijačo in hrano.

Naslednjič: 
KDO JE MAJOR SCHMIDT?

22. marec
Kozmično žarkovje je sevanje z energijo nabitih snovnih del

cev, pretežno protonov, manj pa nevtronov, ki s skoraj svetlobno 
hitrostjo priletavajo iz vesolja in zadevajo ob Zemljino atmos
fero. Ko ti zelo prodorni delci kol primarna komponenta koz
mičnega žarkovja zadevajo ob melekulc ozračja, povzročajo celo 
vrsto jedrskih procesov, v katerih nastane vrsta novih delcev 
(elektroni, pozitroni, mezoni. fotoni), ki jih skupno imenujemo 
»sekundama komponenta kozmičnega žarkovja«. Energija pri
marnih delcev je mnogo večja kot energija, ki jo delcu lahko 
podeli moderni elektronski pospešcvalnik. in jc vzrok, da se 
v atmosferi ob trčenju teh delcev z jedri drugih atomov sproste 
številni nadaljnji jedrski procesi. Izvor kozmičnega žarkovja še ni 
dokončno raziskan. Večji del nastaja, če sledimo najnovejšim 
raziskovanjem, ob velikih izbruhih na Soncu ali v nestabilnih 
zvezdah, novah in supernovah, ki ob svojih izbruhih izvržejo 
znatne količine snovi, električno nabitih delcev, ki sc pozneje 
DOSDešiio v stelarnem ali pa intcrstclarncm magnetnem polju 
Čeprav znanost še ni našla dokončnih odgovorov na vprašanja 
o nastanku kozmičnih žarkov, pa so ti za razna posredna razisko
vanja (o dogajanjih v zvezdah, v medzvezdnem prostoru...) 
izredno pomembni. Izraz »kozmični žarki« je pni uporabil ame
riški lizik Robert Andreas Millikan (rojen 22. marca 1868). Bil 
je profesor na čikaški univerzi, kjer se je ukvarjal z raziskova
njem elektrona. Posrečilo se mu je izmeriti njegov naboj (ele
mentarni kvantni naboj), s čimer je dokazal pravilnosti Faraday- 
eve trditve, da so nosilci elektrike delci. Z natančnim cksperi- 
mentalim delom je preveril tudi Einsteinovo razlago fotoelektrič
nega pojava in za odkritji dobil leta 1923 Nobelovo nagrado. Od 
leta 1921 pa se je ukvarjal s sevanjem, ki prihaja iz vesolja. Štiri 
leta pozneje je prvič uporabil izraz kozmični žarki. Bil je prepri
čan, da nastajajo nekje na robu vesolja, kjer se vedno znova 
rojeva nova snov, in tega pojmovanja se je oklepal še potem, ko 
so drugi znanstveniki že dokazali, da so kozmični žarki delci, 
v glavnem protoni, izredno visokih energij. S spremebo razlage 
pa se ni spremenilo ime. Danes še vedno govorimo o »kozmičnih 
žarkih«, kljub temu da vemo, da so to delci, in nc žarki. 
(Millikan je umri leta 1945).

Dogodki na današnji dan
1599 Rodil se je flamski slikar Anthonis van Dvck (umrl leta 

1641). po Rubensu najpomembnejši predstavnik flamske
ga slikarstva.

1925 Rodil se je slovenski pisatelj Beno Zupančič (umrl leta 
1980).

1945 Ustanovljena je bila Arabska liga (liga arabskih držav), ki 
naj bi arabske države povezala in utrdila njihovo suvere
nost.

1
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STIKOVA VROČA LINIJA
ZVEDELI VČERAJ - VELJA DANES!
NAROČILA ZA OBJAVO OGLASOV V STIKOVI VROČI LINIJI SPREJEMAMO PO TELEFONU (061 ) 329 559

STAVBNO POHIŠTVO 
MIZAR

MALOPRODAJA »MIZAR« Volčja draga vam prodaja stavbno pohištvo 
vrhunske kakovosti z ugodnimi plačilnimi pogoji.
POPUST, KREDIT. Tel. (065) 53-121.

IST Javna skladišča 
ISTHALAiV
IST VEDNO UGODNO*

SVETOVNO PRIZNANI PROGRAM CANDY NA TRI OBROKE*
Pralni, sušilni in pomivalni stroji, hladilniki in skrinje...
Odprto vsak dan od 9. do 13. in od 15. do 18.30, ob sobotah od 9. do 13. 
ure.

COMING
TEHNIČNA TRGOVINA 
Ljubljana,
061/214-321
Vrhnika,
061/752-392
Ankaran, 066/52-113

PRODAJA NA POSOJILO!! PRODAJA NA POSOJILO!! PRODAJA NA 
POSOJILO!!
Pralni stroj ARISTON WM 400 X, 8.990 din (8.540,50 din)
Pralni stroj ARISTON WM 810 TX, 11.990 din (11.390,50)
TV SAMSUNG 5012, zaslon 51 cm, 8.990 din (8.540,50)
TV GORENJE, zaslon od 56-63 cm, 11.990-14.990 din
V zalogi drobni gospodinjski aparati priznanih izdelovalcev ELIN, 
BOSCH, GORENJE.

LESNINA LGM, 
Trgovina Lavrica, 
Dolenjska c. 325, 
Škofljica

Ugoden nakup — razprodaja: stavbno pohištvo Lesna in Inles - krila 
že od 620 din naprej, podboji že od 615 din naprej. Količine omejene! 
Bogata ponudba vseh drugih gradbenih materialov po konkurenčnih 
cenah. Vabljeni! Odprto od 7, —18. ure, tel. (061) 666-070, 666-045.

STILTEKS
Javna skl., hala D

Obveščamo vas, da je odprta nova prodajalna z zavesami in talnimi 
oblogami ter dekorativnim blagom. Priporočamo se za obisk na Šmar- 
tinski 152, Lj., od 9.-12. in od 15.-19. ure.

SPOMLADANSKA
AKCIJA
V UNIVERZALE 
DOMŽALE

V obeh prodajalnah v Domžalah smo vam od 18. 3. do konca meseca 
pripravili moško, žensko in otroško konfekcijo ter pokrivala po akcij
skih cenah in ugodnih pogojih. Vsi kupci z nakupom nad 800 din 
vrednosti dobijo praktično darilo. Pričakujemo vas!

X. posvetovanje
organizatorjev
dela
Portorož — Avditorij
1 .—3. april 1991

Fakulteta za organizacijske vede Kranj
ORGANIZACIJA, INFORMATIKA, KADRI - danes, jutri
Za posvet je pripravljenih več kot 50 referentov, ki bodo objavljeni 
v zborniku.
Informacije in prijave: FOV-CFIS Kranj, Prešernova 11, tel. 064/23-181.

POMLADNO
ČIŠČENJE 
STANOVANJA 
od 18.—30. 3.

Čiščenje stanovanja je lahko prijetno, če vam pri tem mi pomagamo. 
Kako? Z izjemno izbiro izdelkov za čiščenje in loščenje stanovanja, 
z wc deodoranti in strokovnimi nasveti. Za vse te izdelke je v času od 
18.-30. 3. kar 25% popusta. Obiščite nas v trgovini Ilirije Vedrog na 
Tržaški c. 40 vsak dan od 9.-18., ob sobotah pa od 8.-12. ure.

CENTER BRDO
CENTER BRDO
CENTER BRDO

Center za usposabljanje vodilnih delavcev na Brdu pri Kranju organi
zira od 4. do 5. aprila 1991 seminar Planiranje strateško informacijskih 
sistemov — menedžerski pristop, ki ga vodita angleška strokovnjaka 
Dan Remenyi in Arthur Money. Seminar je namenjen vsem, ki so 
posredno ali neposredno povezani z načrtovanjem, oceno in nadzorom 
računalniških zmogljivosti informacijskega sistema. Informacije po 
telefonu 064/25-667, 25-668, 28-080, faks 064/28-476.

AVTOTEHNA, d.d., 
Ljubljana

obvešča cenjene kupce, da lahko izdelke iz njenega prodajnega pro
grama kupujejo na vseh njenih prodajnih mestih za gotovino ali 
z obročnim načinom odplačevanja (30% + 5 obrokov), lahko pa se 
poslužujejo poleg ugodnejšega gotovinskega deviznega plačila tudi 
možnosti nakazila sredstev občanov iz deviznih hranilnih knjižic. 
Omenjeni pogoji veljajo za blago široke porabe, nekatere izdelke pa 
ponujamo tudi prek konsignacije.
Pričakujemo vas v Ljubljani na Titovi 36, tel. 061/315-573, 317-044, 
Titovi 25, tel. 061/317-472, Celovški 228, tel. 061/573-737, 573-555, na 
Viru pri Domžalah, trgovina Šubelj, tel. 061/713-976, v Sevnici, trgovina 
FENCO, tel. 0608/81-559, v Trbovljah, trgovina STIK, tel. 0601/21-481, 
Murski Soboti, trgovina H & B, tel. 069/21-790, v Trebnjem, trg. KOVI- 
NOPRODAJA, tel. 068/44-249, na Jesenicah, trgovina AS, tel. 064/83- 
283, v Novi Gorici, trgovina INMERK, tel. 065/26-712, in v Novem 
mestu, trgovina MEL RACING SHOP, tel. 068/22-713.
AVTOTEHNA - BLAUPUNKT - BOSCH - NESCO - YAMAHA - BEK- 
TON - CANON - ICOM - NISSAN - HONDA - KODAK.

HITRO,
KAKOVOSTNO,
UGODNO

Popravilo električnega ročnega orodja Iskrine proizvodnje vam zago
tavlja Iskra servis. Ugodnosti, ki jih pri popravilu nudi Iskra servis, so: 
30-dnevna garancija popravila, 10 odstotkov popusta na delo pri 
gotovinskem plačilu. Lahko se odločite tudi za zamenjavo po sistemu 
staro za novo po ugodnih cenah z 20-odstotnim popustom do 30. 3. 91. 
Vse potrebne inf. dobite po tel. 061/264-263 ISKRA SERVIS, Ljubljana, 
ROŽNA DOLINA, C. IX/6.

OMARICE ZA DROBNE 
PREDMETE
IN ČEVLJE,
PREDSOBNO
POHIŠTVO
V MEDVODAH

V Salonu tovarne pohištva SORA v Medvodah (tel. 061/611-327) so te 
dni dobili več vrst pohištva za opremo predsob in drugih prostorov.
V salonu ponujajo pohištvo lastne proizvodnje iz skladišča s 30-odstot- 
nim popustom. Poleg tega lahko kupite po običajnih cenah tudi pohi
štvo drugih proizvajalcev. Salon je odprt vsak dan od 8, —18. ure, ob 
sobotah od 8, —12. ure.

UNICOM,
Stegne 25
Cesta 5

Dobimo se pri nas: * rolke po 497 din ★ pomivalni in pralni praški 
FLOI, 4 I mehčalca po 78 din ★ T-shirt's (2 kosa) od 90—99 din ★ za 
sladke urice pa cadburry’s posladki.

PEKARNA IN 
TRGOVINA METKA 
Nazorjeva 6 
(vhod iz
KRAIGHERJEVE
PLOŠČADI)

Dnevno svež kruh in pekarsko pecivo iz domače pekarne, velikonočna 
akcijska prodaja suhomesnatih izdelkov mesne industrije KRAS 
SEŽANA in vipavskih vin po ugodnih cenah, velika izbira .raznih vrst 
sira, testenin Mlinotesta iz Ajdovščine in drugih izdelkov. Odprto vsak 
dan od 6.30-20., v soboto od 7.-19.30, v nedeljo od 8.-13. ure.

MITSUBISHI 1,5 GLXi 
13.790 DEM

Mitsubishi colt 1.5 GLXi in lancer 1,5 GLXi po izjemno ugodnih cenah. 
CLASSIC MARKETING, Neubergerjeva 17, tel. 061/302-686.

RAČUNOVODSKE
STORITVE,
PROGRAMI

Organiziramo in opravimo vsa računovodska opravila, vključno z izde
lavo periodičnih in zaključnih računov za vse vrste podjetij in obrti na 
območju Slovenije in Hrvaške. Poleg tega lahko kupite pri nas preizku
šene računalniške programe za vodenje glavne knjige, saldakontov, 
materialnega knjigovodstva in drugih evidenc, ter se na teh programih 
tudi priučite. Zahtevajte dodatne informacije po telefonu (061) 443-390, 
443-391, faks 444-977 — Zadružno podjetje STIK p. o., Ljubljana, 
Grablovičeva 30.

UGODNA PRODAJA
ZA DEVIZE

Nudimo vam široko paleto izdelkov za devize in vam pocenimo nakup: 
DOMAL, LAZUROL EKO, LAZUROL RUSTIKAL, TESAROL, DOM 
EMAJL, IDEAL - lak za parket, DOMFLOK, MOBIHEL, AVTOLAKI 
STANDOX in ostali premazi za zaščito lesa, kovin, notranjih in zunanjih 
sten itd.
HELIOS Domžale, Količevo 2, 61230 Domžale.
Pokličite nas po telefonu 061/713-612, 714-066, 713-007.
HELIOSOVE BARVE VAM BODO POMLAD ŠE POLEPŠALE!

LIKO VRHNIKA 
PONUJA
10-32% POPUST

pri nakupu vseh vrst vrat. Vrata iz programa Liko lahko kupite v vseh 
slovenskih trgovinah s stavbnim pohištvom, posebej pa priporočamo 
nakup v salonu Liko Vrhnika, Tržaška 11, tel. 061/752-997, in salonu 
Liko Kolmanič, Krog pri Murski Soboti, tel. 069/25-364.

KERAMIČNE
PLOŠČICE
GORENJE

prodajamo od 98 din/m2 (brez p. d.) naprej v novi industrijski prodajalni 
GORENJE TIKI, Ljubljana, Magistrova 1, tel. (061) 554-341. Odprto od 
8. do 15., ob sredah od 8. do 18., ob sobotah od 8. do 12. ure.

POCENI KERAMIČNE 
PLOŠČICE

V METALKINEM PRODAJNEM CENTRU NA TOPNIŠKI 9 v Ljubljani in 
METALKfNI PRODAJALNI V DOMŽALAH prodajajo keramične ploš
čice po konkurenčnih cenah: m2 ploščic keramika Kaniža stane samo 
od 119,50—150,20 din, ploščice drugih domačih proizvajalcev pa samo 
od 144—286 din! Pri plačilu v gotovini še 10% popusta!
Pri nakupu nad 5.000 brezplačna dostava do 15 km! Pohitite! Ugodno
sti veljajo do 31. 3.

ALI B. 
rent a car

KVALITETNA NOVA VOZILA ZNAMKE MITSUBISHI: LANCER, 
GALANT, PAJERO, KOMBI L-300. VELKI POPUSTI ZA DALJŠE 
NAJEME. Poslujemo v hotelu Ilirija v Ljubljani od 9. do 16., sob. od 8. 
do 12. ure.

PO PLANICI VAS 
PRIČAKUJEMO NA 
TEKMI OLIMPIJA 
— CRVENA ZVEZDA 
Veletrgovina GLOBAL,
Lj.

Pričakujemo, da boste tudi vi s svojim navijanjem pripomogli k eni od 
najpomembnejših zmag v prvenstvu. Tekma bo 23. 3. 91 ob 17. uri. 
Vstopnice so v predprodaji vsak dan od 8, —18. ure po ceni 150 in 100 
din v prostorih NK OLIMPIJA.
Pred začetkom prvenstvene tekme si bomo ogledali v medsebojnem 
spopadu pionirje NK OLIMPIJA in NK LJUBLJANA.

NEVROLOŠKE
BOLEZNI
Nevropos d.o.o.

Dr. medicine Miloš Perovič, spec. nevrolog (ožje področje — glavoboli), 
Kladezna 20, tel. 061/262-112 med 15. in 17. uro. Možnost obiska na 
domu.

WARTBURG
KARAVAN

Omejena količina, na voljo pri podjetju AVTOIMPEX, Ljubljana, Celov
ška 150, tel. 061/551-463.

MODNI HIT, 
Jopiči HUSKY

Trgovini Salon mode, Miklošičeva 32, Ljubljana, in Kompas Mark v pod
hodu Kompas vam nudita prešite spomladanske jopiče po izredno 
uaodnih cenah - 490 din!

DNEVNA
OBVESTILA

CANKARJEV
DOM

Nedelja, 24. 3., ob 20. uri: 
MILES DAVIS - intervju 
Braneta Rončela in video 
posnetek munchenskega 
koncerta. Video degustacija 
in začetek odštevanja pred 
velikim sobotnim dogodkom! 
(Kosovelova dvorana. 50
din). __________________
Četrtek, 28. 3., ob 21.30: 
GREEN TOWN JAZZ 
BAND (dixieland). Prestavi
tev nove plošče, ki izide pri 
Jugotonu. Zadnji nastop 
pred odhodom na turnejo po 
ZDA! (Klub CD, 150 din). 

Sobota, 30. 3., ob 20.30

MILES DAVIS
(Galussova dvorana, 950. 
850, 400 din, popustov ni!)

— Petek, 22. 3., ob 
19.30: KONCERT 

( Jm N ORKESTRA SLO- 
( gm j VENSKE FILHAR- 

■ J MONUE, oranžni 
abonma I in II, diri

gent Uroš Lajovic, solisti: Tho
mas Christian, violina; Iva Hra
ste, sopran, in Josip JLešaja, bas. 
Program: W. A. Mozart — Simfo
nija št. 25 v g-molu KV 183; Kon
cert za violino in orkester v D- 
duru KV 211; A. Zemlinsky - Li
rična simfonija za dva solista in 
orkester (Gallusova dvorana, 
200, 170, 120 din).
Sobota, 23. 3., ob 21. uri: VITA 
MAVRIČ, šansoni in socialne pe
smi. Vita Mavrič nam bo zapela 
pesmi skladatelja Urbana Kodra 
na verze Menarta. Brechta, Frit
za, Wedekinda.... (Štihova dvo
rana. 120 din).

Ponedeljek, 25. 3., ob 16.30 in 
sreda, 27. 3. ob 19. uri — P. I. 
Čajkovski: LABODJE JEZE-
RO, SNG Opera in balet Ljub
ljana. (Gallusova dvorana, 400, 
300. 150, 50 din, 20% skupinski 
popust!)

ledalisce
Od 25. do 29. 3. ob 19. in 21. uri 
PODOBE TRENUTKOV
- TEDEN KULTURE LJUB
LJANSKIH SREDNJEŠOL
CEV. (Kosovelova in Štihova 
dvorana. 70 din; 50 din za učence 
nastopajočih šol. popustov ni!).
Sreda, 10. in ponedeljek, 15. 4., 
ob 20. uri — B. Slade: OB LETU 
OSOREJ, režija B. Kobal, igrata 
Polona Vetrih in Ivo Ban. (Štiho
va dvorana, 170 din).

Sobota, 23., nedelja, 24., sreda, 
27. in četrtek, 28. 3., ob 20. uri: 
CYRANO DE BERGERAC, 
režija Jean Paul Rappeneu. Igra
jo: Gerard Depardieu, Anne
Brochct, Vincent Penez. Zlata 
palma za glavno moško vlogo. 
Cannes 90; nagrada Felix 90 za 
scenografijo in kostumografijo. 
(Linhartova dvorana, 50 din, slo
venski podnapisi).
Od 20. do 26. 3., ob 20. uri: 
RETROSPEKTIVA A KIJA 
KAURISMAKUA 
Petek, 22. 3.: POSLOVNI HA
MLET, 1987; ponedeljek, 25. 3.: 
DEKLE IZ TOVARNE VŽI
GALIC, 1989. V sodelovanju 
s ŠKUC — filmska redakcija. 
(Linhartova dvorana, 50 din). 
Opravičujemo se za spremembo! 
Film Zločin in Kazen ni prispel iz 
Finskega filmskega inštituta. 
Predvidoma bo na sporedu v to
rek, 26. 3.

Ponedeljek, 25. 3. ob 19. uri: 
PO SLEDEH SOŠKE FRONTE 
V JULIJSKIH ALPAH, preda
vanje profesorja Marka Simiča 
z 250 diapozitivi! (Kosovelova 
dvorana, 70 din)
Petek, 22. in sobota, 23. 3. od 8. 
do 20. ure: SEMINAR ZA 
ORFFOV INŠTRUMENTARU.
V organizaciji ZKOS. (sejna E3, 
sejna V1-V2).
JAPONOLOŠKI SIMPOZIJ 
V OKVIRU SLOVENSKEGA 
ORIENTALISTIČNEGA DRU
ŠTVA V SODELOVANJU 
S CD
Nedelja, 24. 3., ob 18. uri — Su- 
nakawa Yuriko: PREDAVANJE 
IZ JAPONSKE LINGVISTIKE: 
ob 20. uri: PROJEKCIJA JA
PONSKEGA FILMA BLATNA 
REKA. (sejna El. vstop prost)
torek, 26. 3., ob 19. uri: POT 
SLOVENSKIH IZSELJENCEV 
NA TUJE - od Ljubljane do 
Otoka solza v Ncw Yorku. Preda
va Marjan Drnovšek, (sejna V4, 
vstop prost)

razstave
Do 14. 4.: IZ OČI V OČI S ŠVI- 
CO — Federalizem v politični 
vsakdanjosti. V sodelovanju z Re
publiškim sekretariatom za infor
miranje. (I. preddverje)._______
Do 31. 3. od 12. do 20. ure: 
FRANCE MIHELIČ retrospek
tivna razstava risb, pastelov in 
grafik. (Galerija CD, 40 din, štu
dentje in dijaki 20 din)________
Do 31. 3.: JOSEF SUDEK.
(Sprejemna dvorana, 30 din, štu
dentje indijakil5din)________
Do 9. 4.: VID INGELEVICS 
(Kanada). PROSTORI MIRU: 
ZGODBE O RAZDELJEVA
NJU. (Mala fotogalerija)_______

Center za informacije in prodajo 
vstopnic CD (pasaža Maksimar- 
keta) je odprt vsak delovni dan od 
13. do 20. ure, ob sobotah od 9. 
do 14. ure in uro pred začetkom 
prireditev. Tel. 222-815.

A KULTURNI 
DOM 

ŠPANSKI 
10 LET BORCI

PETEK. 22. 3., ob 19. uri II. 
MEDNARODNI FESTIVAL 
ZBOROVSKEGA NAREČNE
GA PETJA LJUBUANA-91. 
SODELUJEJO ZBORI IZ ITA
LIJE. FRANCIJE. ŠPANIJE, 
NIZOZEMSKE. AVSTRIJE IN 
SLOVENIJE, VSTOPNINE NI. 
OB 18. URI PRED KULTUR
NIM DOMOM PROMENADNI 
KONCERT GODBE MILIČE. 
DIRIGENT FRANC GORNIK. 
SOBOTNO POPOLDNE ZA 
OTROKE 23. 3. ODPADE ZA
RADI MEDNARODNEGA FE
STIVALA ZBOROVSKEGA 
NAREČNEGA PETJA, ZATO 
PA BO ZOPET 30. 3. OB 16. 
URI.
TOREK. 26. 3.. ob 19.30. gosto- 
vanje zagrebškega gledališča »JA- 
ZAVAC« s komedijo MILANA 
GRGIČA: SPLIT 3. Režija NI
NA KLEFLIN. Prodaja vstopnic 
dve uri pred predstavo.

GLEDALIŠČA
DRAMA SNG

V LJUBLJANI

PETEK, 22. marca, ob 19.30
— Georges Feydeau: DAMA IZ 
MAXIMA. Za KOLEKTIVE. 
Naslednja ponovitev bo v soboto, 
30. marca.
SOBOTA, 23. marca, bo 19.30
— F. M. Dostojevski-A. Wajda: 
ZLOČIN IN KAZEN, Za IZ- 
VEN (konto).
PONEDELJEK, 25. marca, ob 
19.30 — Dušan Jovanovič: DON 
JUAN NA PSU. Abonma ŠTU
DENTSKI DRUGI in IZVEN 
(konto).

BLAGAJNA DRAME jc odprta 
od 11. do 12. ure in od 18. do 
začetka večerne predstave. Re- 
zervacije po telefonu 221-511.

Sl OvE NSKO NAMOONO Gl E DAI iSCE l JUBl JANA

Seviljski brivec, 23. marca 
1991. Franc Javornik 150. 
v vlogi Bartola.

OPERNI DOGODEK LETA
Giuseppe Verdi
AIDA
na velikem odru Cankarjevega 
doma
Petek, 22. marca, ob 19. uri: Ver
di. NABUCCO; dirigent: Arnič; 
pojejo: Radovan F., Dimitrova. 
Nikolova, Elcnkov; izven. 
Sobota. 23. marca, ob 19. uri: 
Rossini. SEVILJSKI BRIVEC, 
dirigent: Švara; pojejo: Jeraša, N. 
Radovan. Reja, Javornik, Šarič; 
izven.
Ponedeljek, 25. marca, ob 16.30 
- Čajkovski, LABODJE JEZE
RO v CD; dirigent: Fuad Mansu- 
rov; plešejo: Irena Pasarič in Ma- 
ximiliano Guerra (Buenos Aires); 
red petek, izven.
Sreda, 27. marca, ob 19. uri: Čaj
kovski. LABODJE JEZERO 
v CD; dirigent: Fuad Mansurov; 
plešejo: Irena Pasarič in Maximi- 
liano Guerra (Buenos Aires); 
izven
Četrtek. 28. marca, ob 20. uri: 
Orff. CARMINA BURANA, 
red četrtek, izven 
Petek. 29. marca, ob 19. uri: Do- 
nizetti. LUCIA Dl LAMMER- 
MOOR, Lucia: Kathleen Cassel- 
lo; izven.

APRIL V OPERI
Sobota. 6. aprila, ob 19. uri: 
Verdi, NABUCCO, izven. 
Sobota. 13. aprila, ob 19. uri: 
Verdi. TRAVIATA, izven. 
Sreda, 17. aprila, ob 20. uri: 
Mozart, COSI FAN TUTTE, 
PREMIERA; dirigent: 
August Haltmayer; izven. 
Petek, 19. aprila, ob 19. uri: 
Mozart, COSI FAN TUTTE, 
izven.
Sobota, 20. aprila, ob 19. uri: 
Mozart, COSI FAN TUTTE, 
red sobota drugi, izven. 
Torek, 23. aprila, ob 19. uri: 
Mozart, COSI FAN TUTTE, 
red torek, izven.
Sreda. 24. aprila, ob 19. uri: 
Verdi, TRAVIATA, red štu
dentski, izven.
Četrtek. 25. aprila, ob 19. 
uri: Mozart, COSI FAN
TUTTE, red četrtek, izven. 
Petek, 26. aprila, ob 16.30: 
Mozart, COSI FAN TUTTE, 
red petek, izven.
Ponedeljek. 29. aprila., ob 
19. uri: Verdi, AIDA v CD, 
izven.
Torek. 30. aprila, ob 19. uri: 
Verdi. AIDA v CD, izven.

Blagajna v Operi od 10. do 13. 
ure razen nedelje (tel. 061/331- 
945). in na petdesetih prodajnih 
mestih (vsako sredo).

MGL
MESTNO GLEDALIŠČE LJUBLJANSKO 

PETEK. 22. marca, ob 10. uri
— A. T. Linhart: TA VESELI 
DAN ALI MATIČEK SE ŽENI. 
zaključena za šolo.
Ob 19.30 — D. Mamet: ŽIVLJE
NJE V TEATRU, za abonma 
RED V in IZVEN.
SOBOTA, 23. marca, ob 19.30
— J. J. Bricaire-M. Lasaygucs: 
LAŽNIVKA, za IZVEN in 
KONTO.

MALA SCENA MGL
TOREK. 26. marca, ob 19.30
- S. Vuk: TAKO SREČEN BI 
BIL. ČE BI TI RAZUMELA TE 
MOJE BESEDE, za IZVEN in 
KONTO.
SREDA, 27. marca, ob 20. uri
- Ž. Petan: AVDICIJA, za IZ
VEN in KONTO. Zadnjič na pro
gramu!
FOYER MGL
SOBOTA, 23. marca, ob 18.30: 
Otvoritev razstave slikarja samo
uka EDVARDA STARCA. 
Vstop prost.
Vstopnice so v prodaji v Prodajno 
informativnem centru — PIC 
MGL. vsak dan od 10. do 12. ure 
in uro pred predstavo. Telefon 
210-852. Vabljeni!
Sponzorja MGL sta Mednarodno 
podjetje Slovenijales in Neodvisni 
Dnevnik.

Slovensko
Mladinsko Gledališče
________________ Ljubljana_____________

VLADO
KRESLIN

namesto koga roža cveti
TOREK, 26. marca, ob 19.30:
zaradi velikega zanimanja ponov
no koncert Vlad£ Kreslina 
z gosti:
BELTINSKA BANDA, HAR- 
MONIKAŠICE ZUPAN. TAM
BURAŠI ŠUKAR. DARE VA
LIČ, MIHA HAV/LINA 
NAJBOLJŠA KOMBINACIJA 
avtorskega šansona ter slovenske 
(prekmurske) in ciganske etno- 
glasbe.
Rezervacije vstopnic: med 10. in 
12. uro (razen sobote in nedelje) 
po telefonu 301-286.
Prodaja vstopnic: med 10. in 12. 
uro ter 15. in 17. uro (ob sobotah 
med 10. in 12. uro) v lokalu SMG 
na Trgu francoske revolucije 6 ter 
dve uri pred vsako predstavo pri 
blagajni gledališča.

PETEK, 22. marca, ob 19.30 - J. 
B. Moliere: IZSILJENA ŽENI
TEV. veseloigra. Abonma red 
A in IZVEN.
SOBOTA, 23. marca, ob 19.30 
- J. B. Moličre: IZSILJENA 
ŽENITEV, veseloigra. IZVEN. 
Prodaja vstopnic dva dni pred 
dnevom predstave od 16. do 18. 
ure . na dan predstave pa dve uri 
pred predstavo. Rezervacije po 
telefonu 312-860.

Kulturnica
Židovska steza 1
PETEK, 22. marca, ob 17. uri
— Pravljica iz vitrine — M. Lobo-
da: SIVČKOVI SPOMINI.
IZVEN.
Vstopnice so na voljo uro pred 
predstavo.

Veliki oder
SOBOTA, 23. marca, ob 11. in 
17. uri: Koroška ljudska v prired
bi Janka Modra: MOJCA PO- 
KRAJCULJA. IZVEN. Gostuje 
Prešernovo gledališče iz Kranja. 
Lutkoteka
SREDA, 27. marca, ob 19.30
— Niko Grafenauer: TRAM- 
VAJČICA - PREMIERA. 
Gledališka blagajna je odprta 
v četrtek in petek od 11. do 12. in 
uro pred predstavo. Rezervacije 
in informacije ob istem času po 
telefonu 314-962.

VJLE J
GLEJ IN BETON- 
TANC TEATER
Gostujeta od 18.-24. marca 
s predstavo PESNIKI BREZ ŽE- 
POV v G las go wu na festivalu 
NEW MOVES.
Režija: Matjaž Pograjc 
Igrajo: Alman Blaganič, Igor 
Dragar, Davor Herga, Janja Maj
zelj, Blažka Miiller in Matej 
Recer
Avtor glasbe: Mitja Vrhovnik- 
Smrekar
Izvajalci glasbe: Godalni kvartet 
Enzo Fabiani

V petek, 22. 3. bo zaprta priredi
tev (diapozitivi in VARIETE), 
v soboto, 23. 3. ob 16. uri bo 
Lutkovna skupina Šmihel (Av
strija) izvedla igrico Sanje o govo
rečem cvetu. Razstava slik J. A. 
Razstava je odprta vsak dan. raz
en nedelje in ponedeljka od 17. 
do 21. ure.

ml
predstavlja 
svečani premieri 
avtorskih projektov

vaj čel
G. Buchnerja 
v Minoritski cerkvi

EVMISTO
sonuiti h ur Inki n

Grumova klet, Krekov trg 1 
SOBOTA 23. marca, ob 20. uri 
NEDELJA 24. marca, ob 20. uri

Jean Genet

POOSTRENI
NADZOR
Najnovejša uprizoritev Kore- 
odrame je torej gledališki do
godek, ki gledalca pretrese in 
prizadane z izjemnih zlitjem 
neusmiljene režijske zamisli 
in njene dosledne igralske 
uresničitve (L. SMAZEK, 
Večer Maribor)

Vstopnice dobite uro pred pred
stavo pred vhodom v Grumovo 
klet (Krekov trg 1).
Študenti in dijaki imajo pri naku
pu vstopnic popust.

P. Magellija 
na Velikem odru SNG 
v režiji PAOLA MA- 
GELLUA
s sodelavci: Željko Udo- 
vičič (dramaturginjo), 
Robertom Raponjo (asi
stentom). Livio Pandur, 
Stašem Ravterjem in Vi
lijem Ravnjakom (stro
kovnimi sodelavci), Mar
kom Japljem (scenogra
fom Vojčka), Marino 
Čuturilo (scenografinjo 
Evarista), Svetlano Vi- 
sintin in Leom Kulašem 
(kostumografoma), 
Ljupčom Konstantino
vim (skladateljem). Majo 

T Srbljenovič-Turcu, Mari- 
JL nom Turcujem, Jadra- 
— nom Živkovičem (koreo

grafi), Francijem Safra- 
nom (oblikovalcem luči), 
Mirjano Djordjevič (kre- 
atorico maske), Eriko 
Vouk (prevajalko Vojč
ka) ter Jašo Zlobcem 
(prevajalcem Evarista).
V igralskih zasedbah na
vajamo BRANETA 
ŠTURBEJA kot Vojčka, 
MATJAŽA TRIBUŠO- 
NA kot Evarista, KSE
NIJO MIŠIČ kot Marijo, 
Giulijo. M. Madclaine in 
Kolombino, Braneta 
Grubarja kot Stotnika, 
Ragnola, Lorda Mayorja 
in C. Konstantinija, Iva- 

-_-4 na Rupnika kot Zdravni- 
I ka. Popa, Regnarda in 

Sodnika, Janeza Škofa 
kot G. Gherardija in 
Kardinala, Mileno Muhič 
kot Argenide in Donno 
Grassa, Petra Boštjanči
ča kot Tamburmajorja in 
Fiorillija, Petra Ternov
ška kot podoficiija,.Val
terja Dragana kot An
dr es a, Fortunata, Essc- 
škega grofa, G. Constan- 
tinija. Olgo Kacjan kot 
Leonarado Galli in Ma- 
dame, Vlada Novaka kot 
Francesca, Fracancanija, 
Giullama in Donna Pe- 
rignona ter Livia Baduri- 
no, Ireno Varga, Minu 
Kjuder, Sonjo Blaž, Ra
da Pavalca, Ano Veble- 
tovo, Bredo Pugljevo, 
Anico Sivec, Zvonka 
Fundo. Natašo Sirk, Ire
no Mihelič, Renata Jenč- 
ka, Iva Leskovca, Franci
ja Gabrovška. Alenko 
Cilenšek. Josipino Babič, 
Tomaža Čareta in Janeza 
Klenovška.

I— PETEK, 22. marca,
I MINORITSKA CER- 
^ KEV, ob 20. uri: Georg 
0 Buchner — VOJČEK. 
U PREMIERA.

SOBOTA, 23. marca, 
ob 19.30: Paolo Magelli 
- EVARISTO, SONČ

ILI NI HARLEKIN. PRE
MIERA.
NEDEUA, 24. marca? j N L» U UJ rv , 4.T . mar t.U,

JJob 19.30: Paolo Magelli: 
EVARISTO. SONČNI 
HARLEKIN. Za red 
PREMIERSKI. 
PONEDELJEK, 25. 
marca, MINORITSKA 
CERKEV, ob 21. uri: 
Georg Buchner — VOJ
ČEK. PREMIERA. 
Gledališka blagajna je 
odprta vsak dan od 10. 
do 13. ure in uro pred 
začetkom predstave.
Ob nedeljah in praznikih 
je blagajna odprta samo. 
če so predstave in sicer 
uro pred predstavo. 
Vstopnice lahko rezervi
rate ob istem času po te
lefonu 221-206.

TIL

SOBOTA. 23. marca, ob 19. un 
— Svetlana Makarovič:

Slovensko Ljudsko 
Gledališče Celje

40 LET SLOVENSKEGA 
LJUDSKEGA GLEDALIŠČA 
CELJE
PETEK. 22. marca, ob 10. uri 
- J. Švarc-B. Veras: ZMAJ. reži
ser Igor Stransky. zaključena za 
OŠ Dušana Jereba iz ŠIov. Ko- 
njic.
Ob 15. uri - J. Svarc-B. Veras:

'EVGENU S\AKC - LOGOVIR VERASms
V RE2I.H IGOK.IA ST K A \'S K EGA

abonma ČEBELICA 3

si Kabaret 9i
režiser Vinko Modcrndorfcr. go
stovanje v Slov. Gradcu.
Ob 19.30 - VEČER SLOVEN
SKE FOLKLORE v izvedbi aka- 
demske folklorne skupine France 
Marolt iz Ljubljane. 
Solidarnostna prireditev. Pred
prodaja vstopnic oziroma rezer
vacije vsak delavnik od 11. do 14. 
ure v pisarni Turističnega društva 
Celje. Tomšičev trg 6/1, telefon 
29-445. Vabljeni!
Napovedujemo gostovanje PRI
MORSKEGA DRAMSKEGA 
GLEDALIŠČA iz NOVE GORI
CE s predstavo SMRTNA 
PAST, v soboto, 6. aprila ob 
19.30.

KONCERTI
RTV Slovenija in Akademija za 
glasbo vabita na koncert, v petek, 
22. marca 1991, ob 19.30v veliko 
dvorano Slovenske Filharmonije. 
Program: Schubert, Simfonija št. 
8 (Nedokončana)
Mozart, Koncert za klavir in or
kester v d-molu 
Čajkovski, Simfonija v f-molu 
Nastopajo: Marko Vatovec, štu
dent 3. letnika dirigiranja 
Diana Tanovič, študentka 3. let
nika klavirja
Nada Matoševič, študentka 2. let
nika dirigiranja
Mentorja: Anton NANUT, red. 
prof.
Dubravka TOMŠIČ-SREBOT- 
NJAK, red. prof.

LJUBLJANSKI 
KSNEMATCeBALI

KINOTEKA
ob 16., 18. in 20. uri 
EDINA IQRA (THE ONLV GA
ME IN TOWN), ZDA, 1969. R.: 
George Stevens (barvni).
I KOMUNA I
ob 10. uri matineja 
SILA MOČI, akcijski, 
ob 15.30
PEPELKA (CINDERELLA). 
ZDA, pravljična risanka.
NOVA KOPIJA ENE NAJLEPŠIH 
DISNEYEVIH RISANK, 
ob 18.30 in 21. uri 
ČAJ V SAHARI (THE SHEL- 
TERING SKY), VB, 1990 drama 
R.: Bernardo Bertolucci. I.:
John Malkovich, Debra VVinger. 
Premiera.
| UNION | 
ob 16., 18. in 20. uri 
TRIJE MOŠKI IN MALA DA
MA (THREE MEN AND A LITT- 
LE LADY), komedija. I.: Tom 
Selleck, Steve Guttenberg, 
Ted Danson.
[ MINI KINO UNION |
ob 18.15 in 21. uri
ANGEL ZA MOJO MIZO (AN
ANGEL AT MY TABLE), melo
drama. 8 NAGRAD NA FESTI
VALU V BENETKAH (90).

ob 16.30, 18.45 in 21. uri 
DIVJI V SRCU (WILD AT HE- 
ART), melodrama. R.: David 
Lynch (Twin Peaks). ZLATA 
PALMA, CANNES '90.
| BEŽIGRAD | 
ob 16., 18. in 20. uri 
POLICAJ IZ VRTCA (KIN- 
DERGARTEN COP), akcijska 
komedija. I.: Arnold Schwar- 
zenegger.
| SISKA [
ob 16., 18. in 20. uri
POD KLJUČEM (LOCK UP).
ZDA. akcijski. I.: Silvester
Stallone, Donald Suther-
land.

TRIGLAV
ob 16., 18. in 20. uri 
NAVY SEALS - OKORELI 
SPECIALCI, vojni/akcijski.
I MOJCA I
ob 16. In 17.30
ČUDEŽNI GOZD, Hrvaška/ 
ZDA, risanka.
I SLOGA I
ob 10. in 12. uri
STRASTI.
ob 14.t16., 18. In 20. uri
HUDIČ V GOSPODU 
HOLMSU.
ob 22. uri
MONDIAL '90: CICCIOLINA.
Premiera.
| DOMŽALE!
ob 16., 18.30 In 21. uri 
HAVANA, melodrama. I.: Ro
bert Redford.

Prodaja vstopnic uro pred 
prvo predstavo.

MARIBOR
PARTIZAN: ob 16.. 18.15 in 
20.30 ameriški. NEDOKAZA
NA KRIVDA.
Ob 10. uri francoski. ŠTUDENT
KA. Ob 12. uri. ameriški erotič
ni. SEKSI UNIVERZA. Ob ne- 
deljah ni matinej!
KINO GLEDALIŠČE: ob 15.30. 
17.45 in 20. uri ameriški. KAČJA 
KOŽA.
UNION: ob 16., 18. in 20. uri 
francoski, ŠTUDENTKA.
Jutri, v soboto, 23. marca, ob 20. 
uri, bo v dvorani Union nastop 
dramske skupine doma kulture 
JEHONA EDUKADJINIT iz 
KLINE s predstavo GJAKUJ 
FALUR. Filmske predstave torej 
ne bo!
UDARNIK: ob 17. in 19. uri 
ameriški, ROCK’N’ROLL DE
TEKTIV. Ob 21. uri ameriški 
erotični. SEKSUALNI DVOMI.
SORA - ŠKOFJA LOKA: ame
riški. ALIBI ZA UMOR. ob 18. 
in 20. uri.
CENTER - KRANJ: ameriški. 
PROBLEMATIČEN MULC, ob 
16. uri.
FILMSKO GLEDALIŠČE: fran
coski. NIKITA. ob 17.45 in 20. 
uri.
STORŽIČ - KRANJ: ameriški. 
PROBLEMATIČEN MULC, ob 
18. in 20. uri.
ŽELEZAR - JESENICE: ame
riški. CMERA, ob 18. uri. 
FILMSKO GLEDALIŠČE: ame
riški. NEDOKAZANA KRIV- 
DA. ob 20. uri.
RADOVLJICA: ameriški.
NEWYORŠKE ZGODBE, ob 
20. uri.

BLED: ameriški. NA BOJNI 
STEZI, ob 20. uri.
DELAVSKI DOM - ZAGOR
JE: ameriški. DUH. ob 17. uri. 
Angleški. PLES V TEMI. ob 19. 
uri.
ČRNOMELJ: ameriški (trda ero
tika). LJUBIMEC PO NAROČI
LU. ob 20. uri.
NOVO MESTO: Koncert pev
skega zbora KUD -Krka-, ob 
19.30.
DOM JLA - NOVO MESTO:
ameriški. NASLEDNJIH 48 UR. 
ob 19. uri.
DELAVSKI DOM - TRBOV- 
U E: ameriški. TANKA ČRTA 
SMRTI, ob 17. uri.
ROGAŠKA SLATINA: ameri 
ški. USODNO NEBO. ob 19 
uri.
Ameriški (trda erotika) VZNE 
MIRUIVE ZGODBE O NI 
KOL. ob 21. uri.
ŠMARJE PRI JELŠAH: slovcn 
ski. DO KONCA IN NAPREJ 
ob 19. uri.
IVANČNA GORICA: ameriški 
K-9. ob 19. uri.
DOBREPOLJE: ameriški. MA 
ŠKARADA. ob 19.30.
SOČA - NOVA GORICA: ame 
riški. BULL DURHAM. ob 18 
in 20. uri.
SVOBODA - ŠEMPETER PR 
GORICI: ameriški. ROCKY
(V.), ob 20. uri.
Ameriški erotični. VZBURJE
NA. ob 22. uri.

KERAMIČNE
PLOŠČICE
po konkurenčnih cenah:
• -KERAMIKA- Kaniža 

SAM0119,50-150,20 din/ 
m'

• drugih domačih 
proizvajalcev SAMO 
144 -286 din/m1

Pri plačilu v gotovim še 10 %
POPUST!
Pri enkratnem nakupu nad
5000,00 dm brezplačna
dostava do 15 km!
Do 31. marca1
Parkirni prostor zagotovljen!

Prodajni center Ljubljana,
Topniška 9. it 061 329-677 
in
Prodajalna Domžale,
Ljubljanska 63, 2 061 721-267

h meiaiKu ^

TfiGO Vlil A•* Trgovna za ljudi c po&o£ywrv menk

Telefon ZATE 
- ZAUPNI TELEFON 

za otroke, ženske, 
družino, žrtve nasilja in 
vse nemočne 323-353 

vsak dan od 16.-21. ure

Velikonočni počitniški 
teden na Koroškem
Možnosti za smučanje: 
Nassfeld, Tromeja. Do- 
brač.
Apartmaji za 2 - 5 oseb od 
400 ATS na dan.
Komfortna soba z zajtr
kom od 160 ATS na osebo 
in dan.
Pokličite nas. govorimo 
slovensko.
Tel. 9943/4256/2742 
Penzion Andritsch, A-9612 
St. Georgen/Gailtal
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Mikro Ada
računalniški tečaji 
tel. 061-329-244

O LOTO
SQj©£7[IC3P0[i

Poročilo za 11. kolo lota 
z dne 19. 3. 1991 

Izžrebane številke: 3. 16, 18. 
22, 24, 28, 36 in dodatna 9.

7 723.801,40 din
6+1 75.396.00 din
6 19.047.40 din
5 496.60 din
4 52,20 din

Večji dobitki v Sloveniji: 
Vrhnika: A20045-02646 

(1 x6+l. 3x6, 36x5, 60x4) 
Ljubljana: A30005-01336 

(1x6+1.2x6. 18x5. 15x4) 
Nova Gorica: F00173-02839 

(1x6+1)

Ljubljana, 21,3. 1991

PODJt: I Jtz

9/aors
NE PONUJA KONJ, 
PONUJA VAM SVETOVNO 
POSLOVNOST
TELEFAKS, TELEFON, AVT 
TAJNICA, KOPIRANJE 
vse v eni napravi 
GUIS FAX j
14 A-128 ' - ~ V

Cena samo 16 920.00 din 
Rok dobave 15 dni 
Garancija 12 mesecev 
+ supergarancija 
Posojilo na 3 in 6 obrokov in 
leasing 15 mesecev - trenutno
ustavljeni
Tel/faks 071/622-980. 490-932 
Sarajevo - llidža.
71210 Dobrinjska 16.

\tel. v Ljubljani 061/375-599

DNEVNIK -DELO«. IZDAJA ČGP DELO. TOZD DELO e USTANOVITELJ TOZD DELO e NASLOV 
UREDNIŠTVA: LJUBLJANA, TITOVA 35, TELEFONA N. C. 318-255. 319-255 e MALOPRODAJA 
- KOLPORTAŽA e YU DELO 31-255 • POŠTNI PREDAL 29, 61001 LJUBLJANA e TISK DRUŽ
BENO PODJETJE DELO - TISK ČASOPISOV IN REVU. P. O. LJUBLJANA. TITOVA 35 e NAROČ
NINA TEL. 315-366. REKLAMACIJSKI ODD. DOSTAVE DNEVNIKA »DELO. ZA LJUBLJANO TEL. 
318-880, LJUBLJANA, TITOVA 35, NON STOP OB DELAVNIKLH IN SOBOTAH e POSAMIČNA 
ŠTEVILKA STANE 10.00 DINARJEV. PETKOVA IN SOBOTNA ŠTEVILKA 14.00 DINARJEV 
e NAROČNINA ZA MAREC 1991: 300,00 DINARJEV. ZNIŽANA NAROČNINA ZA UPOKOJENCE
270.00 DINARJEV, VEZANA NAROČNINA ZA DELO PLUS 340.00 DINARJEV. ZA UPOKOJENCE
306.00 DINARJEV. SAMO ZA DELO PLUS 50.00 DINARJEV, e ZA PLAČNIKE PO BANKI (TRAJNI 
NALOGI) ŠE 5% POPUST e NAKAZILA NAROČNINE NA TEKOČI RAČUN: ČGP DELO - TOZD 
-DELO«. ŠTEVILKA 50102-603-48909 e POLLETNA NAROČNINA ZA TUJINO JE 468 DEM (ZA 
LETALSKO DOSTAVO DODATNO ZARAČUNAVAMO PO TARIFI) e PLAČILA NA DEVIZ.

RAČUN PRI LB. ŠTEVILKA 50100-620-107-257300-27822/0 e NOVO - ZA LJUBLJANO: MESEČNA 
NAROČNINA ZA VEČERNO IZDAJO ZA MESEC MAREC 313.00 DIN e NAROČILA NA DNEVNIK 
DELO SPREJEMAMO VSAK DAN IN ZAGOTAVLJAMO DOSTAVO NA DOM V PETIH DNEH OD 
NAROČILA e ODPOVEDI LAHKO UPOŠTEVAMO OB KONCU MESECA e STIK - SPREJEM 
MALIH OGLASOV PO TELEFONU 318-866 ALI OSEBNO NA BLAGAJNI V ŠUBIČEVI 1 ALI 
TITOVI 35 OD 7. DO 19. URE e SPREJEM OSMRTNIC: OB DELAVNIKIH OD 7. DO 16. URE OZ. 
OB SOBOTAH OD 7. DO 11. URE OSEBNO (ŠUBIČEVA I IN TITOVA 35). PO TELEKSU YU DELO 
ST 31-633. S TELEGRAMOM ALI PO TELEFONU 318-866 (OD 14. DO 16. URE) ZA NAROČNIKE 
IZVEN LJUBLJANE e OGLASNO TRŽENJE. LJUBLJANA. TITOVA 35. 61001 LJUBLJANA. TELE
FON 318-570. TELEFAX 302-414 e OB NEDELJAH IN PRAZNIKIH SPREJEMA OSMRTNICE (DO 16 
URE) NEPOSREDNO CENTRALNA REDAKCIJA .DELA., LJUBLJANA. TITOVA 35. OSEBNO ALI 
PO TELEFONU 315-366 ZA NAROČNIKE IZVEN LJUBLJANE e ROKOPISOV NE VRAČAMO 
TELEFON DEŽURNEGA UREDNIKA 318-252. TELEKS YU DELO 31-255, TELEFAKS 311-871.

-/ V



12. stran ★ DELO Petek, 22. marca 1991

DEŽURNI
ZDRAVNIK

LJUBLJANA
1. Nujna ambuiantno-medicinska 
pomoč v Ljubljani za odrasle ne
prekinjeno v Urgentnem bloku 
Univerzitetnega kliničnega centra 
(vhod iz Bohoričeve ulice): za 
otroke in mladino do 15. leta sta
rosti — ob delavnikih čez dan 
v otroških in šolskih dispanzerjih 
Zdravstvenega doma Ljubljana;
— ponoči od 19. od 7. ure. ob 
nedeljah in praznikih v pediatrič
ni dežurni ambulanti — dispanzer 
za otroke Center. Ulica stare 
pravde 2. tel. 327-942.
2. Za nujno zdravniško pomoč 
na domu kličite po tel. 323-060. V 
primeru življenjske nevarnosti ali 
ogroženosti pa po tel. št. 94. Za 
otroke in mladino do 18. leta sta
rosti sc ob delavnikih od 7. do 19. 
ure obračajte na otroške in šolske 
dispanzerje Zdravstvenega doma 
Ljubljana. Pediatrična dežurna 
ambulanta od 19. do 7. ure, ob 
nedeljah in praznikih pa bo zago
tavljala le v izjemnih primerih 
prevoz otrok z reševalnim vozi
lom v ambulanto. V takem prime
ru kličite po tel. 327-942.
3. Prebivalci občine Grosuplje
— Ivančna Gorica naj kličejo za 
nujno zdravniško pomoč na domu 
podnevi v redne ambulante. Po
noči od 19. do 7. ure zjutraj in ob 
nedeljah ter praznikih ves dan pa 
na telefonsko številko 783-039 ali 
783-006. Če se zdravnik ne javi, 
ker je na terenu, naročite obisk 
na Reševalno postajo Ljubljana, 
telefonska številka 94. ki ga bo 
preko radio-zveze posredovala 
zdravniku na teren.
4. Nujna zobozdravstvena pomoč 
je vsak delavnik, nedeljo in praz
nik v prostorih TOZD Center, 
Zdravstvenega doma Ljubljana, 
Metelkova ulica 9, pritličje, soba 
št. 50.
Ambulanta nudi pomoč v nujnih 
primerih in sicer ob delavnikih od 
19. do 23. ure, ob nedeljah in 
praznikih pa od 7. do 23. ure.
Ob delavnikih med 7. in 19. uro 
nudijo zobozdravstveno prvo po
moč dispanzerji za zobozdrav
stveno varstvo Zdravstvenega do
ma Ljubljana.
»Klic v duševni stiski« deluje od 
19. do 7. ure naslednjega dne. 
Kličite po tel. (061) 313-715. Te
lefonski številki za nujno zdravni
ško pomoč za vojaške zavarovan
ce sta 331-142 in 224-903.

DEŽURNA
LEKARNA

LJUBLJANA
Nočna in nedeljska dežurna služ
ba: CENTRALNA LEKARNA, 
Ljubljana, Prešernov trg 5. Izdaja 
nujnih zdravil in zdravil na recep
te. predpisane istega dne. 

MARIBOR
Nočna in nedeljska dežurna le
karna: Lekarna Glavni trg 29.

cestno podjetje 
ljubljana

Cestno podjetje Ljubljana obveš
ča vse uporabnike javnih cest. da 
bo zaradi izgradnje propusta po
polna zapora lokalne ceste L 4702 
Smlednik-Vikrče. Popolna zapo
ra ceste bo v soboto 23. 3. 1991 in 
nedeljo dne 24. 3. 1991.
Obvoz bo urejen in bo potekal 
v smeri Vikrčc-Šcntvid-Medvo- 
dc-Zbilje-Valburga-Smlednik in 
obratno.
Avtobusni promet bo urejen in bo 
potekal v smeri obvoza, zaradi 
katerega bo pri prevozu potnikov 
prihajalo do manjših zamud.
Vse udeležence v prometu prosi
mo za razumevanje in upošteva
nje prometne signalizacije.

zavod tivoU

KOPALIŠČE
Odprto od 9. do 11. in od 18.30 
do 22. ure, ob sobotah, nedeljah 
in praznikih pa od 10. do 20. ure. 

SAVNA
odprta je vsak dan od 10. do 22. 
ure.

TPS
Organizirana rekreacija za ženske 
je ob torkih in sredah.

BOWLING
Odprto od 16. do 22. ure.

PLESNA ŠOLA

KdZINk
Trg osvoboditve 1

DRUŽABNI PLES:
L: ned., 24. 3.
II. : sre.. 27. 3.. ob 17.10
III. : sob.. 30. 3.. ob 20.30

AEROBIKA - HORUK: en
krat tedensko ob petkih; dvakrat 
tedensko pon., sre. in tor., čet.
VPISUJEMO NOVINCE
V OTROŠKO PLESNO ŠOLO 
MALA KAZINA.

OBVESTILA

(več kol plesna šoja)
NA GOSPODARSKEM RAZSTAVIŠČU 

hala B2/1I - tel.: 327-651 
INFORMACIJE, REZEVARICJE, VPIS: 
od 10. do 12. ure in od 15. do 20. ure

Vabimo k vpisu v plesne tečaje: 
DftuŽABNI PLES 
I: sobota, 23. 3., ponedeljek , 1. 
4. (nad 30 let);
II: sobota, 6. 4.;
III: sreda. 27. 3., petek, 29. 3.; 
IV: torek. 26. 3.; sobota, 23. 3.; 
KLUB: sobota, 23. 3.

—553mmmi
PLESNA ŠOLA

vpisuje v naslednje plesne tečaje: 
začetni: 22. 3. — petek, ob 20. 
uri. 10. 4.. ob 19. uri 
nadaljevalni: 9. 4., ob 19. uri 
izpopolnjevalni: 9. 4.. ob 20.30 
Tečaji za starejše: 
začetni: 30. 3., ob 19.30, nadalje
valni: 30. 3., ob 18. uri 
AEROBIKA: 25. 3., ob 19. uri 
VPIS IN INFORMACIJE: vsak 
dan od 11. do 13. in od 16. do 
20. ure po tel. 320-042.

/v Plesna šola

ROŽANC
Trg OF 3

r* j (pri kolodvoru) 
« I tel.: 325-878

vpis od 13,-IS. ure 
ZAC.: 4. 4.
KEEP FITZ 1. 4.

DNEVNI BAR od 10. ure 
petek HOW TO DO THAT 
(ore ROZA DISCO)

BUZBtčA
VLESM1 GTVPtO

POMLADNI PLES 
petek, 22. 3., ob 20. uri, ho
tel Slon
ANSAMBEL ALBERTA 
GREGORIČA 
NASTOP NAJBOLJŠIH 
PLESALCEV
BOGAT SREČELOV
- ZABAVA 
NASTOP ČARODEJA 
Vstopnice: Emona Globlour 
v Maxi-marketu. tel. 213- 
912.
PLESNI TEČAJI VSEH 
VRST!
Vpis: Hotel Uirija-Šiška,
pon.-čet. od 17. —21. ure. tel. 
329-195
* * ★ ★ ★

m
HOTEL

L0N
Narodna restavracija 
Ob prijetni glasbi poskusite 
domače slovenske jedi in ne
katere specialitete nove fran
coske kuhinje. Odprto vsak 
dan od 12. do 15. in 19. do 1. 
ure zjutraj.
Klub Slon in Eureka p. o.
Vsak dan atraktiven in zaba
ven program s tujo plesno 
skupino od 9. do 3. ure, raz
en nedelje.

collejit:

51109 Ljubljana. Kardeljeva pl. 17. p p 122 
Tel 061-345-326. 061-345-161 (tnt 3211

FRANSHIZING
Podjetja, ki se odločijo za uvaja
nje franšize, v 90% preživijo. 
O prednostih in slabostih franshi- 
zinga. pogodbenih razmerjih in 
drugih značilnostih 1. in 2. aprila 
na Ekonomski fakulteti v Ljublja
ni. Cena 3100,00 din. Prijave do 
zapolnitve skupine.
TRAINING ZA POSLOVNE 
TAJNICE
Štiridnevni tečaj od 16. do 19. 
aprila bo potekal v Bohinju. 
Praktično usposabljanje poslov
nih tajnic za učinkovito opravlja
nje vseh tajniških opravil v malih 
in srednje velikih podjetjih: po
slovno komunicianje, korespon
denca in vodenje poslovnih knjig, 
osnove računovodstva, vodenja 
blagajne, racionalizacija pisarni
škega poslovanja in računalniška 
podpora, izpolnjevanje obrazcev, 
obnovitev poslovnega komunici
ranja v angleškem in nemškem 
jeziku, graditev image-a podjetja, 
moda itd. Cena tečaja znaša 
8600.00 din za osebo. Prijave do 
zapolnitve skupine.
Pokličite nas in zahtevajte po
drobne programe. V kotizacijo je 
vključeno tudi gradivo za vse te
me ter dodatno podjetniško 
usposabljanje

4UM
CELOVEC, -
Bahnhofstr. 10. 
tel. 9943/463-511018

Specializirana 
trgovina 
za dojenčke 
in otroke!

od 1.600 ATS bruto naprej

VELIKI ODDELKI ZA OTROŠKO IN ŽENSKO 

MODO. MODA ZA NOSEČNICE

VSE ZAMOBI GRADBENIKE IN GRADITELJE HIŠ!
■v

I.

»»“rNOVO: 3.000m PRODAJNE . 
POVRŠINE!

talne ploščice
21,8 x 21.8 cm, 1. kvaliteta

namesto 115,92 ATS

82,80.- ats

neto/m?

SUDRING 1600 m

>LANDHAUS«, opažne 
deske (»fabion«) 
smreka. 14 x 116 mm, 

DIN B
namesto ‘82,80 ATS

'M73-83 - 3
M dlflf nelo/m3

• orodje!• električno orodje!• sanitarije!• barve!• stropne obloge!• ploščice!• gradbeni material!• vse za vrt!

Mn- Hcelovec
Kirchengasse 50 
Tel. 9943/463-31500-0

®@£J3Di

MALI OGLASI
TEL. 318-866

Pri okencu:
Šubičeva 1, Titova 35

Sprejem oglasov vsak dan
od 7. do 19. ure
dan pred praznikom

od 7. do 11. ure.
Oglase za naslednji dan sprejemamo:

na okencih do 9.30, 
po telefonu do 10.30

STANOVANJA

prodam
NEDOKONČANO STANO-
VANJE, 160 m2, v pritličju v dru
žinski hiši. prodam. « 052 33-541. po 
20 uri. pt-204079-10
KOMFORTNO STANO-
VANJE v strogem središču Ljublja
ne. 83 m2, telefon, centralno ogreva
nje. vseljivo 15. maja. nujno prodam 
po 1700 DEM/m2 v din. protivredno
sti. « 061 447-805. pt-204212-10
DVA KLOMPLETNA kom
pletno opremljena apartmana, vsak 22 
m2, v naselju Gajac, Novalja. Pag. pro
dam. Cena 2.400 DEM din. protiv. za 
m:. « 041 718-219. pt-303766-10
ŠTIRISOBNO, komfortno stano
vanje. z dvema kopalnicama, za Beži
gradom. z vgrajeno opremo, telefo
nom. SAT TV. primerno tudi za po
slovne prostore, vseljitev možna takoj, 
prodam ali oddam. « 061 265-977. 
v soboto in nedeljo, od 9. do 12. ali 
«061 51-493 ostale dni.

pt-303857-10 
STANOVANJE 53 m2, v Luciji 
pri Portorožu, prodam. «* 066 73-957 
popoldan. pt-504193-10
TRISOBNO stanovanje. 75 m2, na 
Brilejevi, v Ljubljani, prodam. « 061 
574-314 po 18. uri. pt-504291-10 
ENOSOBNO stanovanje. 33 m', 
v centru Domžal . prodam. « 061 
328-641 int. 531. t-403176-10

PRODAM 1.5-sobno stanovanje, 
na Brilejevi. « (061) 576-287.

802561-10

V SREDIŠČU Domžal prodam 
trisobno stanovanje. Cena 1500 DEM/ 
d. p. « 487-083. 901853-10-p-sl

kupim
KUPIM, suhi hrastov les do 2 m3, 
v bližini Ljubljane. « (061) 372-297.

701798-36
STANOVANJE, do 40 m2, ku
pim. Plačam takoj. Ponudbe pod »Go
tovina«. 1-504181-12

najamem
MANJŠE stanovanje s telefonom 
najamem. « 061 326-519. zjutraj.

t-204324-13
SOBO s kuhinjo ali garsonjero ali 
enosobno stanovanje v Ljubljani ali 
okolici, najamem. Ponudbe pod -Ptuj
čanka s hčerko«. 802447-13

oddam

DVOSOBNO stanovanje blizu
centra, opremljeno, centralno ogreva
no, plin. telefon, skupne garaže, od
dam najboljšemu ponudniku. Ponudbe 
pod -Predplačilo«. 701810-14-p 
70 M2 stanovanjske površine, 
opremljeno, centralna, telefon, za do
bo 5 let. oddam v najem. Ponudbe pod 
»25.000 DEM v din. protivrednosti«.

pt-303845-14

zamenjam
TROSOBNO STANOVA-
NJE v dveh nivojih. 75 m*, na Bledu, 
centralno ogrevanje, garaža, atrij, za
menjam za podobno v Beogradu. Mož
na tudi prodaja ali najem. « 064 721- 
251 ali «“011 494-170. pt-303884-15

STANOVANJSKA
OPREMA
prodam

KUHINJO prodam. « 061 51- 
684. 1-403136-20
OMARICE, kavč. peč Emo cen
tral. vse rabljeno, poceni prodam. 
« 061 481-080 po 16. uri.

t-504226-20

GOSPODINJSKA
OPREMA
prodam

ZAMRZOVALNO skrinjo Go
renje, 210 1. novo. prodam. « 061 
221-690 popoldan. t-504208-25

GRADBENI
MATERIALI
prodam

STREŠNO opeko »Ljubljanske
opekarne- ter tri cementna okna. pro
dam. « 061 738-509, Marjan Jamšek.
Partizanska 18. Mengeš, t-204224-35
GRADBENO parcelo, za zidani
co. na lepi. sončni legi. pod Lisco, v iz
meri 2830 m2, prodam. « 063 731- 
211. int. 23. dopoldan. t-303863-35

APARATI IN 
STROJI
prodam

ULIČNI aparat za izdelavo sladole
da, skoraj nov, italijanski, ugodno pro
dam. « 064 78-965. int. 203.

pt-204085-40
ENDLARICO za krojače in in
dustrijsko, pet niti ugodno prodam. 
«•041 174-756. pt-303759-40
GATER za rezanje hlodovine pro
dam ali zamenjam za osebni avto R5 
ali mazdo. Podlesek August. Vuhred 
44. ptt-244-40
RAČUNALNIK atari STFM 
1 MB (z vgrajenim floppijem). moni
tor. miško in 40 disket s programi, 
prodam. « (062) 513-246. 288-40
TEHTNICO, elektronsko, bilerba 
delikatesno, poceni prodam. « (061) 
772-142. 701774-40
EKSCENTRIČNO stiskalnico 63 
t. v težji okvari, prodam. « (061) 
328-591. 701801-40-p
UGODNO prodam orodje z delom 
za zaščiten/patentiran kovinski izdelek 
široke potrošnje. Ponudbe pod »»Paten
tiran«. 701823-40-p
NOVO videokamero panasonik 
VHS mouvi NVM in stereo AV vzoom 
8x. prodam. (061) 226-003. po 16. 
uri. 802603-40-p

LOKALI

prodam
GOSTINSKI pomivalni stroj za 
kozarce »BENO«, prodam. « 061 
8S1-368. pt-204167-50
DELEŽ v opremljenem lokalu za 
prodajo tekstilnih izdelkov na Bledu 
v Modni hiši Pristava, prodam. «■ 064 
78-049. po 20. uri. pt-204342-50

vzamem v najem
NAJAMEM poslovni prostor^, iz
ven Ljubljane, od 40 m2 do 80 m2, za 
obrt ročne masaže. Ponudbe pdo »Do
bro plačam.« 802266-54

POSEST

prodam - hiše
V LJUBLJANI prodam novo hi
šo z nedokončanim bifejem. Ponudbe 
pod »Takoj«. pt-303484-60
VRSTNO hišo v Podutiku, v IV. 
fazi, prodam. <3P 061 559-255 ali 
«061 556-137. pt-403082-60

ZAZIDLJIVO parcelo 1300 m2.
oddaljeno 2 km od Kamnika, prodam. 
«061 713-541. po 20. uri.

t-303855-60

PRODAM' manjšo stanovanjsko 
hišo ali večji vikend na odlični sončni 
legi. 30 km iz Ljubljane (bližina Mo
ravč). « (061) 328-591. po 20. uri 
(061)371-640. 701800-60-p

SVETOVANJE, POSREDOVA
NJE IN EKONOMSKE STORITVE 
PRI PROMETU NEPREMIČNIN

V trzinski gmajni 
vam na odlični 

lokaciji ponujamo 
le še nekaj 
vrstnih hiš 

pod zelo 
ugodnimi pogoji.

Vse informacije:
Od pon. do petki od 10. do 
12. in od 16. do 18. ure, v 

soboto od 10. do 12. ure, tel.:
^ 061/226-227, Mestni trg 6 J

PRVI NASLOV V GRADCU

Gradec, Kamtner Strasse 261, izhod z avtoceste »West«

prodam - parcele
OBJEKT. 300 m2 in parcelo 2.000 
m2, v Kaštelu, pri Bujah, prodam. Ja
kac. Kaštel bb, Buje, vsak dan.

pt-402951-61
ZAZIDLJIVO PARCELO.
primemo za vikend ali hišo, v Smrjc- 
nju, zaselek Brezje, 15 km iz Ljublja
ne. prodam. Ogled v nedeljo 24.3. od 
9. do 12. Informacije « 061 766-041 
int. 15. od 7. do 14. — Gačnik.

pt-504056-61 
TRAVNIK z gozdom, na Polže
vem. primemo za vikend, 6.700 m2, 
prodam. « 061 376-417.

pl-504266-61

MOTORNA
VOZILA
prodam
alfa romeo

ALFO sprint, letnik 84, 105 KM. 
popolnoma obnovljeno, brezhibno, 
prodam za 16.800 DEM v d.p. ali za
menjam. « 061 215-460.

t-303936-70

bmw
BMW 316, črn metalik. letnik maj 
88, 66.000 km. cena 23.000 DEM din. 
prot. prodam. « (061) 40-118.

p-701723-71
BMW 325i, junij 1986. z veliko 
dodatne opreme, prodam ali zame
njam za golf z doplačilom. «■ (061) 
328-591. po 20. uri (061) 371-640.

701802-71
BMW 730 I. letnik februar 1990. 
bele barve. 54.000 km. z veliko dodat
ne opreme, prodam. «* 064 77-279.

pl-204203-71 
BMW 315/83. moder, ohranjen, kot 
nov. malo vožen, prodam. « 064 74- 
727. 1-504240-71
BMW 316. letnik avgust 86. 
M technics oprema, prodam. <« 061 
841-429. pt-303957-71

citroen
CITROEN CX 2000 karavan.
letnik 85, z A testom, prodam. « 061 
812-436. pl-403126-72
DIANO, letnik 1978. prodam za 
2.000 DEM v d.p. « 061 641-134.

pt-504338-72
DIANO 6. letnik 1978. prodam. 
« 061 746-331. t-204291-72
CITROEN AX 14 TRS. letnik 7/ 
1987. prodam. « 061 771-346. po 16. 
uri. 1-403115-72

fiat
UNO 45. letnik 1990. ugodno pro
dam. « 063 779-105. 1-204233-73
FIAT 125 PZ-karavan, letnik 
1985. plinska naprava, izredno ohra
njen. registriran do januaija 1992. pro
dam ali menjam za manjši avto. 
« 061 651-572. od 16. do 20. ure.

1-403165-73
LANCIO themo 2000 i.e. 120 KM. 
staro tri leta. modre kovinske barve, 
z zatemnjenimi stekli. 53.000 km. ga- 
ražirano. prvi lastnik, prodam. « 061 
301-904 in popoldan « 061 225-700.

pf-303918-73

Na novo odprt butik 
v starem delu mesta 
Ljubljane z ženskimi in 
moškimi oblačili išče

proizvajalce 
oz. butike
za sodelovanje. Zaželene 
so ponudbe predvsem iz 
drugih krajev. Ponudbe 
pod »Visoka kakovost-.

701794

FIAT CTomo 1600. prva registracija 
april 89. 23.000 km, prodam. 061 
374-271. pt-303853-73

golf

GOLF 1,6 BENCIN, kovinske 
barve. 5 prestav, star 3 mesece, pro
dam. V račun vzamem tudi cenejši av
to. « 064 632-226. t-204339-74
GOLF DIESEL, letnik 1985. pr
vi lastnik, garažiran. prodam. <ST 066 
36-452. 1-303967-74
GOLF DIESEL, letnik 1986. od-
lično ohranjen, nujno prodam. « 068 
42-803. f-403117-74
GOLF. letnik 1977, obnovljen, ko
vinsko rdeč, dodatno opremljen, sonč
no okno. itd. prodam za 4.100 DEM 
v din. Vedenik, Prebold 11 b, od 15. 
ure dalje. i-403130-74
GOLF diesel, letnik 1985. ugodno 
prodam. « 0608 21-097. od 7. do 15. 
ure ali « 0608 60-118. f-504183-74
GOLF JX bencin. 90/1. 18.000 km. 
prodam za 18.500 DEM v d.p. « 067 
81-390. 1-504249-74
GOLF diesel, letnik 9/87. z dodatno 
opremo, prodam. Ogled od 9. do 13. 
ure. « 061 814-392. pt-204335-74
GOLF diesel, letnik 87, ugodno pro
dam. «061 349-556. pl-303823-74
GOLF JXD. letnik 1986. bele bar
ve. ugodno prodam. « 061 752-366.

pt-403065-74 
GOLF cady. rumene barve, letnik 
november 1985. prevoženih 95.000 
km. prodam. Nemec Viktor. Aškerče
va 38. Domžale. pt-403191-74
GOLF JX DIESEL, letnik 88.
rdeče barve, ugodno prodam. « 063 
831-875. pt-504086-74

GOLF JGL, letnik 81.79.000 km. 
prodam za 6500 DEM din. protivred
nosti. « (061) 557-349. 701811-74
GOLF, bcncinar, letnik 1987, pro
dam. « 225-138. 701785-74
GOLF JX, diesel. letnik 88/89. do
bro ohranjen, 5 vrat. ugodno prodam. 
« (061) 221-132. 802612-74

GOLF turbo diesel. rdeč. nov. '89. 
3600 km, dobro opremljen, prodam. 
« (064) 45-043. 238-74-p-tt
GOLF diesel. letnik junij 1985. pro
dam. Černigoj Franc. Gregorčičeva 9. 
Logatec. p-701719-74

japonski
avtomobili

HONDO CIVIC, GL sedan.
mesec staro, prodam. «■ (041) 271- 
303. 701602-75

5 km pred Celovcem, desno 
tel.: 9943/463 281670 
KOLESA VRHUNSKE

_ ..________ _ KAKOVOSTI: COLNAGO,
PINARELLO, GEROS, KLEIN, ALAN, CINELLI 
ter OPREMA (Trikos hlače, Triatlon 
obleke, polni obroči za kolesa)...
Odprto: ponedeljek — petek: 10.—12. in 15.—18. ure, 
sobota: 9.-12.30 DAVEK POVRNEMO

RC — avtompbili
z daljinskim upravljanjem v veliki izbiri

Specializirana trgovina z igračami:
LEGO, PLAYMOBIL, BARBIE itd.

Stect{enpferd
CELOVEC, Bahnhofstr. 25, 
tel. 9943/463-512505

CELOVEC, Bahnhofstr. 
10, tel. 9943/463-511018

peugeot UMSCHADEN

• 1.360 ccm - 75 PS
• centralno zapiranje .
• barvna zasteklitev in Športni sedeži
• 5 prestav
• deljena zadnja sedežna klop
• vključno avtoradio

samo,128.400 ATS neto

A-CELOVEC. Volkermarkterstr. 233 (vzhodno od -KIKA-)

<&> TOYOTA
Tschernitz
9943/4242-44420, faks 44423 ||>| j
VILLACH/BELJAK, Millstatterstr. 1 I

Vaš partner pri nakupu avtomobila

REITERER
8543 St. Martin i. Sulmtal. 
9943/3465/2325

Takojšnja dobava vseh avtomo
bilov RENAULT in VOLVO
Specializirana avtokleparska de
lavnica in lakirnica.

Najdete nas: avtocesta A9 Šentilj-Gradec, izhod VVILDON. 
potem proti Predingu, čez Gleinstatten: St. Martin i. S.

SUZUKI SVVIFT 1,3 GT1.
101 KS. črne kovinske barve, neregi
striran. letnik 2/1991. prodam. « 041 
633-622 int. 410. 1-303973-75
HONDO CIVIC 1.4. letnik 
1990. rdeče barve, prodam. Ogled 
v petek od 15. ure dalje. Jakup. Tacen 
- Grško 4. 1-403120-75
DAIHATSU charadc. injcction. 
54 KS. katalizator, 5 brzin. bele barve, 
nov, neregistriran, prodam za 17.500 
DEM v d.p. « 041 562-449.

1-504316-75
NISSAN MICRA LX 1.0. let
nik 1990/6, prodam. « 061 261-609. 
dopoldne. pt-303896-75
HONDO CIVIC 1,6 HB. čr
na. staro pol leta. ugodno prodam. 
« 061 559-255 ali «'061 556-137.

pl-403081-75 
HONDO civic 1.4 sedan. staro 
osem mesecev, prodam. « 061 346- 
204. pt-403152-75
DAIHATSU charadc. turbo di- 
csel. maj 1990. prevoženih 19.000 km. 
prodam. « 061 789-074.

pl-504297-75 
SUZUKI swift 1000 GL. star eno
leto. prevoženih 21.000 km. prodam. 
«061 789-074. pt-504298-75
SUZUKI swift 1300 G TI. 115 KM. 
nov. prodam. « 061 789-074.

pl-504299-75
HONDO CIVIC HB 1,3 dx.
16 V, staro 16 mesecev. 16.000 km. 
garažirano. prodam. « 066 63-809.

1-303876-75
HONDO HB 1,4. letnik 8/1988.
ohranjeno, prodam za 19.200 DEM 
v din. protivrednosti. « 061 771-257.

t-303881-75
SUBARU justv 4 WD GL. letnik
december 87. dobro ohranjen, pro
dam. « 061 332-193. 1-303924-75
HONDO 1.4 civic sedan. staro štiri 
mesece, prodam. Kovačič. « 061 310- 
361. od 8. do 16. ure. 1-303954-75

mercedes
PRODAM ali zamenjam z doplači
lom. Renault Espace GTS 2000. letnik 
11/1988. z dodatno opremo, za merce
des 200 D ali 250 D. « 062 819-139.

t-204213-76
MERCEDES 190 D. letnik
1987 in golf diesel. letnik 1984, karting 
125. prodam. « 051 271-082.

1-303879-76
MERCEDES 190 E, letnik 
1985. karamboliran. vozen, prodam. 
Cesta dveh cesarjev 38. Ljubljana.

802579-76-p

opel
OPEL ASCONO 1,6 D. letnik
1984. modre barve, garažiran. odlično 
ohranjen, prodam za 14.200 DEM din 
protiv. Kličite popoldan, « 063 721- 
417. t-204283-77

OPEL KADETT 1.4 LS. 5 vrat.
popolnoma nov. prodam. « 061 271-
452. 1-403113-77
OPEL corso 1.500 diesel. letnik 
1989. prodam. « 061 572-243.

1-403138-77
OPEL VEKTRA 1,6 i. nov.
prodam. « 041 324-296.1-403167-77

KADETT 1,3, metalik. 1987.
35.000 km. garažiran. ugodno prodam.
« (052) 26-884. p-701716-77

OPEL ASCONO, letnik 1985.
zelo lepo ohranjeno, delno poškodova
no. ugodno prodam. « (064) 631-258 

303715-77
OPEL kadett 1.3S. letnik 87. 5 vrat.
48.000 km. ugodno prodam. « (061)
221-132. 802611-77
OPEL VECTRO 2,0 I. novo.
kovinske temno rdeče barve, prodam.
« 061 S41-110. pt-204301-77
OPEL KADETT 1,4 S. star 
2 meseca. 5.000 km. radio, prodam. 
«0531 49-242. pt-204337-77
OPEL RECORD. letnik 1986. 
prodam. «061 812-718.

pt-303747-77 
KADETT 1.6 D. letnik 87. limuzi
no. kovinske barve, prodam za 17.500 
DEM v d.p. « 061 737-405.

pl-303934-77

renault
RENAULT 4 GTL, star 4 leta. 
registriran do marca 1992. ugodno pro
dam. « (0531) 49-177. 901840-78-st

RENAULT 5 EKSPRES, fur
gon, za pet oseb + tovor, garažiran. 
star štiri leta in pol. prodam. « 066 
51-612. pl-303905-78
R 5 CAMPUS. star 15 mesecev, 
zelo ohranjen, ugodno prodam. 
« 064 801-658. pt-504332-78

R 4 GTL. letnik 1984. 66.000 km. 
prodam. « 064 57-930. po 16 uri.

t-204211-78
R 4. letnik 1982. zelene barve, lej 
ohranjen. 100.000 km. prodam za 3001 
DEM v din. protivrednosti. «“ 061 
343-661. 1-204241-78
RENAULT 4 GTL. lem,k 87. 
zelo ugodno prodam. « 061 375-733.

1-204281-78
R 4. letnik "87. ugodno prodam. 
« 064 622-222. t-204331-78
ZASTAVO 128. letnik 1986.
52.000 km. prodam za 45.000 DIN.
« 067 81-020. 1-303891-78
R 5 CAMPUS. nov, prodam. 
«061 722-002. 1-303925-78
R 9 ekskluziv, zelo lepo ohranjen, 
bele barve, avgust 88. prevoženih
39.000 km. dodatno opremljen, pro
dam. « 064 88-178. popoldne.

t-504177-78
RENAULT 5 campus, rdeč. 
5 vrat, nov. neregistrian. prodam za
16.000 DEM v d.p. « 061 481-010.

1-504301-78

po
100

OBRTNIKI, PODJETNIKI

fp

• cepilne žage
• mizarski skobeljniki
• mizarske kombinirke
• večvretenski skobeljniki
• parketna oprema

Mogoče je kreditiranje do 50% vrednosti opreme 

LESTRO
- Proizvodnja lesnoobdelovalnih strojev, o. sub. o.. YU 

........... -62311 HOČE. MARIBOR. Bohovska 19 a.
tel. (062) 32-155, 302-880, 611-338, teleks 33-479. faks (062) 611-616

R 18 TL S, letnik 1987. ugodno 
prodam. <3T (063) 884-193.

232-78-p-ptt

zastava
YUGO 5b A, 1987 — garažiran. 
26.000 km. ugodno prodam. « (052) 
26-884. p-701717-79
PRODAM Z-750. obnovljen, reg 
za celo leto. Cena 1100 DEM/d. p 
«(061) 862-112. 701807-79-d

JUGO 55 A. 11/1986. dobro ohra
njen. prodam za 4.800 DEM v din. 
« 061 571-037. v petek dopoldan.

1-403190-79
ZASTAVA 750. letnik 1981. regi
striran do junija, prodam. Ogled od 
14.30 do 15.30 Kajuhova pot 10. Kam
nik. Fujan. stanovanje 4 1-504184-79
LADO samaro. 1989. prodam. 
« 068 25-234 po 17. uri

1-504260-79
Z 850. letnik 85, primerno ohranje
no. prodam za 2.400 DEM v d.p. 
«061 374-427. 1-504268-79
ZASTAVA 128 . letnik 88.rcg. 
do jan.92. radio,gume Mishclin. pro
dam. « 061 578-011 po 16. uri.

1-504271-79
126 PGL , marec 88. prodam 
« 0608 34-628 po 16. uri.

t-504278-79
ZASTAVA 128. letnik marec 
1990. registriran do 3/92. garažiran. 
prodam. « 064 88-761 int. 16-03 v pe
tek cel dan, ostale dneve popoldan O- 
gled Log pod Mangartom 86 A.

1-504312-79

LADO 1300. letnik 79. prevože
nih 80.000 km. dobro ohranjeno, pro
dam «061301-454 t-204188-79
Y UGO 45 koral, star dve leti. gara 
žiran. prodam « 064 57-K4S. popol
dan. 1-204225-79
Z 128 SKALA, letnik 89/6. pro
dam za 8.000 DEM v d p « 061 752- 
578. 1-303867-79
126 P. oktober 80. dobro ohranjen, 
prodam. « 061 813-463. po 15. uri 

t-303903-79
SAMARO, letnik 87. ohranjeno.
dodatno opremljeno, ugodno prodam. 
«061 347-210. zvečer t-303947-79 
LADA SAMARA, stara 3 leta. 
35.000 km. garažirana. z dodatno 
opremo, prodam za 8.200 DEM din 
protiv. « 063 831-418. t-403118-79
LADO KIVO 1300, letnik I l/S«.
krem barve. 16.000 km. prodam za 
8.500 DEM din protiv. « 061 814- 
254. t-403128-79
ZASTAVA 101 GT 55 letmk
izdelave 1985. registrirana do 16.12.91. 
prodam. « 061 773-433. od 18.30 ure 
dalje. t-403164-79
YUGO KORAL 45 rdeče bar 
vc. garažiran. letnik 1989. prodam 
Cena po dogovoru « 065 65-130.

pt-303962-79 
JUGO GVX 65. letnik 1989, ugod
no prodam « 0601 61-386 ali
« 0601 61-265. int. 18 pt-403145-79
LADA SAMARA 1300
. 5 vrat. bele barve, letnik 89/3. pro
dam. « 064 26-538. pt-504286-79
ZASTAV'A 128. letnik 88. pro
dam. «061 224-919 pt-504334-79

STIK0VA VROČA LINIJA
ZVEDELI VČERAJ - VELJA DANES!
NAROČILA ZA OBJAVO OGLASOV V STIKOVI VROČI LINIJI SPREJEMAMO TO TELEFONU (061) 329-559 

IN NA NASLOV DELO STIK. LJUBLJANA. TITOVA 35. DO 12. URE ZA OBJAVO NASLEDNJI DAN.

SREDNJEŠOLKE,
SREDNJEŠOLCI

Ste se že odločili, kje boste stanovali v naslednjem šolskem letu? Če 
ne, potem vabimo na ogled in informativni vpis v Dom učencev Beži
grad, Kardeljeva ploščad 28, tel. 061/342-867 ali 342-864.

PETER PAN
tel. 061/572-608,
347-309

OSMOŠOLCI! Zaradi izrednega zanimanja začenjamo z vpisom 
v dodatne pripravljalne tečaje za čimboljše zaključno spričevalo in 
sprejemne izpite iz matematike in slovenščine. Pohitite!

PRALNICA PERILA 
DAMM, Javna skl., 
hala B, Lj.

Odprli smo pralnico perila z večjo zmogljivostjo. Če se zanimate za 
naše storitve, nas pokličite po tel. 061/713-649 do 8.30 ali pišite.

HI-FI CENTER,
Resljeva 34, Lj., 
tel. (061)313-686

Barvni TV sprejemniki, videorekorderji, videoplayerji, glasbeni stolpi 
AIWA in SONY, CD playerji in komponente AIWA, avtoradii PIONEER, 
GRUNDIG, ICeS... videokasete in avdio kasete... Ugodni plačilni 
pogoji. Pohitite! V HI-FI CENTRU vse dobite.

BIRO INŽENIRING
Lj., Žabjak 3, 
tel. 061/222-886, 
224-851

Vabimo vas na akcijsko prodajo za:
— registrske blagajne OMRON že za 8.900 din
— rabljene pisalne stroje od 3.000 din
— računske stroje za 2.900 din
Do konca meseca marca so montaža in inštrukcije brezplačne.

Samopostrežna 
trgovina in diskont 
SONČNICA, BS3, Ul. 
narodne zaščite 10, 
tel. 348-493

V letu 1990 Barometrova trgovina leta tudi letos ob velikonočnih 
praznikih izredno ugodno prodaja domačo prekajeno šunko brez 
kosti in kože po zelo ugodni ceni 114,90 din/kg. Na voljo je tudi bogata 
izbira vseh živil in vseh vrst pijač. Odprto imamo tudi v soboto ves dan 
in nedeljo dopoldne. Priporočamo se!

UGODNO
ALFA, RENAULT, FIAT 
SUBARU, SUZUKI

Alfa 33 1.5 i.e. - 16.500 DEM. fiat tipo 1.4 i.e. - 14.200 DEM
Renault 19 TR - 13.700 DEM, suzuki swift 1.3 GL - 12.300 DEM 
subaru. Iegacy 1.8 DL (1791 ccm) — 16.900 DEM.
TEHNA, Rožna dolina IV/2, Lj., tel. 061/262-108, od 9.-17. ure.

SADOLIN
originalna
skandinavska zaščita 
lesa

Trgovinam, stanovanjskim zadrugam ponujamo originalne skandinav
ske premaze, poliuretanske pene, sil, kite, uvoženo plastificirano pluto. 
BLISK d.o.o., tel. 061/266-971,267-661, int. 24, faks 061/261-261.

RAČUNALNIŠKO 
IZOBRAŽEVANJE 
v ICD, d.o.o.,
Bežigrad 6, Lj.

Vabimo vas na naslednje tečaje:
VENTURA PUBLISHING 1.-5. april 1991
UVOD V MS - DOS, 11., 12. april, 18., 19. april 1991
OUATTRO PRO 15.-17. april
dBASE IV 15.-17. april. Inf. 061/323-181.

SUZUKI SVVIFT 1,3 GLi 
1,3 GSi, 10.790 DEM

Suzuki swift 1,3 GLi 1,3 GSi in 1,6 GLXi po izjemno ugodnih cenah.
CLASSIC MARKETING, Neubergerjeva 17, tel. 061/302-686.

BREST-MASIVA d.o.o. 
Martinjak

Ponujamo vam VELIKONONČNO RAZPRODAJO opuščenih programov, 
drugoklasne izdleke in nekuranten material s 5-20% popusta od 25. 3. 
do 5. 4. 1991 vsak delovni dan od 6. do 18. ure.

VELIKONOČNI
PRAZNIKI
V ZDRAVILIŠČU 
RADENCI

od 29. do 31. marca smo pripravili zanimiv in pester velikonočni paket. 
Poleg številnih možnosti za sprostitev in rekreacijo boste lahko doživeli 
tudi vso lepoto velikonočnih običajev (barvanje jajčk, žegnanje pisank, 
zajtrk s šunko in jajci...)
Informacije in rezervacije pri vaši agenciji ali Zdravilišče Radenci, hotel 
Radin, telefon 069/73-006, 73-331, telefaks 069/73-054.

REGISTRIRNE 
BLAGAJNE TOWA
IN ELITE

Ponovno naprodaj TOWA NT 1104 in ELITE ECR 180. Posebna 
ponudba za nadaljnjo prodajo. FERROTEX & UNIPROJEKT Maribor, 
tel. 062/221-602, 24-787.

UČENCI
in
DIJAKI

za vas smo pripravili 30-urne tečaje matematike za pripravo na spre
jemni izpit za srednjo šolo oz. fakulteto, pa tudi za pripravo na zaključni

INFORMACIJE IN PRIJAVE: CPI CENE ŠTUPAR, Vojkova 1, Ljubljana, 
tel. 314-737.

FUTURA
konsignacijske
prodajalne

Nazorjeva 2, telefon 219-550
Titova 21, telefon 326-677, 324-786
Trg revolucije 1, telefon 219-107, 219-131
Cenjene stranke obveščamo, da smo začeli z redno konsignacijsko 
prodajo naših zastopniških programov LEGO, ITT, DEMEYERE, 
HUSOVARNA, CARNIELLI, FILA, PRO KENNEX, REUSCH, EPILADY, 
AOUATRIM, ZEROVVATT.
VESELI BOMO VAŠEGA OBISKA!

JEZIKOVNA ŠOLA 
BABYLON 
POLETNI TEČAJI 
ANGLEŠČINE 
IN NEMŠČINE

Jezikovna šola Babylon bo po izredno uspešnih poletnih tečajih v lan
skem letu, ki se jih je udeležilo več kot 700 otrok, tudi letos poleti 
pripravila vrsto izpopolnjevalnih tečajev angleščine in nemščine. Sode
lovalo bo 18 tujih profesorjev in 18 domačih profesorjev tujega jezika. 
Tečaji bodo potekali: 
v LJUBLJANI 
CELJU 
MARIBORU 
KOPRU 
KRANJU 
in RADOVLJICI
TERMINI: od 24.-28. 6., od 26.-30. 6., od 1.-5. 7., od 26.-30. 8. 
Bivalna poletna šola v RAdovljici bo od 6. —13. 7. in od 13. —19. 7. Cena 
tečaja je 2.300 din, cena bivalne šole je 4.500 din.
Zaradi velikega zanimanja prosimo, da se čimprej prijavite. Vse 
dodatne inf. in prijave osebno na Komenskega 11, II. nad., soba 49 ali 
po tel. (061) 317-980, od 9.—13. ure, ob torkih tudi od 15.-18. ure. 
Vljudno vabljeni!
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Sklad stavbnih zemljišč mesta Ljubljana, 
Tomšičeva 6, 61000 Ljubljana
Komisija za oddajo stavbnega zemljišča na podlagi 46., 49., 50., 51. in 
52. člena Zakona o stavbnih zemljiščih (Ur. I. SRS. št. 18/84, 13/89), 
5., 6 m 9. člena Odloka o stavbnih zemljiščih (Ur. I. SRS, št. 31/86) ter 
9.a. 9.b., 13.a in 13.b. člena Odloka o stavbnih zemljiščih (Ur. I. SRS, 
št. 16/89, 19/89) ter sklepa 92. seje komisije z dne 21. 2. 1991

objavlja

JAVNI RAZPIS
za oddajo stavbnega zemljišča v območju urejanja 
ŠS 3/4 — Podutik za gradnjo trgovskega objekta

Oddajamo gradbeno parcelo v območju urejanja ŠS 3/4 — Podutik
- jug. Navedeno območje urejanja se ureja z odlokom o sprejetju 
zazidalnega načrta za ureditveno območje ŠS 3/4 - Podutik (Ur. I 
SRS, št. 47/87).
1. Oddajamo naslednje gradbene parcele:
parcelna št. 1534, parcelna št. 1535, parcelna št. 1536 in del parcele 
št. 1538.
Na gradbeni parceli, ki skupaj meri 4.446 m2, je predvidena gradnja 
trgovskega objekta z osnovo preskrbe in pripadajočimi skladiščnimi 
prostori ter niz lokalov storitvene in servisne dejavnosti in prostosto- 
ječi paviljon kot manjši gostinski lokal. Skupna neto etažna površina 
objektov znaša 1.114 m .
2. Cena stavbnega zemljišča na dan 31. 1. 1991
- stroški pridobitve 428.60 din/m2 stavb, zemlj.
- povečana vrednost zaradi minuiih družbenih vlaganj

260,50 din/nr stavb, zemlj.
3. Višina sorazmernega deleža stroškov priprave, opreme stavbnega 
zemljišča na dan 31. 1. 1991

- za pripravo stavbnega zemljišča 568,90 din/m2 stavb, zemlj.
- za opremljanje stavbnega zemlj. 3.651,20 din/m2 n. e. p.

Cena zemljišča — stroški pridobitve se revalorizirajo z indeksom

nizkih gradenj, ki ga objavlja Splošno združenje gradbeništva ih 
IGM; minula vlaganja, priprava in oprema stavbnega zemljišča pa se 
revalorizirajo z indeksom rasti cen industrijskih izdelkov pri proizva
jalcih - panoga proizvodnje gradbenega materiala, ki ga objavlja 
Zavod R Slovenije za statistiko.
4. Rok plačila cene stavbnega zemljišča in sorazmernega deleža 
k stroškom urejanja stavbnega zemljišča je 8 dni po podpisu 
pogodbe o oddaji stavbnega zemljišča.
5. Plačilo je treba zavarovati z akceptnim nalogom, dokazilo o zava
rovanju plačila pa predložiti ob podpisu pogodbe.
6. 2% prometni davek na promet nepremičnin plača investitor.
7. Pogodbo o oddaji stavbnega zemljišča je treba skleniti v 30 dneh 
po sprejetju odločitve komisije za oddajo stavbnega zemljišča 
o izbiri najugodnejšega ponudnika, če ni bil vložen ugovor zoper 
odločitev komisije.
8. Rok za pričetek gradnje je v prvi polovici leta 1991, rok za 
dograditev objekta je 10 mesecev po sklenitvi pogodbe o oddaji 
stavbnega zemljišča.
9. Zemljišče je komunalno opremljeno v skladu z zazidalnim načr
tom in investicijskim programom urejanja stavbnega zemljišča, ki ga 
je sprejel Sklad stavbnih zemljišč.
10. Na javnem razpisu lahko sodelujejo ponudniki, ki izpolnjujejo 
pogoje za opravljanje gradbenih del in to dokažejo z ustreznim 
dokumentom.
Udeleženci naj v svoji ponudbi navedejo:
— predlog ponudbe za določeno gradbeno parcelo oz. oznako 
objekta in dejavnosti
— rok dograditve objekta
— način financiranja gradnje oz. finančno konstrukcijo investicije 
z dokumentacijo o zagotovljenih sredstvih za realizacijo investicije. 
Udeleženci morajo ponudbe poslati ali oddati v zaprti ovojnici v 30 
dneh po objavi razpisa na naslov: Sklad stavbnih zemljišč mesta 
Ljubljane, Komisija za oddajo stavbnega zemljišča, 61000 Ljubljana, 
Tomšičeva 6 - z oznako: »Za javni razpis ŠS 3/4 - Podutik«. 
Ponudbi morate priložiti tudi potrdilo o plačilu varščine na žiro račun 
Sklada stavbnih zemljišč mesta Ljubljane št. 50100-654-40024, ki 
znaša 5% od celotne vrednosti cene stavbnega zemljišča (celotna 
vrednost cene stavbnega zemljišča na dan 31. 1. 1990 je 9.793.884,80 
din).
Varščino bomo uspelemu ponudniku vračunali v ceno stavbnega 
zemljišča, neuspelemu ponudniku pa vrnili v 15 dneh po končanem 
postopku javnega razpisa.
Če uspeli ponudnik odstopi od pridobitve stavbnega zemljišča in ne 
sklene pogodbe o oddaji zemljišča, zapade varščina v korist Sklada 
stavbnih zemljišč mesta Ljubljane.
Če bo več ponudnikov izpolnjevalo razpisne pogoje, ima prednost 
tisti, ki bo ponudil krajši rok za dograditev.
Lokacijsko dovoljenje bo izdano na podlagi sprejetega zazidalnega 
načrta.
Dodatna pojasnila lahko dobite pri Zil, Inženiring, Ljubljana, Projekt 
Podutik, Ljubljana, Kersnikova 10, tel. (061) 318-166.
Pravočasno prispele ponudbe bo obravnavala Komisija za oddajo 
stavbnega zemljišča ter o izbiri najugodnejšega ponudnika pisno 
obvestila vse prijavljene ponudnike.

Komisija za oddajo 
stavbnega zemljišča 
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ZASTAVO 101. letnik 1975.
reg do avgusta 1991. prodam. 065 
“5-074 pl-204237-79
JUGO 55 SKALA, letnik 8/89. 
20 000 km. prodam za 9.500 DEM dm 
protiv. <3“ 061 612-912 pt-204329-79
JUGO koral 55. letnik 89. 26.000 
km. 5 prestav, prodam. 061 4S2- 
043 pf-303708-79
ZASTAVO 128. letnik 19K7.be- 
le barve, ugodno prodam. 'ST' 061 813- 
522. popoldne pt-303772-79

JUGO KORAL 45. letmk 89.
bele barve. 25.000 km. ugodno pro
dam <S“ (061) 874-136. od 15. do 20.
ure ptt-24I-79
YUGO 55 koral, maj 89. prodam
Cena 6800 DEM. '3T (063) 21-966.

292-79
\ UGO koral 45. letnik 1990. rdeč. 
prodam 3T 71 1-904. 701780-79
JUGO skala 55. december 1987. 
18.000 km. garažiran. zaščiten, pro
dam za 6500 DEM. 'ST (061) 268-741 
int 25-14. dopoldan in (061) 881-371. 
popoldan 701830-79
VUGO KORAL 55. letmk ss.
karamboliran. prodam za 3000 DEM 
din. protivrednosti. Lampič. Podmol
nik 38. Ljubljana. <35* 483-275.

90I844-79-st

druga motorna 
vozila

ZASTAVA 101. letnik 84. raz.
bita streha. leva vrata, prodam. Ivič 
Pero. Tavčarjeva 16. Šk. Loka.

237-80-ptt
VETERANI POZOR: Pro-
dam zgodovinsko, poltovorno tatro. 
letnik 1927. brezhibno (10.000 DEM 
dm. protivrednosti) in mercedes 230 
letnik 1966. vozen (3.000 DEM din. 
protivrednosti). V račun vzamem 
manjši avto. Senekovič Franc, 62342 
Ruše. Smolnik 14. 'S' (062) 661-708.

291-80
KOMBI V\V transporter, caravcle 
C. 1 600 TD. -s 90. 10.000 km. prodam 
/a 45.000 DEM din protivrednosti 
(lahko tudi na obroke) ali zamenjam 
/a nov renault 4. z doplačilom. 
3T (066) 23-129. ali 25-991.

303775-80
VOLVO 340 GL. letmk 1986. 
samo 45.000 km. garažiran. izredno 
ohranjen, ugodno prodam -337 065 71-
343 t-204182-80
I' ORL) eseord. popolnoma nov. pro
dam <3T 041 782-352- t-204214-80
AUDI 80 2,0 E letnik 10/1988. 
rdeče barve, ugodno prodam. V račun 
upoštevam tudi manjši avto. '35' 061 
371-916 ah 35* 062 38-478 ali 062 
305-755. t-204260-80
FORD ORION 13 CL. letnik 21
S8. registriran, metalno siv. garažiran. 
ugodno prodam 'ST 061 345-782.

t-204285-80
FORD ŠIFRA 2.0 L. letnik okto
ber 86. bele barve, garažiran, prodam
za 16.500 DEM din protiv <55* 061 
218-667 t-204336-80

VW HROŠČ 1200 J. letnik 76. oh- 
novijcn in baldahin tip 380. prodam. 
Ogled po 15. uri. Berlič. Razbergerje- 
va 18. Maribor. 1-303849-80
SUNBEAM 1,3. letnik 80. dobro
ohranjen, prodam. Lešnjak. Dobovič- 
nikova 10. Vrhnika. t-303930-80
ŠKODO 120 LS. letnik 1982. gara- 
žirano. 75.000 km, prodam za 3.000 
DEM v din. <X* 061 741-385 ali 35* 061 
741-333. int. 336. t-403137-80
FORD eskord. letnik 1979. registri
ran do februarja 92. prodam. <Sr 064 
74-546 ali <X* 068 73-533.

t-504245-80

VW' hrošč, generalno obnovljen. let
nik 70. prodam za samo 2.000 DEM 
din protiv. <X* 061 374-491. od 20. do 
22 ure p!-204280-80
FORD SIERRO 1600. letnik 
1983. kovinsko rjave barve. 85.000 
km. reg. vse leto. prodam. V račun 
upoštevam R 4. do starosti petih let. 
Cena po dogovoru. <35* 068 50-123.

pt-204297-80 
VVV PASSAT GL. nov. registri- 
ran. prodam za 35.000 DEM v din. 
protivrednosti. <37 061 59-973.

pt-204300-80 
FORD scorpio, letnik 86. ABS za
vore. srebrne barve, zelo ueodno pro
dam <X“061 445-332. pt-303784-80
PASSAT karavan, prva reg. 1990 
januar, lepo ohranjen, ugodno 
dam. <X* 061 373-507 pt-30390
JEEP VVILLYS. original, letnik
43. prodam za 7.500 DEM din protiv.
<S* 061 271-363. pt-403048-80
FORD sicro 1.6. štiri vrata, limuzi
na. kovinske barve, letnik 1988. pro
dam «* 064 633-461. pt-403153-80
VVV hrošč 1300. letnik 1970. reg. do 
17.12. 1991. prodam. Čebulj Tine. 
Krašnja 36. Lukovica. pt-403211-80

MERCEDES 12 13 . letnik 79.
ter plastično komoro za Zastavo, pro
dam. 064 74-009 od 14 do 17. ure 
v soboto od 8 do 12. ure ali zvečer 
<27 064 74-327. p!-504280-85
MERCEDES 711. lentik 1989. re
gistriran 2 t. prodam ali zamenjam za 
osebni avto. <3T 061 614-545.

pt-504339-85 
DIANO DAK. dostavno vozilo, let
nik 1984. ueodno prodam. 3T (061) 
772-142. ~ 701775-85
MERCEDES kombi 207 D. letnik 
1986. podaljšan, povišan, zaprt, pro
dam <X* (049) 71-918. 701818-85
VVV transporter, dicsel. letnik nov. 
84. registriran za 6 oseb. prodam. 
<S* (061) 373-124. 901878-85-st

ŠPORTNI
REKVIZITI
prodam

MOTORNO JADRNICO
6 do 9 m. ali motorno jahto, za križar
jenje. kupim. Interesenti naj pošljejo 
opis plovila, ceno in eventuelno sliko. 
•37“ 0601 63-339. pt-303900-90

vodni šport
pro-
4-80

m. kompletno

motorna kolesa

ELAN 19, s spojlcrjer 
opremljeno, v vodi junija 1990*. pro 
dam. Cena po dogovoru. 3? 064 77- 
-79. *" pt-204204-91
GLISER ELAN 070. z motor-
jem Mercury 50 KM in prikolico, pro
dam. <S* 064 721-251. pt-303885-91
ČOLN Elan GT 495 S. z motoijem, 
popolnoma nov. prodam. <S7 068 21- 
693 (zvečer). pt-403046-91
JADRNICO. 7.20 m, prodam za 
11.000’DEM din protiv. 061 271- 
363. pt-403049-?]

GILLERO fast bike. staro tri leta 
in pol. ugodno prodam. <S“ 062 671- 
117. popoldan. t-403134-81
MZ 250. nov. prodam. 35* 064 10- 
624. t-504138-81
TOMOS avtomatik APN 3 in radio
kasetofon. prodam. 35* 068 85-395.

t-504259-81

deli za avto
MOTOR za Škodo 120 LS. 120
L ali 105. kupim. ^ 065 81-104.

pt-204236-84

N0N
VSI KI POTREBUJETE
denar ga lahko zaslužite pri 
prodaji knjižnih zbirk, po 
naslovniku. Ne bo vam žal! 
^* (061) 713-750, po 15. uri.

802589-170-4?

tovorna vozila 
in prikolice

PRIKOLICO za avtovlcko (mo-
luljček). prodam. Darko Kondardi. 
Verd 72. Vrhnika. pt-303886-85 
PRIKOLICO za čoln Zidar Ko
čevje. enoosno, prodam. Ogled Kopr
ska 22. <S* 061 261 -040 pt-504218-85
ZASTAVA 635
dam. <S* 061 733-194.

. poceni pro-
pt-504274-85

UVOZNIKI
IZVOZNIKI
OBRTNIKI
Sprejemamo in 
posredujemo vam 
informacije 
o DEVIZNIH 
PRAVICAH. Oglasite se 
po tel/faksu (061) 
554-986.
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Konsignacijska prodaja:

ACER računalniki, monitorji in dodatna oprema

STAR matrični, laserski in specialni tiskalniki

ORION TV sprejemniki, video rekorderji, glasbeni stolpi

OMRON * registrske blagajne

DOM najboljše ključavnice iz Nemčije

DR Vi VANČO široka ponudba najrazličnejšega orodja

EmonaGGLOB Tec
Prodajalna Miklošičeva 20, Ljubljana, tel.: 061/315-563

LADIJSKO stranišče firme orvea. 
rabljeno eno sezono, prodam za 400 
DEM din protiv . <S* 061 268-268.

pt-403107-91 
S pogon z notranjim motorjem. 20 
KM. prodam. <S* 061 556-132.

nf-5ft40QK-Q1
PASARO PG 550, tomos 10. s pri
kolico ali posamezno, prodam. 3? 061 
556-132. t-504097-91

kupim
LESENE SANI. dobro ohranje
ne. kupim. <S* 061 485-936.

1-204313-92

ALI PK stavbnega kleparja 
z znanjem klime, krovstva in ključavni
čarstva. zaposlim. OD po dogovoru. 
<37 061 268-125. pt-504I85-130

IZREDEN zaslužek za delo na do
mu. Pošljite kratek življenjepis in ku
verto z znamko. Ponudba -Samo za 
vztrajne«. 802571-I30-p

IŠČEM ljudi za honorarno zaposli
tev. <S* 061 862-102. pt-204334-130

GLASBILA

prodam
KLAVIR stlncl prodam ali inidam 
v najem. <3-061 5 1-K24.1-204278-100

AKUSTIČNI
APARATI
prodam

KAMERO Panasonic Nf 7.' pro- 
dam. <3- 068 44-477. pt-403195-105

tv aparati
BARVNI TV, z daljinskim krmi
ljenjem. ekran 56. iskra, prodam. 
<$* (061 ) 261-597. 701784-107

prodam
MESNATE PUJSKE, do loo
kg. prodam. 3P 069 82-630.

t-204235-150 
VRHUNSKO LEGLO nem
ške doge. črne in harlekin barve, ma
ma Vaška von Harlekin od očeta Gallo 
von Harlekin — Bundessieger in Euro- 
pasieger in Internacionalni šampion, 
oče Ikarus von der Storchenvviescn 
— Internacionalni šampion. CSSR 
šampion. Ostcrich šampion, prodam. 
<37 043 824-299. od 14 ure dalje.

t-303692-150 
ČRNEGA pudlja. starega 10 ted
nov, prodam: <3? 061 558-384.

t-504215-150 
NEMŠKI bokser. star 9 mesecev, 
z odličnim rodovnikom, prodam. 
<2* 061 272-528. 1-504293-150

RAZGLASI

dobi
POMOČNICO za delo v kuhinji, 
zaposli Gostilna Mihovec. Zg. Pirniče 
54. Medvode. <S* 061 621-180.

pt-204064-130
DEKLE ZA STREŽBO v bi-
stroju, takoj zaposlim. Hrana in stano
vanje v hiši. 35* 061 881-368.

pf-204166-130 
DEKLE, ki ima veselje do dela za 
strežnim pultom, v atraktivnem gostin
skem lokalu, honorarno zaposlim. 
<3* 061 346-487. pt-303757-130

razno
ODLIČNO belo vino sorta Malva
zija in črno vino sorte Barbera, pro
dam. Cena po dogovoru. Možna do- 
stavaž. 067 72-084 po 15. uri.

t-504203-164

PRODAM cca. 50 kg italijanske 
angore za strojno pletenje. <K“ 064 78- 
049. po 20. uri. pf-204343-164
BUKOVA drva prodam in jih do
stavim. <S* (061) 574-375.

701805-164
VEČJO vsoto denarja nujno potre
bujem. Ponudbe pod »Obrt - garan
cija« 802515-164-p

FORMULA EU RO PA
——————

vabi na sejem ALPE-ADRIA, ki bo od 25.-30. mar
ca 1991 v Ljubljani. Prodajalce — grosiste in specializi
rane mehanike vabimo, da si ogledajo naš razstavni 
prostor, ki predstavlja najnovejše dosežke v kolesar
stvu, in nadomestne dele.
Kolesarskim klubom omogočamo posebni popust za 
komp. garniture CAMPAGNOLO, tubularje VITTO- 
RIA, zobčenike REGINA, okvire ALAN in oblačila
SANRINI - BRACALE.
Posebni univerzalni katalog bo na voljo prodajalcem in 
kolesarskim klubom.
Nov skladiščni prostor kolesarske opreme tudi v NOVI
GORICI
Vljudno vabljeni!

Uveljavljeno slovensko 
podjetje
vabi k sodelovanju
zastopnike za prodajo po šolah, v vrtcih in 
podjetjih
Pogoji: lasten prevoz, pridnost 
in dovolj prostega časa.
Še posebej vabimo kandidate 
z izkušnjami pri komercialnih 
delih

K oblikovanju prodajne mreže 
vabimo

zastopnike
in sposobne organizatorje
Kandidati morajo imeti proste vi
kende.
Nastop dela je mogoč takoj. Delo 
je honorarno, za najboljše bo 
možna redna zaposlitev.
Pokličite nas po telefonu: 
061/713-621 ali 064/51-491
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VSAKA TRETJA ŠTEVILKA JE SPREMENJENA

KJE?
V NOVEM

1EI0ONSKEM IMENIKU
SLOVENIJE 1991/92
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S 450.000 TELEFONSKIH ŠTEVILK NA 1970 STRANEH 
V DVEH KNJIGAH

S 150.000 SPREMENJENIH ŠTEVILK, OD TEGA KAR 
50.000 NOVIH

S NOVA OMREŽNA SKUPINA 0602 RAVNE NA KOROŠKEM 
S Izšel je novi telefonski imenik Slovenije. V broširani (300 

din) ali v trdo vezani izdaji (400 din) ga lahko od 27. marca 
kupite na vseh slovenskih poštah.

1EUF0NSKI IMENIK SLOVENIJE 1991/92 ZAČNE VELJAT11. APRILA

## SESTAVLJENO PTT PODJETJE SLOVENIJE

HALO P.S.: Prisluhnite prijaznemu nasvetu!
Imenik iz leta 1989 je zastarel in neuporaben. 
Pravočasno si kupite novega: prihranili boste čas, 
denar in nepotrebno slabo voljo!
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TELEVIZIJA
SLOVENUA I

S.35-11 20 in 14.35-0.50 TELE
TEKST TV SLOVENUA 

8.50 VIDEO STRANI 
9.00 KLUB KLOBUK

10.10 SIMENON
(Ponovitev 9/13 dela francosko/ 
Švica rsko/nemiko/avstrijsko/ni- 
zozem-ske nanizanke)

11 10 VIDEOSTRANI 
14.50 VIDEO STRANI
15.00 ŽARIŠČE, ponovitev 
15.20 VIDEOSTRANI
15.30 SOVA. ponovitev 

TI IN JAZ
(TWO OF US - 1/10 del angle
ške humoristične nanizanke) 
KRIMINALNA ZGODBA 
(11/22 del ameriške nadaljevan
ke. 1987)

16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 TV DNEVNIK I
17.05 TEDNIK, ponovitev
18.10 ZGODBE O POLU11CU 

(6/12 del lutkovne iericc)
POLUHEC IN RAZBOJNIKI 
18.25 MESEČAVA URA

(1/6 del angleške mladinske na
daljevanke)

18.55 RISANKA 
19.13 TV OKNO
19.17 DOBRO JE VEDETI
19.30 TV DNEVNIK II
19.55 VREME
19.59 ZRCALO TEDNA 
->0 20 UGANKA KUMRANSKIH 

ROKOPISOV
(1/2 del avstralske dokumentar
ne oddaje)

21.05 POPOLNI VOHUN
'THE PERFECT SPY - 4/7 del 
angleške nadaljevanke)

22 00 TV DNEVNIK III. VREME 
22 25 SOVA

DRAGI JOHN
(DEARJOHN -5/24 del ameri
ške humoristične nanizanke)
BEG
(THE RUNNING MAN - ame
riški barvni Film. 1987)

0.40 VIDEO STRANI

HRVAŠKA TV I

TELETEKST TVS
300 ČLOVEK. OKOLJE. OBVE

STILA
305 IZOBRAŽEVANJE
306 Osnovna šola
307 Srednja šola
308 Univerza
309 Tečaji, razpisi, seminarji
310 Računalništvo 
3 I I Esperanto
312 Nemščina 
314 CERKEV
SLOVENUA II

9.15' POROČILA
9.20 TV KOLEDAR
9.30 POVEJTE. KAJ NAJ POČNEM 

(4/8 del dokumentarne serije)
10.00 ŠOLSKI PROGRAM

ENA ZEMLJA, ENA ATMOS
FERA. kontaktni program

11.30 IZBOR IZ J RT PROGRAMOV
12.00 POROČILA
12.10 PREZRLI STE POGLEJTE: 

Slošna praksa, avstralska nani- 
zanka

13.00 KVIZKOTEKA. ponovitev
14.20 G. Verdi: PLES V MASKAH, 

opera
16.30 VIDEO STRANI
16.45 POROČILA
16.50 TV KOLEDAR
17.00 ANTOLOGIJA SODOBNE 

HRVAŠKE POEZIJE: Slavko 
Mihalič

17.30 HRVAŠKA DANES
18.15 POVEJTE. KAJ NAJ POČ- 

NEM, ponovitev
18.45 POLNA HIŠA. ameriška nani

zanka
19 10 SNEŽENI MOŽ. risana serija
19.30 DNEVNIK I
20.00 PAPIRNATE LUTKE 

(PAPER DOLLS - ameriški 
barvni film. 1982)

21.35 DUOPTRIJA. talk show
22.25 DNEVNIK II
22.45 EKRAN BREZ OKVIRJA 
0.15 YUTEL
1.15 POROČILA

AVSTRUA I

HRVAŠKA TV II

15.55
16.00

16.10

17.10
18.25

19.20
19.30
20.00

20.30 
21.15 
21.50

22.20

22.50
23.10

VIDEO STRANI 
DOBER DAN
SPREGLEDALI STE - PO
GLEJTE
SPLOŠNA PRAKSA 
(G. P. — ponovitev 7/26 dela av
stralske nanizanke) 
KVIZKOTEKA. ponovitev 
NAJLJUBŠI SIN 
(FAVORITE SON - ponovitev 
2/6 dela ameriške nadaljevanke. 
1988)
DOBER VEČER 
GLASBENI VSAKDAN 
Planica: SP V SMUČARSKIH 
POLETIH, posnetek 
DOKUMENTARNI FILM 
NOSTALGIJA 
ALF
(Ameriška humoristična nani- 
zanka)
MARLBORO MUSIČ SHOW 
(1/10 del glasbene serije) 
POROČILA 
CINEMA
(2/4 del francoske nadaljevanke)

KOPER

15.55

17.00

17.30

19.00
19.30
20.00
20.30 
21.10

11.45

22.30
23.30

YUTEL, EKSPERIMENTALNI j 
PROGRAM
KORAK PRED DRUGIMI: i
SMUČARSKI POLETI V PLA- 
NICI. reportaža
REGIONALNI PROGRAMI
TV SLOVENIJA
STUDIO MARIBOR: TELE M
V1DEOMEH. ponovitev
DNEVNIK
ŽARIŠČE
OČI KRITIKE
KONCERT SIMFONIKOV 
RTV SLOVENIJA OB 70-LET- 
NICI PRIMOŽA RAMOVŠA 
SATELITSKI PROGRAMI
- POSKUSNI PRENOSI 
YUTEL
SATELITSKI PROGRAMI
- POSKUSNI PRENOSI

16.009 ŠPORTNE ODDAJE
18.30 PROGRAM V SLOVENSKEM 

JEZIKU
18.45 ODPRTA MEJA
19.00 TV DNEVNIK
19.20 VIDEOAGENDA 
19.25 ČAROBNA SVETILKA

LEO. KRALJ DŽUNGLE 
- Risanka
BOBER. DON CHUCK - Ri
sanka

20.00 SKRIVNOSTI SVETA - Doku
mentarna oddaja

20.30 SARIN DNEVNIK - TV nani
zanka v 13. delih
12. del. »1934 - ČAR
DVOMA«

21.30 LETEČI ZDRAVNIKI - serija
22.20 TV DNEVNIK
22.30 ŠPORTNA RUBRIKA

9.00

9.30
10.00
10.30
12.05
12.10

13.00
13.10
13.05

14.05 
15.30
15.35

16.00
16.20
16.35

16.55
17.05

17.30
17.55

18.00
18.30

19.22
19.30
20.00
20.15
21.25

22.15
22.25

22.55 
0.35

ČAS V SLIKI 
in
PRAVICA DO LJUBEZNI, po
novitev 25. dela 
RUŠČINA 
ŠOLSKA TV 
MODRO JE NEBO 
NEKOČ
DOMAČE REPORTAŽE, po
novitev 
ČAS V SLIKI
MI. ponovitev
TO FLY, o privlačnosti letenja in 
razvoj od balona do vesoljskih 
poletov
BRATJE MARX V CIRKUSU
Otroški program
ALFRED J. KWAK, Voda za
puščavo, risanka
AM, DAM, DES
KOTIČEK ZA ŽIVALI
JAZ IN TI, pregled programa za
prihodnji teden
MINI ČAS V SLIKI
DUSTY, 4. del avstralske serije
po romanu Franka Dalbyja Da-
visona
MINI KVIZ
V 80 DNEH OKOLI SVETA.
risanka
MI
FALCON CREST. Med fron
tami
ZNANJE DANES 
ČAS V SLIKI/VREME 
ŠPORT
STARI, Ljubezen in smrt 
MANEKENKA IN VOHLJAČ. 
Suite irlandaise 
POGLEDI S STRANI 
TRAILER. oddaja za ljubitelje 
filma
ZAKON SEM JAZ 
ČAS V SLIKI

18.00 
18.05 
18.45 
19.40 

I 19.50 
i 20.00
I 20.40

; 21.40

i 23.10 
0.00 
0.25 
0.40

RAIII

POROČILA
ITALIJA OB ŠESTIH
ODDAJA
ALMANAH
VREME
TV DNEVNIK
DESET ZAPOVEDI PO ITA- i
LIJANSKO
IGRANI FILM
TV DNEVNIK
IGRALNI FILM. 2. del
NOČNI TVD
OPOLNOČI
DOKUMENTARNAODDAJA

nemške serije
19.59 NARODOPISNI ZAKLADI
20.05 TV 2 — vmes avtomagazin in av

tomobilsko tržišče
21.00 TV DNEVNIK 
21.25 TV 2 — Spomladanski festival 

— Gvula Bodrogi show
22.05 TV 2 - ZAKLJUČEK DNEVA 
22.50 VELIKI BLEK. italijanski Tlim

(1987)
0.25 TV 2

SATELITSKA TV

EUROSPORT

6.00 Poslovna poročila; 7.00 D. J. Kat 
Shovv za otroke; 8.30 Evrobika; 9.00 
Motošport, brit. formula 3; 9.30 Nordij
ske discipline. Oslo; 10.30 Konjeništvo;
11.00 Evrobika; 12.00 Lahka atletika;
13.00 Rodeo; 14.00 Golf. Catalan 
Open; 16.00 Motošport. 1990; 17.00 
Maraton; 18.00 Športno plezanje;
18.30 Konjeništvo. Pariz; 19.30 Porodi
la; 20.00 Rodeo; 21.00 Rokoborba;
22.30 Motošport. formula 1 za VN Bra- 

j zilije; 23.00 Najmočnejši možje na sve
tu; 23.30 Odbojka; 0.30 Motošport;
1.00 Poročila; 1.30 Ski Report

AVSTRUA II
8.30 VREMENSKA PANORAMA

16.20 LEKSIKON UMETNIKOV, sli
kar in grafik Johann Jascha

16.30 BORZNA POROČILA
16.45 LADJA ZALJUBLJENCEV, 

Bogovi in junaki. 2. del
17.30 LETO DNI NA ANTARKTIKI, 

4. — zadnji del: Hladna, bela 
puščava

18.00 PRAVICA DO LJUBEZNI. 26.
del telenovele

18.30 WURTLITZER
19.00 LOKALNI PROGRAM
19.30 ČAS ViSLIKI/VREME
20.00 KULTURA
20.15 PO RDEČE-BELO-RDEČ1H 

SLEDOVIH, Avstrijci v Indiji
21.15 OUALTINGER, Louise Martini 

bere in se spominja kabaretnih 
nastopov iz davnih let življenja 
igralca Hulmuta Oualtingerja

22.00 ČAS V SLIKI
22.25 MRTVI IZ SEINE
23.40 BUTOH - PLES Z JAPONSKE 

2.05 ČAS V SLIKI 
RAII ____________________

7.00
8.00
8.30
9.30 

10.20 
10.50 
11.55
13.00
13.30
13.45
14.15
15.10
16.15

17.00 
17.05 
17.25
17.45
18.10
18.30
18.45
19.45
20.15
20.30

23.15
0.0V
0.10
0.20

RISANKE 
MODRO DREVO 
NADALJEVANKA 
TUDI JAZ
DOKUMENTARNAODDAJA 
USODE, nadaljevanka 
VAŠE ZADEVE 
OB TRINAJSTIH 
GOSPODARŠTVO 
BEAUTIFUL, serija 
KADAR SE LJUBI, serija 
MED NAMI REČENO 
VSI ZA ENEGA, oddaja o ži- 
valih
POROČILA 
KOŠARKA 
VIDEOCOMIC 
NADALJEVANKA 
CASABLANCA 
ROCK CAFE 
HUNTER. serija 
TV DNEVNIK 
ŠPORT
MONTECATINI, zabavna od
daja
PREDNIKI 
TV DNEVNIK 
REME / HOROSKOP 

ZMENEK V KINU 
NOČNI KINO

MADŽARSKA I

6.55 JUTRANJI PROGRAM, vodita 
Livia Azzariti in Puccio Corona

10.15 NADALJEVANKA
11.00 POROČILA 
11.05 NADALJEVANKA
11.40 PAZITE NA KARTICO 
11.55 VREME
12.00 POROČILA
12.15 NA RAI UNO
13.30 TV DNEVNIK/TRI MINUTE 

ZA...
14.00 KVARKOV SVET
14.30 DOKUMENTARNAODDAJA
15.30 MODRO DREVO
16.00 BIG
17.30 PROSTI ČAS

8.45 TV TELOVADBA
8.55 ZLATOKOPI NA ALJASKI. 3. 

del avanturističnega filma po 
Jacku Londonu

9.50 ŽREBANJE LOTA
9.55 SCHUMANN, Koncert za klavir 

v a-molu. angleški film
10.25 RIMSKE ARHITEKTURNE 

TEHNIKE, kratki film
10.50 VIDEO STRANI, in oh 15.40
15.50 VIDEO NOVICE, iz regionalne

ga studia Szeged
16.00 ŠTIRI, poročila v romunščini
16.05 Z JASNO BESEDO
16.55 VPRAŠANJA KRISTJANOV
17.00 LETNI KOLOBARJI, spored za 

upokojence
17.30 TEKA. uporabni napotki 
17.40 FILMSKA REPORTAŽA
18.00 OKNO. uslužnostni program
19.00 VEČERNA PRAVLJICA 
19.10 TV KINO. najava filma Miljenci

lune
19.30 TV DNEVNIK
20.05 DALLAS, ameriška serija. 13. 

Volitve za poslance
20.55 PANORAMA, svetovna politika
21.55 TV KINO. Miljenci lune. franco

ski film (1984)
23.30 T DNEVNIK 
23.45 DNEVNIK BBC

MADŽARSKA II _____________
17.00 TV 2 — Videostrani — Reporta

že - Vreme - Glasba - Vpraša
nja in odgovori

18.00 TELEŠPORT
18.25 ZA OTROKE. Pumuckl, risanka
18.50 TV 2 - Poročila - Najava pro-

grama
19.00 IGRE OKOLI PRAVA, 3. del

SUPER CHANNEL________________
7.00 Ob zori; 8.30 Turistični magazin;
9.10 The Mix; 13.00 Japonske poslovne 
novice; 13.30 The Mix; 16.00 Vroča 
linija; 17.00 Oddajamo; 18.30 Modra 
noč; 19.45 Nit časa; 20.00 Max Hcadro- 
om; 20.30 Lct’s get Pcrsonal; 22.00 
VVorld News; 22.20 Spin; 23.20 Nočni 
koncert; 0.20 Poročila; 0.30 Modra 
noč; 1.30 Nit časa; 1.45 Pozni nočni mix

3SAT_____________________________
14.30 Najlepše melodije sveta; 15.55 
Dvorni ples pri Zilleju. glasbena igra; 
17.20 Mini čas v sliki; 17.30 Mauiy in 
Ratty ob Veliki reki; 18.00 3sat borza; 
18.25 Napotki in trendi; 19.00 Danes;
19.30 Florijan, zadnji del; 20.15 Bogo
vi, grobovi in problemi, vprašljiva arhe
ologija; 21.00 Nazaj v Čile; 21.45 Kul
tura in šport; 22.00 Čas v sliki; 22.25 
Pogledi s strani; 22.50 Zbogom, zima, 
dok. film; 0.40 3sat borza; 1.05 Poro
čila

SATI_____________________________
6.00 Dobro jutro; 8.35 Sosedi; 9.05 
Splošna bolnišnica; 9.50 Teleshop;
10.10 Bingo; 10.35 Tenis, turnir Key 
Biscayne; 12.20 Kolo sreče; 13.00 Tv 
borza; 14.00 Sosedi; 14.25 Splošna bol
nišnica; 15.15 Glavica, kviz; 15.50 Pa- 
radise — Moški, pištola in štirje otroci, 
am. serija; 16.45 T. J. Hooker; 17.40 
Pregled programa; 17.50 Mr. Belvede- 
re. serija; 18.15 Bingo; 19.15 Kolo sre
če; 20.00 HardballT serija; 21.00 Sat 
1 klub; 22.05 Morilski raj, am. film; 
23.55 Tenis. ATP turnir v Key Bisca- 
ync; 2.00 Pregled programa

RTL PLUS__________________________

6.00 Halo Evropa; 9.25 Pot k vrhu, 
angl. film; 11.00 Tveeano; 12.00 Cena 
je prava; 12.35 Oddelek M; 13.00 Dirty 
Dancing. serija; 13.20 Kalifornijski 
klan; 14.05 Springfieldova zgodba; 
14.50 Divja roža, tv novela; 15.38 Ne
to; 15.50 Narodnozabavni napevi; 
16.40 Tvegano; 17.10 Cena je vroča; 
17.45 Sterntaler; 18.00 Mož za šest mi
lijonov dolaijev; 18.45 Poročila; 19.20 
Vrnitev v preteklost; 20.15 Airvvolf II. 
serija; 21.15 Grad ob Vrbskem jezeru, 
nadaljevanka; 22.15 Nogomet; 23.10 
Poročila; 23.20 Tutti Frutti; 0.20 Glavi
co v vodo, repek kvišku, nem. er. film;

i 1.45 Nevarna naloga, am. Film; 3.20 
i Glavico v vodo, pon. filma; 4.40 Navi

hanca, Film; 5.50 Risanka

i TV 5______________________________
16.05 Poročila; 16.15 Poslovne novice; 

i 17.15 O ženskah; 17.45 Kuhinja za sla- 
; dokusce; 18.00 Mladinska oddaja; 
j 18.20 30 milijonov prijateljev; 18.50 
, Kontaktna oddaja; 19.00 Poročila;
I 19.15 Ciin d Oeil; 19.30 Le 19/20;

20.00 Resistances; 21.00 Poročila; 
21.35 Tous a la une; 23.00 Poročila; 
23.15 Hotel; 23.45 Interdit

RADIO
PRVI PROGRAM
(Krvavec stereo 91,8 MHz)
4.30 Jutranji program; 5.50 Jutranja 
gimnastika; 6.50 Dobro jutro, otroci;
8.05 Znanja široka cesta; 8.40 Pesmice 
na potepu; 9.05 Glasbena matineja; 
10.00 Dopoldanski dnevnik: Informaci
je, gospodarstvo; 11.05 Petkovo sreča
nje; 12.10 Pojemo in godemo; 12.30 
Kmetijski nasveti; 13.00 Danes do tri
najstih; 13.38 Do štirinajstih; 14.05 
Gremo v kino; 14.40 Radijski mehur
ček; 15.30 Dogodki in odmevi; 16.00 
Od melodije do melodije: 17.00 Studio 
ob sedemnajstih; 18.05 Vodomet melo
dij; 19.00 Radijski dnevnik; 19.35 Lah
ko noč, otroci; 19.45 Z zabavnimi an
sambli; 20.00 Oddaja za pomorščake;
20.30 Slovencem po svetu; 22.00 Zrca
lo dneva; 23.05 Literarni nokturno
— Jože Udovič: Pesmi; 23.15 Nočni 
program

DRUGI PROGRAM_______________

(Krvavec stereo 98,9 MHz, Krim stereo
93.5 Mhz)
5.30 Val 202 - jutro; 8.00 Val 202
— dopoldan; 13.00 Val 202 — popol
dan; 13.00 Danes do 13.00; 15.30 Do
godki in odmevi; 19.00 Radijski dnev
nik; 19.30 Stop pops in novosti; 21.45 
Kratka radijska igra; 22.00 Zrcalo dne
va; 22.20 Radio študent na našem valu
TRETJI PROGRAM
(Krim stereo 96,5 MHz)
16.00 Dober dan. 16.05 Od uverture do 
plesa (Rossini, Dvorak, Brahms); 16.30 
Znanja široka cesta; 17.00 Koncertni 
solisti: M. J. Pires — klavir. P. Zuker- 
man - violina, B. Fassbaender - mezzo- 

i sopran (W. A. Mozart. C. Saint-Saens, 
R. Schumann); 18.00 Poročila; 18.05 

1 Likovni odmevi; 18.20 Peter Iljič Čaj
kovski: Jevgenij Onjegin, odlomki iz 
opere; 19.30 Predstavitev večernega 
programa; 19.32 6. Koncert oranžnega 
abonmaja slovenske filharmonije - pre
nos iz Čankarjevcga doma v Ljubljani:

! dirigent Uroš Lajovic, solisti Thomas 
i Christian — violina, pevca Iva Hraste in 

Josip Lešaja - spored: W. A. Mozart: 
Simfonija št. 25 v g-molu, Mozart: Kon
cert za violino in orkester v D-duru. K. 
211, A. Zemlinski: Lirična simfonija za 
dva solista in orkester; 22.00 Radijska 
igra - _ Erland Josephson: Gosenica; 
22.40 Šestnajst strun... (L. M. Šker
janc, J. Haydn, W. 2A. Mozart); 23.50 
Napoved sporeda za soboto; 23.55 Li
rični utrinek
RADIO ŠTUDENT________________
(89,3 in 104,3 MHz)
00.00 - 12.00 Radio-satelit (MTV/ 
RTL) 12.00 Vžig; 14.00 OF; 18.00 Ko- 

| silo nekega molja: Amalietti (Svetina/

Televizija si pridržuje 
vse pravice do morebitnih 

sprememb programa!

Renar; 17.00 Joculator; 19.00 Tolpa 
bumov: JOHN ZORN/NAKED CITY 

| — Torture Garden (carache) (1); 22.00 
Idealna godba: etno godba: Gamelani 
z Balija / Ncw Orleans Party (Folkways) 
/ intervju - Derek Bailey: 24.00 Ža- 
temnitcv/radio-satelit

RADIO KOPER___________________
(SV 549 KHz, UKV 88,6-93,8-100,3- 
100.6-104,3-107,6 MHz)
6.00 Glasba za dobro jutro; 6.05 Na 
današnji dan; 6.30 Jutranjik in cestne 
informacije; 7.00 Druga jutranja kroni
ka; 7.30 Poročila in pregled tiska; 7.35 
Kulturni servis; 8.00 Prenos II. progra
ma radia Ljubljana; 13.00 Danes na 
valu Radia Koper: 13.15 Mladi val Ra
dia Koper; 13.30 Dnevnik Radia Ko
per; 14.35 Pesem tedna; 15.30 Dogodki 
in odmevi; 16.00 Glasba po željah; 
17.30 Primorski dnevnik (aktualna te
ma); 18.00 O glasbi, ob glasbi; 18.30 

: Glasbene želje po telefonu: 19.00 Ra
dijski dnevnik; 23.00 Nočni program 

1 Radia Koper

j RADIO MARIBOR________________
(UKV 93,1 in 90,4 MHz SV 558 KHz)
4.30 Prenos sporeda RTA' Ljubljana;
7.15 Dobro jutro; 9.00 Po domače; 
10.05 Mavrica; 10.30 Countrv leksi
kon; 11.00 Mavrica; 12.05 Mavrica;
13.00 Kadar boš na rajžo šel; 14.30 

| Poročila, osmrtnice, objave, glasba; 
' 15.00 Želeli ste, poslušajte; 15.30 Do

godki in odmevi; 16.00 Želeli ste. po
slušajte; 16.30 Dnevnik radia Maribor;
17.00 Po Jugoslaviji; 18.00 Kultura;
18.30 Iz naše produkcije; 19.00 Večerni 
radijski dnevnik

j RADIO GLAS LJUBLJANA________
(Krim stereo 100,2 MHz, Grad stereo 
102,4 MHz)
6.00 Dobro jutro. Ljubljana; 6.15 Prve 

. novice: 7.00 Horoskop; 7.15 Novice;
7.20 Naj naj naj ; 7.30 Vremenska napo
ved; 7.40 Muis na RGL; 6.00 Jutro je 
lahko tudi takšno; 8.15 Novice; 8.30 
Kam danes v Ljubljani; 9.15 Novice;
10.15 Novice; 11.15 Novice; 11.20 Naj. 

i naj, naj; 11.24 Povvcr plav: 12.15 Šport
ni utrinki; 13.15 Novice; 14.00 Pasji 
radio; 14.30 Glasbena oddaja; 15.15 
RGL komentira in obvešča; 15.30 Naj,

j naj, naj; 15.35 Povvcr play; 16.10 Spoz
najmo se; 16.25 Pregled tujega tiska;
17.00 Pregled domačega tiska; 17.15 
Novice; 18.15 Novice, A propos - Od-

: daja o kulturi: 19.15 Novice; 19.25 Vre
menska napoved; 20.00 Marlboro No. 

j 1; 21.00 Star sat-radio

NASI RAZGLEDI
Pogovor z ministrom za kulturo dr. 
Andrejem Capudrom.
Veliki intervju: Olga Hcbrang o sebi, 
ubitem Andriju in o drugih . . . 
Socialnim delavcem so zapovedali 
vdiranje v zasebnost.
Lastninska reforma slovenskega go
spodarstva, privatizacija, podržav
ljanje
NASII RAZGLEDI, vam v premislek.

STIKOV

Utrip
današnjega

tiska

J MEDIA
MARKETING,

marce. štev. 111/:
• PRVIČ PRAVI JUGOSLOVAN- 
SKI PROPAGANDNI KOLAČI: 
Sladkor, laži in marketing
• NAJVEČJI EVROPSKI OGLA
ŠEVALCI
• “VODILNE SVETOVNE
ZNAMKE
• EUROPAGES - 1.000 evropskih 
adresarjev zastonj!
• ESOMAR V LJUBLJANI: Nove 
naloge, nove metode, novi scenariji
• DOSSIER MARKETINGA
— kdo jc kdo. 2. del
• VARSTVO POTROŠNIKOV IN 
PREPREČEVANJE KONKUREN
CE NA TRGU
• TRI OBDOBJA SLOVENSKE 
FOTOGRAFIJE
• EKOLOŠKI KONCEPT OBLI
KOVANJA - zeleni MM
• ZLATI MM ZA KOLEDARJE 
IN TISKANE KOMUNIKACIJE
• 2.000 strokovnjakov ICSID v Ljub
ljani
• Svetovne borze, univerza MM. so
cialni marketing, tevemeter MM. te
stiranje za službo. .

t ______ r

DR ROMAN
Za prvi pomladni vikend prijetno bra
nje z dr romanom. Nova zgodba o lju
deh v belem irna naslov Žena za 
okras. Dr. roman za prijetnejši dan.

DELO PLUS
— Scenarij Milošcvičcve zarote: "Za
neti vojno, potem pa vladaj!- 
— Kje sta dva milijona Metalkinih 
dolarjev? — biznis med dobrimi 
znanci.
— Progres nategnil Maribor - Mari
bor nategnil Progres, vsi skupaj pa 
ljudi.
— Kje je še Titovih 39 knjig?
- Tolar Marije Terezije in cekin Zla
tarne Celje — kaj je bolj slovensko?
DELO PLUS. več kot drugi!

T_____________________T1
V Stikov časopisni kiosk lahko od
dale napoved po telefonu: (061)
329-559 ali telefaksu (Of.l) 302-414 
ali teleprinterju 31 633 in na naslov 
ČGP Delo Stik. Ljubljana. Titova 
35. Kiosk je odprt vsak dan do 11. 
ure za objavo naslednjega dne.

Trgovina v zelenem.
NOVO. NAKUPOVANJE V KUHNSD0RF.

NAKUP0VNJE KOT 
DOŽIVETJE.

Vse, kar vam srce poželi — in še več—pod 
eno streho. Velika izbira in nizke cene — 
tako je nakupovanje pravi užitek!

Naslednji specializirani oddelki se 
priporočajo:

Fop.*» GeKher>kibout»qoe

lmmSm
ELEKTRO RAČK

'P|Bltex|
IDie Mode

der florist 
engleitner

Jutri, 23. marca 1991, dolga na
kupovalna sobota - odprto do 17. 
ure.
Otvoritvene ponudbe pd 21. do 
23. marca 19911

SB - Restaurant SPEEDT isž^lcl ® supermarkt //h
Supartrtach — (uptrgOrMOg! /ff M A

Hcstidll
i Bahnhofstr. 20, F 
Itel. 9943/463-511566 J

(
PISALNI STROJI RAČUNALNIKI 

ATARI - PC - CASIO - HP - AEG 
SHARP - NEC - 0LVMPIA 

PANASONIC TELEFAKSI in TELEFONIi
Hote! »Raduša« 
Gornji Vakuf
PRODAJA
dvostezno 
avtomatsko 
kegljišče »Iskra«. 
Kegljišče je novo, 
brezhibno, 
obratovalo je dva 
meseca.
(Prodajamo
kompletno
avtomatiko).
Cena po pogodbi.
Pojasnila lahko 
dobite po tel. 070/ 
62-520 ali faksu 
62-520.

2364

Linden - Apotheke 
Mr. Wolfgang Fellner 
8430 Libnitz/Lipnica, 
Kaspar Harbgasse 
2a, tel. 9943/3452 
- 2233 
(pri cerkvi)

Krajevna 
skupnost Starše
proda ali odda 
parcelo
ob magistralni cesti 
Maribor—Ptuj, ki meri 
1500 m2 in je primerna 
za gradnjo trgovskega 
lokala tlorisne 
površine okoli 350 m2. 
Prijave pošljite do 1. 
aprila 1991 na naslov: 
KS Starše, 62205 
Starše.
Informacije po tel.
(062) 688-270.

2370

3 5’
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Intermedia
inženiring
Po pooblastilu ZLITA- 
a. Združene lesne 
industrije Tržič

prodajamo poslovne 
proetore v Križah 
pri Tržiču

N< 
ft>
2-0- 
5"o 

(Q 'P m
Tri kilometre od Tržiča bomo uredili manjše naku
povalno središče za potrebe krajanov Kriz, Tržiča

Poslovni prostori so namenjeni različnim dejavno
stim (trgovine, obrtno storitvena in gostinska de
javnost, pisarniški prostori).
Sedanji poslovni prostori so različnih površin po 
namembnostih, zato jih bomo preuredili po potre
bah in željah kupcev.
Vse informacije dobite na: IMI - Intermedia nze- 
niring, Ljubljana. Ilovški štradon 22, tel. (061)
212-259. 2325

Republika Slovenija Mesto Ljubljana

Mestni sekretariat za urbanizem in 
varstvo okolja

Služba sklada stavbnih zemljišč 
mesta Ljubljane, Ljubljana,
Tomšičeva 6

vabi sodelavce za opravljanje del in nalog:
1. vodenje službe sklada

— za vodenje in organiziranje dela ter spremljanje, 
koordiniranje in opravljanje najzahtevnejših nalog 
s področja urejanja stavbnih zemljišč

Od kandidatov pričakujemo visoko izobrazbo eko
nomske. pravne ali tehnične smeri, znanje naj
manj enega od svetovnih jezikov, več let delovnih 
izkušenj ter dobro poznavanje problematike de
lovnega področja, za katero kandidirajo, zlasti 
ekonomsko-finančna vprašanja s področja gospo
darjenja s stavbnimi zemljišči, tehnična vprašanja 
urejanja stavbnih zemljišč ter poznavanje kom
pleksnega reševanja mestnih razvojnih projektov.

2. za pomoč pri vodenju in opravljanju 
najzahtevnejših del in nalog na * 
področju:
a) stavbno-zemljiške ekonomike 
in informatike:
- analitično spremljanje ter ocenjevanje potreb 
in prioritet investicij na področju urejanja stavbnih 
zemljišč ter zbiranje in obdelava podatkov s po- _ 
dročja urbanizma in urejanja stavbnih zemljišč.

b) priprave in opremljanja stavbnih 
zemljišč:
— skrb za pripravo in opremljanje stavbnih zem
ljišč, nadzor in koordinacija dela izvajalcev pripra
ve in komunalnega opremljanja stavbnih zemljišč.

c) finančnih analiz in svetovanja:
- finančni nadzor in spremljanje pogodb in raču
nov ter plačilnih inštrumentov, priprave finančne
ga dela planskih dokumentov s področja urejanja 
stavbnih zemljišč ter mestnih projektov, ki se na
našajo na urejanje stavbnih zemljišč.

Od kandidatov pričakujemo visoko izobrazbo, in 
sicer za naloge pod 2a in 2c ekonomske smeri, 
pod 2b gradbene ali komunalne smeri, več let 
delovnih izkušenj (najmanj pet let) in dobro poz
navanje problematike z delovnega področja, za 
katero kandidirajo.

Če vas delo zanima in ste usposobljeni zanj, nam 
pošljite vaše ponudbe z osnovnimi podatki o izo
brazbi in dosedanjih delovnih izkušnjah v 15 dneh 
po objavi na naslov: Mesto Ljubljana, Služba za 
kadrovske zadeve, Ljubljana, Prešernov trg-2.

2368

Ekskluzivno zastopniško 
delo
nudimo pridnim osebam, ki si želijo 
več kot samo povprečen zaslužek. 
Zaželen lasten prevoz. Ob vsestranski 
strokovni pomoči zagotavljamo 
finančni uspeh. Informacije po 
telefonu: (061) 455-371.

2159

<Ž?
Stopnjevalni 
Jackpot 
velja na dan 
20. 3. 1991

‘z? 'ž?
; ($»£35®

10,848.911 ATS
CASINO GRAZ-GRADEC 
Casino velden-vrba
vsak dan od 15. ure naprej

Tržno uspešna in 
perspektivna firma
vam ponuja možnost dela v zastopni
ški dejavnosti. Profesionalno nastopa
nje na trgu z vpeljanim projektom je 
garancija velikemu zaslužku. 
Informacije po telefonu (061) 371-534, 
po 15. uri.

2157

APARTMAJI IN 
POSLOVNI CENTER 
SIMONOV ZALIV
V Simonovem zalivu gradimo apartmajski in poslovni 
center.

Na voljo so apartmaji, veliki od 26 do 68 m~ ter lokali za 
gostinske, trgovske in poslovne dejavnosti, veliki od 24 
do 88 m2.

Informativna cena: %

za apartmaje 23.827 din/m2

za lokale 29.785 din/m2

za parkirno mesto 119.138 din/m2

INFORMACIJE IN PRODAJA:

kimonov finali
'dk GIP GRADIS, 

podjetje za inženiring 
Ljubljana. Letališka 33 
tel. 061/4484241

(lil!
LIZ-INŽENIRING. Ljubljana, Kraigherjev trg 1 
tel. 061/313-022
LIZ - STUDIO Izola. Morova 6/a 
tel. 066/64-476

O.
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Aerodrom Ljubljana objavlja izide 
natečaja, razpisanega za izdelavo 
optimalne idejne, urbanistične in 
tehnološko arhitektonske rešitve 
novega potniškega terminala na 
Aerodromu Ljubljana — Projekt 
Terminal 2.
Ocenjevalna komisija v sestavi: 
predsednik: Vinko Može dipl. inž. gr. 
podpredsednik: Stanislav Bobnar, dipl. org. 
člani: Marko Repovš. dipl. inž. el.
Milan Primožič, dipl. inž. prom.
Vasilije Medenica, dipl. inž. gr.
Martin Jakše, dipl. ekon.
Rado Skrabar, dipl. inž. prom.
Grega Košak, dipl. inž. arh.
Marjan Bežan, dipl. inž. arh.
Sašo Dalla Valle, dipl. inž. arh.
Miha Kos, dipl. inž. arh. 
poročevalci: — za letalsko tehnologijo 
dr. Stanislav Pavlin, dipl. inž. prom.
— za arhitekturo
Miran Gajšek, dipl. inž. arh.
— za ekonomski del 
Ivica Čudič, inž. gr.
konsultant: Manfred Steffen, dipl. inž.. Munchen
je izbirala med devetimi natečajnimi elaborati in 
določila naslednje nagrade in odkupe:
1. prvo nagrado v znesku 180.000,00 din prejme 
elaborat št. 2. izdelan v SGP SCT, SCT Inženiring 
Ljubljana, Cesta VII. korpusa 1.
Avtorja: Vladimir Koželj, dipl. inž. arh.
Jagoda Ličina, dipl. inž. arh. 
sodelavci: Sanja Tufegdžič, dipl. inž. arh.
Rade Bokič, gr. teh.
Tina Ježek, dipl. inž. arh.
Viktor Žigon, dipl. inž. arh.
tehnologija: mag. Tomislav Jovanovič, dipl. inž.
prom.
dr. Milan Janič. dipl. inž. prom. 
statika: Jana Vesel, dipl. inž. gr.
Štefan Tasič, dipl. inž. gr. 
instalacije: Janez Šarec, dipl. inž. str.
Metod Loboda, dipl. inž. el.
požarna varnost: Aleksander Remec. dipl. inž. gr.
2. Zvišano drugo nagrado v znesku 120.000,00 
din prejme elaborat št. 4, izdelan v Ljubljanskem 
urbanističnem zavodu, Ljubljana, Kardeljeva 
ploščad 23.
Avtorji: mag. Peter Bassin, dipl. inž. arh.
Igor Bizjak, dipl. inž. arh.
Borut Šajn, dipl. inž. arh.
Marjan Vrhovec, dipl. inž. arh. 
zunanji sodelavci: 
statika: Miha Remec. dipl. inž. gr. 
instalacije: Janez Šarec, dipl. inž. str. 
predračun: Darinka Bohinec, viš. gr. teh. 
maketa: Peter Ogorelec, dipl. inž. arh.
3. Zvišano tretjo nagrado v znesku 80.000,00 din 
prejme elaborat št. 9, izdelan v KARS, 
projektiranje, inženiring, Sežana: Ljubljana, 
Bogišičeva 11.
Avtor: Vojteh Ravnikar, dipl. inž. arh. 
sodelavci: Maruša Zorec, dipl. inž. arh.
Robert Potokar, dipl. inž. arh.
Majda Planišček, dipl. inž. arh.
Irena Lozič, dipl. inž. arh. 
maketa: Peter Maležič, dipl. inž. arh.
4. prvi odkup v znesku 60.000,00 din prejme 
elaborat št. 6, izdelan v projektivnem ateljeju 
Urbanističnega zavoda, Ljubljana, Kersnikova 9. 
Avtorji:
tehnologija: Milan Grbovič, dipl. inž. prom. 
urbanizem in arhitektura: Janez Kovič, dipl. inž. 
arh.
Slavica Suklan-Umek, dipl. inž. arh.
Vesna Zupančič-Zrim, dipl. inž. arh.
Alenka Dobovišek, dipl. inž. arh. 
sodelavci:
statika: Lado Leskovec, dipl. inž. gr. 
elektroinstalacije: Vasilij Lombar, el. teh. 
strojne instalacije: Jože Boc, dipl. inž. str. 
promet: Janez Podobnik, dipl. inž. gr. 
protipožarna priporočila: Katarina Brilli, dipl. inž. 
gr.
5. Drugi odkup v znesku 40.000,00 din prejme 
elaborat št 5, izdelan v IZTR, Inženiring in 
projektiranje, Ljubljana, Trg osvoboditve 16.
Avtorja: Matjaž Acceto 
Sergej Dolenc
V sodelovanju s podjetjem IZTR Inženiring in 
projektiranje: Anton Berce, strukturni inž.
Mitja Lenassi 
Silvo Tekavec 
Janko Plevnik 
Slobodan Milojevič 
Urša Accetto 
Kaja Lipnik
Elaborati pod zaporednimi številkami:
1 — GP Grosuplje,
3 - FAGG VTOZD Arhitektura.
7 — Raziskovalno projektivni biro, Tehniška 
fakulteta. Maribor in
8 — Slovenija projekt Ljubljana 
prejmejo odškodnino po 30.000,00 din.
AERODROM LJUBLJANA
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Mag. Milan Lovrenčič, dipl. ekon., 
Center za gospodarsko svetovanje, 
p. o., Ljubljana, Titova 118
RAZPISUJE 
prosti delovni mesti
1. direktorja sektorja Finančna 
agencija
Pogoji:
- visoka izobrazba ekonomsko-finančne smeri
- izkušnje pri samostojnem finančnem delu
- znanje tujega jezika.
2. direktorja sektorja Diagram
- borza vrednostnih papirjev
Pogoji:
- visoka izobrazba ekonomske ali pravne smeri
- znanje s področja izdaje in prometa z vrednost
nimi papirji
- znanje tujega jezika.

Mandat direktorjev traja 4 leta.

Od kandidatov pričakujemo, da so kreativni, imajo 
organizacijske in vodstvene sposobnosti in so se 
pripravljeni dodatno izobraževati.

Objavljamo prosto delovno mesto v sektorju Orga- 
non - Inženiring za lastninsko preobrazbo po
djetij:
1. svetovalca za področje 
organizacijske in lastninske 
preobrazbe podjetij
Pogoja:
- visoka izobrazba pravne, ekonomske ali organi
zacijske smeri
- 4 leta delovnih izkušenj pri podobnem delu

Delovno razmerje bomo sklenili za nedoločen čas, 
s 3-mesečnim poskusnim delom.

Prijave sprejemamo 15 dni. Kandidate bomo o iz
biri obvestili v 21 dneh po končanem prijavnem 
roku. Prijave pošljite na naslov: Center za gospo
darsko svetovanje, po. o., Titova 118, Ljubljana.

Informacije po telefonu (061) 348-152.

Fakulteta za organizacliske vede Kranj 
Center za izobraževanje in svetovanje 
in
Center za permanentno izobraževanje 
Cene Stupar
organizirata seminar

preoblikovanje
delovnih organizacij na 
področju družbenih dejavnosti 
v zavode
Seminarji bodo:
* Ljubljana
* Celje
* Kranj
* Maribor
* Murska Sobota
* Novo mesto
* Koper
* Nova Gorica

17. aprila 1991 
16. aprila 1991
18. aprila 1991
23. aprila 1991
24. aprila 1991
25. aprila 1991

7. maja 1991
8. maja 1991

Na seminarjih bodo sodelovali sodelpvci 
Republiškega sekretariata za zakono
dajo.
Informacije in prijave: CPI Cene Štupar, 
Vojkova 1, Ljubljana, tel.: 061/314-737, 
telefaks: 061/327-244.
CFIS, Prešernova 11, Kranj, 
tel.: 064/23-181

2374

@ metalka
Metalka Ljubljana, o. sub. o.
išče za sezonsko delo

v Počitniškem domu v Fiesi več 
delavk
(delavcev) za:

— delo v kuhinji
— delo v bifeju
— strežbo
— pospravljanje sob
Za opravljanje zgoraj navedenih del je potreben 
higienski minimum.
Zaposlitev je sezonska - od začetka junija do 
predvidoma konca septembra — odvisno od zase
denosti doma.
Z izbranimi kandidati bomo sklenili pogodbo o de
lu, prednost pa bodo imeli delavci z izkušnjami pri 
podobnih delih. Pisne prijave z opisom delovnih 
izkušenj sprejemamo osem dni po objavi na na
slov: Metalka, o. sub. o., Kadrovska služba, 61001 
Ljubljana, Dalmatinova 2.

2323

Pedagoška akademija v Ljubljani, 
Univerza v Ljubljani,
Kardeljeva ploščad 16
razpisuje dela in naloge

visokošolskih učiteljev za predmete:
1. organizacija dela, metodologija 

gospodinjskega izobraževanja
2. slovenski jezik
Kandidati morajo izpolnjevati pogoje, določene 
v zakonu o usmerjenem izobraževanju in zakonu 
o spremembah in dopolnitvah ZUI (Uradni list RS 
št. 11/80 in 25/89) in Statutu Pedagoške akade
mije.
Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljite 
v 8 dneh po objavi na naslov: Pedagoška akademi
ja Ljubljana, Kardeljeva ploščad 16.

2355

Sporočamo žalostno vest. 
da je v 83. letu starosti umrl

JURE RUDMAN
s Hrasta pri Metliki

Od njega se bomo poslovili v petek, 22. marca 1991. 
ob 16. uri izpred domače hiše na Hrastu

Žalujoči: soproga Danica, hčerka Marija, 
sinovi Jure, Marko, Janko in drugo sorodstvo

2360

Nepričakovano nas je zapustil naš dragi mož. 
oče, stari oče, brat in stric

CIRIL BABNIK
Od njega se bomo poslovili v ponedeljek. 25. marca 

1991. ob 10. uri na ljubljanskih Žalah 
Na dan pogreba bo žara v deseti mrliški vežici

Žalujoči: žena Danica, sin Tomaž, hčerka Breda 
z družino ter drugo sorodstvo

Ljubljana. Nova Gorica. 20. marca 1991

Danes se poslavljamo od

SILVE BEZJAK
naše poklicne in življenjske učiteljice 

S hvaležnostjo slovenski logopedi

ELEKTROKOVINA, proizvodnja elektrokovinskih izdelkov, 
p. o., Maribor, Tržaška c. 23,
na podlagi sklepa delavskega sveta z dne 15. 2. 1991 razpisuje

javno zbiranje ponudb za sovlaganje v mešano podjetje 
v obliki družbe z omejeno odgovornostjo (gostinska 
dejavnost)
Elektrokovina vabi sovlagatelje za ustanovitev mešanega podjetja d. o. o., 
z visoko kakovostno gostinsko ponudbo.
Pogoji:
— Delež Elektrokovine je večinski in predstavlja vso zemljišče na pare. št. 158/2, 
159/2, 161/2, 166, 184 in 991/7, k. o. Limbuš, ki meri 13.158 m2 in stanovanjsko 
stavbo, na lokaciji »čolnarna Limbuš«, ki meri 287 m2.
— Ocenjena vrednost premičnin in nepremičnin Elektrokovine znaša 
3,500.000,00 din.
— Najnižji sovlagateljski delež znaša 20% od ocenejne vrednosti, namenjen pa 
bo obnovi kuhinje.
Ponudbe bomo zbirali do 15. 4. 1991, na naslov Elektrokovina, p. o., Maribor, 
Tržaška c. 23 — kadrovsko splošni sektor.
Podrobnejša pojasnila dobite ob delavnikih na telefonski številki 32-251, interna 
610.

2356

Za vedno nas je zapustil dragi oče in brat

ANTON KOMAN
Od njega se bomo poslovili v ponedeljek. 25. marca 1991, ob 15. uri 

iz petnajste mrliške vežice na ljubljanskih Žalah

Žalujoči: hči Zora in drugo sorodstvo

Ljubljana, 21. marca 1991

SOS telefon za 
ŽENSKE IN 
OTROKE - ŽRTVE 
NASILJA
VSAK DAN od 18. do 23. 
ure na št. (061) 441-993.

Naši razgledi,
vam v premislek

Zagarstvo
žag-les,
Tržaška 118, Ljubljana
prodamo žagan les
— smreka, jelka, debe
line 20 do 80 mm, ČPČ
— IV. klasa — hrast in 
bukev, grede in ostreš
ja, po naročilu.
Informacije po tel. 
(061) 272-674, od 9. do 
14. ure.

2359

Delovna skupnost skupnih služb 
Univerzitetnega kliničnega centra 
Ljubljana, o. sub. o.
objavlja prosta delovna mesta v počitniškem 
domu v Savudriji:

upravnika
Pogoja: srednja izobrazba ustrezne smeri in 
ustrezne delovne izkušnje pri podobnem delu

kuharja
Pogoja: poklicna kuharska šola in ustrezne delov
ne izkušnje

kuharske pomočnice oz. sobarice
Pogoji: osnovna šola, tečaj za kuharske pomočni
ke in ustrezne delovne izkušnje.
Delovno razmerje bomo sklenili za določen čas od 
1. 6. do 30. 9. 1991, mogoča pa je tudi sklenitev 
pogodb o delu.
Prijave je treba poslati v 8 dneh po objavi oglasa 
na naslov: UKC Ljubljana, Bohoričeva 28, kadrov
ska služba. Kandidate bomo o izbiri obvestili v 30 
dneh. Podrobnejše informacije dobite na telefonu 
325-341.
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Tiho nas je zapustil naš dragi

STANKO MEDVEŠ
Od njega se bomo poslovili v ponedeljek. 25. marca 1991, ob 12. uri 

na ljubljanskih Žalah
Na dan pogreba bo žara v dvanajsti mrliški vežici

Žalujoči: žena Vilma, hčerka Milenka z družino in drugo sorodstvo

Ljubljana. Tolmin. 20. marca 1991

Sporočamo žalostno vest, da je umrla

ANA SKUBIC
upokojena delavka v sirarni

Od nje se bomo poslovili v petek, 22. marca 1991, ob 16. uri 
na pokopališču v Stični

Ohranili jo bomo v trajnem spominu

Mercator—Ljubljanske mlekarne in Klub upokojencev

Še vedno pretreseni sporočamo, da je nepričakovano umrl 
naš ljubi oče

STANE VENINSEK
ing. org. dela v pokoju

Od njega se bomo poslovili v petek, 22. marca 1991, 
ob 15.30, na celjskem pokopališču

Pogrešali te bomo hčerka Simona, zet Stane in vnuk Jan

Za vedno se je poslovila od nas naša najdražja sestra in teta

MARIJA RUS
laborantka v pokoju

Pokojnico bomo spremili k zadnjemu počitku na ljubljanskih Žalah 
v torek, 26. marca 1991, ob 14. uri.

Na dan pogreba bo ležala v štirinajsti mrliški vežici

Žalujoči: sestra Angela, nečak Marjan z družino in drugo sorodstvo

Ljubljana, 20. marca 1991

SPOROČAMO ŽALOSTNO VEST, DA JE UMRL

STANE VENINSEK
DOLGOLETNI ČLAN GRS

OSTAJA NAM SPOMIN NA DOBREGA PRIJATELJA IN SODELAVCA

PLANINSKA ZVEZA SLOVENIJE 
IN GORSKA REŠEVALNA SLUŽBA

Z žalostjo sporočam, da je po težki bolezni umrla naša draga žena. sestra in teta

FRANČIŠKA SOKOL
rojena BERTONCELJ 

poslovodkinja

Od nje se bomo poslovili v ponedeljek_25. marca 1991, ob 13. uri 
na ljubljanskih Žalah

Na dan pogreba bo ležala v trinajsti mrliški vežici

Mož Milan v imenu vsega sorodstva

Ljubljana. Železniki

Sporočamo žalostno vest, da je nepričakovano 
in mnogo prezgodaj umrl dolgoletni načelnik GRS postaje 
Celje in član upravnega odbora Planinskega društva Celje

STANE VENINSEK
Od njega se bomo poslovili v petek, 22. marca 1991, 

ob 15.30, na mestnem pokopališču v Celju

Planinsko društvo 
Celje

Gorska reševalna služba 
postaja Celje

Dotrpel je naš dragi mož. oče, brat, dedek in pradedek

JANEZ SELAN
po domače Marinkotov ata

Od njega se bomo poslovili v ponedeljek, 25. marca 1991, ob 16. uri 
izpred cerkve na pokopališču v Sostrem 

Na dan pogreba bo ležal v šestnajsti mrliški vežici na ljubljanskih Žalah

Žalujoči: žena Frančiška, otroci Janez, France, Milena in Justina z družinami, 
sestra Marija in drugo sorodstvo

Ljubljana, Stockholm, 21. marca 1991

Vsem, ki ste ga poznali in imeli radi, 
sporočamo žalostno vest, da je za vedno zaspal 

moj dragi mož, brat, stric, svak in bratranec

ANTON HRASTAR
iz Trnovega

Od njega se bomo poslovili v ponedeljek. 25. marca 1991. ob 14. uri 
na ljubljanskih Žalah

Na dan pogreba bo žara v štirinajsti mrliški vežici

Žalujoči: žena Rozka, sestra, brat, svakinji in svaki ter drugo sorodstvo

Ljubljana, 20. marca 1991

Sporočamo žalostno vest, da je umrl naš upokojeni sodelavec

CIRIL BABNIK
Od njega se bomo poslovili v ponedeljek, 25. marca 1991, 

ob 10. uri na ljubljanskih Žalah

Ohranili ga bomo v lepem spominu

Služba družbenega knjigovodstva v Republiki Sloveniji 
podružnica Ljubljana

Sporočamo, da je umrl naš dolgoletni sodelavec

LJUBO RAVNIK
projektant — upokojenec

Od njega se bomo poslovili v petek, 22. marca 1991. ob 9. uri 
na ljubljanskih Žalah

Delavci Splošnega projektivnega biroja — LIZ-inženiring Ljubljana

Umrl je naš dolgoletni sodelavec

PAVEL URANKAR
upokojeni prof.

Srednje ekonomske sole v Ljubljani

Delavci šole

Ljubljana. 21. marca. 1991

Nepričakovano nas je zapustil naš sodelavec

MARTIN ŠAŠEK
preddelavec v skladišču izolacijskega materiala

Od pokojnega sodelavca se bomo poslovili v petek, 
22. marca 1991, ob 15.30 na pokopališču v Dolžu pri 

Stopičah

Do 14. ure na dan pogreba bo ležal v mrliški vežici 
v Šmihelu

Ostal bo spomin na dobrega sodelavca

Delavci Krke, tovarne zdravil Novo mesto

Mnogo prezgodaj nas je zapustil dragi mož, oče, brat, stric, zet, svak in tast

mag. sc. IVO BRENČIČ
dipl. oec. in strokovni prevajalec iz Celja

Od dragega pokojnika se bomo poslovili v ponedeljek, 25. marca 1991, 
ob 16. uri na Mestnem pokopališču v Celju

Od nedelje, 24. marca bo ležal v vežici Mestnega pokopališča.
Žalujoči: žena Majda, hčerka Simona, sin Ivo z Angelco, sestri dr. Dita Kralj 

in Renata Lenart z družinama ter družine Brenčič, Pižmoht, Knez, Kren, Šoštarič, 
Vamberger, Drofenik in drugo sorodstvo

Celje, Slovenj Gradec, Gradec. Ptuj, Maribor. Podčetrtek 
V Celju. 21. marca 1991

Zdaj več ga ni, več nisva eno, 
del njega v meni je zgubljeno 
Molčim, Samota me boli

ZAHVALA
Vsem, ki ste našega dragega

MARJANA JUVANA
poznali, ga imeli radi, kot stanovskema tovariša spoštovali, mu med boleznijo lju
beče lajšali bolečine, ga zasuli s cvetjem in molili zanj ter mu prisrčno zapeli pesmi, 
nam pa izrazili sožalje, ga tako številno spremili do groba, naša prisrčna, topla

zahvala
Žalujoče družine: Juvan, Šket, Šef in Zomada

_____________________________ Ljubljana, 22. marca 1991 ««
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Avstro-ogrska melanholija
Slovenija in Južna Tirolska bi lahko prišli 
v Avstrijo, Hrvaška pa ne, ker je bila ogrska
OD NAŠEGA DOPISNIKA
DUNAJ, 21. marca — Felix Ennacora, vodilni avstrijski stro
kovnjak za mednarodno pravo, je na predavanju v Celovcu 
(tema je bila federalizem) dejal, da bi Slovenija in Južna Tirolska 
lahko bili v avstrijski zvezni državi, Hrvaška pa ne, ker je bila 
nekoč del ogrskega kraljestva. Trditev, ki jo je opri na sklepni 
dokument KVSE, je v Avstriji dvignila veliko prahu.

Namestnik zveznega kanclerja in predsednik OVP Josef Rie- 
gler, ki je spričo poznanosti Ennacora in njegove povezanosti 
z OVP svoje besede sprva tehtal z lekarniško tehtnico, je na 
današnji tiskovni konferenci Ermacorova razmišljanja najprej 
ocenil kot izraz njegovih akademskih miselnih igric. »S praktič
nega političnega stališča pa je pomembnost teh razmišljanj 
piškava,« je povedal Riegler. Od Ermacora se je distanciral tudi 
pristojni za mednarodne zadeve OVP in generalni sekretar EDU

• Član predsedstva Republike Slo venije dr. Matjaž Kmecl je dal 
v tej zaderi naslednjo izjavo: »Ob vsem spoštovanju do zasluž
nega znanstvenika in profesorja Felixa Ermacora se seveda ni 
mogoče strinjati z njegovimi predvidevanji, da bi se Republika 
Slovenija lahko priključila Avstriji. Predstave o tem, morda 
samo novinarske, temeljijo na napačnih vizijah glede prihodnje 
Evrope: v združeni Evropi naj bi cvetel etnični in kulturni 
pluralizem, ne pa državne meje; torej je govorjenje o državnih 
mejah eo ipso nesmiselno. Vsekakor pa je Republika Slovenija 
prej in slej življenjsko zainteresirana za tesno sodelovanje 
z vsemi regionalnimi in drugimi sosedi, pri čemer pomeni za 
sodelovanje z Avstrijo zgodovina lahko (ni pa nujno) dodaten 
motivacijski substrat. Docela nesprejemljivo pa je govoriti 
o eventualni slovenski priključitvi Avstriji v kontekstu z Južno 
Tirolsko, etnične relacije so pri tem popolnoma različne, povrhu 
pa je v vsakem primeru tovrstno spekuliranje v nasprotju s pro- 
pozicijami Helsinške listine in običajnega meddržavnega poslo
vanja.«

(Evropske demokratične unije) Andreas Khol, ki je o tem pove
dal, da z avstrijske strani ni nikakršnih stremljenj po kakršnikoli 
spremembi avstrijskih meja. »Vsem našim prijateljem v Jugosla
viji svetujemo, naj si za novo ureditev Jugoslavije prizadevajo 
v lastni hiši. Nihče naj si ne dela iluzij o tem, da bi bila Evropa 
pripravljena privoliti v novo ureditev Jugoslavije, ki ne bi bila 
rezultat pogajanj med šestimi republikami in obema avtonom
nima pokrajinama. Ta proces je treba voditi s potrpežljivostjo, 
strpnostjo in občutkom za mero. traja pa lahko tudi deset let. 
Nočemo, da bi Jugoslavija postala parodija na razpad avstro-ogr- 
ske monarhije.«

BOJAN GROBOVŠEK

NA KRATKO
Modri vlak v službi turizma?

BEOGRAD, 21. marca (Tanjug) - Zvezni izvršni svet je 
sklenil prodati Modri vlak. Od celotnega »posebnega železni
škega voznega parka« bo za potrebe države obdržal samo dva 
luksuzna vagona. Del vagonov s saloni in spalnih vagonov, ki 
pripadajo skupnosti JŽ, bodo dobili železničarji nazaj. Sklep je 
ZIS sprejel zato, ker Modri vlak ni vozil že dve leti. V sekretari
atu ZIS za informacije menijo, da kupca zagotovo ne bo težko 
najti. Na primer Energoprojekt-Promet je že decembra lani 
obvestil ZIS, da se je več uglednih družb, ki se ukvarjajo 
z ekskluzivnim turizmom, pripravljenih pogajati o prodaji ali 
kakšnem drugem načinu uporabe Modrega vlaka za komercialne 
namene na ozemlju Jugoslavije.

Igor Bavčar pri Franzu Loschnaku
DUNAJ, 21. marca - Slovenski notranji minister Igor Bavčar in 

avstrijski zvezni notranji minister Franz Loschnak sta danes s svojimi 
sodelavci proučila možnosti za intenziviranje sodelovanja med slo
venskim notranjim ter avstrijskim zveznim notranjim ministrstvom. 
Slovensko notranje ministrstvo je namreč doslej sodelovalo predvsem 
s policijskimi direkcijami Koroške, Štajerske in Gradiščanske. Bav
čar in Loschnak sta se med drugim pogovarjala o neposrednem 
sodelovanju obeh ministrstev pri preprečevanju tihotapstva mamil, 
orožja ter ilegalnega prestopanja meje med Slovenijo in Avstrijo. 
Tema pogovorov so bila tudi vprašanja, ki naj bi se pojavila ob 
osamosvojitvi Slovenije. (B. G.)

Tokio ponuja Moskvi denar za otoke
TOKIO, 21. marca (Reuter) — Japonska je Sovjetski zvezi ponu

dila gospodarsko pomoč v višini 28 milijard dolarjev, vendar pod 
pogojem, da ZSSR vrne štiri otoke, ki jih je Rdeča armada okupirala 
leta 1945. trdi v današnji številki japonski dnevnik Jomjuri. Omenjeni 
ozemeljski spor je glavni vzrok, zaradi katerega Moskva in Tokio še 
vedno nista sklenila mirovnega sporazuma, hkrati pa glavna ovira za 
izboljšanje dvostranskih gospodarskih odnosov.

OB KONCU REDAKCIJE
SPOPAD MED POLICIJO IN STAVKAJOČIMI - Grška policija 
je s solzilcem in palicami razgnala več sto stavkajočih voznikov, ko 
so poskušali vdreti v poslopje ministrstva za promet v Atenah. Več 
je bilo ranjenih, še več razbitih oken na ministrstvu in bližnjih 
poslopjih.
IZNIČENA DRŽAVNA ODLIKOVANJA - Bolgarska skupščina 
je razveljavila ves sistem »duhovne stimulacije«; vsa državna odliko
vanja in nagrade. Zanimivo je, da je skupščina enako ravnala že leta 
1947, ko je komunistična oblast uvedla povsem nova odličja.

Onesnaženost zraka v Sloveniji 21. 3.
Poročilo Hidrometeorološkega zavoda Slovenije

1991

Izmerjene koncentracije 
S02 v mikrogramih/mJ

povpr. 
do 15.00

danes
naj v. 
uma

ob
včeraj

24-uma

Ljubljana 65 176 8.30 76
Maribor 86 247 7.30 132
Celje 74 150 8.30 103
Trbovlje 99 224 8.30 140
Hrastnik 54 73 2.00 77
Zagorje 62 220 8.30 75
Zavodnje 50 155 10.00 80
Mejne koncentracije S02 (odlok iz leta 1990):
Enourna 350 gg/uri; 24-uma 125 gg/m5
Kritične koncentracije SO; (odlok iz leta 1990); enourna 1050 gg/m3 
Kritične koncentracije niso bile presežene.

Poljska se je rešila iz 
zanke hudih dolgov
Ameriška podpora je bila odločilna, da so zahodne države odpisale 
Varšavi pol dolga, VVashington pa ga je »izničil« kar 70 odstotkov
OD NAŠEGA SODELAVCA
VARŠAVA, 21. marca — Ameriška vlada je pri odločitvi pariškega 
kluba o zmanjšanja poljskega dolga odigrala odločilno vlogo. To sta 
v sredo na slovesnem sprejema vodje poljske države v Washingtonu 
potrdila predsednik George Bush in njegov gost Lech Walensa, pri 
čemer je bil največji poudarek na sporočilu gostiteljev, da je ameri
ška vlada šla korak dlje kot njene zaveznice in »izničila« kar 70 
odstotkov poljskega dolga, id znaša skoraj tri milijarde dolaijev.

Po večmesečnih zelo težavnih 
pogajanjih so člani pariškega 
kluba, kot je bilo že prej napo
vedano, 15. marca privolili 
v zmanjšanje poljskih dolgov 
najmanj za polovico. Gre za 33 
milijard dolaijev, kolikor znaša
jo posojila, ki so jih banke Polj
ski odobrile na podlagi jamstva 
njihovih vlad. Kot je predvide
no, naj bi Poljska letos odplačala 
samo 20 odstotkov obrokov in 
obresti. Odpis glavnega dolga 
naj bi potekal v dveh delih. 
V prvih treh letih bi se dolg 
zmanjšal za 30 odstotkov, v na
slednjih dveh pa še za 20 odstot
kov. Poleg tega bi desetino dol
ga spremenili v zlote, ki bi se 
porabili za naložbe pri varstvu 
človekovega okolja in razvoju 
infrastrukture.

Sporočilo pariškega kluba 
opozarja na izjemnost tega ukre
pa (odpis je bil prvič priznan dr
žavi s srednje visokim narodnim 
dohodkom), češ da je to pred
vsem priznanje poljskim refor
mam. Hkrati so kot pogoj za od
pis dolga zahtevali, da Medna
rodni denarni sklad potrdi pro
gram sprememb v poljskem go
spodarstvu, o čemer bodo odlo
čali sredi aprila. Tudi vicepremi- 
er Balcerovic je priznal, da odpis 
dolga ne more nadomestiti pri
zadevanj, ki so še vedno potreb
na pri gospodarski in sistemski 
reformi.

Sporazum s pariškim klubom 
bodo najverjetneje uradno pod
pisali 19. aprila, potem pa bo 
sledilo natančnejše določanje 
pogojev za odpis dolga z vsako 
od sedemnajstih držav, poljskih 
upnic. Pričakujejo, da bi utegni
le vlade nekaterih držav posne
mati ZDA in pokazati še večjo 
velikodušnost do Varšave. Polj
ska bo obveznosti do pariškega 
kluba izpolnjevala tako, da bo

L. Peterle: 
Federalisti 
po evropsko

GORICA, 21. marca — »Smo 
federalisti v evropskem smislu, 
ne želimo pa biti federalisti na 
jugoslovanski način,« je dejal 
nocoj številnemu zbranemu ob
činstvu v dvorani goriške pokra
jinske uprave predsednik sloven
ske vlade Lojze Peterle in s tem 
morda najbolj nazorno predsta
vil razdruževalne težnje Sloveni
je iz Jugoslavije v času, ko razvi
ja Evropa integracijske procese.

V Gorico so ga povabili novo
goriški in goriški krščanski de
mokrati. V pozdravnem nagovo
ru so skupaj z županom Antoni
om Scaranom poudarjali, da za
skrbljeno spremljajo zaostritve- 
ne procese v Jugoslaviji in hkrati 
upajo, da bo Slovenija še naprej 
razvijala politični pluralizem, 
s katerim bo stopila v Evropo.

Lojze Peterle je opozoril, da 
Evropa kar precej dolgo ni razu
mela teženj Slovenije, predvsem 
zato, ker niti ni poznala Jugosla
vije. Prav zaradi tega smo morali 
poslušati stališča tujih državni
kov in diplomatov, naj ostane 
Jugoslavija enotna in demokra
tična. Šele v zadnjem času se po
gledi spreminjajo, kar dokazuje 
zadnja resolucija Evropske skup
nosti. Podrobneje je govoril 
o dokumentih, ki jih je Slovenija 
sprejela za osamosvojitev in raz
družitev. Hkrati je poudaril, da 
Slovenija ni separatistična in se 
ne želi enostransko izločiti iz Ju
goslavije, pač pa sporazumno 
razdružiti.

na leto odplačala največ 600 mi
lijonov dolaijev. Predvideno je, 
da se bo vrednost izvoza s seda
njih 15 milijard dolaijev do leta 
1993 povečala na 17 milijard.

laijev, tudi če si Poljska ne bi nič 
več izposodila.

O usodi denarja, ki ga Poljska 
dolguje komercialnim bankam 
(11,2 milijarde dolarjev) naj bi 
odločal londonski klub. Morda 
se bo odločil za predlog po načr
tu ameriškega ministra Bradyja, 
ki so ga uporabili pri državah 
v razvoju (različna pooblastila 
ob spodbujanju proizvodnje in 
izvoza zadolženih držav). Odpr
to ostaja vprašanje, ali bo ta po- 
litično-finančna naložba imela

OBISK SE JE SPLAČAL — Predsednik Walensa je lahko zadovo
ljen, saj je bil njegov gostitelj Bush še bolj velikodušen, kot se je 
pričakovalo. (Telefoto: Reuter)

Poljski dolg je v zadnjem času 
naraščal zelo hitro (za devet do 
dvanajst odstotkov na leto), pa 
ne zaradi najemanja novih poso
jil, ki so bila zelo skromna, tem
več zaradi nerednega odplačeva
nja. Obresti so se tako bolj in 
bolj kopičile, zmanjšala pa se je 
tudi vrednost dolarja (izposojali 
so si predvsem druge valute). 
Ob začetku letošnjega leta je 
Poljska imela 44,5 milijarde do
larjev dolga. Ocenili so, da bi 
njeni dolgovi, če bi še naprej ve
ljala dotedanja načela preobliko
vanja dolgov in obveznosti do 
zahodnih držav in komercialnih 
bank, do konca tega stoletja na
rasli na več kot sto milijard do-

želeni učinek, saj je poljska 
družba vsak dan bolj naveličana 
in nestrpna. Tveganje je še toli
ko večje, ker se je Poljska zave
zala, da bo upoštevala zahteve 
mednarodnega denarnega sklada 
pri izvajanju denarne poliltike, 
omejevanju državnega interven- 
cionizma, pospeševanju privati
zacije, omejevanju dotacij in 
drugih oblikah državne pomoči 
pri odpravljanju socialnih pro
blemov.

Veliko tvega tudi druga stran, 
saj popuščanje Poljski lahko po
stane nevaren presedan, na ka
terega bi se utegnili sklicevati 
drugi veliki dolžniki.

ILIJA MARINKOVIČ
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Terorizem nad
jugoslovanskimi
predstavništvi?

VVASHINGTON, 21. marca 
(Tanjug) — Nekdanji funkcionar 
ameriške osrednje obveščevalne 
agencije (CIA) in strokovnjak za 
preprečevanje terorizma Vin
cenc Canistraro je ocenil, da je 
»etnična napetost, ki pretresa 
Jugoslavijo, nova nevarnost za 
izbruh terorizma«. Kot piše 
VVashington Post, je Canistraro 
na sestanku strokovnjakov za te
rorizem, ki je bil v torek v VVas- 
hingtonu, opozoril, da »nasilje 
lahko izbruhne v drugih državah 
oziroma povsod, kjer ima jugo
slovanska vlada, ki jo doma na
padajo, diplomatska ali druga 
predstavništva«. Ni pa natančno 
povedal, katera etnična skupina 
bi utegnila ogrožati jugoslovan
ska zvezna predstavništva. Cia je 
lani »napovedala«, da bo Jugo
slavija v 18 mesecih razpadla. 
Sestanek strokovnjakov za tero
rizem iz ZDA, Japonske, Fran
cije, Velike Britanije in drugih 
držav je pripravil zasebni center 
za študije informacij o varnosti.

ISKRICE
Dajte mi oporno točko in 

premaknil bom svet.
ARHIMED

Nimamo oporne točke, da 
bi premaknili politike iz fote
ljev.

M. ALEMPIJEVIČ

Grozeča stavka stotisočev
Sovjetski rudarji vztrajajo pri svojih zahtevah: da predsednik Gorba
čov odstopi — Nevarnost katastrofe — Vojska poziva k ukrepom
OD NAŠEGA DOPISNIKA
MOSKVA, 21. marca — V državi stavka okrog svobodnih sindikatov Rusije. »Center« je (za- 
300 tisoč rudarjev iz 1(55 rudnikov. Sovjetski enkrat) pripravljen popustiti samo ekonomskim 
predsednik Gorbačov je sprejel skupino poslan- zahtevam rudarjev, Mihail Gorbačov pa je za- 
cev iz rudarskega Kemereva, kazahstanski pred- vrnil srečanje z delegacijo stavkajočih, ki so mu 
sednik Nazarbajev pa se je sešel s stavkajočimi nameravali izročiti ultimat za odstop s položaja 
v Karagandi. Rudarji vztrajajo pri političnih predsednika ZSSR. 
zahtevah, tudi pri Gorbačovovem odstopu.
Ukrajinski metalurgi svarijo pred katastrofalni
mi posledicami stavke.

Stavkovni val, ki se je kot opozorilna stavka 
začel 1. marca, grozi s katastrofalnimi posledi
cami za vse panoge, ki so odvisne od premoga.
Samo Ukrajina ni dobila 1,7 milijona ton pre
moga. Delegacija ukrajinskega Donbasa je od
potovala v Kijev, vendar se vlada ni pripravlje
na z njimi pogovarjati o političnih zahtevah.
Gorbačov je v Kremlju sprejel skupino delega
tov iz južnosibirskega Kemereva, ki so ga ob
vestili o razmerah v podjetjih, kazahstanski 
predsednik Nursultan Nazarbajev pa se je po
dal na »nenačrtovano« šesturno pot k stavkajo
čim rudarjem v Karagondo in izposloval, da 
v prihodnjih treh mesecih ne bodo stavkali.
Nase je prevzel odgovornost, da bodo na »naj
višji ravni« proučili rudarske zahteve, in dodal, 
da bo Kazahstan v prihodnje vzel premogovni
štvo v lastne roke.

V Moskvi so medtem pooblaščeni predstav
niki rudarskih kolektivov ustanovili medregi- 
onalni koordinacijski svet delovnih (stavkov
nih) komitejev, v katerem je zastopan po en 
predstavnik z vsakega rudarskega območja.
Komite se omejuje zlasti na politične zahteve 
— na odstop predsednika Gorbačova, razpusti
tev vrhovnega sovjeta in kongresa ljudskih po
slancev ZSSR ter predajo oblasti svetu federa
cije. Za premogovništvo v državi predlagajo ta
kojšnjo sklenitev splošnega tarifnega sporazu
ma, vštevši pogoje in nagrajevanje rudarskega 
dela. Medregionalni svet rudarskih kolektivov 
se pridružuje že ostoječima organizacijama; ne
odvisnemu sindikatu rudarjev in konfederaciji

• V zveznem parlamentu se nadaljuje razpra
va o referendumskih rezultatih. Predsedujoči 
Anatolij Lukjanov je sporočil, da se je za ob
stoj ZSSR v celoti izreklo 58 odstotkov, v Ru
ski federaciji pa 53,5 odstotka volilnih upravi
čencev. V zvezi z nastopi poslancev, ki so opo
zarjali na »nepokorne« republike, naj posebej 
omenimo maršala Ahromejeva, ki je opozoril 
na misel »navadnih« državljanov, »zaskrblje
nih, če bo predsednik Gorbačov tudi po razgla
sitvi referendumskih rezultatov še neodločen«. 
V tem primeru bodo ljudje namreč vodstvu 
odrekli zaupanje. Še bolj odločen je bil polkov
nik Nikolaj Petrušenko, ki je menil, da je Gor
bačov dobil mandat za odločnejše in doslednej
še ukrepe zoper »separatistične in nacionalistič
ne sile« v državi. »Zgodovina mu ne bo opro
stila, če te priložnosti ne bo izpolnil,« je rekel 
rdeči polkovnik.

Poslanka Bela Denisenko je na zasedanju vr
hovnega sovjeta Ruske Federacije, ki ga je vo
dil Boris Jelcin, zahtevala, da se na dnevni red 
vnese prav Gorbačovov odstop, vendar o nje
nem predlogu niso glasovali. Sprejeli pa so Jel
cinov predlog, da mora premier Valentin Pa
vlov s stavkajočimi rudarji začeti pogajanja. 
Skupina sedmih rudarjev že drugi teden nada
ljuje gladovno stavko v hotelu Rusija. Njihov 
predstavnik, poslanec Anatolij Maluh je v zvez
nem parlamentu prebral izjavo stavkovnih ru
darskih komitejev, naslovljeno na predsednika 
Gorbačova, vrhovni sovjet in državljane ZSSR.

MIHA LAMPREHT

SVET SO LJUDJE
Avstrijske igralnice za mlade 
skladatelje ______

Avstrijske igralnice 
!(Casinos Austria) so se 
„ odzvale pobudi glasbene- 
iga dirketorja mesta Du
naja CLAUDIA ABBA- 

.DA in podprle njegov 

.najnovejši načrt — razpis 
(natečaja komornih del za 
Imlade skladatelje. Cla- 
ludio Abbado je pač izko- 
jristil svoj visoki položaj 
Iv avstrijski glasbeni kultu- 
|ri (čeprav je Italijan) in 

______ mednarodnim nateča
jem odpri vrata vsem mladim skladateljem, ro
jenim po letu 1951. Razpis natečaja je bil objav
ljen na Dunaju ob veliki podpori avstrijskih 
igralnic, ki bodo najboljšemu delu prisodile na
grado v višini 150 tisoč šilingov. Letos, na prvem 
natečaju, so predvidena komorna dela. ki naj 
trajajo do dvajset minut, rok za prijavo del pa je 
15. maj. Vsa dela bo ocenila posebna žirija, 
v kateri so znana glasbena imena, kot so Luci- 
ano Berio. Friedrich Cerha. Roman Hauben- 
stock-Ramati, Gyorgy Ligeti in Wolfgang 
Rihm. Nagrajeno delo bo obvezno vključeno 
v program letošnjega jesenskega festivala Wien 
modem na koncertu, ki ga bo dirigiral Claudio 
Abbado. Avstrijske igralnice so se tudi na ta 
način vključile v spodbujanje nastanka novih 
glasbenih partitur ne glede na to, katere narod
nosti bo dobitnik nagrade. Morebitna sorodna 
pobuda katere izmed slovenskih igralnic se zdi 
v letošnjem Gallusovem letu ali Tartinijevem 
jubileju prihodnje leto zgolj utopija. (M. Z.)

Sedemstoletnica brez Maxa 
Frischa

r ' ' ' Mg 1
Na septembrski 

slovesnosti ob 700-
■ f 1$ letnici švicarske

konfederacije očit-
no ne bo največjega

| živečega švicarske-
1 ga pisatelja Maxa
j Frischa. V pismu, ki
| ga je objavil tednik

niMftL -ar!I Wochenzeitung, je
i umetnik pojasnil

in# Ulj razloge, zaradi ka-
r V WMj terih odklanja pova-

^ k tat bilo, ki mu ga je na-ffll yffi8ž pN1 slovil in nekajkrat

Umik, M1 ponovil — organiza- 
■ tor prireditev ob

tem zvenečem jubileju Marco Solari. »Kot do
kazujejo dosjeji, me je politična policija nadzo
rovala kar 43 let. Sploh pa ne razumem, zakaj 
enega od podpisnikov poziva k bojkotu proslav 
700-ietnice vabijo na proslavo,« je med drugim 
zapisal Max Frisch ter dodal, da je šokiran ob 
napovedanih slovesnostih obletnice konfedera
cije in da ima dovolj resnih razlogov za tak 
korak.

V uradu Marca Solarija so izjavili, da obžalu
jejo odločitev Maxa Frischa, četudi umetnikova 
poteza ni posebno presenečenje. Na osrednjo 
slovesnost, ki bo 7. septembra v kantonu Grau- 
biinden, so povabili vrsto najuglednejših oseb
nosti iz svega sveta ter Švicarje svetovnega slo
vesa, kot so arhitekt Mario Botta, filmski reži
ser Alain Tanner ali donedavni ponos švicarske
ga alpskega smučanja Pirmin Zurbriggen. Prav 
Mario Botta, najbolj znani švicarski arhitekt po 
slovitem Le Corbusierju, je za proslave, ki pote
kajo že od uradne otvoritve 10. januarja letos 
v Bellinzoni, trajale pa bodo vse leto in zajele

vseh 26 švicarskih kantonov, prispeval osrednje 
umetniško delo. Na željo Marca Solarija je 
ustvaril stiliziran šotor z amfiteatrom za 1.400 
ljudi, v katerem bodo različne umetniške m 
druge prireditve, s pomočjo vojske pa ga bodo 
selili po vsej Švici. A brez Maxa Frischa (B. 
M.).

Pianist Jean-Marc Luisada
Evropsko-ameriška glas
bena kultura kar pozab
lja. da prihajajo veliki 
glasbeni talenti lahko tudi 
od drugod. Medtem ko je 
zadnja desetletja že sam 
po sebi umeven prodor 
tudi japonskih, kitajskih 
in korejskih glasbenih vir
tuozov, se zdi Afrika še 
vedno »tuja«. Treba se bo 
pač sprijazniti z dejstvom, 

da ni nihče edini lastnik kulturne dediščine na
šega vse bolj majhnega planeta. V teh dneh sc je 
s prvo portretno ploščo in s Chopinovimi valčki 
- izšli so pri hamburški založbi DGG - predsta
vil ne več rosno mladi tunizijski pianist JEAN- 
MARC LUISADA, lahko bi rekli kar vrstnik 
našega Iva Pogoreliča. Luisada je sicer odraščal 
v Franciji (rojen leta 1958 v Tuniziji), tako da so 
si ga Francozi kar prisvojili. Potem ko je s šesti
mi leti začel igrati klavir, je bi! deležen že po
vsem francoske vzgoje (Marcel Ciampi, Danyse 
Riviere), kasneje tudi angleške (na šoli Yehudi- 
ja Menuhina v Angliji, kjer se je srečeval tudi 
z drugimi pomembnimi osebnostmi iz glasbene
ga življenja — Gerald Moore, Michael Tippett, 
Nadia Boulanger, Benjamin Britten). Pri se
demnajstih letih je Jean-Marc Luisada vstopil na 
pariški Francoski nacionalni konservatorij, kjer 
je študiral klavir pri Dominique Merlet in ko
morno glasbo pri Genevieve Joy-Dutilleux. In
tenzivno je delal tudi z dvema odličnima piani
stoma starejše generacije: Nikito Magloffom in 
Paulom Baduro-Skodo. Leta 1981 pa je zapustil 
konservatorij in začel s samostojno umetniško 
kariero. Sodeloval je na več mednarodnih tek
movanjih (1983 Dino Ciani tekmovanje v milan
ski Scali, 1985 Chopinovo tekmovanje v Varša
vi, kjer je vzbudil veliko pozornost mednarodne 
glasbene kritike .. .).

Po varšavskem nastopu je Jeana-Marca Lu- 
isado povabil Vladimir Horowitz k sebi. da bi 
mu igral. Sledile so turneje, nastopi na festivalih 
in končno, pred leti, triumfalni prvi nastop v pa
riški dvorani Theatre des Champs - EIysecs. 
Luisadov pianistični repertoar je predvsem ro
mantičen (Chopin, Schumann, Brahms) in fran
coski (Faure, Debussy, Ravel). Za svoj prvi 
portret na plošči pa si je izbral sedemnajst valč
kov Frederica Chopina (1810—1849); med njimi 
so Veliki briljantni valček op. 1 8, trije valčki op. 
34, Valček op. 42, trije valčki op. 64, dva valčka 
op. post. 69, trije valčki op. post. 70. . . »Jaz 
sem romantik,« pravi Jean-Marc Luisada, »ro
mantik v srcu.« (M. Z.)

Petrarcova nagrada
Letošnjo Petrarcovo nagrado, h kateri sodi 

tudi vsota 25.000 mark. je dobil angleški pisatelj 
JOHN BERGER. V utemeljitvi žirije, ki so jo 
sestavljali Peter Handke. Peter Hamm, Alfred 
Kolleritsch in Michael Kriiger. je zapisano, daje 
Bergerjevo delo »izrazit primer literature, ki se 
s sočutno naklonjenostjo, analitično ostrino in 
pesniško vizijo prihodnosti loteva velikih moral
nih in socialnih vprašanj današnjega časa«. Pe
trarcovo nagrado za prevajanje (z vsoto 10.000 
mark) pa je dobila v Ziirichu živeča pisateljica 
ILMA RAKUŠA za prevod del Marine Cveta- 
jeve. Petrarcovo nagrado je ustanovil nemški 
založnik Herbert Burda.

PA SE TO
ŽRTEV TOBAKA — Razstavo »tobačne opojnosti« je nameraval slavnostno odpreti 

Milan Kučan. Ker pa je moral nenadejano v Beograd, so začeli v predsedstvu RS razpravo, 
kdo bo odšel v Tobačno.

Najprej so menili, naj bi šel na razstavo tisti, ki med vsemi najraje kadi. Ker takega niso 
našli, so se odločili, naj gre tisti, ki ima ženo kadilko. Pa tudi takšen se ni našel. Nazadnje je 
moral vzeti pot pod noge Ciril Žlobec. In to samo zato, ker je v predsedstvu najstarejši in se 
je v mlajših letih — pregrešil s pipico.

Sori Etchanfe

JUGOSLOVANSKA
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Uradna tečajnica Jugoslovanske borze 
vrednostnih papirjev d. d., Ljubljana

LJUBLJANA St: 23 Datum: 21.3.1991

Vrednostni
papir donos ex kupon 

št dat začetni tečaj 
d p

zadnji tečaj

enotni (dat) d p
UVRŠČENA KOTACIJA 1 - Obveznice
R SL 2* | 9.5 | I 630 63.5 21.3. 63,0
UVRŠČENA KOTACIJA II - Obveznice
Mesto Lj* | 10.0 | 76.5 77.0 21.3.
PROSTI TRG - Obveznice
Yulon* 12.0 2. (1. 12.) 90,0 100.0A 21.2. 90.0
Juteks* 11.0 1. (1. 10.) 92.0 94.0A 26. 12. -
Laško’ 12,0 2. (1.2.) 101,0 101.0 19.3.
Lesnina* 10.0 2. (1. 3.) 58.0 75,0 21.3. 62,0
Meblo* 12.0 2. (1. 3.) 92,0 97,5 10. 5. 92,0
Metalna* 12.0 1. (1. 2.) 101,0 - 100.0
Gorenje* 10.0 1. (15. 1.) 102.0 102,0 19. 3. 101.0 102.5
Lek 1* 10.0 Mii.) 91.0 95.0 97,0 14. 2. 87,0 98.0
Lek 2* 12,0 92.0 91.5 21.3. 95,0
PTT Lj* 12,0 83,0 85.0 84.0 21.3. 83.0 85.0
Rogaška 25.0 1(1-4.) 4300 4300 19.3. 4800
Belinka 1 - - -
Belinka 2 - - -
PROSTI TRG - Delnice
Grad 310.0 550.0 450,0 5. 2. 310,0 550,0
PROSTI TRG - Komercialni zapis
Kompas | 9,0 | | 100.0 100.0 26. 2. 100.0

tečaj povpraševanja

NOVI DEVIZNI TEČAJI Tečajna lista št. 57 
z dne 21. marca 1991

država valuta

za devize, efektivo, čeke, kreditna pisma in poštne nakaznice

tečaj
veljaza nakupni srednji prodajni

nakupni za 
čeke in ' 

kred. pisma

nakupni za 
efektive in 

medn. pošt. 
nakazn.

Avstralija a. dolar 1 11,3216 11,3557 11,3898 10,8687 10,8121
Avstrija šiling 100 127,6001 127,9841 128,3681 125,0480 124,4100
Belgija franic/C 100 43,5413 43,6723 43,8033 42,5616 42,3439
Kanada dolar 1 12,7015 12,7397 12,7779 12,1934 12,1299
Danska krona 100 233,8644 234,5681 235,2718 228,6024 227,4331
Finska marka 100 377,2985 378,4338 379,5691 368,8092 366,9227
Francija frank 100 263,5980 264,3912 265,1844 257,6670 256,3490
Nemčija marka 100 897,3000 900,0000 902,7000 879,3540 874,8675
Grčija drahma 100 — 8,3415 8,3665 7,9838 7,9422
irska funt 1 _ 23,9734 24,0453 22,9454 22,8259
Italija lira 100 1,2046 1,2082 1,2118 1,1805 1,1744
Japonska jen 100 10,6194 10,6514 10,6834 10,1946 10,1415
Kuvajt kv. dinar 1 — . “ — — —

Nizozemska gulden 100 796,2920 798,6881 801.0842 778,3754 774.3939
Norveška krona 100 229,9679 230,6599 231,3519 224,7936 223,6437
Portugalska escudo 100 10,2722 10,3031 10,3340 9.8613 9,8099
Švedska krona 100 245,5860 246,3250 247,0640 240,0603 238,8323
Švica frank 100 1039,9399 1043,0691 1046,1983 1019,1411 1013,9414
V. Britanija funt 1 26,3121 26,3913 26,4705 25,7200 25,5885
ZDA dolar 1 14,6995 14,7437 14,7879 14,3687 14,2952

ECU •1 18,4229 18,4783 18,5337 18,0544 —

Španija pezeta 100 14,4382 14,4816 14,5250 13.8606 13.7884

Tečaj dinarja za obračunski dolar je 14,7437 dinarja. Tečaji za obračunski dolar začno veljati 21. marca 1991 ob
14.00 uri. Tečaji s te tečajne liste veljajo od 22. marca 1991. Tečaji za grško drahmo in irski funt veljajo samo za 
efektivo in čeke. Tečaji za britanski funt veljajo tudi za škotski funt, vendar le za efektivo in čeke. - Najvišji 
zajamčeni znesek evročeka je 3.300 dinarjev (velja od 1. marca 1991). - Poročilo o višini povprečne realne 
obrestne mere na trgu denarja in kratkoročnih vrednostnih papirjev dne 20.3.1991: letna 60.09; mesečna 4,07; 
za čas od 14. 11. 1989 do 20. 3. 1991: letna 38,70. mesečna 2,74.

Vremenska napoved Hidrometeorološkega zavoda Slovenije
Prognostična karta za 22. marec 1991

# lasno (2^3 cblačso T sat ~ nesla —T— hlzfica fronta C srcefiče ciklona

pelobtitno ncrlbta ^ sneg —»— topla Irsata ~nr- oktolia A srtčKte anllslUMa

don. - donos vrednostnega papirja 
ex kupon - dan. na katerega zapadejo v plačilo kuponske obveznosti in kateri kupon po vrsti to je 
A - aplikacijski tečaj: kupec je hkrati prodajalec
obveznice z anuitetnim odplačilom glavnice: Julon. Lesnina. Meblo. Mesto Lj.. Gorenje. PTT Lj., R !Lj.. Gorenje. PTT Lj.. R SL2 X© ljubljanska banka Pravi naslov za denarne zadeve

SLOVENIJA
Zmerno do pretežno oblačno bo, v za

hodni in ponekod v osrednji Sloveniji bodo 
občasno padavine, deloma plohe. Najnižje
jutranje temperature bodo od 5 do 10, ob 
morju 12, najvišje dnevne od 14 do 20 sto
pinj.
JUGOSLAVIJA

V zahodnem delu države bo zmerno do 
pretežno oblačno, ponekod bo rahlo deže

valo, drugod bo prevladovalo pretežno jas
no in toplo vreme.
VREMENSKA SLIKA

Nad severno, srednjo in zahodno Evropo 
je območje nizkega zračnega pritiska. Alpe 
je dosegel frontalni val, pred njim priteka 
k nam z jugozahodnimi vetrovi vlažen zrak. 
KAKO KAŽE

V soboto bo prevladovalo oblačno vre
me, sprva bodo ponekod še manjše padavi
ne. V nedeljo se bo delno razjasnilo.

VREME IN
TEMPERATURE
21. MARCA 1991
OB 13. URI
kraj vreme °C
LJUBLJANA pret. oblačno 18
BRNIK zmer. oblačno 1/
PLANICA zmer. oblačno 13
KREDARICA pret. oblačno 0
CELJE del. oblačno 19
SL. GRADEC pret. oblačno 17
MARIBOR pret. jasno 19
M. SOBOTA del. oblačno 19
N. MESTO zmer. oblačno 19
LISCA zmer. oblačno 15
N GORICA zmer. oblačno 16
PORTOROŽ del. oblačno 14
REKA del. oblačno 17
PUU del. oblačno 15
SPLIT pret. jasno 17
DUBROVNIK jasno 17
ZAGREB zmer. oblačno 20
NOVI SAD zmer. oblačno 20
BEOGRAD del. oblačno 20
SARAJEVO I I ~T9
TITOGRAD pret. jasno 19
PRIŠTINA del. oblačno 16
SKOPJE del. oblačno 18
CELOVEC pret. jasno 15
GRADEC zmer. oblačno 18
DUNAJ jasno 19
RlIDIMPESTA jasno 17
BENETKE pret. oblačno 17
MILANO oblačno 14
RIM pret. oblačno 18
MUNCHEN pret. oblačno i/
ZURICH jasno 16
BERLIN zmer. oblačno 16
PARIZ rahlo dežuje 10
LONDON zmer. oblačno 12
ATENE zmer. oblačno 15
MADRID del. oblačno 17
STOCKHOLM pret. oblačno 6
MOSKVA pret. oblačno 2

>
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Ustanovljen odbor 
ljubljanske 
socialdemokratske 
mladine

LJUBLJANA, 21. marca
- Ljubljanska socialdemokrat
ska mladina je sinoči na zboru 
ustanovila območni odbor SDM 
Ljubljana. Za predsednico ob
močnega odbora so izvolili Nata
šo Košak, za člane predsedstva 
pa Aleša Krisperja, Roberta Vi
ranta, Mitjo Žaklja. Francija 
Pungerčiča. Marka Rebolja in 
Jožeta Zupančiča. Kot nam je 
povedala Nataša Košak, so se za 
ustanovitev območnega odbora 
SDM odločili zato, da bi sc uk
varjali predvsem s problemi ljub
ljanske mladine, saj samo organi
zacija na republiški ravni ni do
volj. Med prednostne naloge so 
si zadali reševanje problematike 
izobraževanja, kulturnega delo
vanja mladine in stanovanjsko 
problematiko. Z. M.

Večer ljudskih pesmi 
na Vrhniki

VRHNIKA. 21. rnarca
— .V soboto. 23. marca, bo ob 20.
uri v osnovni šoli Ivana Cankarja 
na Vrhniki večer ljudskih pesmi, 
na katerem bosta nastopila meša
ni pevski zbor Ivan Cankar prid 
vodstvom Majde Smrke in moški 
pevski zbor Postojna pod vod
stvom Nede Nanut. Z. IvT.

Manj denarja za 
razvojne naloge
Od republike bo manj denarja za sofinanciranje 
mestnih nalog, kot ga je bilo prenesenega nanjo
LJUBLJANA, 21. marca — Ljubljana bo letos namenila precej 
manj denarja za razvojne naloge kot lani. Nominalno bo namreč 
imela na voljo le dobrih 86 odstotkov lani za to porabljenih sred
stev, so med drugim povedali na današnji tiskovni konferenci mest
nega izvršnega sveta. Na njej so namreč predstavili program razvoj
nih nalog mesta in občin za letos, ki so pravzaprav vsebinski del 
programa dela mestnega izvršnega sveta.

in gospodarsko infrastrukturoZaradi prenosa določenih na
log z mestne na republiško raven 
(nacionalni program) je prišlo 
do znižanja proračunskih sred
stev Ljubljane — in sicer za 30 
odstotkov na področju komunal
nega gospodarstva, za 100 od
stotkov za intervencije v proiz
vodnji hrane in blagovne rezerve 
ter na področju SLO. Toda 
kljub temu je v mestnem prora
čunu predvidenih nekaj sredstev 
za intervencije v kmetijstvu in 
preskrbi. Malo proračunskega 
denarja (0,6 odstotka, čeprav so 
bile želje večje) ie namenjenega 
spodbujanju drobnega gospodar
stva . . . Sicer pa so sc pri uskla
jevanju s predsedniki izvršnih 
svetov ljubljanskih občin dogo
vorili za enako razmerje med 
sredstvi za družbene dejavnosti

kot na republiški ravni.
Kol je dejal Jože Jeraj, pod

predsednik mestnega izvršnega 
sveta, mesto lahko vpliva na 
družbene dejavnosti in gospo
darsko infrastrukturo ter ureja
nje prostora, svoje investicijske 
možnosti pa bo izkoristilo za to, 
da privabi v Ljubljano tudi inve
stitorje od drugod. Tako je med 
drugim naredilo načrt za gradnjo 
garažnih hiš in kmalu bo menda 
nared »vabilo« tujim soinvesti
torjem za gradnjo hotelovv 
Ljubljani. Glede trženja z zemljo 
je bilo na tiskovni konferenci sli
šati, da se je na to treba že pri
praviti — predvsem kadrovsko 
usposobiti oziroma okrepiti.

tJIUANA DERIČ

Arboretum Volčji potok dobiva novo podobo
VOLČJI POTOK. 21. marca — Čeprav je Arboretum Volčji potok odprt tudi čez zimo (brez vstopnine), 
bodo sezono uradno začeli te prve spomladanske dni. Obiskovalce bo pričakal v novi podobi, saj so 
v ‘-mrtvi sezoni« obnovili velik del stezic in poti, prenovili paviljon Centra za biotehnologijo (na sliki) ipd. 
hitijo pa z obnovo paviljona, ki je bil nekaj časa namenjen gostinstvu (delno bo tudi po prenovi), zdaj pa 
bo mm galerija akademskega slikarja Janeza Boljke (živalske plastike), ki jo bodo odprli med svetovnim 
kongresom industrijskih oblikovalcev v Ljubljani. Sicer pa bo letos vstopnina za odrasle 30 dinarjev (letna 
20(1 dinarjev), za osnovnošolce deset dinarjev (letna sto dinarjev), za skupine in študente 20 dinarjev. 
(Besedilo in slika: Jože Biščak)
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Nikar ne brskajte po te- o 
iefonskem imeniku. Za- o 
vrtite številko ljubljanske ° 
rubrike Dela: 318-296! ^

Prav gotovo so stvari in 
dogodki v Ljubljani in 
njeni bližnji okolici, o ka
terih bi bilo treba po va
šem mnenju pisati, jih 

o :komentirati, razložiti.
Ob prebiranju lokalne 

strani v časniku se vam je 
° najbrž večkrat zazdelo, 
a da novinaijem ni uspelo 

spoznati prave resnice, 
o prodreti v resnično živ- 
° Ijenje.

Kaj ko bi nas poklicali 
in nam sporočili svoje 

o pripombe in predloge.
Vaš klic pričakujemo vsa- 

O ko dopoldne med 10. m 
° 11. uro, razen ob sobo

tah in nedeljah.

V športnem centru Tivoli so 
odpravili vse pomanjkljivosti
Vrsto tehničnih in varnostnih napak so lani odkrili inšpek
torji — Svetovno hokejsko prvenstvo ni več ogroženo
LJUBLJANA, 21. marca — Delavci Mestne uprave inšpekcij
skih služb in delavci Mestnega sekretariata za notranje zadeve so 
ob nedavnem pregleda ugotovili, da so v športno-rekreacijskem 
centru Tivoli odpravili vse pomanjkljivosti, ugotovljene ob 
prejšnjih inšpekcijskih pregledih. Tako tudi svetovno prvenstvo 
skupine B v hokeju na leda ni več ogroženo, čeprav je kar nekaj 
časa viselo v zraku.

Delavci različnih inšpektoratov Mestne uprave inšpekcijskih 
služb so lani ob pregledovanju hale Tivoli ugotovili vrsto kon
strukcijskih in varnostnih napak, ki so bile tako velike, da je bila 
že resno ogrožena varnost nastopajočih in obiskovalcev. Inšpek
torji pa tudi delavci Mestnega sekretariata za notranje zadeve so 
takrat izdali vrsto odločb in zagrozili z zaprtjem hale Tivoli, če 
ugotovljenih napak ne bodo odpravili. Objekte hale Tivoli so 
pred nedavnim pregledali inšpektoiji gradbene, elektroenerget
ske, delovne, sanitarne, požarne in delavci inšpekcije parnih 
kotlov in ugotovili, da so napake v športno-rekreacijskem centru 
Tivoli odpravljene.

Inšpektoiji so torej ugotovili, da je bila sanacija hale Tivoli 
opravljena v skladu z izdanimi odločbami, hkrati pa so za njeno 
obratovanje določili nekaj pogojev. Tako je za veliko dvorano, 
v kateri bodo tekme svetovnega hokejskega prvenstva, največje 
dopustno število obiskovalcev 6250, v malo dvorano pa bodo 
naenkrat lahko spustili le 4400 obiskovalcev. Inšpektorji so tudi 
predpisali, da morajo prireditelji za vsako prireditev zagotoviti 
gasilsko stražo z najmanj petimi poklicnimi gasilci.

. Iz poročila o opravljenem pregledu je mogoče razbrati, da 
prav vsa dela še niso opravljena, vendar pa gre za zadeve, ki ne 
vplivajo bistveno na varnost obiskovalcev.

MARKO JAKOPEC

Razstavišče bodo povečali
Ostalo bo za Bežigradom, zgradili bodo še eni objekt in posodobili stare 
— Novost: prireditev Umetnost, starine in cvetje in še dva sejma
LJUBLJANA, 21. marca — Na Gospodarskem razstavišču ne raz
mišljajo več o selitvi na obrobje Ljubljane. Novi direktor, Borut 
Jerše, se zavzema za povečanje in posodobitev zmogljivosti razsta
višča za Bežigradom. To in programske novosti Gospodarskega 
razstavišča sta bili tudi osrednji temi našega pogovora z njim.

Zakaj ste se odločili, da osta
nete na sedanji lokaciji?

»Menim, da smo glede na ve
likost Ljubljane in značaj naših 
prireditev mestni tip sejma. To
rej moramo ostati, kjer smo, in 
izkoristiti prostor, ki ga imamo 
še na voljo. Na našem parkirišču 
bi namreč čez leto ali dve lahko 
zgradili še eno dvorano — s pri
bližno tri do štiri tisoč kvadratni
mi metri razstavnih površin. Ta
ko bi razstavni prostor povečali 
na približno 22 tisoč kvadratnih 
metrov pokritih površin, nepo
kritih pa imamo pet tisoč kva
dratnih metrov. Poleg tega na
meravamo posodobiti oziroma 
dvigniti infrastrukturno raven že 
zgrajenih objektov. Zlasti mon
tažnih.«

Toda kje bodo potem vaši po
slovni partnerji in obiskovalci 
sejmov lahko parkirali svoje av
tomobile?

»Na prostoru za Gospodar
skim razstaviščem je mogoče 
zgraditi parkirno hišo.«

Mormonska cerkev zbira svoje 
vernike tudi v našem mestu
Verniki se zbirajo vsako nedeljo od 10. do 11. ure v prosto
rih na Kidričevi 9 - Misijonski program vodita Američana
UUBLJANA, 21. marca — Že od lanskega novembra imamo 
tudi v Sloveniji oziroma v Ljubljani mormonsko cerkev. Verniki 
se lahko sestajajo s svojimi somišljeniki v prostorih krajevne 
skupnosti Ajdovščina na Kidričevi 9. Pred štirimi meseci sta 
namreč v Ljubljano prišla Elder Moore in Elder Bodilv iz ZDA 
— prvi iz Oregona in drugi iz Kalifornije, da bi tukaj vodila 
misijonski program svoje vere.

Oba mladeniča sta prišla k nam na pobudo svojih nadrejenih, 
ki so zvedeli za željo nekaterih vernikov iz Slovenije, da bi se 
zbrali tudi na naših tleh. Elder Moore, dvajsetletni mladenič, že 
zelo lepo govori slovensko, Elder Bodily pa še ne v taki meri, 
vendar dovolj, da vernikom ni treba znati angleško. Elder 
Moore je v Jugoslavijo prišel že decembra 1989 in do lanskega 
novembra živel in delal v Zagrebu. Tu, v Ljubljani bo ostal še 
pol leta, nato pa se bo vrnil domov oziroma odšel v kakšen drug 
kraj, drugo državo. Pravi, da se mu zdi Slovenija kot drugi 
dom. zato se bo rad še vrnil, pozabil pa je ne bo nikoli.

O Vsi pripadniki mormonske vere se lahko zberejo vsako nede
ljo od 10. do 11. ure dopoldne v prostorih na Kidričevi 9.

Elder Bodilv bo ostal v Sloveniji še poldrugo leto, vendar pa 
ga bo potem zamejal nekdo drug, tako da oznanjanje vere cerkve 
Jezusa Kristusa, svetnika zadnjih dni, ne bo prekinjeno.

Kot sta povedala naša sogovornika, sta jima pri iskanju prosto
rov in nastanitvi pri nas veliko pomagali tako republiška kot 
mestna vlada. Pravita, da so imeli vsi, s katerimi sta se srečala, 
veliko razumevanje za njuno poslanstvo, za kar sta jim zelo 
hvaležna.

MOJCA KAUČIČ
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BORUT JERi

Domžalski gozdarji se po 
likvidaciji boje nereda
Deset delavcev, ki so skrbeli za varstvo gozdov, gojitev 
in sečnjo, je namreč na čakanju — Dogovori z lastniki
DOMŽALE, 21. marca — Likvidacijski postopek v GG Ljubljana 
— TOK gozdarstvo Domžale (predvideva jih prihodnja zakonodaja 
s področja gozdarstva), podobni so že bili opravljeni tudi v drugih 
enotah GG Ljubljana, je bil končan ta torek. To pomeni, da je 
deset delavcev iz te enote (delavci, ki so skrbeli za gojitev, varstvo 
in sečnjo) ta hip na čakanju, preostalih 13 delavcev iz vrst tehnič
nega kadra pa bo šlo na urad za zaposlovanje.

Ijah pri Moravčah). Čeprav je 
zastalo tudi pogozdovanje, saj 
gozdarji nimajo dovolj denarja 
za nakup sadik (letos bo zasaje
na kvečjemu četrtina lanske kvo
te sadik), pa se jim je posrečilo 
pregovoriti kmete, da bodo le-ti 
sami zasadili 12.500 sadik iglav
cev, ki so jih dobili brezplačno iz 
gozdarskih drevesnic GG Ljub
ljana. Pogozdovanje namreč ni 
poceni stvar — za približno 3000 
sadik, kolikor jih pride na hek
tar, je strošek vsaj 80.000 di
narjev.

Gozdarji z domžalskega gozd
nega območja upajo, da jim bo 
lastnike uspelo prepričati, naj 
poskrbe za vzdrževanje nasadov 
in sanitarno sečnjo (z njihovo 
pomočjo seveda), saj se je kosta
njev rak marsikje že močno raz
širil. Računajo pa tudi na denar 
od republike za vzdrževanje cest 

JANEZ PETKOVŠEK

So na vašo odločitev, da osta
nete na tej lokaciji, vplivale iz
kušnje sejmišč drugod v svetu?

»Izkušnje v svetu so sicer raz
lične. Mi se zgledujemo po sej
mišču v Utrechtu, ki se je že 
pred leti odločilo, da ostane 
v mestu, in zatrjuje, da je storilo 
prav. Tudi v Utrechtu je namreč 
sejmišče blizu železniške posta
je. Zgradili so pokrito povezavo 
z njo in prostore za predstavni
štva firm, kjer so tudi njihove

Za deseterico delavcev iz ne
posredne proizvodnje to pome
ni, da bodo kmalu ostali brez 
dela, tehnični kader (revirni goz
darji in del vodstva), pa bo dobil 
nove službe v okviru Javne goz
darske službe pri Republiškem 
sekretariatu za kmetijstvo, goz- 
dartstvo in prehrano. Ta prehod 
naj bi bil opravljen do poletja. 
Da pa v tem vmesnem obdobju 
ne bi nastala praznina, bo teh
nični kader svoje delo na neki 
način opravljal tako kot doslej, 
kot da ni bilo nobene likvidacije.

Kljub omenjenemu pa se 
v Domžalah gozdarji tega vmes
nega obdobja bojijo. V tem času 
namreč ne bo organizirane seč
nje, ker bi to lahko pripeljalo do 
neorganizirane sečnje od strani 
lastnikov gozdov. Na žalost se je 
ta v okolici Ljubljane in Dožmal 
že začela (najbolj drastična pri
mera sta v Bizoviku in v Vrhpo-

stalne razstave — to je tudi naša 
skrita želja — in v bližini je zra
slo tudi novo nakupovalno sre
dišče. Skratka, nastal je živahen 
poslovni del mesta.«

Kako pa so izkoriščene seda
nje zmogljivosti Gospodarskega 
razstavišča in kakšni so učinki 
posameznih sejmov?

»Zasedenost razstavnih povr
šin je na evropski ravni, saj ima
mo osem do deset sejmov na le
to (dva sta bienalna), vendar bi 
bilo mogoče organizirati še kak
šen sejem. Po finančnih učinkih 
pa se naši sejmi — tako kot dru
god v svetu — med seboj precej 
razlikujejo. Vinski sejem je na 
primer v finančnem smislu le 
strošek, a ga ne bomo ukinili, 
ker daleč največ prispeva k imid- 
žu Gospodarskega razstavišča in 
nas prav po njem poznajo na 
vseh koncih sveta. Mislim pa, da 
bi morali za ta sejem dobivati, 
subvencije. Takšna sejma v Bor- 
deauxu in na Dunaju sta na pri
mer že vrsto let subvencioni
rana«.

Pripravljate kakšne spremem
be v programu prireditev?

»Pravzaprav želimo preveriti 
celoten program sejmov in dose
či, da bi bili sejmi čim bolj speci
alizirani. Pri tem se zgledujemo 
tudi po izkušnjah v svetu. Sejem 
Alpe—Adria smo že razdelili 
v dva dela. Razstava učil in šol
ske opreme bo letos vključena 
v drugi del sejma Aipe-Adria. 
Razmišljamo pa o tem, ali naj

prihodnje leto vanj vkljkučimo 
še sejem Tehnika in okolje in 
uredimo poseben tematski salon 
o varstvu okolja v okviru tehnič
nega dela sejma Alpe—Adria.«

Imate v načrtu še kaj povsem 
novega?

»Ze v maju bomo priredili se
jem Umetnost, starine in cvetje, 
ki bo pravzaprav nekakšna bor
za ponudbe in povpraševanja. 
Pri tem sodelujemo z ljubljanski
mi in zagrebškimi galerijami; to 
naj bi zagotovilo ustrezno raven 
te prireditve. Takšne borze so 
v tujini priljubljene in občutek 
imam, da bi tudi pri nas vzbudila 
zanimanje ljudi. Za maj načrtu
jemo še razstavo proizvodov iz 
Azije, a razstavljalci — zaradi 
političnih razmer v Jugoslaviji
— še niso potrdili udeležbe. Med 
svetovnim slovenskim kongre
som pa želimo organizirati se
jemsko poslovno borzo sloven
skih možnosti doma in v tujini
— z bančnimi, carinskimi in dru
gimi informacijami. Poleg tega 
načrtujemo še dva prodajna sej
ma. Ze v maju bo prvi prodajni 
sejem novih in rabljenih izdel
kov za prosti čas.«

LJIUANA DERIČ

Nova trgovina v Hali 
Tivoli

LJUBLJANA, 21. marca
— V Hali Tivoli so v prostorih 
bivšega duty free shopa odprli 
novo zasebno trgovino Dan, 
v kateri je možno kupiti avdio, 
video in belo tehniko, športno 
opremo, čevlje, usnjeno galante
rijo in vse, kar so v duty free 
shopu prodajali že prej. V trgovi
ni je tudi komisijska prodaja av
dio in video tehnike. Med sve
tovnim hokejskim prvenstvom 
bodo prodajali tudi reklamne 
obeske, značke in majice. Trgo
vina je odprta vsak dan od 9. do 
12. ure in od 15. do 19. ure, 
v soboto pa od 8. do 13. ure.

B. B., T. K.

Popravek
V včerajšnjem prispevku »De

la v Stari Ljubljani napredujejo, 
toda...« smo napisali, da je 
mestni komunalni sekretariat dal 
delavcem dovoljenje za zaporo 
območja do 15. marca. Danes pa 
so nam iz omenjenega sekretari
ata sporočili, da so nam posredo
vali napačen podatek. Dovolje
nje za zaporo namreč velja do 30. 
aprila.

DELO Scenarij
Miloševičeve

zarote

Vse ljubljanske 
gimnazije spet 
kot ena šola
Enoten preizkus znanja — če 
bo potreben — bo upošteval 
lanske pozitivne izkušnje

LJUBLJANA, 21. marca 
— Ljubljanske gimnazije so se le 
dni dogovorile, da bo izbirni preiz- 
Tcus znanja in prijavljanje za gimna
zije v Ljubljani spet skupno, po
dobno kot lani (seveda, de bi bilo 
prijav tudi letos toliko, da bi bil 
omejitveni postopek potreben). Na 
podoben način naj bi se povezale 
tudi ekonomske šole v Ljubljani in 
Še katere med seboj sorodne, če bo 
potrebno.

Letos je izbirni postopek spre
menjen. Na srednjih šolah, kjer bi 
bilo prijav veliko več od možnosti 
vpisa, ne bo več sprejemnega izpi
ta, marveč bo preizkus znanja, 
enoten za vse programe in poklice 
v Sloveniji v tistih primerih, ko bo
do Šole morale zaradi prevelikega 
števila prijav omejiti vpis. Preizkus 
bo na teh šolah v vsej Sloveniji na 
isti dan med 16. in 20. junijem; 
pridružili se mu bodo lahko tudi 
učenci, prijavljeni na drugih šolah, 
če bodo dostavili prijavo za preiz
kus do 10. junija. Testne naloge 
bodo republiške, tajnost mora biti 
zagotovljena. Strokovne stvari so 
poverjena zavodu za šolstvo.

Predstojnik ljubljanske enote za
voda za šolstvo Stane Jeraj je po
vedal, da so se ta teden dogovorili 
za nekatere stvari. Preizkus znanja 
bo iz slovenskega jezika in mate
matike, testna vprašanja bodo 
omogočala pozitivne odgovore ta
ko učencem s šolskim zadostnim 
znanjem kot učencem z odličnim 
znanjem. Učenci z zlato Vegovo 
značko bodo oproščeni preizkusa 
iz matematike, posestniki Cankar
jevega priznanja pa iz slovenskega 
jezika (obojim pa bo iz tega pred
meta pripadalo največje možno 
število, točk). Pri potegovanju za 
vpis na šolo z omejenim vpisom se 
bo upoštevalo znanje iz šole od 5. 
do 8. razreda osemletke in rezultat 
iz preizkusa znanja. Vrednostno 
razmerje bo 50:50.

V Ljubljani se je lanska izkušnja
— vseh osem gimnazij se je pove
zalo, kot da so »ena gimnazija«
— izkazala za dobro. »Potovanje« 
po gimnazijah je omogočilo, da so 
na vseh gimnazijah tudi najuspeš
nejši učenci, izpadli pa so tisti, ki 
kar zahtevne gimnazije večinoma 
res ne bi zmogli. Tudi letos naj bi 
ena sama prijava tako veljala za 
vse gimnazije. Učenci naj bi spet 
izpolnili vprašalne liste o vrstnem 
redu svojih vpisnih želja. Šole naj 
bi poskrbele, da bi bili starši in 
učenci dobro informirani. Tudi si
cer so se gimnazije dogovorile, da 
si bodo pri izvedbi preizkusa zna
nja kar najbolj pomagale, da bo 
delo opravljeno brez napake in 
naglo.

J. S.

PO SLOVENIJI

Kdo bo najboljši jugoslovanski disco joekej?
KRANJ, 21. marca — V petek, 22. marca, in v soboto, 23. 

marca, bo v Gauloises Blondes Clubu (v hotelu Creina) v Kranju 
državno prvenstvo disco joekejev pod pokroviteljstvom velikega 
svetovnega združenja disco joekejev (Disco Mix Club). V petek 
bo gost večera skupina ET iz Zagreba, v soboto pa lanski uradni 
svetovni prvak DJ Dave Fascher, sicer predstavnik Nemčije. 
Program vsakega tekmovalca v polfinalu v petek bo dolg štiri 
minute, v finalu v soboto pa šest minut. Jugoslavija je že 32. 
država članica DMC, ki bo sodelovala tudi na svetovnem prven
stvu disco joekejev. Sponzorji državnega tekmovanja so Export- 
drvo Zagreb, Pepsi cola Alessa d. o. iz Ljubljane in Gauloises 
Blondes Club. (N. Š.)

Rojstva
LJUBLJANA: V torek se je v ljubljanski porodnišnici rodilo 24 malčkov. 

Mamice so povile 13 deklic in 11 dečkov. Najlažji je bil fantek s porodno težo 
1710 gramov, najtežji pa je zbral 4450 gramov. Marija Poredoš je ta dan povila 
parček — Mojca je ob rojstvu tehtala 3000 gramov, Tomaž pa kar 3410 gramov.
(R. D.)

Pogrebi
LJUBLJANA: Na ljubljanskih Žalah sc bodo v petek svojci še zadnjič 

poslovili od 80-lctncga upokojenca Ljubomira Ravnika (ob 9. uri). 65-lctne 
upokojenke Alojzije Makšc (ob 10. uri); 65-letncga upokojenca Marijana 
Pirmana (ob 12. uri), 74-letne upokojenke Jožefe Jerc (ob 13. uri), in 63-lctnc 
upokojenke prof. Silve Bezjak (ob 14. uri), 91-letne upokojenke Marije Čuk 
(ob 15. uri).

STEPANJA VAS: V petek ob ll. uri bodo na pokopališču v Stepanji vasi 
pokopali 91-letno upokojenko Franjo Kočevar.

POLJE: Na pokopališču v Polju bo v petek ob 16. uri pogreb 80-letnega 
upokojenca Karla Kačarja. (R. D.)

KAMNIK: V petek ob 16. uri bodo na kamniških Žalah svojci pospremili na 
zadnjo pot 77-letno upokojenko Frančiško Burger. (R. D.)

Pravic upokojencev ni mogoče 
odvzeti s spornim zakonom
Stranki upokojencev Maribora in Celja: Določba novega 
pokojninskega zakona je protipravna in protiustavna
MARIBOR, 21. marca — Demokratična stranka — Zveza upo
kojencev v Mariboru in Demokratična stranka - upokojencev 
Celje sta Ustavnemu sodišču Republike Slovenije poslali predlog 
za ugotovitev zakonitosti Zakona o spremembah in dopolnitvah 
zakona o pokojninskem in invalidskem zavarovanju Slovenije. 
Trdijo, da so določbe omenjenega zakona v nasprotju z republi
ško ustavo.

Zakon o spremembah in dopolnitvah zakona o pokojninskem 
in invalidskem zavarovanju, ki ga je sprejela skupščina Repu
blike Slovenije 7. marca 1991, določa, da se lahko pokojnine 
uskladijo največ za toliko odstotkov, da povprečna starostna 
pokojnina ne presega 85 odstotkov povprečnega osebnega 
dohodka na zaposlenega v Sloveniji. Četrti člen omenjenega 
zakona postavlja kot temelj preračunavanja pokojnin po novih 
predpisih mesec oktober 1990. leta. Iz tega lahko razberejo, da 
SPIZ ne bo izplačeval denarja za uskladitev pokojnin za mesece 
november in december minulega leta ter za januar in februar 
letos.

Obe stranki menita, da je takšna določba zakona protipravna 
in protiustavna. Denar, ki bi ga upokojenci morali dobili, je 
SPIZ zbral po zakonu, ki je veljal pred sprejetjem spornega 
zakona; kršijo se pravice upokojencev, ki jim jih je priznaval prej 
veljavni zakon. Teh pravic pa po mnenju predlagateljev 
postopka pred Ustavnim sodiščem Slovenije ni mogoče odvzeti 
z novim zakonom. Izpodbijani zakon ima namreč retroaktivni 
značaj, za kaj takega pa ni pogojev, ki jih določa 261. člen 
republiške ustave.

Zato stranki predlagata Ustavnemu sodišču Slovenije, da ugo
tovi, da zakon o spremembah in dopolnitvah zakona o pokojnin
skem in invalidskem zavarovanju ni v skladu z Ustavo Republike 
Slovenije, in zahteva od republiške skupščine, da zakon uskladi 
z ustavo. VASJA VENTURINI

Za barvanje oznak na cestah je še prezgodaj
LJUBLJANA, 21. marca — Kot so nam povedali pri Javni razsvet
ljavi, ki skrbi za obnovo zbledelih oznak na ljubljanskih cestah, 
morajo biti ceste dalj časa suhe, dnevne temperature pa več dni 
zapored nad 15 stopinj Celzija. Snaga pa mora prej ulice in ceste 
oprati. Za enkratno barvanje ljubljanskih cest bodo potrebovali od 40 
do 50 ton barve, to bo odvisno tudi od denarja, ki ga bo mestni 
sekretariat za komunalno gospodarstvo promet in zveze namenil za 
to. Barvah bodo podnevi, večja križišča pa po potrebi tudi ponoči. 
Ljubljančani pa lahko samo upamo, da bodo zbledele oznake na 
cestah kmalu prebarvane, in da se bodo tokrat bolj potrudili, da na 
cestah ne bo več tako zmedenih označb, kot so na primer v križišču 
pred bežigrajsko skupščinsko stavbo. (Besedilo in slika: Zdenko 
Matoz)

Predstava 
Maraton 
na Vrhniki

VRHNIKA, 21. marca
— V nedeljo, 24. marca, bo ob 
17. uri v Cankarjevem domu na 
Vrhniki gledališka predstava 
Clauda Confortesa Maraton, 
v kateri bodo nastopili Slavko 
Cerjak, Janez Hočevar-Rifle in 
Branko Šturbej, pela pa bo Mar
jetka Falk. Cena vstopnic je sto 
dinarjev.

Z. M.

Mozartovo klavirsko 
tekmovanje

LJUBLJANA, 21. marca
— V dvorani viške glasbene šole 
na Emonski 20 bo v soboto, 23. 
marca, Mozartovo klavirsko tek
movanje za učence štirih ljubljan
skih nižjih glasbenih in srednje 
glasbene šole. Tekmovanje se bo 
začelo ob 9. uri. Najboljši pianist 
v prvi kategoriji bo za nagrado 
dva dni skupaj z učiteljem gost 
dunajske tovarne Boesendorfer, 
zmagovalec v drugi kategoriji pa 
si bo priigral tridnevno potovanje 
v Salzburg. Glasbenim šolam so 
za sobotno tekmovanje nagrade 
»primaknila« podjetja Digital Sy- 
stems, Avtotehna, Mladinska 
knjiga in Državna založba Slove
nije — Muzikalije.

K. M.

PISMA BRALCEV
Še enkrat: Kaj delate 
z nami

Pod tem naslovom je bil 22. 
februarja v Delu objavljen članek 
Cirila Žgajnarja Cankarjeva 16, 
Ljubljana.

Moram reči. da je članek v re
du in da se v celoti strinjam 
z njim. a je le pomanjkljiv. Ver
jetno navedeni pisec ne ve. kaj se 
še danes, pod novo (kapitalistič
no) oblastjo dogaja v Sloveniji, in 
to posebno na vasi. Poleg vseh 

'davkov, so še danes v modi raz
lični samoprispevki, tako občin
ski in krajevni, kot vaški. Občin
skega še sedaj plačujem, ker je 
bil še iz prejšnjega režima, soci
alizma. vaškega sem tudi plačal, 
pa čeprav na obroke, in ravno tu 
je pasti Ko smo v Krajni vasi, 
občina Sežana, na vaškem poko
pališču zgradili novo kapelico in 
razširili pokopališče, je bilo za 
prispe\ck kapelice določenih na 
osebo 500 dinarjev ne glede na 
to. ah . '. imaš ali jih nimaš. Pla
čaj! In to ti pridejo v hišo in daj 
denar. Ubogega starega in bolne
ga človeka vaščana nihče ne 
vpraša, ah lahko da, ah ima in 
kako bo preživel mesec. Tako 
smo dali to vsoto enako 500 di
narjev največji reveži kot najbolj 
bogata gospoda, t. j. tisti, ki gre
do na počitnice na Havaje kot 
tisti, ki nimajo doma več kaj je
sti. Za udarniško delo na vasi te

sploh ne vprašajo, koliko si star, 
ah lahko greš in pa še posebno, 
koliko si dal prej za svojo domo
vino. Ce ne greš. te grdo gledajo 
in ni važno, da si nekoč dal vse za 
svojo domovino: ko si bil mlad in 
zdrav, so od tebe zahtevah nad
človeške napore, t. j. garanje za
stonj in ti poleg tega nalagali še 
druge dolžnosti. Tako kot mnogi 
drugi sem garal po 12 ur na dan 
in vse sobote in nedelje udarni
ško delali da smo spravili našo 
domovino iz vojnih ruševin, so se 
sedanji naši politiki lepo izobra
ževali v visokih šolah, in sedaj se 
delajo povsem nevedne, ko pri
dejo v shk z velikimi državniki iz 
civiliziranih zahodnih držav.

Kot vidim, ti veliki državniki 
sprašujejo naše, kakšen je pri nas < 
socialni program. Seveda naši 
politiki, debelo gledajo. Kaj jim 
mar naši reveži! Sedaj, ko so 
z davki napadli tudi reveže, si le
ti ne morejo več kupiti zdravil, 
saj so cene astronomske. Rad bi 
vprašal, katera civilizirana drža
va na svetu še ima davke na otro
ške čeveljčke in obleko, pa prav 
tako bi rad vedel, v kateri občini 
so bili občinski uslužbenci z župa
nom vred. več mesecev brez 
plač. Namesto upravičenih dav
kov sedaj uvajajo davek na zdra
vila in na otroške potrebščine. 
Česa takega ne pozna nobena ci
vilizirana država na svetu. Zniža
li pa so davek na parfum, na

najnovejše uvožene avtomobile 
itd.

Kako morejo pri nas nekateri 
menjavati najnovejše uvožene 
avtomobile vsak mesec, medtem 
ko drugi nimajo kaj jesti?

ALBIN VIDMAR, 
Krajna vas 12 

Dutovlje

Popoldanska obrt 
da ali ne?

V zadnjem času zasledujem 
razprave po dnevnem časopisju, 
televiziji, radiu in drugih medijih 
o obstoju popoldanske obrti. Ko 
prebiram in poslušam prispevke, 
katerih avtorji se zavzemajo za 
odpravo navedene obrti, se mi 
nehote vsiljuje misel, da ti pri
spevki prihajajo iz krogov, kjer 
gledajo na to enostransko, z mo
nopolnih pozicij in da se bojijo 
konkurence.

Če dejavnike, ki govorijo o ob
stoju popoldanske obrti, analizi
ramo, vidimo, da ta dejavnost 
v nobenem primeru ni v breme 
družbi, pač pa ima ta poleg fi
nančne tudi druge koristi. Popol
danski obrtnik plačuje davke od 
repromateriala, če ga seveda po
trebuje, od ostanka dohodka pa 
obveznosti družbi, ki mu jih ta 
predpiše. Poleg omenjenega se 
pri teh obrtnikih poraja marsika
tera tehnološka izboljšava, saj se 
s to dejavnostjo ukvarjajo ljudje, 
ki so voljni umsko in fizično dela
ti. Sedanje gospodarske razmere 
v Sloveniji pa so takšne, da bi 
morah tistim, ki so voljni delati

to omogočiti, jih spodbujati 
k ustvarjanju in izrabi svojega 
prostega časa za izboljšanje soci
alne stiske, kar velja tudi za upo
kojence, če jim zdravje to do
pušča.

Ni mi tudi razumljivo, zakaj 
nekatere obhka popoldanskega 
dela toliko moti, saj mora biti to 
registrirano in pod družbenim 
nadzorom, kar pa nekatere pri- 
dobitvene dejavnosti niso in bi 
jih te z vidika družbeno koristne
ga dela lahko bolj motile. V po
dobnem položaju kot popoldan
ski obrtniki so tudi tisti, ki imajo 
kmetije in je eden ah oba zakon
ca na delu v tovarni ah kje drugje 
v službi. V enakem položaju so 
tudi tisti, ki zasedajo visoke polo
žaje v republiki ah drugje v Slo
veniji, pa so upokojeni. Zato bi 
zagovorniki, ki so za odpravo po
poldanske obrti, morali podobne 
pridobitvene in družbenokorist- 
ne dejavnosti sporedno obravna
vati, jih dati pod drobnogled ter 
analizirati, pa sem prepričan, da 
bodo te analize govorile v prid 
obstoju popoldanske obrti.

KAJiL ŽIBRET, 
ŠkoOekova 11, 

Vojnik

Doklej še tako?
Zopet smo preživeh še en 

(morda tudi zadnji) napet konec 
tedna. Pa saj vsi vemo, za kaj 
gre. Zato na tem mestu ne bi na 
dolgo in široko razpravljali, kaj 
vse je in kaj ni prispevalo k temu 
političnemu trenutku na ozemlju 
SFRJ.

To, kar se je minuh konec ted
na dogajalo v Beogradu pod tak
tirko dr. Joviča, pa že presega 
vse meje normalnega. Najprej 
zahteva vojaški poseg, ki bi zava
roval predvsem njega in še koga 
(Miloševiča, Srbijo), ker do tega 
ne pride, pač odstopi. Vse lepo 
in prav v duhu (ne)demokracije. 
Vendar pa je treba vedeti, da je 
ta Jovičev odstop še eno teatra
lično dejanje, ki nas vse skupaj, 
dokler smo še v Jugoslaviji, zopet 
predstavlja v smešni luči. To nas 
ponovno zasmehuje v svetu, po 
drugi strani pa spet motimo spo
kojnost v Evropi.

Zato se spodaj navedeni pod
pisniki Mlade Iniciative pri SDZ 
(Celje) sprašujemo: DOKLEJ 
ŠE TAKO? Kdo nam bo odgo
voril? Ah orožje ah radost mla
dosti?

Za MLIN pri SDZ (CeljeJ 
LILJANA ČOZ, 

BOJAN EKSELENSKI 
GREGOR URANIČ

Balada brez 
konca__

... Bil je neki čuden čas, ko so 
ljudje živeh zato, ker so morah. 
Dobra polovica vseh, če ne več, 
je v molku preštevala dneve in se 
s sklonjeno glavo, skritih misli 
prebijala, kakor je pač vedela in 
znala. Bil je temen čas, ki ni ob
ljubljal, da se kdaj zdani in jutro 
prežene strahove. A netopirji,

čuki, sove in druga takšna nočna 
bitja, so bila v svojem elementu. 
Rajanja in zabave so jim prišh 
v meso in kri. Desetletje je dolga 
doba, več desetletij pa prava mo
ra, če mora človek previdno iska
ti stopinje, levo in desno ob poti 
pa zevajo brezna. In kar nenado
ma posije svetloba, iz nebesnega 
niča, od tam, kjer po novi zapo
vedi ni ničesar. Posvetilo je v to 
žalostno dolino šentflorjansko, 
polno obupa in gorja, da so ljudje 
dvignih glave in se zastrmeli 
v glorijo. Nočni svatje so se pri- 
hulih, počepnili v skrita zavetja, 
prelevih nagubano kožo in ogu
ljeno perje. Svetloba je vztrepe
tala in pričela rahlo ugašati, ni 
čisto ugasnila, Bog ne daj, ven
dar le tohko, da je vampirska 
svojat prilezla iz duphn. Z rdeči
mi očmi, kajti to je barva krvi in 
kri je od nekdaj osnovna hrana 
na zemlji prepovedanih bitij, so 
znova pričeh svoj ples. V vse več- 
jih in večjih krogih, vedno pre
vidni in pripravljeni zamenjati 
svoje skovikanje s ščebetanjem 
sinice.

... Dan za dnem jih opazujem, 
kako obletavajo svoja gnezdišča, 
turobno plahutajo z ostarelimi 
krih, popenjeni in zlobni, brez 
nekdanje vehčine. Zdaj se maš
čujejo nam! Malim ljudem, ki 
smo bih in ‘smo brez moči, vse 
nas bodo pregnali in si razdelili 
zapuščino.

■.. Zazdi se mi včasih, da je 
vstal nedavno usmrčeni Dracula 
v vsej svoji grozljivosti in mašče

valnosti. Balada iz sive davnine 
priporoča glogov kohček, dobro 
zašiljen in ob polnočni uri zabit 
v srce stvora. Če bi le pomagalo, 
a človek težko verjame v dokonč
no izničenje pošasti. .

Ampak ljudje... nekaj bo tre
ba storiti!

Svetujte, vsak nasvet je dobro
došel. Svet onstran gora, ki se 
dvigujejo kakor zid, je drugačen. 
Tudi ljudje so drugačni! Tam ni 
prihuljenosti, prežečih pogledov 
in tako ljube že omenjene šent- 
floijanščine.

... Živim in delam v hiši, ki jo 
je prekleto dobro načel nekdanji 
čas. Triindvajset dolgih let vlada 
mrzla, polama noč, razsvetljena 
z rdečo zvezdo. Inkvizicija si iz 
roda v rod podaja kljuko, preda
ja prapor in nas, sužnje.

Jutri bomo vsi na razprodaji, 
tudi ljudje, ki smo tu pustih naj
boljša leta, zdravje in moč. Sh 
bomo med »klošarje«, med goji
telje »travice«, med človeški od
pad, ki je na starost v naši družbi 
tako ah tako že odpisan. Prav 
nam bodi, disidentom! Sam sem 
kriv, da sem se rodil na napač
nem kraju, v napačnem času, 
kjer za ustvarjalnost ni bilo po
sluha. Brez' konca in tako da
lje. .. in dalje... in dalje... in 
dalje.. .in dalje...

...Pa brez zamere in zdravi 
ostanite... 1 

BOGDAN SIEBERER, 
VODJA ARANŽERSKE

c/ j ržpc

V CENTROMERKURJU

Mokra možatost 
slovenske oblasti

Zal so tisti, ki največ govorijo 
o možatosti, v resnici najbolj 
»mokri«. Ker je o možatosti in 
»mokroti« pred kratkim govorila 
naša oblast, ne bo odveč, če jo 
spomnim na izredno »mokro« re
ševanje političnih in gospodar
skih problemov, s katerimi se 
srečuje Slovenija. Odkar imamo 
novo oblast, so se stvari še po
slabšale, kakšnega konkretnega 
in realnega načrta pa m videti. 
Ne morem jih obtoževati zaradi 
objektivnih okoliščin v Jugoslavi
ji, ki nam »ne pustijo«, da _bi 
postali samostojni, vendar pa 
ima naša oblast taktiko »Za vola 
ubit«. Kar naprej piše nekakšne 
deklaracije in seje iluzije. Prav 
noben cilj, ki je bil postavljen, ni 
bil opredeljen s plati realnih 
možnosti. Doslej se je vse gradilo 
na slepo in v oblakih, seveda na 
račun uboge raje. V tem niso nič 
boljši od YU politikov in genera
lov. Lahko je pisati scenarije, 
sklepe ter stališča v foteljih, tam 
se ne more zgoditi nič hudega.

Papir prenese vse in uboga raja, 
kot kaže tudi. Vse te deklaracije, 
plebiscit in razne spremembe po
litičnega in pravnega ter gospo
darskega sistema so ostale le na 
papirju, kajti mehanizma za iz
vedbo teh želja niso napisali, ker 
tega niso sposobni. Najbrž misli
jo, da nam jih bodo uresničili 
Američani ali kdo drug iz zahod
ne civilizacije, če bomo pošiljah

na Bližnji vzhod zdravnike v leta
lih, kot sc je možato izrazil go
spod ministrski predsednik. Še 
države NATO pakta so glede po
moči bolj previdne, pa čeprav so 
ravno one največ zaslužile pri 
gradnji IRAKA. Naša oblast pa 
se velikopotezno ponuja, med
tem ko ji doma krojijo politiko in 
usodo Jovič, Kadijevič, Miloše
vič in Markovič. Se svojih pro
blemov nismo sposobni prema
gati, pa bi radi odpravljali tuje. 
Pravi balkanci. Saj se nam mora
jo smejati.

Ce pa si res želijo akcije in 
dokazovanja možatosti, naj se 
najglasnejši poslanci in sam pred
sednik vlade vpišejo med prosto
voljce. Mogoče bodo tam uspeš
nejši. kot doma. Zgledi vlečejo, 
besede pa mečejo. Pa veliko sre
če jim želim.

TADEJ PEŠEC,
Clevelandska 29, 

Ljubljana

Vse, Id bi radi v rubriki 
»Pisma bralcev« kaj potožili, 
pohvalili ali na kaj opozorili, 
obveščamo, da ne bomo ob
javljali pisem, ki ne bodo 
podpisana s polnim naslo
vom. Hkrati opozarjamo vse, 
naj bodo njihovi prispevki 
kratki, ne daljši od 60 vrstic.

t
1
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Srednješolski profesorji 
nočejo ostati na obrobju
Profesorji na posavskih srednjih šolah včeraj pripravili dveurno opo
zorilno stavko — Dodatno delo siromaši srednješolsko izobraževanje
BREŽICE, 21. marca — Nekaj več kot 2.000 dijakov posavskih 
srednjih šol je na prvi pomladni dan ostalo brez zadnjih dveh ur 
pouka, kajti njihovi profesorji so se odločili za opozorilno stavko.

Večina od približno 180 zapo
slenih v Brežicah, Krškem in 
Sevnici se sicer zaveda, da za to 
sedanji trenutek ni ravno najbolj 
primeren, vendar nočejo ostajati 
na obrobju, njihove zahteve po 
urejenejši srednji šoli pa so do
volj zgovorne in terjajo hitro 
ukrepanje.

Po besedah profesorja Marti
na Soška, člana stavkovnega od
bora na brežiški gimnaziji in 
ekonomski srednji šoli, so se tu
di v tem kolektivu odločili za 
stavko predvsem zaradi izrazite 
podcenjenosti njihovega dela.

»Zahtevamo takšno zakono
dajo, ki bo našim ljudem omo
gočila izobraževanje po evrop
skih normah in ne bo diskrimini
rala učitelja. Terjamo sklenitev 
splošne kolektivne pogodbe za 
družbene dejavnosti in na tej 
podlagi sklenitev posebnih po
godb, takojšnjo ureditev nemo
gočih razmer na področju sred

njega šolstva ter uskladitev naših 
osebnih prejemkov z dohodki 
v gospodarstvu. Plača slovenske
ga profesorja je namreč sedaj bi
stveno nižja kot pri fakultetno 
izobraženem delavcu v gospo
darstvu, denimo diplomiranemu 
inženirju, pravniku ali ekonomi
stu, naši prejemki pa so celo za 
desetino nižji kot lani. Res je na
še gospodarstvo v težkem polo
žaju, toda tudi v podjetjih z izgu
bo imajo kadri z visoko izobraz
bo nekajkrat višje dohodke od 
naših. Na naši srednji šoli dobi

profesor z desetletno delovno 
dobo 7303, začetnik pa 6640 di
narjev na mesec,« trdi profesor 
Soško,

Slovenski, z njimi pa tudi po
savski profesoiji v teh dneh ne 
teijajo zase nikakršnih privilegi
jev, marveč le tisto, kar jim pri
pada. Njihova obremenitev zara
di dodatnega dela se namreč že 
negativno odraža pri kakovosti 
vzgoje in izobraževanja v sred
nješolskih učilnicah. Če njihove 
zahteve v najkrajšem času ne bo
do uresničene, so zapretili da
nes, se bodo lotili ostrejših oblik 
protestov, tudi stavke večjega 
obsega.

VLADO PODGORŠEK

Kompromis v Verigi
• LESCE, 21. marca - Delavci Verige Lesce so danes zjutraj prišli na 

delo, vendar pa, tako kot so se dogovorili včeraj, niso začeli delati. Delo je 
steklo približno ob 11. uri, po tistem, ko so jih seznanili z rezultatom 
skupnega sestanka stavkovnega odbora delavskega sveta in vodstva 
tovarne. Na sestanku so ugotovili, da resnično ni mogoče ugoditi zahtevi, 
da bi osebne dohodke za februar v celoti v gotovini izplačali že v petek. 
V petek bodo izplačali le del osebnega dohodka v bonih, ostanek pa 
v prihodnjem tednu. V. F.

Pomanjkanje denarja glavni 
vzrok, da pot ni asfaltirana
Občinski proračun ne dovoljuje uporabe denarja za gradnjo 
ceste do Zgornjega Brnika - Vožnja nevarna predvsem v dežju
CERKLJE NA GORENJSKEM, 21. marca — Vsesplošna ekonom
ska kriza ter dejstvo, da v letošnjem predlogu republiškega prora
čuna ni predviden denar za gradnjo novih cest, bosta mnogim obči
nam širom po Sloveniji povzročili še veliko preglavic. Čeprav so 
mnoge cestne povezave potrebne temeljite obnove, pa denarja za to 
preprosto ni. Podobne probleme imajo v krajevni skupnosti Zgornji 
Brnik pri Cerkljah na Gorenjskem.

Brnik smo od predsednika Loj
zeta Vidmarja zvedeli, da pro
blem poznajo, vendar so zaradi 
pomanjkanja denarja trenutno 
nemočni. Kot je poudaril, jim 
premajhen občinski proračun ne 
dovoljuje, da bi nekaj denarja 
namenili za asfaltiranje ceste. Si
cer pa imajo tudi sredi vasi pro
bleme z avtomobili, da jim ne 
zgrmijo v graben, tako da pot na 
Vovke ni osamljen primer. Kilo
meter dolgo pot pa bi asfaltirali 
le v primeru razvoja domačega 
turizma, širjenja naselja ter 15- 
odstotnega denarnega prispevka 
krajanov pri stroških za gradnjo 
ceste. DOMEN RANT

Pot na Vovke, kot se imenuje 
poljska cesta ob potoku, ki pote
ka iz občine Cerklje v KS Zgor
nji Brnik, je po pričevanju kraja
nov ob zaprtju glavne ceste 
Kranj—Cerklje namenjena kot 
prva obvoznica za nemalokrat 
zelo gost promet na tej relaciji. 
Posebno nevarna pa je lahko ob 
hudih neurjih, ko je zaradi blat
ne in težko prevozne ceste že 
nekaj avtomobilov skoraj zgrme
lo v potok. Zvedeli smo, da kra
jani redno plačujejo komunalne 
storitve, vendar za zdaj od tega 
denarja niso imeli velike koristi. 
Še posebej jih moti, da se s to 
problematiko ukvarjajo že od le
ta 1949, vendar za zdaj brez 
uspeha. Poudarili so, da prav ta
ko ponoči nimajo razsvetljave 
ter da so v krajevni skupnosti 
Spodnji Brnik krajani ceste ure
dili celo do svojih njiv.

V krajevni skupnosti Zgornji

DELO
Vlada ali 
sindikati?

Nomad iz domačega kraja
POLJČE. 21. marca - Na delu posestva Poljče TOK Radovljica seje 
v bližini letališča v Lescah dobesedno čez noč — lastnik namreč ni 
\prašal za dovoljenje — pojavilo na paši približno 500 ovac. Vse pa 
kaže. da bodo čez noč nenapovedane gostje tudi odšle. Vodji pose
stva Poljče Janezu Resmanu je lastnik ovac namreč obljubil, da jih bo 
popeljal drugam. Lastnik je neki možak z Blejske Dobrave, ki 
sezonske težave pri prehranjevanju svojih živali rešuje tako, da jih 
seli z enega na drugo območje. (Foto: V. F.)

PISMA BRALCEV
Še enkrat: Kaj delate 
z nami

Pod tem naslovom je bil 22. 
februarja v Delu objavljen članek 
Cirila Žgajnarja Cankarjeva 16. 
Ljubljana.

Moram reči. da je članek v re
du in da se v celoti strinjam 
z njim. a je le pomanjkljiv. Ver
jetno navedeni pisec ne ve, kaj se 
še danes, pod novo (kapitalistič
no) oblastjo dogaja v Sloveniji, in 
to posebno na vasi. Poleg vseh 
davkov, so še danes v modi raz
lični samoprispevki, tako občin
ski in krajevni, kot vaški. Občin
skega še sedaj plačujem, ker je 
bil še iz prejšnjega režima, soci
alizma. vaškega sem tudi plačal, 
pa čeprav na obroke, in ravno tu 
je past! Ko smo v Krajni vasi, 
občina Sežana, na vaškem poko
pališču zgradili novo kapelico in 
razširili pokopališče, je bilo za 
prispevek kapelice določenih na 
osebo 500 dinarjev ne glede na 
to, ali jih imaš ali jih nimaš. Pla
čaj! In to ti pridejo v hišo in daj 
denar. ! 'bogega starega in bolne- 
sa človeka vaščana nihče ne 
vpraša, ali lahko da. ali ima in 
kako to preživel mesec. Tako 
smo dali to vsoto enako 500 di
narjev največji reveži kot najbolj 
bogata gospoda, t. j. tisti, ki gre
do na počitnice na Havaje kot 
tisti, ki nimajo doma več kaj je
sti. Za udarniško delo na vasi te

sploh ne vprašajo, koliko si star, 
ali lahko greš in pa še posebno, 
koliko si dal prej za svojo domo
vino. Ce ne greš. te grdo gledajo 
in ni važno, da si nekoč dal vse za 
svojo domovino; ko si bil mlad in 
zdrav, so od tebe zahtevali nad
človeške napore, t. j. garanje za
stonj in ti poleg tega nalagali še 
druge dolžnosti. Tako kot mnogi 
drugi sem garal po 12 ur na dan 
in vse sobote in nedelje udarni
ško delali da smo spravili našo 
domovino iz vojnih ruševin, so se 
sedanji naši politiki lepo izobra
ževali v visokih šolah, in sedaj se 
delajo povsem nevedne, ko pri
dejo v stik z velikimi državniki iz 
civiliziranih zahodnih držav.

Kot vidim, ti veliki državniki 
sprašujejo naše, kakšen je pri nas 
socialni program. Seveda naši 
politiki, debelo gledajo. Kaj jim 
mar naši reveži! Sedaj, ko so 
z davki napadli tudi reveže, si le
ti ne morejo več kupiti zdravil, 
saj so cene astronomske. Rad bi 
vprašal, katera civilizirana drža
va na svetu še ima davke na otro
ške čeveljčke in obleko, pa prav 
tako bi rad vedel, v kateri občini 
so bili občinski uslužbenci z župa
nom vred, več mesecev brez 
plač. Namesto upravičenih dav
kov sedaj uvajajo davek na zdra
vila in na otroške potrebščine. 
Česa takega ne pozna nobena ci
vilizirana država na svetu. Zniža
li pa so davek na parfum, na

Ribiški 
turizem 
na suhi veji
Zanimanje za sulca je 
v tujini splahnelo — Kma
lu sezona postrvi

NOVO MESTO, 21. marca 
— Zanimanje za »kraljevski 
lov«, gre za lov sulca na Krki, je 
v tujini splahnelo. Ribiška druži
na Novo mesto je letos prodala 
vsega sedemnajst ribolovnic, kar 
je najmanj, odkar je odprt sulčji 
lov na Krki. Krivde za zmanjšani 
obisk ne moremo iskati pri do
lenjskih ribičih, ki se močno tru
dijo, da je Krka še vedno boga
ta, pa naj gre za salmonide kot 
tudi ciprinide, ampak dolenjske
mu ribiškemu turizmu močno 
škodijo zapletene politične raz
mere v Jugoslaviji.

Pred vrati je sezona lova po
strvi, ki se prične 1. aprila, po 
odpovedi tujih gostov lahko 
sklepamo, da bo obisk ravno ta
ko slab, seveda pa tudi bera za 
ribiški in drugi turizem. Ker ne 
bo denarja, to je kot na dlani, 
bo letos manj denarja na voljo 
za vlaganja v dolenjske vode, ki 
ne morejo več zagotoviti narav
ne obnove ribjega zaroda.

S. D.

Mandatar 
v Kočevju 
Alojz Petek?
Dva mandata je že bil 
predsednik izvršnega sve
ta — Predlaga ga SDP

KOČEVJE, 21. marca - Ko
čevska SDP je predlagala kot 
svojega kandidata za mandatarja 
za predsednika kočevskega ob
činskega izvršnega sveta dipl. 
iur. Alojza Petka, ki je že bil 
pred leti dve mandatni obdobji 
predsednik kočevskega izvršne
ga sveta.

V njegovem času je Kočevje 
v infrastrukturi precej napredo
valo, padati pa so začeli tudi ne
kateri tabuji, čeprav seveda 
v okviru takratnih možnosti.

Alojz Petek je bil nato gene
ralni direktor ZKGP (združeno 
kmetijsko gozdarsko podjetje) 
kjer je uspešno ustvaril možno
sti, da se je ta umetna tvorba 
razšla. Bil je tudi direktor Tek- 
stilane, sedaj pa je zaposlen 
v slovenski skupščini.

Sedanji predsednik kočevskega 
izvršnega sveta Lado Lenassi je 
pred časom odstopil, ker občin
ska skupščina ni soglašala z njego
vo zahtevo, da bi delal polprofesi
onalno. Lado Lenassi je namreč 
še vedno tudi direktor kočevske 
Komunale. M. D.

Dober zaslužek na Zatmiku
25ATRNIK, 21. marca — Na Zatmiku se bo v nedeljo končala letošnja smučarska sezona, ki se je začela 
sredi decembra. Po dveh zimah brez snega so pri turističnem podjetju Turizem, rekreacija Bled, s sezono 
zelo zadovoljni, dober zaslužek pa so na Zatmiku prinesle predvsem nizke cene. Na Zatmiku so računali 
predvsem na domače smučarje, s tem pa tudi na njihove plitve žepe. Letna karta je zato v predsezoni stala 
80, kasneje pa 100 dinarjev, kar je bilo občutno manj kot v drugih smučarskih središčih. Kljub temu da je 
bilo stnučanje slabše kot ponekod dmgod, so nižje cene privabile veliko smučarjev, ob koncih tedna pa 
povzročale pravi naval. Med počitnicami so tudi iz jeseniške občine prihajale številne šolske skupine, 
marsikatera šola iz dmgih območij Slovenije pa je smučanje povezala z drsanjem na pokritem drsališču. 
Letošnja drsalna sezona se bo končala v soboto, začela pa, tako kot lani, spet 15, julija. (Foto: V. F.)

Trboveljska tržnica pretesna 
in predvsem nehigienična
Inšpektorji bodo tržnico pregledovali, vse dokler ne bo 
zgrajena nova - Že pred odprtjem postaviti trdna pravila
TRBOVLJE, 21. marca — Prostor za Delavskim domom, ki so ga 
v Trbovljah pred več kot petimi leti začasno namenili tržnični dejav
nosti, že lep čas povzroča preglavice kupcem, podajalcem, pa tudi 
inšpekcijskim organom — predvsem pri izrednih pregledih, kakrš
nega so opravili tudi zadnjo soboto in zaradi česar zagotavljajo, da 
bodo z akcijami nadaljevali vsako soboto — vse do usposobitve 
nove tržnice na drugi strani ceste.

Kajti sedanji tržni prostor ne 
izpolnjuje niti najmanjših tehnič
nih zahtev za to dejavnost. Trž
ni, sanitarni in veterinarski in
špektorji so ugotovili, da bi bilo 
iz sanitarno-higienskih razlogov 
na tem pravzaprav živilskem tr
gu treba prepovedati vsako pro
dajo predmetov splošne rabe.
Tudi tržni red je zastarel in velja 
še za tržnico pri klavnici izpred 
20 let. Nikjer ni zaprtega prosto
ra, ki bi služil kot skladišče za 
živila, ki jih prodajalci ne proda
jo. Vodovodnih pip za pranje sa
dja in zelenjave je premalo, prav 
tako zabojnikov za odpadke. La
ni so se poleg stalnih prodajalcev 
pojavih še občasni iz sosednjih 
republik, pa poljski državljani in 
zasebniki, ki so v večini imeli 
dovoljenja za prodajo, a so zara
di pomanjkanja prostora in stoj
nic ovirali kupce in druge proda
jalce. Po mnenju načelnika me

dobčinskega inšpektorata Vladi
mirja Kojnika bi moral tu ostre
je nastopiti predvsem upravljalec 
tržnice in že pri vstopu nanjo od
sloviti vse, ki ne bi izpolnjevali 
osnovnih pogojev za opravljanje 
svoje dejavnosti. Zgodilo se je 
celo, da to soboto nihče od pro
dajalcev živil živalskega izvora ni 
imel niti primemo označenih iz
delkov (cene) niti dokazil o ka
kovosti blaga ah celo dovoljenj 
upravnih organov iz domicilnih 
občinskih inšpekcij.

Da bi se na novi trboveljski 
tržnici izognili podobnim teža
vam, inšpektorji zdaj predlagajo, 
da se čimprej sestanejo z uprav
nim organom ter z bodočim 
upravljalcem tržnice in že takoj
na začetku obratovanja postavijo 
trdna pravila, od katerih ne bo 
nikogar bolela glava, bodo pa 
zagotavljala potreben red.

POLONA MALOVRH

Odborniki 
zaprti kot 
šolarji
»Pobegli« odbornik družbeno
političnega zbora krške skupš
čine »povzročil« nesklepčnost

KRŠKO, 21. marca — Da
nes so se odborniki vseh treh 
zborov občinske skupščine 
v Krškem, drugače kot na seji 
pred dobrim tednom, sestali že 
ob 8. uri zjutraj. Ura je kazala 
že čez deveto, ko so se še ved
no prepirali zavoljo videoka
mere mestne kabelske TV, ali 
se lahko snema ali se ne sme in 
ali se odborniki tudi javno 
predvajajo ali ne.

Do veljavnega sklepa niso 
prišli, zakaj pri glasovanju se je 
pokazalo, da v družbenopoli
tičnem zboru niso sklepčni 
(manjkal je en glas). Po odmo
ru — določili so ga, da bi našli 
tistega ubežnika — jih je 
zmanjkalo še več, zato so preo
stali depezejevci ostali zaprti 
kot včasih v šoli. Eden je zato 
predlagal »usposabljanje dele
gatov« kot v nekdanjih časih 
političnih šol; pa kdo bo hodil, 
ko še na seje ne pridejo.

Petič znajo biti morda še 
sklepčni?

A. Ž.

JUŽNO OD LJUBLJANE

Dežela belih vin 
in srečnih krav

Bratje Hrvatje morda res ne znajo politič
no trgovati s Srbi, kar dobro pa jim gre to od 
rok s Slovenci. Na sestanku o usodi JE Krško 
so namreč zvito predlagali, naj Slovenija svoj 
del atomske odkupi, če si jo res tako srčno 
želi zapreti.

Nelagodja dr. Lea Šešerka
Ta mina, ki so jo na pogajanjih v zagrebški 

vili Weiss uvideno proglasili za neuradno 
možnost razmišljanja, je dodatno zapletla po
ložaj slovenskih oblasti, ki bi z zaprtjem 
atomske elektrarne sicer izpolnilo eno od 
predvolilnih obljub, vendar se vse bolj kaže, 
kako zapleteno in večslojno je tako dejanje. 
Slovenci si delamo medvedjo uslugo tudi z iz
biro odposlancev, vodja naše delegacije dr. 
Leo Šešerko je v Zagrebu v zvezi z elektrarno 
navajal določene strahove in nelagodja tako 
v Sloveniji kot v Italiji in Avstriji, nakar so 
bili lahko Hrvatje neznansko in vzvišeno za
čudeni, »saj jim niso glede delovanja JE Kr
ško znane nikakršne motnje«. V kot stisnjeni 
Šešerko je moral nato med drugim povedati, 
da stališča Republike Avstrije o slovensko- 
hrvaški eklektrami vendarle niso odločilna. 
Bravo, Šešerko, ta pa si jih res upa natrositi 
Avstrijcem!

Če bi bila moja malenkost podpredsednik 
slovenske vlade, bi se manj slinasto oziral čez 
severno in zahodno mejo, namesto tega bi 
predvsem skrbel, da v nobenem primeru ne

bo prišlo do zložne, vendar progresivne teh
nološke in organizacijske degradacije jedrske 
elektrarne. Ko se kakšna zadeva odpisuje, se 
to rado zgodi. In JE Krško so nekateri že 
prekrižali. Skratka, elektrarni moramo do 
zadnjega dneva obratovanja nuditi prav vse, 
kar potrebuje. Tudi ptičje mleko, bi reklo 
ljudstvo.

Bolnišnica danes in nikoli več
Na našem koncu Posavja je precej zadev 

pod visoko napetostjo tudi brez jedrske. Re
cimo v Brežicah, kjer je ljubljanska zdrav
stvena oblast do L junija velela zapreti in 
ukiniti tamkajšnjo bolnišnico. Ministrstvo go
spe dr. Katje Boh je šlo tako daleč, da v pri
hranek ne šteje samo likvidacije bolnišnice, 
ampak tudi278na novo brezposelnih. Zdrav
stvena blagajna bo morda res bolj polna, 
vendar se pozablja, da bodo revčki bremenili 
druge, na primer socialne fonde. Brežiška 
bolnišnica je v 120 letih delovanja preživela 
dve monarhiji, dve svetovni vojni in komuni
ste. Zdaj so ji dnevi šteti, krožijo celo govori
ce, da je zdravstveno ministrstvo zbralo men
talne moči za izjavo: »Ne ukinjamo bolnišni
ce, ukinjamo samo njeno financiranje«. Ne
kaj malega se spominjam, da je dr. Katja Boh 
pred volitvami v Dolenjskem listu objavila 
prosti spis, iz katerega tudi boljševikom tako 
naklonjeni Lucifer niti v najhujših sanjah ne 
bi sklepal, da je to pravzaprav programska 
zasnova za likvidacijo podeželskih špitaiov. 
Na srečo živi južno od Ljubljane ljudstvo, ki 
ve, da bo v Brežicah še kdaj bolnišnica, Bo
hova pa nikoli več ministrica. Zadeva se celo 
rima, čeprav za slovo bolj slabo.

Cviček bo presahnil
Zgornje bomo torej zanesljivo dočakali, na 

splošno pa smo Dolenjci bolj slabi preroki. 
Pred leti so naši vinogradniki govorili, da so 
bela vina v dolenjskih goricah samo modna

muha, ki niti v sanjah ne morejo izpodriniti 
cvička, tukajšnjega kralja vin. Toda to, kar je 
že stoletja všeč Nemcem, Francozom, Av
strijcem in Štajercem (bela vina torej), je 
prijalo tudi raskavemu podgorskemu grlu. 
Cviček je v nevarnosti, da presahne, med 76 
vzorci vin podgorjanskega ferajna vinograd
nikov je bilo 33 vzorcev belega vina, 21 rde
čega, cvička pa samo 20 vzorcev. Kosti pred
nikov so nemirne, če bo Šlo tako naprej, 
kmalu ne bo več mogoče prirediti Tedna 
cvička, največje dolenjske turistične priredi
tve. Od turistov z vsega sveta se je redno 
udeležujeta sosedov in naš foter, ki ju s poko- 
zlanega in poscanega novomeškega Glavnega 
trga, kjer pečejo tudi druge vole, ni domov 
dva do pet dni. Toliko časa bi možaka porabi
la tudi za romanje v Rim in nazaj, zato se 
pivskemu paketu tudi reče turizem.

Blaženi srednji vek
Potem ko bodo ugasnili jedrsko, zabili vra

ta na bolnišnicah in v šmarskem predoru 
nikoli dokončane avtomobilske ceste Ljublja- 
na-Novo mesto-Bregana začeli gojiti zdra
vilne plesni, bo Dolenjska znova v srednjem 
veku. Priprave na to srečno obdobje se že 
vršijo. Tako trebanjske krave niso več zado
voljne z umetnim osemenjevanjem oziroma 
z epruvetkami in brizgalkami, ki tako slabot
no in brez žara ljubezni igrajo bike. Pristojne 
občinske ustanove so se že diskretno pozani
male za životne bikovske mladeniče, nekoli
ko prepira zna biti le glede tega, pri kom 
bodo živalske ženitne agencije. Te namreč ne 
kujejo samo talent, ampak tudi denar. Ni 
odveč pripomniti, da žele osrečiti krave v me
stecu, kjer so pred nekaj dnevi mimo vseh 
zakonov in predpisov vzeli kri 32 učencem. 
Človekova sreča je bi/a v naših krajih vedno 
na zadnjem mestu.

MARJAN BAUER

najnovejše uvožene avtomobile 
itd.

Kako morejo pri nas nekateri 
menjavati najnovejše uvožene 
avtomobile vsak mesec, medtem 
ko drugi nimajo kaj jesti?

ALBIN VIDMAR, 
Krajna vas 12 

Dutovlje

Popoldanska obrt 
da ali ne?

V zadnjem času zasledujem 
razprave po dnevnem časopisju, 
televiziji, radiu in drugih medijih 
o obstoju popoldanske obrti. Ko 
prebiram in poslušam prispevke, 
katerih avtorji se zavzemajo za 
odpravo navedene obrti, se mi 
nehote vsiljuje misel, da ti pri
spevki prihajajo iz krogov, kjer 
gledajo na to enostransko, z mo
nopolnih pozicij in da se bojijo 
konkurence.

Če dejavnike, ki govorijo o ob
stoju popoldanske obrti, analizi
ramo, vidimo, da ta dejavnost 
v nobenem primeru ni v breme 
družbi, pač pa ima ta poleg fi
nančne tudi druge koristi. Popol
danski obrtnik plačuje davke od 
repromateriala, če ga seveda po
trebuje, od ostanka dohodka pa 
obveznosti družbi, ki mu jih ta 
predpiše. Poleg omenjenega se 
pri teh obrtnikih poraja marsika
tera tehnološka izboljšava, saj se 
s to dejavnostjo ukvarjajo ljudje, 
ki so voljni umsko in fizično dela
ti. Sedanje gospodarske razmere 
v Sloveniji pa so takšne, da bi 
morali tistim, ki so voljni delati

to omogočiti, jih spodbujati 
k ustvarjanju in izrabi svojega 
prostega časa za izboljšanje soci
alne stiske, kar velja tudi za upo
kojence, če jim zdravje to do
pušča.

Ni mi tudi razumljivo, zakaj 
nekatere oblika popoldanskega 
dela toliko moti, saj mora biti to 
registrirano in pod družbenim 
nadzorom, kar pa nekatere pri- 
dobitvene dejavnosti niso in bi 
jih te z vidika družbeno koristne
ga dela lahko bolj motile. V po
dobnem položaju kot popoldan
ski obrtniki so tudi tisti, ki imajo 
kmetije in je eden ali oba zakon
ca na delu v tovarni ali kje drugje 
v službi. V enakem položaju so 
tudi tisti, ki zasedajo visoke polo
žaje v republiki ali drugje v Slo
veniji, pa so upokojeni. Zato bi 
zagovorniki, ki so za odpravo po
poldanske obrti, morali podobne 
pridobitvene in družbenokorist- 
ne dejavnosti sporedno obravna
vati, jih dati pod drobnogled ter 
analizirati, pa sem prepričan, da 
bodo te analize govorile v prid 
obstoju popoldanske obrti.

KARL ŽIBRET, 
Škoflekova 11, 

Vojnik

Doklej še tako?
Zopet smo preživeli še en 

(morda tudi zadnji) napet konec 
tedna. Pa saj vsi vemo, za kaj 
gre. Zato na tem mestu ne bi na 
dolgo in široko razpravljali, kaj 
vse je in kaj ni prispevalo k temu 
političnemu trenutku na ozemlju

To, kar se je minuli konec ted
na dogajajo v Beogradu pod tak
tirko dr. Joviča, pa že presega 
vse meje normalnega. Najprej 
zahteva vojaški poseg, ki bi zava
roval predvsem njega in še koga 
(Miloševiča, Srbijo), ker do tega 
ne pride, pač odstopi. Vse lepo 
in prav v duhu (ne)demokracije. 
Vendar pa je treba vedeti, da je 
ta Jovičev odstop še eno teatra
lično dejanje, ki nas vse skupaj, 
dokler smo še v Jugoslaviji, zopet 
predstavlja v smešni luči. To nas 
ponovno zasmehuje v svetu, po 
drugi strani pa spet motimo spo
kojnost v Evropi.

Zato se spodaj navedeni pod
pisniki Mlade Iniciative pri SDZ 
(Celje) sprašujemo: DOKLEJ 
ŠE TAKO? Kdo nam bo odgo
voril? Ali orožje ali radost mla
dosti?

Za MLIN pri SDZ (CeljeJ 
LILJANA ČOZ, 

BOJAN EKSELENSKI, 
GREGOR URANIČ

Balada brez 
konca...

... Bil je neki čuden čas, ko so 
ljudje živeli zato, ker so morali. 
Dobra polovica vseh, če ne več, 
je v molku preštevala dneve in se 
s sklonjeno glavo, skritih misli 
prebijala, kakor je pač vedela in 
znala. Bil je temen čas, ki ni ob
ljubljal, da se kdaj zdani in jutro 
prežene strahove. A netopirji,

čuki, sove in druga takšna nočna 
bitja, so bila v svojem elementu. 
Rajanja in zabave so jim prišli 
v meso in kri. Desetletje je dolga 
doba, več desetletij pa prava mo
ra, če mora človek previdno iska
ti stopinje, levo in desno ob poti 
pa zevajo brezna. In kar nenado
ma posije svetloba, iz nebesnega 
niča, od tam, kjer po novi zapo
vedi ni ničesar. Posvetilo je v to 
žalostno dolino šentflorjansko, 
polno obupa in gorja, da so ljudje 
dvignili glave in se zastrmeli 
v glorijo. Nočni svatje so se pri
hulili, počepnili v skrita zavetja, 
prelevili nagubano kožo in ogu
ljeno perje. Svetloba je vztrepe
tala in pričela rahlo ugašati, ni 
čisto ugasnila, Bog ne daj, ven
dar le toliko, da je vampirska 
svojat prilezla iz duplin. Z rdeči
mi očmi, kajti to je barva krvi in 
kri je od nekdaj osnovna hrana 
na zemlji prepovedanih bitij, so 
znova pričeli svoj ples. V vse več
jih in večjih krogih, vedno pre
vidni in pripravljeni zamenjati 
svoje skovikanje s ščebetanjem 
sinice.

. .. Dan za dnem jih opazujem, 
kako obletavajo svoja gnezdišča, 
turobno plahutajo z ostarehmi 
krili, popenjeni in zlobni, brez 
nekdanje veličine. Zdaj se maš
čujejo nam! Malim ljudem, ki 
smo bili in smo brez moči, vse 
nas bodo pregnali in si razdelili 
zapuščino.

■.. Zazdi se mi včasih, da je 
vstal nedavno usmrčeni Dracuia 
v vsej svoji grozljivosti in mašče-

Naročniki se 
bojijo domače 
ponudbe
Črnomaljski podjetniki na 
lastni koži čutijo, da ni 
»doma nihče prerok«

ČRNOMELJ, 21. marca 
— Črnomaljski podjetniki, ki se 
ukvarjajo s projektiranjem in 
tehničnimi storitvami, menijo, 
da bi lahko dobili v domačem 
okolju več dela, kot ga dobivajo.

Tajnik črnomaljskega Demosa 
Vlado Starešinič pravi, da doma
či podjetniki ne naletijo na do
volj razumevanja pri naročnikih. 
»Tu imamo zasebni projektant
ski biro, vendar so doslej dali 
izdelati vse projekte izven obči
ne. Doma imamo tudi nekatere 
kakovostne ponudbe tehničnih 
storitev. Ker so naši domači po
djetniki kakovostni in cenejši 
kot tovrstni izvajalci od drugod, 
ne razumem, da nimajo predno
sti in da se domače firme ne 
obračajo na domačine. Mislim, 
da bi morali naročniki pokazati 
več razumevanja za domače 
okolje,« meni Vlado Starešinič.

V Črnomlju bi ostalo več de
narja in več dela za domačine, 
če bi bilo nekaj več lokalpatri- 
otizma in računanja, kje je kaj 
cenejše in boljše, pravijo. M. D.

PO SLOVENIJI
Kdo bo najboljši jugoslovanski disco joekej?

KRANJ, 21. marca — V petek, 22. marca, in v soboto. 23. 
marca, bo v Gauloiscs Blondes Clubu (v hotelu Creina) v Kranju 
državno prvenstvo disco joekejev pod pokroviteljstvom velikega 
svetovnega združenja disco joekejev (Disco Mix Club). V petek 
bo gost večera skupina ET iz Zagreba, v soboto pa lanski uradni 
svetovni prvak DJ Dave Faschcr, sicer predstavnik Nemčije. 
Program vsakega tekmovalca v polfinalu v petek bo dolg štiri 
minute, v finalu v soboto pa šest minut. Jugoslavija je že 32. 
država članica DMC, ki bo sodelovala tudi na svetovnem prven
stvu disco joekejev. Sponzorji državnega tekmovanja so Export- 
drvo Zagreb, Pcpsi cola Alessa d. o. iz Ljubljane in Gauloiscs 
Blondes Club. (N. Š.)

Namesto rož naprava za pomoč otrokom
MURSKA SOBOTA, 21. marca — Delavke Mure, ki so v večini 

med 6350 zaposlenimi, so se odrekle rožam, ki naj bi jih v podjetju 
dobile 8. marca. Denar za rože in še nekaj dodatnih sredstev bodo 
v Muri namenili za nakup medicinske naprave, s katero ugotavljajo 
okvare otroških kolkov, in stane dvajset tisoč nemških mark. (1. G.)

Srečanje lutkarjev Slovenije
GORNJA RADGONA, 21. marca — Danes ob 8. uri se je 

v kulturnem domu v Gornji Radgoni začela dvodnevna območna 
prireditev, 21. srečanje lutkarjev Slovenije. Sodeluje 10 lutkovnih 
skupin iz Podravja, Koroške, Pomurja in iz zamejstva.

Kot prva se je predstavila domača lutkovna skupina OŠ Ivana 
Nemca Vojka iz Radenec z igrico Kajetana Koviča Zmaj direndaj. 
Sledilo ji je še pet predstav in pogovor o predstavah. V petek sc bodo 
v kulturnem domu v Apačah predstavile še tri skupine. Priznanja 
bodo podeljena ob koncu srečanja v kongresni dvorani hotela Radin 
v Radencih. Pred tem se bo ob 15. uri predstavila še lutkovna skupina 
KPD Šmihel, iz avstrijske Koroške s predstavo Milana Dekleve Sanje 
o govorečem cvetju. Predstave si bo ogledal tudi republiški selektor, 
ki bo izbral najboljše skupine za republiško tekmovanje v Izoli, 21. in 
22. maja. (S. B.)

Pravic upokojencev ni mogoče 
odvzeti s spornim zakonom
Stranki upokojencev Maribora in Celja: Določba novega 
pokojninskega zakona je protipravna in protiustavna
MARIBOR, 21. marca — Demokratična stranka — Zveza upo
kojencev v Mariboru in Demokratična stranka upokojencev 
Celje sta Ustavnemu sodišču Republike Slovenije poslali predlog 
za ugotovitev zakonitosti Zakona o spremembah in dopolnitvah 
zakona o pokojninskem in invalidskem zavarovanju Slovenije. 
Trdijo, da so določbe omenjenega zakona v nasprotju z republi
ško ustavo.

Zakon o spremembah in dopolnitvah zakona o pokojninskem 
in invalidskem zavarovanju, ki ga je sprejela skupščina Repu
blike Slovenije 7. marca 1991, določa, da se lahko pokojnine 
uskladijo največ za toliko odstotkov, da povprečna starostna 
pokojnina ne presega 85 odstotkov povprečnega osebnega 
dohodka na zaposlenega v Sloveniji. Četrti člen omenjenega 
zakona postavlja kot temelj preračunavanja pokojnin po novih 
predpisih mesec oktober 1990. leta. Iz tega lahko razberejo, da 
SPIZ ne bo izplačeval denarja za uskladitev pokojnin za mesece 
november in december minulega leta ter za januar in februar 
letos.

Obe stranki menita, da je takšna določba zakona protipravna 
in protiustavna. Denar, ki bi ga upokojenci morali dobiti, je 
SPIZ zbral po zakonu, ki je veljal pred sprejetjem spornega 
zakona; kršijo se pravice upokojencev, ki jim jih je priznaval prej 
veljavni zakon. Teh pravic pa po mnenju predlagateljev 
postopka pred Ustavnim sodiščem Slovenije ni mogoče odvzeti 
z novim zakonom. Izpodbijani zakon ima namreč retroaktivni 
značaj, za kaj takega pa ni pogojev, ki jih določa 261. člen 
republiške ustave.

Zato stranki predlagata Ustavnemu sodišču Slovenije, da ugo
tovi, da zakon o spremembah in dopolnitvah zakona o pokojnin
skem in invalidskem zavarovanju ni v skladu z Ustavo Republike 
Slovenije, in zahteva od republiške skupščine, da zakon uskladi 
z ustavo. VASJA VENTURINI

V Vidmu papir sproti prodajo
Zaradi odmikanja montaže novega stroja v krški tovarni papirja vsak 
dan izgubijo tri milijone dolarjev — Cene celuloze spet rastejo
KRŠKO, 21. marca — Po nedavni deblokadi, ki so jo omogočili Kar zadeva trenutni finančni po- 
nekateri upniki, v Vidmu iščejo denar, da bi lahko dokončali iožaj, ima podjetje Videm še vedno 
naložbo PS 1, ohranjali likvidnost ter si zagotovili kaj svežega v.^ obveznosti kot terjatev Odpr- 
denarja. Še sreča, da je v papirni industriji ta čas konjuktura in tih obveznosti je za okrog 37, terja- 
- -- ■* - - - .»5 tev pa za 30 milijonov dolarjev. Tu-

začetku aprila. Najprej bo — - - - - •-lahko prodajo vse, kar naredijo
Tudi zato ima prednost montaža 

novega stroja, ki bo lahko proizvajal 
najkakovostnejše papirje. Ker pa 
jim do zaključka naložbe manjka še 
110 milijonov dinarjev, so primora
ni dodatno trošiti že tako osiroma-

• Podjetje Videni se je medtem že 
preoblikovalo v družbo z omejeno 
odgovornostjo, delavski svet pa je 
nadomestila skupščina. Njen upravni 
odbor vodi dr. Marko Kos, člani pa 
so Miloš Kovačič, Maks Kocbek, dr. 
Dejan Avsec in Franc Pipan.
šena dodatna sedstva in se likvid
nostno izčrpavati. Naložba se jim 
že preveč odmika, vsak mesec pa 
zato izgubijo tri milijone dolarjev. 
Zdaj vendarle kaže, da bodo do 
srede maja stroje pognali in nato 
hitro osvojili proizvodnjo papirjev, 
po katerih narašča povpraševanje 
v svetu in pri nas. To velja za časo
pisni in revijalni papir.

Medtem ko sedaj predstavlja 
proizvodnja papirja podlago za bolj 
nemotene finančne tokove, vse 
slabše kaže s proizvodnja celuloze. 
Ustavili so jo že za novoletne praz
nike, ponovno pa jo bodo prekinili

na začetku aprila. Najprej oo na 
vrsti remont, nato pa bodo delavci 
tri tedne še na prisilnem dopustu, 
s tem da bodo dobivali 80-odstotna 
nadomestila osebnega dohodka. 
V ukrep so prisiljeni zaradi po
manjkanja bukovega lesa, ki pome
ni tri četrtine surovin za celulozo. 
Les je trenutno tudi predrag in 
v Vidmu ne morejo slediti skrajša
nim plačilnim rokom domačih do
baviteljev. Sredi leta računajo na 
ugodnejše tržne razmere, saj se po
javljajo novi kupci, cene celuloze 
pa spet naraščajo.

di kratkoročna zadolženost podjet
ja je sorazmerno nizka in je v pol 
leta padla od 25 na 15 milijonov 
dolarjev. Kot so povedali na današ
nji novinarski konferenci, bi jim ta 
trenutek prišlo prav pobotanje, zla
sti če bi ga izpeljali v okviru menja
ve med Slovenijo in Hrvaško. Se 
naprej pa so zaradi pomanjkanja 
denarja primorani odmikati svoj 
ekološki program, ki bo doživel tu
di revizijo tujih strokovnjakov. No
vo belilnico naj bi pričeli tudi gradi
ti šele ob koncu leta.

VLADO PODGORŠEK

IZ PRVE ROKE

Podzemlje hvaležno odklanjajo
Na kočevski javni tribuni je bilo zastavljeno tudi vprašanje, kaj 

bo s podzemnimi objekti v Kočevski Reki in ah' jih ho morda 
dobila kočevska občina. Predsednik kočevske občinske skupščine 
dr. Mihael Petrovič je to komentiral takole: »Podzemne objekte 
hvaležno odklanjamo, tudi če bi nam jih kdo hotel dati. Ambu
lanta v njih je zastarela. Vlažnost in temperatura v tem podzemlju 
pa sta primerna le za zaviranje staranja.«

Morda bijorej lahko v teh podzemnih objektih postavili pomla
jevalni stroj?

M. D.

valnosti. Balada iz sive davnine 
priporoča glogov količek, dobro 
zašiljen in ob polnočni uri zabit 
v srce stvora. Če bi le pomagalo, 
a človek težko verjame v dokonč
no izničenje pošasti.

Ampak ljudje... nekaj bo tre
ba storiti!

Svetujte, vsak nasvet je dobro
došel. Svet onstran gora, ki se 
dvigujejo kakor zid, je drugačen. 
Tudi ljudje so drugačni! Tam ni 
prihuljenosti, prežečih pogledov 
in tako ljube že omenjene šent- 
florjanščine.

.. . Živim in delam v hiši, ki jo 
je prekleto dobro načel nekdanji 
čas. Triindvajset dolgih let 'vlada 
mrzla, polama noč, razsvetljena 
z rdečo zvezdo. Inkvizicija si iz 
roda v rod podaja kljuko, preda
ja prapor in nas, sužnje.

Jutri bomo vsi na razprodaji, 
tudi ljudje, ki smo tu pustili naj
boljša leta, zdravje in moč. Šli 
bomo med »klošarje«, med goji
telje »travice«, med človeški od
pad, ki je na starost v naši družbi 
tako ali tako že odpisan. Prav 
nam bodi, disidentom! Sam sem 
kriv, da sem se rodil na napač
nem kraju, v napačnem času, 
kjer za ustvarjalnost ni bilo po
sluha. Brez konca in tako da
lje. .. in dalje... in dalje... in 
dalje.. .in dalje.. .

... Pa brez zamere in zdravi 
ostanite__ /

BOGDAN SIEBERER, 
VODJA ARANŽERSKE 

SLUŽBE 
V CENTROMERKURJU

Mokra možatost 
slovenske oblasti

Žal so tisti, ki največ govorijo 
o možatosti, v resnici najbolj 
»mokri«. Ker je o možatosti in 
»mokroti« pred kratkim govorila 
naša oblast, ne bo odveč, če jo 
spomnim na izredno »mokro« re
ševanje političnih in gospodar
skih problemov, s katerimi se 
srečuje Slovenija. Odkar imamo 
novo oblast, so se stvari še po
slabšale, kakšnega konkretnega 
in realnega načrta pa m videti. 
Ne morem jih obtoževati zaradi 
objektivnih okoliščin v Jugoslavi
ji, ki nam »ne pustijo«, da bi 
postali samostojni, vendar pa 
ima naša oblast taktiko »Za vola 
ubit«. Kar naprej piše nekakšne 
deklaracije in seje iluzije. Prav 
noben cilj, ki je bil postavljen, ni 
bil opredeljen s plati realnih 
možnosti. Doslej se je vse gradilo 
na slepo in v oblakih, seveda na 
račun uboge raje. V tem niso nič 
boljši od YU politikov in genera
lov. Lahko je pisati scenarije, 
sklepe ter stališča v foteljih, tam 
se ne more zgoditi nič hudega.

Papir prenese vse in uboga raja, 
kot kaže tudi. Vse te deklaracije, 
plebiscit in razne spremembe po
litičnega in pravnega ter gospo
darskega sistema so ostale le na 
papirju, kajti mehanizma za iz
vedbo teh želja niso napisali, ker 
tega niso sposobni. Najbrž misli
jo, da nam jih bodo uresničili 
Američani ali kdo drug iz zahod
ne civilizacije, če bomo pošiljali

na Bližnji vzhod zdravnike v leta
lih, kot se je možato izrazil go
spod ministrski predsednik. Še 
države NATO pakta so glede po
moči bolj previdne, pa čeprav so 
ravno one največ zaslužile pri 
gradnji IRAKA. Naša oblast pa 
se velikopotezno ponuja, med
tem ko ji doma krojijo politiko in 
usodo Jovič, Kadijevič, Miloše
vič in Markovič. Sc svojih pro
blemov nismo sposobni prema
gati. pa bi radi odpravljali tuje. 
Pravi balkanci. Saj se nam mora
jo smejati.

Ce pa si res želijo akcije in 
dokazovanja možatosti, naj se 
najglasnejši poslanci in sam pred
sednik vlade vpišejo med prosto
voljce. Mogoče bodo tam uspeš
nejši, kot doma. Zgledi vlečejo, 
besede pa mečejo. Pa veliko sre
če jim želim.

TADEJ PEŠEC.
Clevelandska 29, 

Ljubljana

Vse, ki bi radi v rubriki 
»Pisma bralcev« kaj potožili, 
pohvalili ali na kaj opozorili, 
obveščamo, da ne bomo ob
javljali pisem, ki ne bodo 
podpisana s polnim naslo
vom. Hkrati opozarjamo vse, 
naj bodo njihovi prispevki 
kratki, ne daljši od 60 vrstic.
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Prebivalci koprske Šalare danes na 
protestni shod zaradi betonarn
Zapreti bi morali (vsaj eno) že prvega januarja, pa se to ni zgodilo — Nazoren dokaz o onesnaženju 
je cementni prah na okenskih policah in drevju - Selitev predvidena, vendar verjetno ne tako kmalu
KOPER, 19. marca — Nezadovoljstvo zaradi betonarn, kijih imajo 
gradbene firme praktično sredi mesta (zlasti v Salari). bo ta petek 
spet razgibajo življenje v Kopru. Krajevna skupnost Šalara skupaj 
z liberalno demokratsko stranko Koper namreč organizira v petek 
(jutri) dopoldne od 8. do 10. ure protestni shod v Obrtniški ulici, 
kjer je betonarna SGP Koper, ki bi jo morali — taka zagotovila so 
dobili prebivalci Salare — zapreti letos 1. januarja, a se to ni 
zgodilo.

Prebivalci krajevne skupnosti 
Šalara v koprski občini so bili še 
konec lanskega leta prepričani, 
da bodo po 17. letih neuspešne
ga »vojskovanja« z občinsko bi
rokracijo na eni in vodstvom be
tonarn SGP Koper in SGP Pri
morje iz Ajdovščine na drugi 
strani končno le živeli v naselju, 
kjer jih ne bo več motil hrup 
betonarniških naprav in cement
ni prah, ki je okoliškim prebival
cem menda že povzročil precej 
zdravstvenih nevšečnosti.

Republiški sanitarni inšpektor 
je namreč že junija lani izdal od
ločbo, s katero SGP Koper od 
31. decembra lani naprej prepo
veduje obratovanje betonarne 
na Obrtniški ulici v Kopru.

Idrijsko 
staro mesto 
razpada
Za sanacijo več kot sto objek
tov nad izvotlenimi tlemi bi po
trebovali 11,5 milijona mark

IDRIJA, 21. marca — Zago
tovila strokovnjakov idrijskega 
rudnika živega srebra, da se iz- 
votlena tla pod Idrijo umirjajo in 
da se procesi posedanja in drse
nja tal s posegi v podzemlje zla
goma ustavljajo, je bolj žalostna 
tolažba za lastnike več kot sto 
stanovanjskih, poslovnih in in
frastrukturnih objektov, ki jih je 
delovanje zemeljskih sil že po
škodovalo. Po izračunih strokov
ne skupine Damjana Krapša se 
višina škode bliža 11,5 milijona 
nemških mark. Ta vsota bi za
doščala za postavitev skoraj vse
ga, kar sestavlja idrijsko indu
strijsko območje v Vojkovi ulici.

Skupina Damjana Krapša, 
v sesta vi Marko Vihtelič iz Zid- 
grada in Drago Murovec iz idrij
ske komunale, je pregledala in 
izmerila poškodbe najbolj ogro
ženega predela mesta med Ceri- 
novšem in starim mestnim sre
diščem. Gre za objekte v Vodni
kovi, Prešernovi ulici. Ulici Sta
neta Rozmana, v delu Rožne 
doline, v Ulici Carla Jakoba in 
Platiševi ulici. V študiji so 
ovrednoteni stroški sanacije po
sameznih objektov. Med njimi je 
skoraj 12 odstotkov takih, ki se 
jih ne splača popravljati. Krap- 
ševa skupina jc izdelala tudi 
predlog sanacij, ki jim bo treba 
dati absolutno prednost. Dam
jan Krapš opozarja na vrsto 
družbenih objektov, ki so v kri
tičnem stanju. Eden takih je re
cimo poslovno stanovanjska 
stavba v Rozmanovi ulici, katere 
vogal dobesedno visi na armatu
ri. Kljub prejšnjim posegom je 
še vedno v nevarnosti mestna 
transformatorska postaja na 
Zemlji. Utrditi bo treba načete 
podporne zidove v Vodnikovi, 
Prešernovi, Ulici Carla Jakoba 
in Staneta Rozmana. Zelo po
škodovan je tudi dovodni kanal
mestne HE.

Vedeti je tudi treba, da je rud
nik v času, ko je normalno po
sloval, sproti skrbel za popravilo 
objektov v mestu, da pa je to
vrstno dejavnost pred približno 
15. leti zaradi svojih eksistenčnih 
težav moral opustiti. Na vpraša
nje. od kod sedaj vzeti denar za 
velike naložbe, ki bodo mesto 
rešile pred propadanjem njego
vega osrednjega dela, Damjan 
Krapš še ne ve odogovora. Zna
no je, da program preprečevanja 
500-letnega rudarjenja v Idriji, 
ki je naslonjen na republiški za
kon o zapiranju idrijske živosre- 
brne jame. ne obravnava škode, 
ki jo je zaradi rudarjenja utrpelo 
mesto.

KATJA ROŠ

Kljub temu betonarna v teh 
dneh še kar obratuje. Občinska 
oblast ne more storiti ničesar. 
Jadran Bajc, direktor Zavoda za 
družbeni razvoj iz Kopra pravi, 
da je za njih stvar popolnoma 
jasna: betonarna mora stran iz 
stanovanjskega-naselja. Na obči
ni si zdaj v okviru zakonskih 
možnosti prizadevajo, da beto
narno na Obrtniški ulici čimprej 
zaprejo, vendar kot kaže, tega 
ne bodo uspeli uresničiti brez 
sklepa sodišča.

Jože Horvat, sekretar občin
skega odbora Zelenih iz Kopra, 
se ob tem čudi, kako je vodstvo 
koprske občine v vseh teh letih 
sploh dopuščalo, da je betonar
na vseskozi obratovala brez

obrtnega dovoljenja. Po njego
vem mnenju se stvari v vseh teh 
letih niso prav v ničemer spre-

• O tem, da betonamiški prah 
močno onesnažnje bližnjo okoli
co, imajo prebivalci okoliških 
ulic dovolj dokazov kar na oken
skih policah, na drevju, grmičev
ju in drugje, kjer se jim kopiči 
cementni prah. Vse več dokazov 
imajo tudi o škodljivih posledi
cah za zdravje prebivalcev. Jože 
Horvat nam je pokazal nekaj 
zdravniških izvidov, kjer so 
zdravniki ugotovili, da so vzrok 
za posamezne bolezni okoliških 
prebivalcev bikromati iz cement
nega prahu.

menile, zalo okoliške stanovalce 
povsem podpira v njihovih raz
mišljanjih o popolni zapori do
hoda do betonarne.

Drugega jim ne ostane, saj 
vodstvo SGP Koper očitno igno
rira odločbo Republiškega sani
tarnega inšpektorja. SGP Koper

Koprska banka bo spet ponudila 
posojila na odprodajo deviz
Novost: gotovinski kredit na eno leto s 50-odstotnimi obrestmi 
- Dolgoročni naložbeni krediti za obrtnike - na šest let
KOPER, 21. marca — V Splošni banki Koper bodo varčevalcem od 
jutri spet na voljo krediti za najrazličnejše namene, vendar bo do 
njih mogoče priti spet le s prodajo deviz. V taki akciji so odobrili za 
približno 25 milijonov dinarjev kreditov, v banko pa dobili za mili
jon mark najrazličnejših deviz.

Pred mesecem dni so krediti 
sorazmerno hitro pošli predvsem 
zato, ker pred tem približno štiri 
mesece sploh niso nudili nika
kršnih posojil in je nanje čakala 
že dolga vrsta varčevalcev. Zdaj 
v vodstvu Splošne banke Koper 
ocenjujejo, da bo povpraševanje 
po posojilih nekoliko manjše.
Delili jih bodo toliko časa, koli
kor jim bo to omogočala dinar
ska likvidnost.

je namreč celo po izdani odločbi 
o prepovedi obratovanja naroči
lo meritve hrupa in drugih škod
ljivih emisij v okolje in to v času, 
ko je betonarna delovala z 10- 
odstotno zmogljivostjo. Po pre
pričanju okoliških prebivalcev je 
to povsem očiten dokaz, da želi 
vodstvo gradbenega podjetja 
z meritvami prikazati vpliv nji
hove betonarne na okolje v času 
minimalnega obratovanja in po
datke uporabljati kot dokaz, da 
betonarna ne povzroča nikakrš
nih škodljivih vplivov na okolje. 
Njihovih dolgoletnih zahtev o iz
vedbi meritev pa v preteklosti ni 
nihče jemal resno.

Dejstvo je, da so tudi na kopr
ski občini spoznali, da betonarne 
ne sodijo v stanovanjsko naselje. 
V občinskem planu so sicer že 
predvideli lokacijo za opravlja
nje take dejavnosti, vendar po 
najnovejših izkušnjah lahko skle
pamo, da zadeve še nekaj časa 
ne bodo rešene.

FRANCI DOVČ

Tokratna novost so gotovinski 
krediti za čas enega leta, kjer 
bodo varčevalci lahko deležni 
250 odstotkov vrednosti proda
nih deviz po 50-odstotni obrestni 
meri. Lastniki tekočih računov 
bodo lahko dodatno prekoračili 
limit na tekočem računu (največ 
do 30 tisoč dinarjev) za čas še
stih mesecev po 50-odstotni 
obrestni meri in to seveda za tri
kratno vrednost prodanih deviz. 
Na voljo bodo spet stanovanjski 
krediti v štirikratni vrednosti

prodanih deviz (ta znesek ostane 
banki kot polog do izplačila kre
dita) za dobo desetih let po 27- 
odstotni obrestni meri, dolgo
ročni investicijski krediti za obrt
nike v štirikratni vrednosti pro
danih deviz (polog ostane banki 
do vračila kredita) za dobo še
stih let po 35-odstotni obrestni 
meri. Vsem vačrevalcem pa bo
do na voljo tudi kratkoročni 
(enoletni) namenski (negotovin
ski) krediti, v višini trikratne 
vrednosti prodanih deviz po 48- 
odstotni obrestni meri. Vsem, ki 
pa bi radi varčevali, na banki 
svetujejo nakup blagajniških za
pisov z devizno klavzulo. Blagaj
niški zapisi so obrestovani po 12- 
odstotni obrestni meri in vsaka 
sprememba tečaja nemške mar
ke vpliva na spremembo vredno
sti prihrankov, edina omejitev 
je, da vnovčenje teh blagajniških 
zapisov ni možno prve štiri me
sece po nakupu.

BORIS ŠULIGOJ

Smetnjaki po
bistriških
vaseh?
V sežanski in bistriški občini 
bi na vsako zbirno mesto po
stavili po tri najete zabojnike

ILIRSKA BISTRICA, 21. 
marca — V sežanski in ilirskobi- 
striški občini resno razmišljajo, 
da bi čimprej zagotovili reden od
voz odpadkov tudi na podeželju. 
Ker so prisluhnili pobudam, naj 
bi tudi na tem področju omogočili 
konkurenco, so pridobili ponud
bo ljubljanskega podjetja Publi- 
cus, ki je pripravljeno oddati sme
tarske zaboje v najem ter organi
zirati odvoz odpadkov.

Publicus je na vsako zbirno me
sto pripravljen postaviti po tri za
boje ustrezne velikosti. V njih bi 
ločeno zbirali steklo, papir in go
spodinjske odpadke. Kjer bi bilo 
to potrebno, bi postavili še četrti 
zbiralnik — za škodljive odpadke, 
kot so iaki, olja, zdravila, pestici
di... Na Bistriškem naj bi v 61 
vaseh - v Bistrici je odvoz že 
urejen — postavili najmanj 183 za
bojnikov. Smeti bi odvažali dva
krat na mesec. Informativna cena 
najemnine za zaboje je skupaj 
z odvozom nekaj manj kot 101 
tisoč dinarjev za vso občino, ozi
roma 33 dinarjev na gospodinj
stvo na mesec. J. O.

Mejni prehod - majhno mesto
Pri prehodu v Vrtojbi maja otvoritev sodobnega parkirišča s 140 parkir
nimi mesti — V načrtu gradnja sanitarnega »bloka« — Kje je cesta?
VRTOJBA, 21. marca — Z letos uresničenimi naložbami bo med
narodni mejni prehod Vrtojba zgrajen. Seveda tako, kot so načrto
vali z zazidalnim načrtom, sprejetim pred skoraj sedemnajstimi leti.
Današnji blagovni tokovi na križišču med Zahodom in Vzhodom 
seveda zahtevajo dodatno urejanje mednarodnega prehoda in nje
govih dejavnosti.

Njegove razvojne možnosti pa 
bodo močno omejene, dokler ne 
bo zgrajena sodobna cestna po
vezava med Vrtojbo (Novo Go
rico) in Ljubljano.

Tako namreč ugotavljajo 
predstavniki Poslovnega združe
nja Mednarodni mejni prehod 
Vrtojba. Poslovno združenje, ki 
so ga ustanovili prav zato, da bi 
vodilo v letu 1978 začeto gradnjo 
prehoda na meji med Jugoslavijo 
in Italijo ter jo usklajevalo 
7. gradnjo na italijanski strani, 
ima 39 članov, torej podjetij in 
ustanov, ki sodelujejo pri razvoj
nih odločitvah, in še vrsto tako 
imenovanih zunanjih članov iz 
vse Jugoslavije. Poleg republiške 
uprave za ceste, novogoriškega 
cestnega gospodarstva je zato 
Poslovno združenje investitor 
zadnje večje naložbe na pre
hodu.

Maja bodo na prehodu odprli 
sodobno urejeno parkirišče s 140 
parkirnimi mesti. Nekaj parkir

nih mest bodo opremili z elek
tričnimi priključki za hladilnike, 
tri pa bodo namenjena tovornim 
vozilom za prevoz nevarnih in 
eksplozivnih snovi. Takšni pose
bej zgrajeni in opremljeni par
kirni prostori bodo med prvimi 
v Sloveniji in Jugoslaviji. Nalož
ba bo draga, je povedal direktor 
Poslovnega združenja Karlo Pa
vletič, a natančne končne števil
ke za javnost še ni. Seveda pa bo 
parkirišče pomenilo rešitev za 
precejšnje prometne težave na 
prehodu in v njegovi okolici. Tu
di v mestu Novi Gorici. Kakšne 
so lahko težave, kažejo zadnji 
dnevi, ko številna tovorna vozila 
zaradi stavke italijanskih carini
kov stojijo pred mejo. Prek 
mednarodnega mejnega prehoda 
Vrtojba vsak dan pelje več kot 
600 tovornih vozil.

Prav zaradi tolikšnega tovor
nega prometa bodo letos na pre
hodu zgradili tudi tako imenova
ni sanitarni blok. Kompas pa bo

preuredil svoje sedanje prostore 
za gostinsko in trgovsko dejav
nost. Objektu, ki ga imenujejo 
špedicijska hiša, bodo dozidali 
nove prostore. Zgradili bodo tu
di prizidek s 110 kvadratnimi 
metri poslovnih prostorov.

»Mednarodni mejni prehod 
Vrtojba postaja pravo majhno 
mesto. Da pa bi blagovni pro
met nemoteno tekel, bo zanj po
trebna revizija ureditvenega na
črta. Vse dosedanje in morebit
ne bodoče naložbe bodo ostale 
mrtev kapital, če ne bo zgrajena 
avtocesta,« je opozoril Karlo Pa
vletič. Odločitev za gradnjo 
mednarodnega mejnega prehoda 
je bila seveda neposredno pove
zana z načrtovano gradnjo so
dobne cestne povezave, potijene 
tudi z Osimskimi sporazumi.

SLAVICA CRNICA

O brezposelnosti in 
družini

KOPER — Slovenski krščanski de
mokrati v Kopru za petek, 22. marca, 
pripravljajo okroglo mizo na temo 
»Socialna problematika — brezposel
nost — družina«. Gosta okrogle mize 
bosta dr. Tone Kunstelj in Štefan Ko
ciper.

D. G.

Sežanci so res 
plačevali več 
od drugih
Seštevek lanskih obremenitev 
za komunalo in hrano 2,122 
odstotka višji od povprečja

SEŽANA, 21. marca — Čeprav so 
se obremenitve v zadnjem času neko
liko zmanjšale, se marsikateri Seža- 
nec še vedno pritožuje, da je moral 
plačevati precej višje občinske pri
spevke, kot ljudje drugod po Sloveni
ji. To je poleg drugih v skupščini ne
kajkrat ugotavljal tudi poslanec Be
njamin Jogan. Odgovor, ki ga je pri
pravil sekretariat za planiranje in go
spodarstvo potrjuje bojazen, da so 
Kraševci in Brkina lani za gospodar
sko infrastrukturo in pospeševanje 
pridelave hrane v resnici plačevali 
precej več kot drugod. Seštevek se
žanskih obremenitev za komunalno 
infrastrukturo in hrano je kar 2,122 
odstotka večji od slovenskega pov
prečja.

Skupaj so za te namene zbrali sko
raj 66 milijonov dinarjev. Republiško 
povprečje je Sežana najbolj presegla 
pri prispevku za solidarnost v stano
vanjskem gospodarstvu, še bolj pa pri 
denarju za komunalne objekte in na
prave. Za stanovanjsko solidarnost so 
plačevali po 1,919 odstotka (republi
ško podprečje 1,605), za komunalo 
pa kar 4,95, medtem ko so zavezanci 
drugod po Sloveniji za isti namen da
jali povprečno le 2,681 odstotka.

J. O.

Italijanska šola 
do prvega septembra
Za enega od dveh novih objektov italijanske narodno
sti na Obali je delno prispeval tudi republiški proračun
PIRAN, 21. marca — Učenci srednje naravoslovne gimnazije z itali
janskim učnim jezikom bodo prvega septembra letos po vsej verjet
nosti že v novih šolskih klopeh in v novi stavbi, ki jo bodo začeli 
delavci SGP Koper graditi v Portorožu v naslednjem tednu. Gre za 
enega od dveh objektov italijanske narodnosti na Obali (dragi je 
prenova palače Gravisi-Buttorai — sedeža Skupnosti Italijanov iz 
Kopra), za katerega je večino denarja letos prispeval republiški 
proračun.

Na zidavo nove naravoslovne 
gimnazije z italijanskim učnim 
jezikom na obmjočju šolskega 
kompleksa v Portorožu se v tej 
šoli pripravljajo že več let. Po 
dolgih zapletih so zazidalni načrt 
sprejeli pred letom dni, pred ne
kaj dnevi so v občini izdali grad
beno dovoljenje, pred tem pa so 
iz republiškega proračuna že na
kazali denar izvajalcu SGP Ko
per. Za postavitev stavbe, zuna
njo ureditev in za opremo bo re
publika prispevala nekaj več kot 
12 milijonov dinaijev. Za uredi
tev zemljišča, infrastrukture, pri
pravljalna dela, dokumentacijo 
in drugo pa bo oziroma je že 
polovico denarja prispevala tudi 
občina Piran.

Postojnska jama - Turizem se 
otepa občinskega nadzorovanja
Podjetje je pripravljeno del denarja od prodanih vstopnic za 
ogled jame prispevati za ohranjanje naravnih znamenitosti
POSTOJNA, 21. marca — Urejanje odnosov med občinsko skupš
čino in podjetjem Postojnska jama, Turizem je v zadnjem času na 
Postojnskem sprožilo precej razprav. Zaradi različnih pomislekov 
so delegati vseh treh skupščinskih zborov že nmalmili z dnevnega 
reda seje osnntek odloka, Id naj bi uredil to področje. Zdaj pa je 
Miran Lapanja, sicer direktor podjetja Postojnska jama, Turizem, 
v vlogi odbornika zbora združenega dela občinske skupščine naslovil 
na postojnskega župana še predlog za začasno ureditev odnosov 
med občino in podjetjem. To je storil z željo, da bi predlog uvrstili 
na naslednjo skupno sejo občinske skupščine.

Miran Lapanja navaja, da na
men in končni cilj predlaganega 
osnutka odloka nista bila nikoli 
sporna: namreč, da bi del dobič
ka, ki ga ustvarja podjetje Po
stojnska jama, Turizem s proda
jo vstopnic za ogled Postojnske 
jame, sproti nakazovali na pose
ben račun oziroma sklad pri ob
čini. Denar naj bi na podlagi po
sebnih programov porabili za 
ohranjanje naravnih in kulturnih 
znamenitosti, za širitev in razvoj 
turistične infrastrukture v obči
ni. Sporna pa je zakonska podla
ga predlaganega osnutka odlo
ka. Po njegovem mnenju odlok 
prvotni namen porabe dela

Tekmovanje iz 
italijanščine

IZOLA — Unija Italijanov Istre in 
Reke, Ljudska univerza iz Trsta, Za
vod za šolstvo enota Koper in Zavod 
za prosvjetnu pedagošku službu opšti- 
na Rij e k a in Gospič organizirajo tudi 
letos medrepubliško tekmovanje iz 
italijanskega jezika za učence srednjih 
in osnovnih šol s slovenskim, hrva
škim, oziroma srbskim jezikom. To 
sedmo medrepubliško tekmovanje bo 
v soboto, 23. marca, na osnovni šoli 
Vojka Smuč v Izoli, začelo se bo ob 
deseti uri. (B. Š.)

Pomoč pri nakupu 
medicinske opreme

IZOLA — Delavci Splošne bolnišni
ce Izola so pred dnevi pri izolski eks
pozituri službe družbenega knjigovod
stva odprli žiro račun, na katerega naj 
bi kakršnokoli obliko denarne pomoči 
nakazovali vsi, ki želijo pomagati pri 
nakupu ^ bolnišnične diagnostične 
opreme. Številka računaje 51430-743- 
84. V izolski bolnišnici so pripravili 
paket načrtov najnujnejše opreme, ki 
jo bodo morah prej ali slej kupiti, vse 
skupaj pa je vredno približno 1,78 mi
lijona mark. (B. Š.)
Predavanje 
o drugačni vzgoji

KOPER — Ženska iniciativa iz Ko
pra je za soboto pripravila pogovor 
o drugačni vzgoji, ki bo zajemal dva 
tematska sklopa, in sicer alternativo 
v šolskem polju in vzgojo za nenasilje. 
Predavali bodo predavatelji in preda
vateljice z ljubljanske univerze, razi
skovalci Pedagoškega inštituta, pred
stavnik Centra za kulturo miru in ne
nasilja, članice alternativnih skupin 
ženskega gibanj'a in pedagogi ter psi
hologi z Obale in iz Ljubljane. Preda
vanje, ki bo v soboto ob 13. uri v sejni 
dvorani zavarovalne delniške družbe 
Adriatic, je omenjena družba tudi 
sponzorirala. (I. U.)

ustvarjenega dobička spreminja 
v nadzor nad celotnim poslova
njem podjetja. Postojnska jama. 
Turizem.

Miran Lapanja meni, da bi 
kazalo z izdajo občinskega odlo
ka, s katerim bi lahko ustanovili 
tako imenovani razvojni sklad, 
počakati do sprejema nove zako
nodaje na področju varstva oko
lja oziroma naravne in kulturne 
dediščine. Sedanji zakonski 
predpisi namreč niso ustrezna 
pravna podlaga za izdajo takšne
ga odloka. Zato predlaga, naj 
občina sklene s podjetjem Po
stojnska jama, Turizem pogodbo 
o sofinanciranju dejavnosti in 
naložb, ki bodo omogočile raz
voj in širitev turizma in turistič
ne ponudbe v občini.

MARJANA TRILER

Gimnazija bo nosila ime An
tonio Šema, po nekdaj znanem 
učitelju iz Pirana. To bo soraz
merno majhna šola. Celotna po
vršina bo merila 940 kvadratnih 
metrov, imela bo tri specializira
ne učilnice in dve splošni ter se
veda vse pripadajoče prostore 
— od zbornice, do sanitarij, 
knjižnice, majhne kuhinje ... 
Računajo, da bo šolo lahko obi
skovalo sto dijakov. Trenutno se 
v četrtem in podstrešnem nad
stropju piranske stavbe, v kateri 
je poleg osnovne šole tudi itali
janska gimnazija, stiska 60 dija
kov iz treh obalnih občin in se
vernega dela Hrvaške Istre.

BORIS ŠULIGOJ

Izolski
proračun
pripravljen
Dve tretjini od skoraj 254,3 
milijona din za splošne po
trebe in družbene dejavnosti

IZOLA, 21. marca — Izolski iz
vršni svet je sprejel predlog odloka 
o proračunu občine za letošnje le
to. Po predlogu, ki ga bo na seji 
prihodnji četrtek sprejemala občin
ska skupščina, naj bi se letos v ob
činsko proračunsko malho steklo 
254,275.800,00 milijonov dinaijev, 
od katerih naj bi za splošne druž
bene potrebe in potrebe družbenih 
dejavnosti namenili 174,4 milijona 
din, za skupne družbene potrebe 
na področju gospodarske infra
strukture pa 79,8 milijona di
narjev.

Do predloga proračuna za letoš
nje leto so prišli, ko so vse postav
ke uskladili z republiško metodolo
gijo, vendar se v izolski občini bo
jijo, da bodo nekatere postavke 
ostale le na papirju. Že v tem me
secu računajo na likvidnostne teža
ve v občinskem proračunu, na ka
tere predvsem vplivajo izplačilo re
fundacije prispevkov, ki so jih ter
jala podjetja, ki so poslovala z iz
gubo in ker republika na račun ta- 
koimenovane finančne izravnave 
izolski občini letos še ni nakazala 
niti dinarja. I. U.

PO SLOVENIJI
Kdo bo najboljši jugoslovanski disco joekej?

KRANJ, 21. marca — V petek. 22. marca, in v soboto. 23. 
marca, bo v Gauloises Blondes Clubu (v hotelu Crcina) v Kranju 
državno prvenstvo disco joekejev pod pokroviteljstvom velikega 
svetovnega združenja disco joekejev (Disco Mix Club) V petek 
bo gost večera skupina ET iz Zagreba, v soboto pa lanski uradni 
svetovni prvak DJ Dave Fascher, sicer predstavnik Nemčije. 
Program vsakega tekmovalca v polfinalu v petek bo dolg štiri 
minute, v finalu v soboto pa šest minut. Jugoslavija je že 32. 
država članica DMC, ki bo sodelovala tudi na svetovnem prven
stvu disco joekejev. Sponzorji državnega tekmovanja so Exporf- 
drvo Zagreb. Pepsi cola Alessa d. o. iz Ljubljane in Gauloises 
Blondes Club. (N. Š.)

Namesto rož naprava za pomoč otrokom
MURSKA SOBOTA, 21. marca — Delavke Mure, ki so v večini 

med 6350 zaposlenimi, so se odrekle rožam, ki naj bi jih v podjetju 
dobile 8. marca. Denar za rože in še nekaj dodatnih sredstev bodo 
v Muri namenili za nakup medicinske naprave, s katero ugotavljajo 
okvare otroških kolkov, in stane dvajset tisoč nemških mark. (I. G.)

Srečanje lutkarjev Slovenije
GORNJA RADGONA, 21. marca — Danes ob 8. uri sc je 

v kulturnem domu v Gornji Radgoni začela dvodnevna območna 
prireditev, 21. srečanje lutkarjev Slovenije. Sodeluje 10 lutkovnih 
skupin iz Podravja, Koroške, Pomurja in iz zamejstva.

Kot prva se je predstavila domača lutkovna skupina OŠ Ivana 
Nemca Vojka iz Radenec z igrico Kajetana Koviča Zmaj direndaj. 
Sledilo ji je še pet predstav in pogovor o predstavah. V petek se bodo 
v kulturnem domu v Apačah predstavile še tri skupine. Priznanja 
bodo podeljena ob koncu srečanja v kongresni dvorani hotela Radin 
v Radencih. Pred tem se bo ob 15. uri predstavila še lutkovna skupina 
KPD Šmihel, iz avstrijske Koroške s predstavo Milana Dekleve Sanje 
o govorečem cvetju. Predstave si bo ogledal tudi republiški selektor, 
ki bo izbral najboljše skupine za republiško tekmovanje v Izoli, 2 L in 
22. maja. (S. B.)

Pravic upokojencev ni mogoče 
odvzeti s spornim zakonom
Stranki upokojencev Maribora in Celja: Določba novega 
pokojninskega zakona je protipravna in protiustavna
MARIBOR, 21. marca — Demokratična stranka — Zveza upo
kojencev v Mariboru in Demokratična stranka upokojencev 
Celje sta Ustavnemu sodišču Republike Slovenije poslali predlog 
za ugotovitev zakonitosti Zakona o spremembah in dopolnitvah 
zakona o pokojninskem in invalidskem zavarovanju Slovenije. 
Trdijo, da so določbe omenjenega zakona v nasprotju z republi
ško ustavo.

Zakon o spremembah in dopolnitvah zakona o pokojninskem 
in invalidskem zavarovanju, ki ga je sprejela skupščina Repu
blike Slovenije 7. marca 1991, določa, da se lahko pokojnine 
uskladijo največ za toliko odstotkov, da povprečna starostna 
pokojnina ne presega 85 odstotkov povprečnega osebnega 
dohodka na zaposlenega v Sloveniji. Četrti člen omenjenega 
zakona postavlja kot temelj preračunavanja pokojnin po novih 
predpisih mesec oktober 1990. leta. Iz tega lahko razberejo, da 
SPIZ ne bo izplačeval denarja za uskladitev pokojnin za mesece 
november in december minulega leta ter za januar in februar 
letos.

Obe stranki menita, da je takšna določba zakona protipravna 
in protiustavna. Denar, ki bi ga upokojenci morali dobiti, je 
SPIZ zbral po zakonu, ki je veljal pred sprejetjem spornega 
zakona; kršijo se pravice upokojencev, ki jim jih je priznaval prej 
veljavni zakon. Teh pravic pa po mnenju predlagateljev 
postopka pred Ustavnim sodiščem Slovenije ni mogoče odvzeti 
z novim zakonom. Izpodbijani zakon ima namreč retroaktivni 
značaj, za kaj takega pa ni pogojev, ki jih določa 261. člen 
republiške ustave.

Zato stranki predlagata Ustavnemu sodišču Slovenije, da ugo
tovi, da zakon o spremembah in dopolnitvah zakona o pokojnin
skem in invalidskem zavarovanju ni v skladu z Ustavo Republike 
Slovenije, in zahteva od republiške skupščine, da zakon uskladi 
z ustavo. VASJA VENTURINI

Spor za »naknadno« svetlobo
Kako rešujejo problem nove (stare) hiše na koprski Cesti JLA 19 
— Sosed se je pritožil, ker ga ni bilo zraven, ko so zbirali soglasja
KOPER, 21. marca — Hišo na Cesti JLA 19 v Kopra so pred leti 
morali izprazniti. Za stanovalce je postala nevarna, »trebuh« stene, 
ki je »gledala« na ulico, pa se je tudi nevarno debelil. Hišo je bilo 
nujno obnoviti. Drugače, kot se to v starih mestnih jedrih počne 
zadnje čase, ni šlo: stari objekt so povsem porušili in na njegovem 
mestu zgradili novega v »okvirih« starega. Tako so si zadevo zami
slili investitorji (stanovanjsko podjetje Dom v imenu občine Koper 
kot lastnika hiše), pa tudi kupci treh etaž v tej hiši.

Konec 1989. leta je bila izdana stvo okolja in urejanje prostora soleta je bila izdana 
lokacijska dokumentacija, nato 
v začetku 1990. leta še gradbeno 
dovoljenje in namesto stare, nevar
ne hiše je ob Cesti JLA pričela 
rasti nova. Zidarji so stari objekt 
porušili do tal in pri tem povzročili 
nekaj škode, pa tudi nejevolje pri 
sosedih, zlasti prvemu sosedu iz 
Vlašičeve ulice. Pa so vsi »prizade
ti« le nekako zvozili. Kar je sosed 
zahteval (odpravo vseh poškodb 
zaradi rušenja in novogradnje v so
seščini) so mu tudi popravili, po
tem pa je sosed ugotovil še nekaj: 
novi objekt (pa naj se mu reče na
domestni ali adaptirani, kar sploh 
ni pomembno) mu »jemlje« svetlo
bo, ki jo je imel prej. Da ni zgrajen 
na enak način kot je bil stari! In 
začeli so se zapleti.

V Kopru so v okviru obnove 
mestnega jedra pod streho spravili 
še en lep objekt na lepi lokaciji, 
vendar sosed meni, da ne povsem 
zakonito in zato se je pritožil. Pri 
republiškem sekretariatu za var-

njegovi pritožbi ugodili. Sosed me
ni, da lokacijsko dovoljenje ni bilo 
izdano v skladu s predpisi in da je 
objekt drugačen kot je bil stari, da 
gabariti odstopajo od prvotnih, da 
ni bil narejen posnetek starega ob
jekta itn.

Vse to se dogaja danes, ko je 
hiša pod streho, ko nekdo že živi 
v njej, lastnik dveh etaž pa si priza
deva, da bi v pritličju uredil en 
lokal, v nadstropju pa še drugega. 
Kupci so vse plačali, ko je lokacij
ska in druga dokumentacija bila še 
povsem legalna, zdaj pa so se zna
šli pred tem, da dovoljenja za delo 
ne morejo dobiti, ker hiša nima 
uporabnega dovoljenja in tega ni 
moč izdati, dokler ne bo vse ureje
no z dokumentacijo. Slednjo je re
publiški organ razveljavil in na ob
čini se bodo morali potruditi, da 
problem rešijo. Da bi na novo 
zgrajeni objekt podrli, ni moč pri
čakovati, uradni(ški) postopki pa 
bodo bržčas trajali dolgo časa in

v tem času naj bi — tako nam je 
danes zagotovil Radenko Capin, 
predsednik komiteja za gospodar
stvo v občini Koper — problem 
ustrezno rešili. Tako z nezadovolj
nim sosedom kot tudi s strankama, 
ki naj bi v stavbi odprli lokale. Že 
te dni bosta obe prizadeti stranki 
ločeno dobili dovoljenja za oprav
ljanje dejavnosti.

Tam, kjer so vso zadevo nekoli
ko »zamočili« jo bodo torej tudi 
rešili. Pri tem pa bo vsem sodelu

jočim v postopku ostalo v spominu 
predvsem to, da tudi pri obnovi 
mesta, pri rušenju starih hiš in 
gradnji (domala enakih) novih hiš 
ne gre vse brez vseh uradnih po
stopkov. V omenjenem primeru se 
je bržčas zataknilo, ker pritožitelj 
(sosed iz Vlahovičeve 11) v začet
ku ni bil povabljen k postopku za 
pripravo lokacijske dokumentacije. 
Kupci stanovanj in lokalov o tem 
niso nič vedeli, na občini so »hoteli 
dobro«, pa se je vse zapletlo.

Na starem mestu stoji nova, lepa 
hiša, sosednji hiši so obnovili fasa
do in streho, pa nekaj le ni v redu. 
In v skrajnem primeru, če bo pri
tožitelj uspel (o tem dvomimo), 
lahko novo hišo na stari lokaciji 
celo podrejo...

DUŠAN GRČA

Sporni hiši na Cesti JLA v Kopru, na skrajni desni sosedova, druga 
je obnovljena. (Foto Dušan Grča)

PISMA BRALCEV
Še enkrat: Kaj delate 
z nami

Pod tem naslovom je bil 22. 
februarja v Delu objavljen članek 
Cirila Žgajnarja Cankarjeva 16, 
Ljubljana.

Moram reči. da jc članek v re
du in da se v celoti strinjam 
z njim. a je le pomanjkljiv. Ver
jetno navedeni pisec ne ve, kaj se 
še danes, pod novo (kapitalistič
no) oblastjo dogaja v Sloveniji, in 
to posebno na vasi. Poleg vseh 
davkov, so še danes v modi raz
lični samoprispevki, tako občin
ski in krajevni, kot vaški. Občin
skega še sedaj plačujem, ker je 
bil še iz prejšnjega režima, soci
alizma. vaškega sem tudi plačal, 
pa čeprav na obroke, in ravno tu 
je past! Ko smo v Krajni vasi, 
občina Sežana, na vaškem poko
pališču zgradili novo kapelico in 
razširili pokopališče, je bilo za 
prispevek kapelice določenih na 
osebo 56. ■ dinarjev ne glede na 
to. ali jih imaš ali jih nimaš. Pla
čaj! In to ti pridejo v hišo in daj 
denar. Ubogega starega in bolne
ga človeka vaščana nihče ne 
vpraša, ali lahko da, ali ima in 
kako bo preživel mesec. Tako 
smo dali to vsoto enako 500 di
narjev največji reveži kot najbolj 
bogata gospoda, t. j. tisti, ki gre
do na počitnice na Havaje kot 
tisti, ki nimajo doma več kaj je
sti. Za udarniško delo na vasi te

sploh ne vprašajo, koliko si star, 
ali lahko greš in pa še posebno, 
koliko si dal prej za svojo domo
vino. Ge ne greš, te grdo gledajo 
in ni važno, da si nekoč dal vse za 
svojo domovino; ko si bil mlad in 
zdrav, so od tebe zahtevali nad
človeške napore, t. j. garanje za
stonj in ti poleg tega nalagali še 
druge dolžnosti. Tako kot mnogi 
drugi sem garal po 12 ur na dan 
in vse sobote in nedelje udarni
ško delali da smo spravili našo 
domovino iz vojnih ruševin, so se 
sedanji naši politiki lepo izobra
ževali v visokih šolah, in sedaj se 
delajo povsem nevedne, ko pri
dejo v stik z velikimi državniki iz 
civiliziranih zahodnih držav.

Kot vidim, ti veliki državniki 
sprašujejo naše, kakšen je pri nas 
socialni program. Seveda naši 
politiki, debelo gledajo. Kaj jim 
mar naši reveži! Sedaj, ko so 
z davki napadli tudi reveže, si le
ti ne morejo več kupiti zdravil, 
saj so cene astronomske. Rad bi 
vprašal, katera civilizirana drža
va na svetu še ima davke na otro
ške čeveljčke in obleko, pa prav 
tako bi rad vedel, v kateri občini 
so bili občinski uslužbenci z župa
nom vred, več mesecev brez 
plač. Namesto upravičenih dav
kov sedaj uvajajo davek na zdra
vila in na otroške potrebščine. 
Česa takega ne pozna nobena ci
vilizirana država na svetu. Zniža
li pa so davek na parfum, na

najnovejše uvožene avtomobile 
itd.

Kako morejo pri nas nekateri 
menjavati najnovejše uvožene 
avtomobile vsak mesec, medtem 
ko drugi nimajo kaj jesti?

ALBIN VIDMAR, 
Krajna vas 12 

Dutovlje

Popoldanska obrt 
da ali ne?

V zadnjem času zasledujem 
razprave po dnevnem časopisju, 
televiziji, radiu in drugih medijih 
o obstoju popoldanske obrti. Ko 
prebiram in poslušam prispevke, 
katerih avtorji se zavzemajo za 
odpravo navedene obrti, se mi 
nehote vsiljuje misel, da ti pri
spevki prihajajo iz krogov, kjer 
gledajo na to enostransko, z mo
nopolnih pozicij in da se bojijo 
konkurence.

Če dejavnike, ki govorijo o ob
stoju popoldanske obrti, analizi
ramo, vidimo, da ta dejavnost 
v nobenem primeru ni v breme 
družbi, pač pa ima ta poleg fi
nančne tudi druge koristi. Popol
danski obrtnik plačuje davke od 
repromateriala, če ga seveda po
trebuje, od ostanka dohodka pa 
obveznosti družbi, ki mu jih ta 
predpiše. Poleg omenjenega se 
pri teh obrtnikih poraja marsika
tera tehnološka izboljšava, saj se 
s to dejavnostjo ukvarjajo ljudje, 
ki so voljni umsko in fizično dela
ti. Sedanje gospodarske razmere 
v Sloveniji pa so takšne, da bi 
morali tistim, ki so voljni delati

to omogočiti, jih spodbujati 
k ustvarjanju in izrabi svojega 
prostega časa za izboljšanje soci
alne stiske, kar velja tudi za upo
kojence, če jim zdravje to do
pušča.

Ni mi tudi razumljivo, zakaj 
nekatere oblika popoldanskega 
dela toliko moti, saj mora biti to 
registrirano in pod družbenim 
nadzorom, kar pa nekatere pri
dobi tvene dejavnosti niso in bi 
jih te z vidika družbeno koristne
ga dela lahko bolj motile. V po
dobnem položaju kot popoldan
ski obrtniki so tudi tisti, ki imajo 
kmetije in je eden ali oba zakon
ca na delu v tovarni ali kje drugje 
v službi. V enakem položaju so 
tudi tisti, ki zasedajo visoke polo
žaje v republiki ali drugje v Slo
veniji, pa so upokojeni. Zato bi 
zagovorniki, ki so za odpravo po
poldanske obrti, morali podobne 
pridobitvene in družbenokorist- 
ne dejavnosti sporedno obravna
vati, jih dati pod drobnogled ter 
analizirati, pa sem prepričan, da 
bodo te analize govorile v prid 
obstoju popoldanske obrti.

KARL ŽIBRET, 
Skoflekova 11, 

Vojnik

Doklej še tako?
Zopet smo preživeli še en 

(morda tudi zadnji) napet konec 
tedna. Pa saj vsi vemo, za kaj 
gre. Zato na tem mestu ne bi na 
dolgo in široko razpravljali, kaj 
vse je in kaj ni prispevalo k temu 
političnemu trenutku na ozemlju 
SFRJ.

To, kar se je minuli konec ted
na dogajalo v Beogradu pod tak
tirko dr. Joviča, pa že presega 
vse meje normalnega. Najprej 
zahteva vojaški poseg, ki bi zava 
roval predvsem njega in še koga 
(Miloševiča, Srbijo), ker do tega 
ne pride, pač odstopi. Vse lepo 
in prav v duhu (ne)demokracije. 
Vendar pa je treba vedeti, da je 
ta Jovičev odstop še eno teatra
lično dejanje, ki nas vse skupaj, 
dokler smo še v Jugoslaviji, zopet 
predstavlja v smešni luči. To nas 
ponovno zasmehuje v svetu, po 
drugi strani pa spet motimo spo
kojnost v Evropi.

Zato se spodaj navedeni pod
pisniki Mlade Iniciative pri SDZ 
(Celje) sprašujemo: DOKLEJ 
SE TAKO? Kdo nam bo odgo
voril? Ali orožje ali radost mla
dosti?

Za MLIN pri SDZ (CeljeJ 
LILJANA ČOZ, 

BOJAN EKSELENSKI, 
GREGOR URANIČ

Balada brez 
konca...

... Bil je neki čuden čas, ko so 
ljudje živeti zato, ker so morati. 
Dobra polovica vseh, če ne več, 
je v molku preštevala dneve in se 
s sklonjeno glavo, skritih misli 
prebijala, kakor je pač vedela in 
znala. Bil je temen čas, ki ni ob
ljubljal, da se kdaj zdani in jutro 
prežene strahove. A netopirji,

čuki, sove in druga takšna nočna 
bitja, so bila v svojem elementu. 
Rajanja in zabave so jim prišli 
v meso in kri. Desetletje je dolga 
doba, več desetletij pa prava mo
ra, če mora človek previdno iska
ti stopinje, levo in desno ob poti 
pa zevajo brezna. In kar nenado
ma posije svetloba, iz nebesnega | 
niča, od tam, kjer po novi zapo
vedi ni ničesar. Posvetilo je v to 
žalostno dolino šentflorjansko, 
polno obupa in gorja, da so ljudje 
dvigniti glave in se zastrmeti 
v glorijo. Nočni svatje so se pri
huliti, počepniti v skrita zavetja, 
preleviti nagubano kožo in ogu
ljeno petje. Svetloba je vztrepe
tala in pričela rahlo ugašati, ni 
čisto ugasnila, Bog ne daj, ven
dar le toliko, da je vampirska 
svojat prilezla iz duplin. Z rdeči
mi očmi, kajti to je barva krvi in 
kri je od nekdaj osnovna hrana 
na zemlji prepovedanih bitij, so 
znova pričeti svoj ples. V vse več
jih in večjih krogih, vedno pre
vidni in pripravljeni zamenjati 
svoje skovikanje s ščebetanjem 
sinice.

... Dan za dnem jih opazujem, 
kako obletavajo svoja gnezdišča, 
turobno plahutajo z ostarelimi 
kriti, popenjeni in zlobni, brez 
nekdanje veličine. Zdaj se maš
čujejo nam! Malim ljudem, ki 
smo biti in smo brez moči, vse 
nas bodo pregnali in si razdelili 
zapuščino.

... Zazdi se mi včasih, da je 
vstal nedavno usmrčeni Dracula 
v vsej svoji grozljivosti in mašče

valnosti. Balada iz sive davnine 
priporoča glogov količek, dobro 
zašiljen in ob polnočni uri zabit 
v srce stvora. Če bi le pomagalo, 
a človek težko verjame v dokonč
no izničenje pošasti.

Ampak ljudje___nekaj bo tre
ba storiti!

Svetujte, vsak nasvet je dobro
došel. Svet onstran gora, ki se 
dvigujejo kakor zid, je drugačen. 
Tudi ljudje so drugačni! Tam ni 
prihuljenosti, prežečih pogledov 
in tako ljube že omenjene šent- 
Oorjanščine.

.. . Živim in delam v hiši, ki jo 
je prekleto dobro načel nekdanji 
čas. Triindvajset dolgih let vlada 
mrzla, polama noč, razsvetljena 
z rdečo zvezdo. Inkvizicija si iz 
roda v rod podaja kljuko, preda
ja prapor in nas, sužnje.

Jutri bomo vsi na razprodaji, 
tudi ljudje, ki smo tu pustiti naj
boljša leta, zdravje in moč. Sli 
bomo med »klošarje«, med goji
telje »travice«, med človeški od
pad, ki je na starost v naši družbi 
tako ali tako že odpisan. Prav 
nam bodi, disidentom! Sam sem 
kriv, da sem se rodil na napač
nem kraju, v napačnem času, 
kjer za ustvarjalnost ni biJo po
sluha. Brez konca in tako da
lje ... in dalje__ in dalje... in
dalje.. .in dalje...

— Pa brez zamere in zdravi 
ostanite...!

BOGDAN SIEBERER, 
VODJA ARANŽERSKE 

SLUŽBE
V CENTROMERKURJU 1

Mokra možatost 
slovenske oblasti

Žal so tisti, ki največ govorijo 
o možatosti, v resnici najbolj 
»mokri«. Ker je o možatosti in 
»mokroti« pred kratkim govorila 
naša oblast, ne bo odveč, če jo 
spomnim na izredno »mokro« re
ševanje političnih in gospodar
skih problemov, s katerimi se 
srečuje Slovenija. Odkar imamo 
novo oblast, so se stvari še po
slabšale, kakšnega konkretnega 
in realnega načrta pa ni videti. 
Ne morem jih obtoževati zaradi 
objektivnih okoliščin v Jugoslavi
ji, ki nam »ne pustijo«, da _bi 
postati samostojni, vendar pa 
ima naša oblast taktiko »Za vola 
ubit«. Kar naprej piše nekakšne 
deklaracije in seje iluzije. Prav 
noben cilj, ki je bil postavljen, ni 
bil opredeljen s plati realnih 
možnosti. Doslej se je vse gradilo 
na slepo in v oblakih, seveda na 
račun uboge raje. V tem niso nič 
boljši od YU politikov in genera
lov. Lahko je pisati scenarije, 
sklepe ter stališča v foteljih, tam 
se ne more zgoditi nič hudega.

Papir prenese vse in uboga raja, 
kot kaže tudi. Vse te deklaracije, 
plebiscit in razne spremembe po
litičnega in pravnega ter gospo
darskega sistema so ostale le na 
papirju, kajti mehanizma za iz
vedbo teh želja niso napisati, ker 
tega niso sposobni. Najbrž misli
jo, da nam jih bodo uresničiti 
Američani ati kdo drug iz zahod
ne civilizacije, če bomo pošiljati

na Bližnji vzhod zdravnike v leta
lih, kot sc je možato izrazil go
spod ministrski predsednik. Še 
države NATO pakta so glede po
moči bolj previdne, pa čeprav so 
ravno one največ zaslužile pri 
gradnji IRAKA. Naša oblast pa 
se velikopotezno ponuja, med
tem ko ji doma krojijo politiko in 
usodo Jovič, Kadijevič, Miloše
vič in Markovič. Se svojih pro
blemov nismo sposobni prema
gati, pa bi radi odpravljali tuje. 
Pravi balkanci. Saj se nam mora
jo smejati.

Cc pa si res želijo akcije in 
dokazovanja možatosti, naj se 
najglasnejši poslanci in sam pred
sednik vlade vpišejo med prosto
voljce. Mogoče bodo tam uspeš
nejši, kot doma. Zgledi vlečejo, 
besede pa mečejo. Pa veliko sre
če jim žetim.

TADEJ PEŠEC,
Clevelandska 29, 

Ljubljana

Vse, ki bi radi v rubriki 
»Pisma bralcev« kaj potožili, 
pohvalili ali na kaj opozorili, 
obveščamo, da ne bomo ob
javljali pisem, ki ne bodo 
podpisana s polnim naslo
vom. Hkrati opozarjamo vse, 
naj bodo njihovi prispevki 
kratki, ne daljši od 60 vrstic.
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Probanka bo 
začela poslovati 
tudi z občani
Doslej je poslovala le s prav
nimi osebami — Kreditiranje 
občanov za prodane devize

MARIBOR. 21. marca — No
voustanovljena banka, namenje
na predvsem drobnemu gospo
darstvu. z imenom Probanka in 
s sedežem v Mariboru, je na seji 
upravnega odbora potrdila po
slovni načrt banke do 30. junija 
letos. Devetčlanski upravni od
bor. ki ga sestavljajo štirje stro
kovnjaki za finance in pet večjih 
delničarjev (med devetimi člani 
sta tudi dva tujca), se je dogovo
ril. da bo banka že sredi aprila 
začela poslovati tudi z občani 
(doslej le s pravnimi osebami). 
Začela naj bi s kratkoročnim 
kreditiranjem občanov na osnovi 
prodaje oziroma vezave deviz.

V. d. direktorica banke Ko
mana Pajenk pravi, da je naj
zahtevnejša naloga banke, da za
gotovi delničarjem dobiček na 
vloženi kapital in to od 18- do 
24-odstoten. Le tako bodo lahko 
upravičili zaupanje 146 delničar
jev, med katerimi jih je devet iz 
tujine. Vložili so približno 21 mi
lijonov dinarjev od razpisanih 
I 19, kolikor naj bi bilo v končni 
fazi ustanovnega kapitala. Zani
manje za nakup delnic je v tujini 
izredno. Žal pa tujci nočejo vla
gati denarja, ker je v Jugoslaviji 
politični položaj negotov. Čc se 
bo tudi ta izboljšal, bodo brez 
težav dobili v banko 49 odstot
kov tujega kapitala, kot so to 
zapisali v ustanovni listini. Tujci, 
ki so kljub vsemu vložili približ
no sedem odstotkov od 21 mili
jonov ustanovnega kapitala, so 
podjetniki iz Avstrije in Italije, 
ki preko Probanke iščejo stike 
s slovenskimi podjetji.

Upravni odbor banke je 
obravnaval še investicije v po
slovne prostore, opredelil pa je 
tudi meje pooblastil za odobra
vanje posojil med direktorjem, 
kreditno komisijo in upravnim 
odborom. Sprejeli so tudi 
obrestno politiko do 30. junija 
letos in politiko na področju ta
rif za posredniške posle. Do 
konca junija pa naj bi začela de
lali še likvidatura za poslovanje 
z občani. VASJA VENTURINI

Podružnica ZLRP tudi 
v SI. Bistrici

SLOVENSKA BISTRICA. 
21. marca - V Slovenski Bistrici, 
kjer se je pri ustrezni občinski 
komisiji nabralo že 405 zahtev
kov za vrnitev nepravično odvze
tega premoženja, so ob prisotno
sti vodstva osrednjega Združenja 
lastnikov razlaščenega premože
nja iz Ljubljane ustanovili po
družnico. Predsedoval ji bo Bo- 
gomir-Mirko Kopač, tajnik bo 
Vida Gornjak, v vodstvu pa je še 
enajst prebivalcev te občine.

V. S.

Mormonska cerkev zbira svoje 
vernike tudi v našem mestu
Verniki se zbirajo vsako nedeljo od 10. do 11. ure v prosto
rih na Kidričevi 9 - Misijonski program vodita Američana
LJUBLJANA, 21. marca — Že od lanskega novembra imamo 
tudi v Sloveniji oziroma v Ljnbljani mormonsko cerkev. Verniki 
sc lahko sestajajo s svojimi somišljeniki v prostorih krajevne 
skupnosti Ajdovščina na Kidričevi 9. Pred štirimi meseci sta 
namreč v Ljubljano prišla Elder Mooie in Elder Bodilv iz ZDA 
— prvi iz Oregona in drugi iz KaliTornije, da bi tukaj vodila 
misijonski program svoje vere.

Oba mladeniča sta prišla k nam na pobudo svojih nadrejenih, 
ki so zvedeli za željo nekaterih vernikov iz Slovenije, da bi se 
zbrali tudi na naših tleh. Elder Moore, dvajsetletni mladenič, že 
zelo lepo govori slovensko, Elder Bodiiy pa še ne v taki meri, 
vendar dovolj, da vernikom ni treba znati angleško. Elder 
Moore je v Jugoslavijo prišel že decembra 1989 in do lanskega 
novembra živel in delal v Zagrebu. Tu, v Ljubljani bo ostal še 
pol leta. nato pa se bo vrnil domov oziroma odšel v kakšen drug 
kraj, drugo državo. Pravi, da se mu zdi Slovenija kot drugi 
dom. zato se bo rad še vrnil, pozabil pa je ne bo nikoli.

• Vsi pripadniki mormonske vere se lahko zberejo vsako nede
ljo od 10. do 11. ure dopoldne v prostorih na Kidričevi 9.

Elder Bodi!y bo ostal v Sloveniji še poldrugo leto, vendar pa 
ga bo potem zamejal nekdo drug, tako da oznanjanje vere cerkve 
Jezusa Kristusa, svetnika zadnjih dni, ne bo prekinjeno.

Kot sta povedala naša sogovornika, sta jima pri iskanju prosto
rov in nastanitvi pri nas veliko pomagali tako republiška kot 
mestna vlada. Pravita, da so imeli vsi, s katerimi sta se srečala, 
veliko razumevanje za njuno poslanstvo, za kar sta jim zelo 
hvaležna.

MOJCA KAUČIČ

Gospodarska kriza Mure ni 
mogla potisniti na kolena
Tovarna si je zagotovila dovolj izvoznih poslov — Nihče od 6350 delav
cev ne bo ostal brez službe — Izjava direktoija Mure Boža Kuhariča
MURSKA SOBOTA, 21. marca — V Mui so lani zaradi številnih 
vzrokov (zmanjšanje kupne moči na domačem trga, nerealen 
devizni tečaj, sproščen nvoz tekstila in konfekcije, srbska blokada, 
nelikvidnosti itd.) doživljali najhnjše čase doslej. Zdaj bodo kar 90 
odstotkov letošnje proizvodnje, ki so jo sicer v celoti razprodali, 
izvozili in s tem zaslužili predvidoma 107 milijonov nemških mark. 
V Mari so si kljub negotovim domačim političnim in gospodarskim 
razmeram pravočasno zagotovili dovolj izvoznih poslov. To seveda 
tudi pomeni, da nihče od 6350 zaposlenih zaradi pomanjkanja dela 
ne bo ob službo, v polovičnem obsegu pa bodo običajno letno 
□uktuadjo delavcev nadomeščali z novimi zaposlitvami.

Ker izvozni posli ne dovoljuje
jo nobenih improvizacij, bodo 
v Muri tudi letos kar precej de
narja namenili za posodobitev 
proizvodnje in poslovanja. Za 
uvoz tehnološke opreme bodo 
porabili štiri do pet milijonov 
nemških mark, milijon mark pa 
za nadaljnji razvoj marketinga. 
V to je vključena tudi krepitev 
poslovanja Murinih mešanih po
djetij v Nemčiji in v ZDA.

V Muri se želijo tudi dolgo
ročno v celoti prilagoditi tržnim 
pogojem gospodarjenja, zato so 
se odločili tudi za postopno 
zmanjševanje proizvodnje srajc. 
Trdijo, da gre za strateško odlo-

Cena elektrike hromi TDR
Tovarna dušika Ruše je morala ustaviti peči za proizvodnjo ferosili- 
cija in kalcijevega karbida — Poglavitni vzrok: predraga elektrika
RUŠE, 21. marca — V Tovarni dušika v Rušah že šest mesecev ne 
obratuje peč za proizvodnjo ferosilicija, večinoma pa stoji tudi peč 
za proizvodnjo kalcijevega karbida. Poglavitni vzrok za ustavitev 
peči je bila cena elektrike. Stroški za energijo v lastni ceni ferolegur 
so namreč dosegli tolikšen delež, da so se v TDR raje odločili, da 
ustavijo proizvodnjo, kot pa da ustvarjajo čedalje večjo izgubo. 
Sploh, ker so ferolegure skoraj v celoti izvažali, s svojo ceno pa 
Tovarna dušika Ruše na svetovnem trgu ni več mogla konkurirati.

Do konca leta 1990 so v TDR 
plačevali za kilovatno uro okoli 
10 pfenigov, potem pa so se kar 
zvrstila povišanja. Najprej so se

• Ob vseh težavah, kijih imajo 
v TDK okoli električne energije, 
pa se v tovarni tudi sprašujejo, 
kako se je tovarna v takih teža
vah sploh lahko znašla, glede na 
svoj nastanek. Ista družba, ki je 
v začetku stoletja gradila bližnjo 
elektarno Fala, je namreč zgra
dila tudi TDK in to predvsem 
zaradi možnosti izrabe poceni 
vodne energije. In namesto da 
bi TDR omogočili izrabo poceni 
elektrike, plačujejo zdaj deset
krat dražjo energijo od tiste, ki 
nastaja na Dravi.

razmerja med odjemalci električ
ne energije spremenila v škodo 
velikih odjemalcev, kot je TDR, 
za okoli osem odstotkov, potem 
se je elektrika podražila za 14,8

odstotka in L februarja še za 17
odstotkov, s 15. marcem pa bo 
TDR (tako kot skoraj vsi odje
malci) plačevala še 20-odstotni 
davek na porabo električne 
energije. Tako bo torej nova ce
na kilovatne ure v visoki sezoni 
znašala okoli 13,8 pfeniga. 
V TDR izračunavajo ceno kilo
vatne ure v pfenigih zato, da laž
je primerjajo cene elektrike, ki 
jo plačujejo njihovi konkurenti. 
Povprečna svetovna cena za take 
porabnike, kot je TDR, je okoli 
štiri pfenige za kilovatno uro. 
Zaradi vsega tega je vodstvo 
TDR pred nekaj tedni povabilo 
na pogovor tudi Izidorja Rejca, 
republiškega ministra za indu
strijo, ki je takrat obljubil po
moč. Sicer pa so se pred nekaj 
dnevi že sestali predstavniki 
TDR, izvršnega sveta občine 
Ruše in republiškega sekretari
ata za energetiko, da bi se dogo-

Malo znoja — malo vina
VISOLE. 21. muren - Ljudi nevinorodnih krajev o delu vinogradnikov praviloma zanima le trgatev. Da 
jeseni izpod stiskalnice priteče žlahtna kapljica, pa je treba v vinogradu potočiti prenekatero potno srago. 
Do Jožefovega, to je do 19. marca, pravi staro reklo, mora biti trta obrezana. Dokaj ugodno vreme 
v minulih dneh je vinogradnikom omogočilo, da so z rezjo končali pravočasno, zdaj pa jih čaka priprava 
na kop. 4’ vinograd je treba znositi še gnoj. popraviti oporo. Rudi Mlekuž, vinogradnik iz Visol. je 
ugotovil, da je V vinogradu slabih na desetine opornikov. Te je treba zamenjati, še preden bo trta 
zbrstela. To delo pa ni le naporno, pač pa tudi drago. Leseni oporni steber namreč ni nič cenejši od 
betonskega. (V. S.)

vorili o nižji ceni elektrike za 
TDR. O tem bo treba skleniti 
posebno pogodbo. Predlog so 
TDR iz Elsa že poslali, vendar

• V letu 1985 so v TDR pora
bili 624 gigavatnih ur elektrike, 
leto pozneje 583. V letu 1987 je 
znašala poraba 607 gigavatnih 
ur, v letu 1988 626, v letu 1989 
601 in lani 491 (predvsem zaradi
ustavitve proizvodnje ferolegur). 
Za letos načrtujejo porabo okoli 
425 gigavatnih ur, s tem da bi 
aprila lahko začeli tudi proizvod
njo ferolegur, saj naj bi bila 
elektrika od aprila naprej cenej
ša. Toda za TDR bo še vedno 
tolikšna, da je načrtovana proiz
vodnja kljub vsemu negotova.

v Rušah ocenjujejo, da je tarifa 
še zmeraj previsoka. Rušani na
mreč poudarjajo, da bi jim pri 
določanju cene električne ener
gije morali upoštevati, da se lah
ko prilagajajo porabi. Da torej 
ugasijo peči, kadar je poraba 
elektrike največja, in jih ponov
no prižgo, ko je elektrike dovolj 
(ponoči, ob koncu tedna in po
dobno).

ZORA ŠTOK

Borili 
se bodo za 
upokojence
Med pripravami za ustanovni 
zbor stranke so soboški upoko
jenci zbrali več kot 500 prijav

MURSKA SOBOTA, 21. marca 
— Potem ko so na republiški ravni 
ustanovili iniciativni odbor za usta
novitev Demokratične stranke 
upokojencev, so se tudi upokojenci 
soboške občine odločili, da ustano
vijo občinsko organizacijo te stran
ke. Štiričlanski iniciativni odbor je 
tako pripravil vse potrebno za 
ustanovni zbor, ki bo 5. aprila ob 
9. uri v skupščinski dvorani v Mur
ski Soboti. Do sedaj so zbrali že 
več kot petsto prijav, pričakujejo 
pa, da se jim bo pridružilo še pre
cej upokojencev, ki jih je v soboški 
občini skupaj 12.000. Stranka se 
bo borila predvsem za pravice upo
kojencev in opozarjala na nepravil
nosti v družbi, je povedal predsed
nik iniciativnega odbora Karel Šo- 
štarec. Tako se ne bodo sprijaznili 
s preklicom izplačila poračuna po
kojnin, nasprotovali bodo pretira
nemu umetnemu naraščanju števila 
upokojencev z dokupovanjem de
lovnih let in se borili proti odrinje
nosti upokojencev. Kot stranka se 
ne bodo povezovali z nobeno dru
go stranko ali koalicijo, podprli pa 
bodo tiste, ki se sedaj zavzemajo 
zanje. J. P.

PISMA BRALCEV
Še enkrat: Kaj delate 
z nami

Pod tem naslovom je bil 22. 
februarja v Delu objavljen članek 
Cirila Žgajnarja Cankarjeva 16, 
Ljubljana.

Moram reči. da je članek v re
du in da se v celoti strinjam 
z njim. a je le pomanjkljiv. Ver
jetno navedeni pisec ne ve. kaj sc 
še danes, pod novo (kapitalistič
no) oblastjo dogaja v Sloveniji, in 
to posebno na vasi. Poleg vseh 
davkov, so še danes v modi raz
lični samoprispevki, tako občin
ski in krajevni, kot vaški. Občin
skega še sedaj plačujem, ker je 
bil še iz prejšnjega režima, soci
alizma. vaškega sem tudi plačal, 
pa čeprav na obroke, in ravno tu 
je past' Ko smo v Krajni vasi. 
občina Sežana, na vaškem poko
pališču zgradili novo kapelico in 
razširili pokopališče, je bilo za 
prispevek kapelice določenih na 
osebo z ec dinarjev ne glede na 
to. aii uh imaš ali jih nimaš. Pla
čaj! In to ti pridejo v hišo in daj 
denar. ! :: togega tarega m bolne
ga C. veka vaščana nihče ne 
vpraša, ali lahko da. ali ima in 
kako bo prežive: mesec. Tako 
smo dali to vsoto enako 500 di
narjev največji reveži kot najbolj 
bogata gospoda, t. j. tisti, ki gre
do na počitnice na Havaje kot 
tisti, ki nimajo doma več kaj je
sti. Za udarniško delo na vasi te

sploh ne vprašajo, koliko si star, 
ali lahko greš in pa še posebno, 
koliko si dal prej za svojo domo
vino. Če ne greš, te grdo gledajo 
in ni važno, da si nekoč dal vse za 
svojo domovino; ko si bil mlad in 
zdrav, so od tebe zahtevali nad
človeške napore, t. j. garanje za
stonj in ti poleg tega nalagali še 
druge dolžnosti. Tako kot mnogi 
drugi sem garal po 12 ur na dan 
in vse sobote in nedelje udarni
ško delali da smo spravili našo 
domovino iz vojnih ruševin, so se 
sedanji naši politiki lepo izobra
ževali v visokih šolah, in sedaj se 
delajo povsem nevedne, ko pri
dejo v stik z velikimi državniki iz 
civiliziranih zahodnih držav.

Kot vidim, ti veliki državniki 
sprašujejo naše. kakšen je pri nas 
socialni program. Seveda naši 
politiki, debelo gledajo. Kaj jim 
mar naši reveži! Sedaj, ko so 
z davki napadli tudi reveže, si le
ti ne morejo več kupiti zdravil, 
saj so cene astronomske. Rad bi 
vprašal, katera civilizirana drža
va na svetu še ima davke na otro
ške čeveljčke in obleko, pa prav 
tako bi rad vedel, v kateri občini 
so bili občinski uslužbenci z župa
nom vred, več mesecev brez 
plač. Namesto upravičenih dav
kov sedaj uvajajo davek na zdra
vila in na otroške potrebščine. 
Česa takega ne pozna nobena ci
vilizirana država na svetu. Zniža
li pa so davek na parfum, na

najnovejše uvožene avtomobile 
itd.

Kako morejo pri nas nekateri 
menjavati najnovejše uvožene 
avtomobile vsak mesec, medtem 
ko drugi nimajo kaj jesti?

ALBIN VIDMAR, 
Krajna vas 12 

Dutovlje

Popoldanska obrt 
da ali ne?

V zadnjem času zasledujem 
razprave po dnevnem časopisju, 
televiziji, radiu in drugih medijih 
o obstoju popoldanske obrti. Ko 
prebiram in poslušam prispevke, 
katerih avtorji se zavzemajo za 
odpravo navedene obrti, se mi 
nehote vsiljuje misel, da ti pri
spevki prihajajo iz krogov, kjer 
gledajo na to enostransko, z mo
nopolnih pozicij in da se bojijo 
konkurence.

Če,dejavnike, ki govorijo o ob
stoju popoldanske obrti, analizi
ramo, vidimo, da ta dejavnost 
v nobenem primeru ni v breme 
družbi, pač pa ima ta poleg fi
nančne tudi druge koristi. Popol
danski obrtnik plačuje davke od 
repromateriala, če ga seveda po
trebuje, od ostanka dohodka pa 
obveznosti družbi, ki mu jih ta 
predpiše. Poleg omenjenega se 
pri teh obrtnikih poraja marsika
tera tehnološka izboljšava, saj se 
s to dejavnostjo ukvarjajo ljudje, 
ki so voljni umsko in fizično dela
ti. Sedanje gospodarske razmere 
v Sloveniji pa so takšne, da' bi 
morali tistim, ki so voljni delati

to omogočiti, jih spodbujati 
k ustvarjanju in izrabi svojega 
prostega časa za izboljšanje soci
alne stiske, kar velja tudi za upo
kojence, če jim zdravje to do
pušča.

Ni mi tudi razumljivo, zakaj 
nekatere oblika popoldanskega 
dela toliko moti, saj mora biti to 
registrirano in pod družbenim 
nadzorom, kar pa nekatere pri- 
dobitvene dejavnosti niso in bi 
jih te z vidika družbeno koristne
ga dela lahko bolj motile. V po
dobnem položaju kot popoldan
ski obrtniki so tudi tisti, ki imajo 
kmetije in je eden ali oba zakon
ca na delu v tovarni ali kje drugje 
v službi. V enakem položaju so 
tudi tisti, ki zasedajo visoke polo
žaje v republiki ali drugje v Slo
veniji, pa so upokojeni. Zato bi 
zagovorniki, ki so za odpravo po
poldanske obrti, morali podobne 
pridobitvene in družbenokorist- 
ne dejavnosti sporedno obravna
vati, jih dati pod drobnogled ter 
analizirati, pa sem prepričan, da 
bodo te analize govorile v prid 
obstoju popoldanske obrti.

KAJiL ŽIBRET, 
Skoflekova 11, 

Vojnik

Doklej še tako?
Zopet smo preživeli še en 

(morda tudi zadnji) napet konec 
tedna. Pa saj vsi vemo, za kaj 
gre. Zato na tem mestu ne bi na 
dolgo in široko razpravljali, kaj 
vse je in kaj ni prispevalo k temu 
političnemu trenutku na ozemlju 
SFRJ.

čitev, kajti konkurenca med pro
izvajalci srajc v svetu je vedno 
večja, cena pa vedno nižja. 
V prihodnje bodo tako šivali sa
mo najbolj kakovostne srajce, 
osemdeset delavcev pa bodo pri
hodnji mesec preusmerili v pro
izvodnjo sedežnih prevlek za 
nemški Audi in v proizvodnjo 
lahkih ženskih oblek.

• Glavni direktor Božo Kuha
rič je novinarjem posredoval na
slednjo izjavo: »O petmesečni 
preiskavi v Muri je na nedavni 
novinarski konferenci govoril 
gospod Darijo Anžeij, načelnik 
UNZ Murska Sobota. Njegovo 
izjavo je objavil časopis KAJ. 
Glede tega želim izjaviti:

1. Prvega marca 1991 so me 
delavci UNZ Murska Sobota, ki 
že skoraj pet mesecev preiskuje 
v Muri, seznanili z rezultati svo
jega dosedanjega dela, in sicer 
sta po mnenju UNZ sporni dve 
stvari:

1. Poslovanje z našo mešano 
firmo »Westmur« v Nemčiji gle
de kontokorenta zaradi plačila 
obresti v višini 47.801,06 mar
ke, ki jih je podjetje Mura pla
čalo zaradi kreditiranja dobav
ljenega reprodukcijskega mate
riala Muri v minulem letu.

2. Glede znižanja cen izdel
kov v Tovarni ženskih oblačil 
moram povedati, da so v poslo
vanju in komercialni politiki pri
lagajanja cen komercialni popu
sti pri prodaji konfekcije doma 
in po svetu običajni.

3. Delavci UNZ M. Sobota 
korektno opravljajo svoje delo 
in glede tega nimamo pripomb.

4. Žal pa moram ugotoviti, da 
vse to škoduje ugledu Mure do
ma, še posebej pa pri naših po
slovnih partnerjih v tujini.«

Tudi letos bodo nekaj izvoz
nega zaslužka ustvarili s prodajo 
znanja. Tako bodo še naprej 
v celoti opremljali in uvajali pro
izvodnjo različne konfekcije 
v Egiptu, dogovarjajo pa se tudi

DELO

Konec aprila 
referendum tudi 
v lendavski občini?

LENDAVA. 21. marca 
— Občinska vlada bo delega
tom občinske skupščine prihod
nji teden predlagala v sprejem 
predlog občinskega referen
dumskega programa, v kate
rem skupaj z občinsko referen
dumsko komisijo predlaga, da 
bi v občini s samoprispevkom 
zbrali denar za sofinanciranje 
gradnje šolskih telovadnic 
v Črenšovcih. Bistrici in Do
brovniku, dograditev šole 
v Črenšovcih, ureditev divjih 
odlagališč odpadkov v občini, 
gradnjo čistilne naprave v Len
davi, ureditev telefonskega 
omrežja v občini in za izdelavo 
študij ter projektov za ureditev 
črpališč in vodnih zajetij v obči
ni. Vlada predlaga, da bi denar 
s samoprispevkom v občini zbi
rali pet let. Zaposleni in upoko
jenci bi naj mesečno plačevali 
po en odstotek od plač in po
kojnin, kmetje dva odstotka od 
katastrskega dohodka, zdomci 
pa poldrugi odstotek od meseč
nega zaslužka. Referendum bo 
28. aprila, seveda v primeru, da 
občinski odborniki potrdijo 
predlog referendumskega pro
grama in čas izvedbe referen
duma. V ljutomerski občini se 
ljudje na referendumu niso od
ločili za plačevanje petletnega 
samoprispevka.

I. G.

• To, kar se je minuli konec ted
na dogajalo v Beogradu pod tak
tirko dr. Joviča, pa že presega 
vse meje normalnega. Najprej 
zahteva vojaški poseg, ki bi zava
roval predvsem njega in še koga 
(Miloševiča, Srbijo), ker do tega 
ne pride, pač odstopi. Vse lepo 
in prav v duhu (ne)demokracije. 
Vendar pa je treba vedeti, da je 
ta Jovičev odstop še eno teatra
lično dejanje, ki nas vse skupaj, 
dokler smo še v Jugoslaviji, zopet 
predstavlja v smešni luči. To nas 
ponovno zasmehuje v svetu, po 
drugi strani pa spet motimo spo
kojnost v Evropi.

Zato se spodaj navedeni pod
pisniki Mlade Iniciative pri SDZ 
(Celje) sprašujemo: DOKLEJ 
ŠE TAKO? Kdo nam bo odgo
voril? Ali orožje ali radost mla
dosti?

Za MLIN pri SDZ (Celje) 
LILJANA ČOZ, 

BOJAN EKSELENSKI 
GREGOR URANIČ

Balada brez 
konca...

... Bil je neki čuden čas, ko so 
ljudje živeli zato, ker so morali. 
Dobra polovica vseh, če ne več, 
je v molku preštevala dneve in se 
s sklonjeno glavo, skritih misli 
prebijala, kakor je pač vedela in 
znala. Bil je temen čas, ki ni ob
ljubljal, da se kdaj zdani in jutro 
prežene strahove. A netopirji.

za modernizacijo konfekcijskih 
tovarn v SZ.

Kljub temu da še niso znani 
vsi elementi letošnje ekonomske 
politike, so v Muri dokaj smelo 
začrtali poslovno politiko in jo 
tudi finančno ovrednotili. Skup
na realizacija naj bi dosegja 
vrednost 1966 milijonov dinarjev 
(lani 1500 milijonov dinarjev) iz
voz naj bi povečali za štirinajst 
odstotkov (lani sto milijonov 
mark), za tretjino pa bi bila več
ja tudi vlaganja v modernizacijo 
proizvodnje in v marketinško 
službo. Lani so ustvarili šest mi
lijonov dinaijev čistega dobička, 
za reprodukcijo (akumulacijo in 
amortizacijo) pa so ob koncu le
ta namenili 77,8 milijona dinar
jev. Lanska povprečna plača za
poslenih je bila 4745 dinarjev. In 
Še zanimivost: ker ima Mura kar 
sedemsto lastnih stanovanj, bo 
z njimi tudi sama gospodarila, 
čakajo pa na sprejem zakono
daje.

IVAN GERENČER

V mariborski 
Ari stavkajo že 
četrti teden
Podravski svobodni sindi
kati so s problematiko Are 
seznanili mariborski IS

MARIBOR, 21. marca — Stavka 
v mariborski Ari se nadaljuje že četrti 
teden. Delavke zahtevajo izplačilo 
vsaj zajamčenih plač, lastnik Bojan 
Vujoč pa jim je februarsko plačo zra- 
čunal po svoje (od zajamčene odštel 
ali prištet doseženo normo), pa še te
ga ni izplačal. Zla delavke, ki bi pre
jele za februar od 900 do 2500 dinar
jev plače, sc je zavzel sindikat. Na 
zadnji seji območnega sveta Podrav
skih svobodnih sindikatov so se odlo
čili, da s problematiko Are seznanijo 
tudi javnost z odprtim pismom mari
borskemu izvršnemu svetu.

»Delodajalec namreč že vse lansko 
leto ne izpolnjuje določil kolektivne 
pogodbe in ne izplačuje vsaj naj nižje
ga osebnega dohodka, konec leta pa 
niti zajamčene plače ne več. Svobod
ni sindikat v Mariboru je vložil 
ustrezne zahteve za varstvo pravic na 
sodišču združenega dela, v skladu 
z določili kolektivne pogodbe pa zah
tevajo od pristojnega organa, da 
obrtniku prepove nadaljnjo zaposlo
vanje delavcev in razmisli o odvzemu 
obrtnega dovoljenja, ker obrtnik Bo
jan Vujčič ne izpolnjuje družbenih 
obveznosti,- so zapisali med drugim.

M. S.

Aprila bo v Gornji Radgoni 
že šesti sejem gradbeništva
Udeležilo se ga bo okoli tristo razstavljalcev — Od 1. do 5. 
aprila razstava in številna strokovna srečanja — Prodaja
GORNJA RADGONA, 21. marca — Okrog tristo razstavljalcev se 
bo udeležilo letošnjega sejma gradbeništva in gradbenih materialov, 
ki bo od 1. do 5. aprila na sejmišča Pomorskega sejma v Gornji 
Radgoni. Kljub temu, da je sejem namenjen predvsem gradbincem, 
bo gotovo zanimiv tudi za vse, ki gradijo ali obnavljajo hiše ali 
stanovanja.

Kot je to za sejme v Gornji 
Radgoni že običajno, bo tudi 
gradbeni sejem delno kot razsta
va, delno kot vrsta strokovnih 
srečanj in predavanj. V strokov
nem delu se bodo ukvarjali z iz
boljševanjem stanja v gradbeni
štvu — okroglo mizo o tem bo 
vodil predsednik republiškega 
komiteja za industrijo in gradbe
ništvo Izidor Rejc — govorili bo
do o ohranjanju značilnosti po
deželske arhitekture, o uporabi 
računalnika v gradbeništvu, pa 
o oblikovanju in upravljanju so
dobnega gradbenega podjetja, 
o stanovanjskem zadružništvu 
v Evropi in Sloveniji in o pravni 
regulativi v gradbeništvu.

Vidneje bodo razstavili izola
cijske materiale v gradbeništvu, 
precej bo tudi naravnih materi
alov, razstavljali pa bodo tudi 
domači in tuji proizvajalci grad
benih strojev in opreme. Za obi
skovalce bo zanimivo predvsem

v

Bo Šentjur 
dobil plinsko 
napeljavo?
Šentjurska vlada je že naro
čila idejni pojekt in oceno in
vesticijskih vlaganj

ŠENTJUR PRI CELJU, 21. 
marca — V občini Šentjur, ki se 
vse bolj sooča z onesnaženim 
zrakom, še posebno v samem 
Šentjurju, že nekaj let razmišlja
jo o plinifikaciji. Kaže pa, da bo
do kmalu prešli od načelnih raz
prav h konkretnim preverjanjem 
realnosti razmišljanj o plinifika
ciji. Občinska vlada je namreč 
naročila idejni projekt in oceno 
potrebnih investicijskih vlaganj. 
Prva faza projekta naj bi bila 
pripravljena do sredine aprila, 
ko bodo stekli konkretni pogo
vori o izvedbi, načinu financira
nja in možnih soinvestitorjih pri 
zaključevanju finančne kon
strukcije projekta plinifikacije 
Šentjurja. K uresničitvi projekta 
plinifikacije pa bo možno, kot že 
sedaj opozarja šentjurski izvršni 
svet, pristopiti le v primeru, če 
se bodo Šentjurčani, predvsem 
pa šentjurska podjetja, odločili 
za sofinanciranje celotnega pro
jekta skupaj z izvedbo. Mi. K.

to, da bodo iahko veliko gradbe
nega materiala na sejmu tudi ku
pili, proizvajalci pa zanje obljub
ljajo popuste.

V upravi radgonskega sejma 
so se organizacije sejma gradbe
ništva sicer lotili z nekaj strahu 
zaradi krize, vendar je prijav 
razstavljalcev kljub temu dosti in 
tako radgonski gradbeniški se
jem ostaja največji v Jugoslaviji. 
Spremenila pa se je struktura 
razstavljalcev, saj je precej veli
kih sistemov s področja gradbe
ništva in industrije gradbenih 
materialov razpadlo. Tokrat pre
vladujejo manjša podjetja.

JOŽE POJBIČ

Obnovili prvi montažni 
vrtec

CELJE, 21. marca — V lep 
Zarjin vrtec na Dolgem polju 
v Celju so včeraj — po petih me
secih prekinitve — spet prišli 
otroci. Vrtec je namreč lanska 
novembrska poplava močno po
škodovala in ga je bilo zato treba 
temeljito popraviti. Voda je 
v Celju sicer zalila tudi več dru
gih vrtcev, samo ta na Dolgem 
polju je montažni. Zahtevna sa
nacija je bila velika preizkušnja 
ne le za številne obrtnike, ki so 
v njej sodelovali, temveč tudi za 
Marles, ki ga leta 1982 postavil. 
Celjani so gradnjo financirali iz 
samoprispevka, v vrtcu pa je šest 
igralnic, ki iahko sprejmejo nekaj 
več kot sto otrok od prvega do 5. 
leta starosti, pa kuhinja, pralnica 
in seveda še vsi drugi potrebni 
prostori. Sanacija bo stala več 
kot 4 milijone dinarjev, ki so jih 
dobili iz solidarnostnih in drugih 
sredstev občine, 400 tisoč dinar
jev — namenili so jih izključno za 
igrače — pa jim je podaril mestni 
sekretariat za vzgojo, izobraže
vanje in raziskovalno dejavnost, 
kulturo in šport Ljbljana.

- I. B.
Predstava 
Maraton 
na Vrhniki

VRHNIKA, 21. marca 
— V nedeljo, 24. marca, bo ob 
17. uri v Cankarjevem domu na 
Vrhniki gledališka predstava 
Clauda Confortesa Maraton, 
v kateri bodo nastopili Slavko 
Cerjak, Janez Hočevar-Rifle in 
Branko Šturbej, pela pa bo Mar
jetka Falk. Cena vstopnic je sto 
dinarjev.

Z. M.

PO SLOVENIJI
Kdo bo najboljši jugoslovanski disco joekej?

KRANJ, 21. marca — V petek, 22. marca, in v soboto, 23. 
marca, bo v Gauloiscs Blondes Clubu (v hotelu Creina) v Kranju 
državno prvenstvo disco joekejev pod pokroviteljstvom velikega 
svetovnega združenja disco joekejev (Disco Mix Club). V petek 
bo gost večera skupina ET iz Zagreba, v soboto pa lanski uradni 
svetovni prvak DJ Dave Fascher, sicer predstavnik Nemčije. 
Program vsakega tekmovalca v polfinalu v petek bo dolg štiri 
minute, v finalu v soboto pa šest minut. Jugoslavija je že 32. 
država članica DMC. ki bo sodelovala tudi na svetovnem prven
stvu disco joekejev. Sponzorji državnega tekmovanja so Export- 
drvo Zagreb, Pepsi cola Alessa d. o. iz Ljubljane in Gauloiscs 
Blondes Club. (N. Š.)

Število prekrškov se povečuje
GORNJA RADGONA, 21. marca Občinski sodnik za prekrške 

v Gornji Radgoni je lansko leto prejel 2396 prijav prekrškov. To 
pomeni za približno 10 odstotkov več kot leto prej. Predvsem so se 
povečali cestnoprometni prekrški, katerih je skupaj skoraj tričetrt. 
Tako so v prometu odkrili 219 vinjenih in 218 takih, ki so odklonili 
alkotest. Najrazličnejša vozniška dovoljenja je sodnik odvzel 255 
občanom. Skupno so kršilci plačali lani 663.000,00 dinarjev kazni in 
492.000,00 dinarjev stroškov. (F. K.)

Čedalje več razvez, manj rojstev in porok
GORNJA RADGONA, 21. marca — Lani je bilo v radgonski 

občini le 63 porok, medtem ko so bile leto prej 104. Zanimivo je. da 
je bilo lani kar 46. razvez, leto prej 39. V tej občini se je tudi lani 
rodilo samo 217 otrok, od tega kar 88 zunaj zakona. Leto prej je bilo 
rojenih 244 otrok. Nasploh v tej občini upada število rojstev. Leta 
1985 jih je bilo več kot 300. Tako tudi v tej občini, kjer je lani umrlo 
178 ljudi, upada nataliteta. Vzrok je tudi splošno slabo gospodarsko 
stanje. (F. K.)

Razstavljajo žene umetnice

MARIBOR, 21. marca — Ta mesec se v Mariboru kar vrstijo 
otvoritve razstav, ki jih posvečajo dnevu žena. V galeriji Katjuša na 
Koroški cesti 5 razstavlja slike Zora Brenčič-Zalokar. Novo razstavo 
so pripravili tudi v razstavnem salonu Tehniške fakultete. Trideset 
umetniških fotografij je razstavila članica Foto kluba Maribor Zora 
Plešnar (na sliki). Ta prireditev bo odprta do 8. aprila. (Besedilo in 
slika: Bogo Čerin)

Srečanje lutkarjev Slovenije
GORNJA RADGONA, 21. marca — Danes ob 8. uri se je 

v kulturnem domu v Gornji Radgoni začela dvodnevna območna 
prireditev, 21. srečanje lutkarjev Slovenije. Sodeluje 10 lutkovnih 
skupin iz Podravja, Koroške, Pomurja in iz zamejstva.

Kot prva se je predstavila domača lutkovna skupina OŠ Ivana 
Nemca Vojka iz Radence z igrico Kajetana Koviča Zmaj direndaj. 
Sledilo ji je še pet predstav in pogovor o predstavah. V petek se bodo 
v kulturnem domu v Apačah predstavile še tri skupine. Priznanja 
bodo podeljena ob koncu srečanja v kongresni dvorani hotela Radin 
v Radencih. Pred tem se bo ob 15. uri predstavila še lutkovna skupina 
KPD Šmihel, iz avstrijske Koroške s predstavo Milana Dekleve Sanje 
o govorečem cvetju. Predstave si bo ogledal tudi republiški selektor, 
ki bo izbral najboljše skupine za republiško tekmovanje v Izoli. 21. in 
22. maja. (S. B.)

Političnim strankam oklestili proračunska sredstva
MOZIRJE, 21. marca — Po predlogu, ki ga je pripravil mozirski 

IS, bo občinski proračun s 104,461 milijona dinarjev kar za 50 
odstotkov nižji od načrtovanih potreb porabnikov proračuna.

Največja razlika med željami in možnostmi je pri gospodarski 
infrastrukturi, kjer bi po ocenah potrebovali 15,958 milijona dinar
jev, po predlogu proračuna pa naj bi prejeli 9,535 milijona dinarjev. 
Sicer pa bodo naj večji porabniki proračuna družbene dejavnosti, ki 
jim je namenjeno 58,6 odstotka proračunskih sredstev, na drugem 
mestu pa je s 17-odstotnim proračunskim deležem financiranje dela 
občinskih upravnih organov. V primerjavi z osnutkom so v predlogu 
proračuna večini porabnikov nekoliko zvišali proračunska sredstva, 
močno pa so jih oklestili političnim strankam, ki bodo glede na 
lansko leto dobile za 40 odstotkov manj denarja. (S. G.)

V Ljutomeru bo proslava materinskega dne
LJUTOMER, 21. marca — Pomurska organizacija Slovenskih 

krščanskih demokratov bo v petek, 22. marca ob 19.30 v domu 
kulture v Ljutomeru pripravil osrednjo pomursko proslavo materin
skega dne. Prireditev bo dobrodelna, saj bodo prostovoljne pri
spevke obiskovalcev prireditelji namenili za dograditev materinskega 
doma slovenske Karitas. (J. P.)

Namesto rož naprava za pomoč otrokom
MURSKA SOBOTA, 21. marca — Delavke Mure, ki so v večini 

med 6350 zaposlenimi, so se odrekle rožam, ki naj bi jih v podjetju 
dobile 8. marca. Denar za rože in še nekaj dodatnih sredstev bodo 
v Muri namenili za nakup medicinske naprave, s katero ugotavljajo 
okvare otroških kolkov, in stane dvajset tisoč nemških mark. (I. G.)

Živahna dejavnost kluba SDSS
ŠENTJUR PRI CELJU, 21. marca — Klub za družabno, kulturno 

in izobraževalno dejavnost, ki ga je pred časom ustanovil občinski 
odbor SDSS Šentjur — po besedah Ota Puntgartnika, predsednika 
stranke, so ga ustanovili z namenom, da kot politična stranka pose
žejo v dokajšnjo družabno in kulturno mrtvilo v šentjurski občini - je 
vse bolj dejaven. V kratkem času svojega delovanja so v okviru Kluba 
pripravili že nekaj strokovnih javnih razprav — med drugim o novi 
davčni zakonodaji — tečaj intenzivnega učenja nemškega jezika in 
začetni tečaj uporabe računalnika. Konec tega tedna pa organizirajo 
strokovno ekskurzijo z ogledom sejma obrti v Munchnu. (M. K.)

čuki, sove in druga takšna nočna 
bitja, so bila v svojem elementu. 
Rajanja in zabave so jim prišli 
v meso in kri. Desetletje je dolga 
doba, več desetletij pa prava mo
ra, če mora človek previdno iska
ti stopinje, levo in desno ob poti 
pa zevajo brezna. In kar nenado
ma posije svetloba, iz nebesnega 
niča, od tam, kjer po novi zapo
vedi ni ničesar. Posvetilo je v to 
žalostno dolino šentflorjansko, 
polno obupa in gorja, da so ljudje 
dvignili glave in se zastrmeli 
v glorijo. Nočni svatje so se pri
hulili, počepnili v skrita zavetja, 
prelevili nagubano kožo in ogu
ljeno perje. Svetloba je vztrepe
tala in pričela rahlo ugašati, ni 
čisto ugasnila, Bog ne daj, ven
dar le toliko, da je vampirska 
svojat prilezla iz duplin. Z rdeči
mi očmi, kajti to je barva krvi in 
kri je od nekdaj osnovna hrana 
na zemlji prepovedanih bitij, so 
znova pričeli svoj ples. V vse več
jih in večjih krogih, vedno pre
vidni in pripravljeni zamenjati 
svoje skovikanje s ščebetanjem 
sinice.

... Dan za dnem jih opazujem, 
kako obletavajo svoja gnezdišča, 
turobno plahutajo z ostarelimi 
krili, popenjeni in zlobni, brez 
nekdanje veličine. Zdaj se maš
čujejo nam! Malim ljudem, ki 
smo bili in smo brez moči, vse 
nas bodo pregnali in si razdelili 
zapuščino.

... Zazdi se mi včasih, da je 
vstal nedavno usmrčeni Dracula 
v vsej svoji grozljivosti in mašče

valnosti. Balada iz sive davnine 
priporoča glogov količek, dobro 
zašiljen in ob polnočni uri zabit 
v srce stvora. Če bi le pomagalo, 
a človek težko verjame v dokonč
no izničenje pošasti.

Ampak ljudje... nekaj bo tre
ba storiti!

Svetujte, vsak nasvet je dobro
došel. Svet onstran gora. ki se 
dvigujejo kakor zid, je drugačen. 
Tudi ljudje so drugačni! Tam ni 
prihuljenosti, prežečih pogledov 
in tako ljube že omenjene šent- 
florjanščine.

... Živim in delam v hiši, ki jo 
je prekleto dobro načel nekdanji 
čas. Triindvajset dolgih let vlada 
mrzla, polama noč, razsvetljena 
z rdečo zvezdo. Inkvizicija si iz 
roda v rod podaja kljuko, preda
ja prapor in nas, sužnje.

Jutri bomo vsi na razprodaji, 
tudi ljudje, ki smo tu pustili naj
boljša leta, zdravje in moč. Sli 
bomo med »klošarje«, med goji
telje »travice«, med človeški od
pad, ki je na starost v naši družbi 
tako ali tako že odpisan. Prav 
nam bodi, disidentom! Sam sem 
kriv, da sem se rodil na napač
nem kraju, v napačnem času, 
kjer za ustvarjalnost ni bilo po
sluha. Brez konca in tako da
lje... in dalje... in dalje... in 
dalje.. .in dalje...

__ Pa brez zamere in zdravi
ostanite...!

BOGDAN SIEBERER, 
VODJA ARANŽERSKE 

SLUŽBE 
V CENTROMERKURJU

Mokra možatost 
slovenske oblasti

Žal so tisti, ki največ govorijo 
o možatosti, v resnici najbolj 
»mokri«. Ker je o možatosti in 
»mokroti« pred kratkim govorila 
naša oblast, ne bo odveč, čc jo 
spomnim na izredno »mokro« re
ševanje političnih in gospodar
skih problemov, s katerimi se 
srečuje Slovenija. Odkar imamo 
novo oblast, so se stvari še po
slabšale, kakšnega konkretnega 
in realnega načrta pa ni videu. 
Ne morem jih obtoževati zaradi 
objektivnih okoliščin v Jugoslavi
ji, ki nam »ne pustijo«, da bi 
postali samostojni, vendar pa 
ima naša oblast taktiko »Za vola 
ubit«. Kar naprej piše nekakšne 
deklaracije in seje iluzije. Prav 
noben cilj, ki je bil postavljen, ni 
bil opredeljen s plati realnih 
možnosti. Doslej se je vse gradilo 
na slepo in v oblakih, seveda na 
račun uboge raje. V tem niso nič 
boljši od YU politikov in genera
lov. Lahko je pisati scenarije, 
sklepe ter stališča v foteljih, tam 
se ne more zgoditi nič hudega.

Papir prenese vse in uboga raja, 
kot kaže tudi. Vse te deklaracije, 
plebiscit in razne spremembe po
litičnega in pravnega ter gospo
darskega sistema so ostale le na 
papirju, kajti mehanizma za iz
vedbo teh želja niso napisali, ker 
tega niso sposobni. Najbrž misli
jo. da nam jih bodo uresničili 
Američani ali kdo drug iz zahod
ne civilizacije, čc bomo pošiljali

na Bližnji vzhod zdravnike v leta
lih, kot se je možato izrazil go
spod ministrski predsednik. Še 
države NATO pakta so glede po
moči bolj previdne, pa čeprav so 
ravno one največ zaslužile pri 
gradnji IRAKA. Naša oblast pa 
se velikopotezno ponuja, med
tem ko ji doma krojijo politiko in 
usodo Jovič, Kadijcvič. Miloše
vič in Markovič. Sc svojih pro
blemov nismo sposobni prema
gati, pa bi radi odpravljali tuje. 
Pravi balkanci. Saj se nam mora
jo smejati.

Ce pa si res želijo akcije in 
dokazovanja možatosti, naj se 
najglasnejši poslanci in sam pred
sednik vlade vpišejo med prosto
voljce. Mogoče bodo tam uspeš
nejši, kot doma. Zgledi vlečejo, 
besede pa mečejo. Pa veliko sre
če jim želim.

TADEJ PEŠEC.
Clevelandska 29, 

Ljubljana

Vse, Iri bi radi v rubriki 
»Pisma bralcev« kaj potožili, 
pohvalili ali na kaj opozorili, 
obveščamo, da ne bomo ob
javljali pisem, ki ne bodo 
podpisana s polnim naslo
vom. Hkrati opozarjamo vse, 
naj bodo njibovi prispevki 
kratki, ne daljši od 60 vrstic.


